
برخوردبدوناغماضباشایعهسازان
قوه قضاییه با انتشاردهندگان شایعه و دروغ برخورد عبرت آموز خواهد داشت 

 صدای ملت ایران
 در آمریکا

 اصلاح روشنایی معابر شهرها 
کلید خورد

رئیسی عازم نیویورک شد

11میلیون چراغ روشنایی  با نمونه های کم مصرف تعویض می شود

حجاب مهسا امینی 
واقعا مشکلی 
داشت؟

فیلم ماجرای مهسا   
 واقعا تقطیع 

شده  بود؟

 اتفاقی برای 
 مهسا در خودرو 
پلیس افتاده بود؟

مهسا امینی 
 سابقه هیچ 
بیماری نداشت؟

 مهسا مورد
 ضرب و شتم

قرار گرفته بود؟

 آیا آمبولانس
 برای امداد  

دیر رسیده بود؟

 روایت سازی وارونه
در ماجرای فوت مهسا امینی

 روایت لحظه به لحظه
از اتفاق ناگوار برای  مهسا امینی

جنگ جهانی سوم 
 نماینده ایران 
در اسکار2023

 حفظ قرآن در زندان
 قاتلی را از قصاص 

قطعی نجات داد

نشست مجمع 
عمومی زير سايه 
بحران های جهانی

میزبانی از همراهان 
بیماران  بیمارستان 

امام خمینی ره

کمیته معرفی نماینده سینمای 
ایران به مراسم اسکار، فیلم  هومن 

سیدی را انتخاب کرد

معرفی 4فیلم دیگری 
که کاندیدا بودند

اولیای دم به حرمت اربعین 2 شرط 
برای بخشش قاتل تعیین کردند تا 

به او دوباره  زندگی ببخشند

جنگ اوکراین، بحران غذا و فجایع 
آب وهوایي و غیبت چین، روسیه و 
هند از جمله اتفاقات این دوره است

مدیریت شهری اقدام به راه اندازی 
2 همراه سرا به نام  »نور« و »پناه«  

در اطراف بیمارستان  کرده است
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گروه دوازده در 

وین!
بخش مهمی از ترکیب ایران را در جام جهانی، 

لژیونرها می سازند و بخش مهمی از این 
لژیونرها نیز در کشورهای اروپایی توپ می زنند

   طلایی بودن یا نبودن این نســل از تیم ملی، 
مسئله ای اســت که با گذر زمان مشخص خواهد 
شد. اینکه آیا در آستانه جام جهانی قطر با بهترین 
تیم ملی ایران همه ادوار این جام روبه رو هستیم یا 
نه، تردیدی است که زمان به آن پاسخ می دهد. با 
این حال در یک مورد شــکی وجود ندارد. اینکه 
تجربه بین المللی این تیم از همه تیم های ملی در 
دوره های قبلی حضور ایران در جام جهانی بیشتر 
است. البته که قبلا تیم ملی با ستاره های بزرگی 
مثل دایی و کریمی راهی جام جهانی شده اما این بار 
تعداد لژیونرها در تیم ملی، حتی از تعداد مهره های 
شاغل در لیگ برتر بیشتر شده است. بخش مهمی 
از ترکیب ایران را در جام جهانی، لژیونرها می سازند 
و بخش مهمی از این لژیونرها نیز در کشــورهای 
اروپایی تــوپ می زننــد. 12بازیکن شــاغل در 
لیگ های اروپایی، به اردوی اتریش دعوت شده اند 
و خودشان را به تیم کارلوس کی روش رساند ه اند. 
ستاره هایی که این روزها سرشار از انگیزه هستند 
و آماده انفجار در قطر به نظر می رسند. نمایش های 
این روزهای لژیونرهای اروپایی تیم ملی، این انگیزه 
را به وضوح آشکار می کند. آنها آماده می شوند تا 
یکی از مهم ترین نقاط عطف دوران فوتبال شان را 
پشت سر بگذارند. آنها ضامن شلیک را کشیده اند 
و می خواهند در قطر، مهارنشدنی باشند. همه این 
پسرها آماده اند تا بهترین نســخه از خودشان را 
مهیای حضور در جام جهانی کنند. شاید آنها در 
کنار هم، نخســتین صعود تاریخ ایران به مرحله 

حذفی جام را نیز رقم بزنند.
    مهدی طارمی در گذشته هم امید اول ایران 
برای جام جهانی قطر بود. یک ستاره آماده که از 
ساده ترین موقعیت ها زیرکانه ترین گل ها را بیرون 
می کشد. خیلی ها نگران بودند که اختلاف نظر با 
سرمربی قبلی، استارت های انفجاری مهدی را 
در جام جهانی خنثی کند اما او حالا در تیم ملی 
زیرنظر مربی محبوبش به میدان می رود و بعد از 
درخشش خیره کننده در پورتو، به زدن نخستین 
گل در جام جهانی فکر می کند. مهدی در قطر، 
یک ســتاره مهم برای فوتبال ایران خواهد بود؛ 
بازیکنی که با زدن یک گل حساس برای پورتو 
روبه روی اســتوریل، خودش را بــه اردوی تیم 
ملی رسانده و البته با چند سؤال جنجالی درباره 

شیرجه زدن نیز روبه رو شده است. 
   کریم انصاری فرد هم بازگشــت به تیم ملی 
بعد از غیبت در 2اردو را با زدن نخســتین گل 
برای اومانیا در فوتبال قبرس جشن گرفته است. 
علیرضا جهانبخش که ایــن اواخر کاپیتان تیم 
ملی هم شــده، تحول مهمــی را در هفته های 
گذشته تجربه کرده اســت. او که از شروع فصل 
نیمکت نشین فاینورد به شــمار می رفت، اواخر 
هفته گذشته با زدن 2گل برای تیمش، دومین 
بازیکن برتر هفته لیگ اروپا شد و اوایل این هفته 
در ترکیب ثابت فاینورد روبــه روی آیندهوون 
قرار گرفت و پــاس گل داد. ســردار آزمون هم 
اگرچه از نیمکت جدا نشــده و به ترکیب ثابت 
لورکوزن نرسیده اما با زدن یک توپ به تیر دروازه، 
آمادگی اش را به مربی تیم نشــان داده اســت. 
برخورد صمیمانه او با کی روش در بازگشــت به 
اردو، نشان می دهد که همه تمرکز این بازیکن 

روی درخشش در قطر استوار شده است.
   شاید در ماه های گذشته هیچ بازیکنی در تیم 
ملی به اندازه صادق محرمی تحت فشــار نبوده 
است. بازیکنی که حضور ثابتش در ترکیب تیم 
اسکوچیچ، همواره با انتقادهایی روبه رو می شد. 
جدایی اسکو از تیم ملی نه تنها انگیزه های صادق را 
از بین نبرد، بلکه او را حریص تر هم کرد. دو حضور 
ثابت و دو نمایش درخشــان در لیگ قهرمانان 
روبه روی چلسی و میلان، نشان داد که محرمی 
در قواره های بازی برای تیم ملی هست و می تواند 
یکی از نفرات کلیدی ایران در جام جهانی باشد. 
برخلاف صادق، میلاد محمدی بازیکن موردعلاقه 
اسکوچیچ نبود. او و احسان حاج صفی این روزها 
یکی در میــان برای ا.ا.ک آتن یونــان به میدان 
می روند و شانس خوبی برای حضور در جام جهانی 
نیز دارند. امیر عابدزاده که همچنان مرد شماره 
یک دروازه پونفرادینا محسوب می شود، رقابت 
ســختی با علیرضا بیرانوند در تیم ملی خواهد 
داشت و مجید حسینی که در کایسری اسپور به 
یک وزنه دفاعی تبدیل شده، هر کاری می کند تا 

جایگاه سابقش در تیم ملی را پس بگیرد. 
   اوضاع در رده باشگاهی برای سعید عزت اللهی 
و علی قلی زاده، مطابق میل شــان پیش نرفته 
اما این دونفر امیدوارند که با درخشــش در جام 
جهانی، پیشــنهادهای بزرگ تــر و جذاب تری 
به دست بیاورند. ســامان قدوس هم همچنان 
جایی در ترکیب اصلی برنتفورد ندارد اما ظاهرا 
کی روش نگاه ویژه ای برای جــام جهانی به این 

بازیکن دوخته است.
   وین در این سال ها، همیشه شهر مهمی برای 
ایران بوده اســت. جایی که نشســت های مهم 
سیاسی در آن برگزار شده و حالا تیم ملی در این 
شهر، خودش را برای حضور در جام جهانی آماده 
می کند. چشم هواداران این تیم بدون مرزبندی 
بین نفرات، به تک تک ستاره ها دوخته شده اما 
ستاره های شاغل در اروپا به کمک تجربه ای که 
دارند، می توانند ایران را از گذرگاه ســخت جام 

جهانی عبور بدهند.
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جایی برای عیسی هست؟
آل کثیر برای بازگشت  به پرسپولیس کار سختی 

در پیش دارد. به نظر می رسد سرخ  ها اشتیاق 
چندانی برای تمدید قرارداد با او نداشته باشند

وینیسیوس در دربی مادرید موفق به گلزنی 
نشد اما رئالی ها به خاطر او پیروز 

شدند و مثل او شادی کردند

به خاطر وینی
طلای بی رحمانه رحمان

شب آخر مسابقات جهانی می  توانست 
 3مدال رنگارنگ برای ایران داشته باشد ولی 

با طلای رحمان و نقره اطری به پایان رسید 18

 روز مانده تا 
جام جهانی

برنامه بازی

سنگال

ایران
18:00

اروگوئه

ایران
20:00

جمعه 1   مهر 1401

سه شنبه 5   مهر 1401

دوستانه

کرواسی

لیتوانی

لتونی

دانمارک

جزایر فارو

مولداوی

22:15

22:15

19:30

پنج شنبه 31 شهریور 1401

چهارشنبه 30 شهریور 1401

اسکاتلند

اوکراین
23:15

فرانسه

ترکیه

لیختن اشتاین

اتریش

لوکزامبورگ

آندورا

22:15

22:15

22:15

 B  - لیگ ملت های اروپا

 A  - لیگ ملت های اروپا

 C  - لیگ ملت های اروپا

 D  - لیگ ملت های اروپا

ولز

ایران
13:30

ایران 

آمریکا
22:30

جمعه 4 آذر 1401

سه شنبه 8 آذر 1401

انگلیس

ایران
16:30

دوشنبه 30 آبان 1401
B جام جهانی- گروه قهرمانیم

بدشانس نباشیم

علي نعمتي، مدافع پرسپوليس اميدوار است تيمش 
در پايان ليگ با کمترين گل خورده قهرمان شود
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سوژه روز

19

صفحه17

ماجرا حجاب نیســت. اساسا مســئله حجاب اولویت 
چندم کشــور ما هم نیست. مســئله گشت ارشاد هم 
نیست. نحوه برخورد گشت ارشاد خوب یا بد، مسئله 
ثانوی است. ماجرا حتی مرگ تاثربرانگیز مهسا هم نیست که باید تا انتها با قاطعیت 
بررسی و گزارش شود. این همه اسم رمز است. اسم رمز کسانی که شیادی برای شان 
راهبرد است نه نقطه ضعف. عجیب است که برخی متوجه نیستند. مخاطب این متن 

کسانی هستندکه در ظاهر این روزها متوقف شدند.
چشم باز کنیم و دقیق شویم که چه کسانی میدان دار و معرکه گیر این ضایعه شدند. 
تریبون دار اصلی و مروج نامدار جریان فحشا رسما اعلام کرده است نام مهسا برای 

ما اسم رمز قیام است. چطور برخی هنوز متوجه مسئله نیستند؟
زمان حل وفصل اختلاف ســلیقه ها در مسائل داخلی امروز نیســت. اگر حرف ها 
و بحث های دلســوزانه، در این جنگ ذهنی برای دشــمن فاکتور می شود، حواله 
دهیم به بعــد. امروز همه داغداریــم و البته نیازمند یک جبهه واحد روشــنگری 
مقابل جریان فاســقی که کمترین کارش قلب حقیقت اســت. جریانی که امروز 
مویه کنان و نوحه خوان شــده اســت همان هایی هستند که ســال ها دریوزگی 
واشــنگتن را کردند تا ســفره مردم ایران را بیشــتر خالی کنند. جریانی که برای 
 تحریم بیشــتر نان و داروی مردم ایران به پابوســی خزانــه داری آمریکا رفتند. 

دقیق ببینیم صحنه را.
حــوادث هرچند تلخ می گــذرد، اما اجــازه ندهیم کــه هیجان و احساســات و 
عصبانیت هــا مانع دیــدن حقایق شــود. از درشــت گویی جــلادان اهریمنی تا 
نشــخوار پادوهای ســلطنت طلب و منافق و تا عملیات روانی فراعنه رســانه ای، 
همه و همه یــک خط ممتد در مقابل چشــمان ماســت تا هوشــمندانه آرایش 
جنگی بگیریم. نقطه عملیات دشــمن را ببینیم و متناســب با همان رفتار کنیم. 
زمان زمانه روشــنگری اســت. هرکس هرجا هست در هر ســطحی از گروه های 
خانوادگی و دوســتانه نقش دارد؛ از حرف زدن و نوشــتن و کامنت گذاشــتن و 
 تا اشــتراک مطالب تبیینــی و غیره باید در ایــن روشــنگری نقش آفرینی کند. 

سراپا پیام شویم.
برخی در مسیر این غصه پای شان سست شد و نشستند. برخی از سر عصبانیت بر 
هویت تاریخی شــان تاختند. برخی هیجان زده چشم بر حقیقت بستند. دلسوزانه 

کمک کنیم و همه به هوش باشیم.
قــرار اصلی مــان افشــاگری ایــن اســم رمــز اســت. افشــای معاندانــی که 
صف کشــیده اند برای کاســبی و ســوداگری ســر ذهن و هویت این مردم. این 
نگرانــی از جنس امنیت نیســت کــه جنجال ها کــف روی آب اســت. اما برای 
ذهن و دل این مردم، باید دلســوز باشــیم. هرچند روشــن اســت به روشنایی 
 خورشــید که این بار هم خناســان و راهزنان بی حیثیت شــده  و بــا بی آبرویی

 عزلت نشین می شوند.
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 گفته های رئیس  پلیس 
تهران بــزرگ درباره 
ماجرای مهسا را با اسکن 

این کیو آرکد  ببینید.

آخرین پیگیری های 
پرونده را از زبان رئیس 
دستگاه قضا  با اسکن 
این کیو آرکد  ببینید.

صحبت های رئیس جمهور  قبل از سفر به نیویورک 
برای شرکت در هفتادوهفتمین نشست سازمان ملل را 

با اسکن این کیو آرکد  ببینید.
صفحه2

صفحه5

صفحه10صفحه4

احتمال ادامه رایزنی های برجامی در نیویورک

یادداشت
محسن مهدیان؛  مدیرعامل

سرنوشت پسماندها

9 درصد
از تمام پسماند های 

جهان  در سال 
بازیافت می شود.

6100 تن
روزانه پسماند در شهر 
تهران تولید می شود.

8  تن
 پلاستیک هر سال 
وارد اقیانوس ها 

می شود.

  رها شدن و سوزاندن 90 درصد پسماندها در کشورهای کم درآمد جهان 
  سوزاندن  و رها شدن 2  درصد پسماندها در کشورهایی  با درآمد بالا

  دفن 87 درصد  پسماندها در منطقه خاورمیانه و شمال  آفریقا
  رواج روش دفن در کشورهای با درآمد متوسط رو به بالا 

806  گرم
 پسماند شهری

500  گرم
 پسماند روستایی

500 تا 990 گرم
سرانه تولید پسماند 

کشور ایران به ازای هر 
نفر  در روز است.

در سال های اخیر مدیریت پسماند در میان اولویت های جهانی قرار گرفته و 
این بحران بزرگ چالش های بسیاری را ایجاد کرده است، براساس اطلاعات 
منتشر شده، سرانه تولید روزانه پسماند ایران درسال 1395 ، 806 گرم در 

فضای شهری و 500 گرم پسماند روستایی است.

داده نما

ناگفتههایی
ازپسماندایرانوجهان

سئول
8.888.027تن 

سالانه 
 24.351 تن 

روزانه

تهران
2.571.000تن 

سالانه 
 7.044 تن 

روزانه

قاهره
5.475.000تن 

سالانه 
 15.000 تن 

روزانه

مکزیکوسیتی
4.562.000تن 

سالانه 
 12.499 تن 

روزانه

لندن
3.975.000

 سالانه 
 10.890 تن 

روزانه

وضعیت تولید پسماند برخی از 
کلانشهرهای جهان با جمعیت 

مشابه تهران در سال 2018

در سال   1395 
سرانه تولید پسماند کشور به ازای هر نفر در روز

گرافیک: مهدی سلامی همشهری آنلاین

اعداد گویا از کمبود معلم در ایران
سال گذشته در  30 استان  به جز ایلام با کمبود معلم سپری شد

161 هزار
معلم برای مقطع 
ابتدایی کم داریم.

34 هزار 
معلم امسال جذب 

مدارس شده اند.

71 هزار 
معلم امسال رسما 
بازنشسته شده اند.
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رئیس دولت سیزدهم صبح 
دیروز برای نخستین بار عازم 
اجلاس مجمع عمومی سازمان 
ملل در نیویورک شد. سیدابراهیم رئیسی 
سال گذشته ســخنرانی خود را به صورت 
ضبط شــده در این اجلاس ارائه کرده بود. 
دولت شــعار »نظام عادلانه بین المللی از 
طریق چندجانبه گرایی اقتصادی« را محور 
شرکت خود در این اجلاس قرار داده است. 
این شعار اشتراکاتی با محورهای سخنرانی 
2رئیس جمهور پیشین دارد و رئیس جمهور 
همزمــان از عدالت در روابــط بین الملل، 
ضــرورت چندجانبه گرایــی و پرهیز از 

یکجانبه گرایی سخن خواهد گفت. رئیسی در 
این سفر علاوه بر سخنرانی در مجمع عمومی 
ســازمان ملل متحد، در اجلاس یونسکو با 
موضوع آموزش نیز شرکت خواهد کرد و با 
برخی از سران کشورهای حاضر در حاشیه 

اجلاس نیز دیدار و گفت وگو خواهد کرد.

بنا به اعــام منابــع دولتــی هیــأت همراه 
رئیس جمهور با حداقل نفرات در مقایسه با ادوار 
گذشته ریاست جمهوری عازم نیویورک شده اند؛ 
حسین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه، علی 
باقری رئیس تیم مذاکره کننده هسته ای، محمد 
جمشیدی معاون سیاســی دفتر رئیس جمهور 

و یک نماینده مجلس در این ســفر رئیســی را 
همراهی می کنند. رئیس جمهور صبح دوشنبه 
پیش از ترک تهران و در فرودگاه مهرآباد درباره 
برنامه ها و اهداف این ســفر گفت: این سفر به 
دعوت دبیرکل سازمان ملل متحد و برای شرکت 
در هفتاد و هفتمین نشست مجمع عمومی برگزار 
می شود. براساس گزارش ایسنا، رئیسی حضور 
در این نشست را فرصتی برای بیان دیدگاه های 
عقانی و منطقی جمهوری اسامی ایران دانست 
و گفت: به دلیل اینکه فضای رســانه ای در دنیا 
تحت تسلط قدرت های بزرگ و نظام سلطه قرار 
دارد، باید از این فرصت ها در جهت تبیین مواضع 
جمهوری اســامی ایران و بیان ظلم هایی که 

نسبت به ملت بزرگ ایران شده است، استفاده 
کرد. تبیین این ظلم هــا و بی عدالتی ها در واقع 
می تواند یکی از جلوه های جهاد تبیین باشــد. 
ملت ایران ایستادگی و مقاومت داشته و حضور 
من در این ســفر به عنوان صــدا و نماینده این 
ملت خواهد بود. اگر با تحریــم و تهدید، ملت 
ایران متوقف می شد، حضور ما در سازمان ملل 
عزتمندانه نخواهد بود، اما حضور من در این سفر 
عزتمندانه و با افتخار اســت. او با بیان اینکه در 
این سفر هیچ برنامه ای برای مذاکره یا ماقات با 
آمریکایی ها برنامه ریزی نشده، دیدار با ایرانیان 
مقیم آمریکا را یکی دیگر از برنامه های سفر خود 

به نیویورک اعام کرد.

صدای ملت ایران در آمریکا
امیرعبداللهیان و علی باقری، رئیس جمهور را در حاشیه اجاس مجمع عمومی سازمان ملل همراهی می کنند

احتمال ادامه رایزنی های برجامی در 
نیویورک

»احتمال گفت وگو درباره رفع تحریم ها در نیویورک« خبری بود که 
سخنگوی وزارت امور خارجه در نشست  خبری دیروز خود مطرح 
کرد؛ موضوعی که نشان می دهد جمهوری  اسامی، همچنان که 
همواره مورد تأکید قرار گرفته، آماده است از هر فرصتی برای تبیین 
دیدگاه های خود استفاده کند. به گزارش همشهری، رئیس جمهور 
صبح دیروز )دوشنبه( درحالی تهران را به مقصد نیویورک باهدف 
شــرکت در مجمع عمومی ســازمان ملل  متحد تــرک کرده که 
تحلیلگران معتقدند ادامه رایزنی های برجامی، یکی از برجسته ترین 
موضوع های مطرح در حاشیه برگزاری این مجمع سالانه خواهد بود؛ 

گمانه ای که سخنگوی دستگاه دیپلماسی کشور نیز آن را رد نکرد.
ناصر کنعانی در نشست  خبری دیروز با نمایندگان رسانه ها، با وجود 
تأکید بر این موضوع که برنامه تعریف شده ای برای گفت وگو درباره 
مذاکرات رفع تحریم ها در این سفر و اجاس وجود ندارد، درعین 
حال به این نکته هم اشــاره کرد که به  طور طبیعی نشســت های 
بین المللی فرصت مناسبی برای طرح دیدگاه های سیاسی و مذاکرات 
حاشیه ای میان مقام های کشورها محسوب می شود؛ »این احتمال را 
که در حاشیه این نشست پیرامون موضوع هسته ای و مذاکرات رفع 
تحریم ها گفت وگویی صورت گیرد، رد نمی کنیم«. با وجود این اما 
کنعانی به برخی گمانه زنی ها مبنی بر اینکه همراهی علی باقری کنی، 
مذاکره کننده ارشد ایران در مذاکرات برجامی، با رئیس جمهور در 
سفر نیویورک با هدف گفت وگوی دوجانبه با مقام های آمریکایی در 
حاشیه نشست سازمان ملل در بحث هسته ای انجام شده  است نیز 
واکنش نشان داد و تأکید کرد سفر باقری کنی ارتباطی به گفت وگوی 
دوجانبه با مقام های آمریکایی ندارد؛ چه در بحث هســته ای و چه 
هر موضوع دیگری. وی با بیان اینکه هیچ گفت وگوی دوجانبه ای 
با مقام های آمریکایی در این ســفر نخواهیم داشــت، عنوان کرد 
که رئیس جمهوری در این ارتباط به صراحت و شــفافیت دیدگاه 
جمهوری اسامی را بیان کرده  است؛»در حوزه مذاکرات ارتباطات 
و تماس ها در همان چارچوب از طریق اتحادیه اروپایی ادامه دارد و 

در این زمینه هرگونه تحولی نیز در همین چارچوب رخ می دهد«.

هیچ گاه میز مذاکره را ترک نکرده ایم

ســخنگوی دســتگاه دیپلماســی با بیان اینکه به طورطبیعی 
جمهوری اسامی از هر فرصتی برای بیان دیدگاه های خود پیرامون 
مسائل دوجانبه و بین المللی استفاده می کند، گفت که ایران هیچ گاه 
میز مذاکرات را ترک نکرده و گفت وگوی سازنده را روشی مناسب، 
منطقی و معقول بــرای حل وفصل اختاف هــا می داند. کنعانی 
همچنین این احتمال را مطرح کرد که در حاشیه نشست مجمع 
 عمومی سازمان ملل  متحد گفت وگوهای دوجانبه ای با طرف های 
مذاکره کننده درباره مذاکرات تحریم ها انجام شــود؛ »ایران روش 
سیاسی و اســتفاده از چارچوب های چندجانبه بین المللی را یک 
روش مناســب برای حل پرونده ها و موضوع هــای داغ و پیچیده 
می داند و از هر فرصتی برای بیان دیدگاه های سازنده خود استفاده 
می کند و مجمع عمومی یکی از این فرصت های مناسب پیش روی 

جمهوری اسامی است«.

موضع ایران در قبال تحولات منطقه قفقاز
تشریح مواضع جمهوری  اسامی در قبال تحولات اخیر در منطقه 
قفقاز نیز بخش دیگری از نشست  خبری دیروز سخنگوی دستگاه 
دیپلماسی کشور را تشکیل می داد؛ تحولاتی که در این روزها برخی 
تنش ها را در منطقه به دنبال داشت و توجه زیادی را در رسانه های 
بین المللی به  سوی خود جلب کرد. کنعانی با بیان اینکه از سه شنبه 
هفته گذشته درگیری های جدید مرزی میان جمهوری  آذربایجان 
و ارمنستان آغاز و با تلفاتی از دوطرف نیز  همراه شد، تصریح  کرد که 
جمهوری اســامی ایران مبتنی بر سیاست همسایگی و سیاست 
اصولی خود مبنی بر تــاش برای کمک ســازنده به حل وفصل 
بحران های منطقه ای، در ســریع ترین زمان ممکن وارد عمل شد 
و تاش های سیاســی را برای پایان  دادن به تنش ها آغاز کرد. وی 
گفت وگوی نخست وزیر ارمنستان و رئیس جمهور کشورمان را از 
جمله اقدام های انجام شده دراین زمینه دانست و افزود که رئیسی 
در این گفت وگو، دیدگاه ها و مواضع ایــران را در این ارتباط بیان و 
توصیه های سیاسی خود را به طرف ارمنستانی منتقل کرد. به گفته 
کنعانی، گفت وگوی تلفنی وزیر امور خارجه کشورمان با همتای 
آذربایجانی اش نیز بخش دیگری از تاش های جمهوری  اسامی با 
هدف برقراری آتش بش در منطقه و پایان بخشیدن به درگیری ها 
بوده  است. کنعانی تأکید کرد که مواضع اصولی جمهوری  اسامی 
کاما روشن و واضح اســت و ایران اعتقاد دارد برای پایان دادن به 
تنش ها و درگیری ها، استفاده از رویکردها و راهکارهای سیاسی از 
سوی دوطرف برای رفع اختاف های مرزی ضروری است؛ »درباره 
ژئوپلیتیک منطقه و عدم تغییر مرزهای بین المللی نیز سیاســت 
جمهوری  اســامی کاماً روشن اســت و بر ضرورت این موضوع 

همچنان تأکید می کند«. 

سیدعبدالرحیم موسوی
فرمانده کل ارتش

با وجود همه دشمنی ها، کینه ورزی ها، 
اقدام هــای خصمانــه و تهدیدهــای 
دشــمنان این انقــاب و دشــمنان این 
آب و خــاک، حتــی یــک وجــب از خاک 
پاک این کشــور به دشــمن داده نشده 
و تمامیت ارضی آن حفظ شده اســت. 
این یعنی ماموریت ارتش با کمک ملت 
و سایر نیروهای مسلح به خوبی انجام 

شده و ارتش سربلند است./ایسنا

وحید جال زاده 
رئیس کمیسیون امنیت ملی مجلس

جمهوری اســامی رؤیای کســانی را که 
به فکر تغییر مرزهای منطقه باشــند، 
به کابوس تاریخی بدل می کند. خیلی 
صریــح می گویــم که مــا نگرانــی جدی 
خــود را نســبت بــه اتفاق هایــی کــه در 
یکی دو هفته گذشــته به ویژه در حوزه 
ارمنســتان و جمهوری آذربایجــان رخ 

داده است، اعام می کنیم./ ایرنا 

دیمیتری پسکوف
سخنگوی ریاست جمهوری روسیه

برنامه اقــدام جامــع مشــترک )برجام(، 
منافع همه کشورها را برآورده می کند. 
با وجود این هنوز اختاف نظرها در چند 
موضوع حل و فصل نشده که باید درباره 
آنها توافق شــود، امــا احیای برجــام، به 

نفع همه طرف هاست./ فارس

شکایت ایران از آمریکا 
روی میز دادگاه لاهه

نخســتین جلســه رســیدگی دیــوان بین المللی 
دادگســتری به پرونده توقیف برخی امــوال ایران 
ازسوی آمریکا دیروز در محل دیوان در »کاخ صلح« 

)لاهه هلند( برگزار شد.
به گزارش ایســنا، در جلسه نخســت، وکای ایران 
به سرپرســتی توکل حبیب زاده، رئیس مرکز امور 
حقوقی بین المللی ریاســت جمهوری لایحه ایران 
را ارائه کردند و قرار اســت جلسه بعدی رسیدگی به 
این پرونده روز پنجشنبه برگزار شــود. پیش از این 
روزنامه »اینترنشــنال بیزینس تایمز« اشاره کرده 
بود که آمریکا این دارایی های ایران را با مطرح کردن 
اتهام هایی مبنی بر دست داشتن جمهوری اسامی 
در حمات تروریستی مســدود کرده و معتقد است 
این مبالغ باید به قربانیان این حمات ادعایی تعلق 
گیرد. ایران پیش از این در سال ۲۰۱۶ و پس از آن که 
دادگاه عالی آمریکا به مسدودسازی حدود ۲میلیارد 
دلار دارایی های ایران و تعلق گرفتن آن به بازماندگان 
حمات نسبت داده شده به ایران حکم داد، از واشنگتن 
به دادگاه ســازمان ملل در لاهه شکایت کرد. تهران 
معتقد است مسدودســازی این پول ها، نقض پیمان 
مودت با آمریکاست که پیش از انقاب اسامی ایران 
منعقد شده بود. آمریکا در ســال ۲۰۱۸ و پس از آن 
که دادگاه بین المللی لاهــه در پرونده ای جداگانه به 
واشنگتن حکم داد کالاهای بشردوستانه را برای ایران 
از فهرست تحریم های مرتبط با پرونده هسته ای ایران 

خارج کند، اعام کرد از این معاهده خارج می شود.

نقل قول خبر

خبرهای کوتاه

 خبر

سیاست خارجی

دولت

ارسال سوخت رایگان به لبنان موضوعیت ندارد
سخنگوی وزارت امور خارجه کشورمان در نشست  خبری 
دیروز خود درباره ســفر هیأتی از حزب الله لبنان به ایران 
برای انعقاد قرارداد سوختی گفت: جمهوری اسلامی و دولت 
و ملت لبنان روابط دوستانه ای دارند. ایران همواره تلاش 
کرده برای کمک به رفع مشکلات لبنان، اعم از مشکلات 
سیاســی به ویژه در 2 ســال اخیر و همچنین چالش های 
اقتصادی لبنان در حوزه انرژی نقش ســازنده ای ایفا کند. 
ناصر کنعانی افزود: در دیدار ســفیر ایران با مقام ها و وزیر 
مربوط در لبنان، گفت وگوهایی صورت گرفته و ایران اعلام 
آمادگی کرده است بتواند در چارچوب گفت وگوهای فنی 
و اقتصادی 2 کشور، راهکارهای کمک اقتصادی به لبنان 
را بررسی کند و در همین چارچوب گفت وگوها ادامه دارد. 
وی با بیان اینکه بحث ارسال سوخت رایگان مطرح نیست، 
ادامه داد: گفت وگوهای ما در حوزه مناســبات اقتصادی، 
ازجمله تامین انرژی درحوزه نفت و سوخت در حوزه برق، 
در قالب بسته درحال مذاکره است؛ بنابراین ارسال رایگان 
موضوعیت ندارد، بلکه کمک به رفع مشکلات انرژی، هم در 

حوزه سوخت و هم در حوزه برق، مطرح است. 

   قدردانی از مهمان نــوازی خالصانه عراق در 
اربعین 

شورای هماهنگی تبلیغات اســامی در بیانیه ای از همه 
دســت اندرکارانی کــه در برگزاری مراســم راهپیمایی 
اربعین حســینی تاش کردند، قدردانی کرد. به گزارش 
مهر، دراین بیانیه تأکید شده است که »دولت و ملت عراق 
با وجود سیاه نمایی دشمنان در ایجاد شکاف بین ۲ کشور 
ایران و عراق، از زائران خالصانه مهمان نوازی کردند«. در 
بخشــی از این اطاعیه آمده است:»بی شک در خلق این 
حماســه عظیم، به ویژه در دورانی که آمریکا و اذناب آن 
با همراهی برخی از سودجویان درپی سیاه نمایی، ایجاد 
شــبهه و یاس و ناامیدی و تفرقه بین برادران مسلمان ۲ 
ملت ایران و عراق اند، مهمان نــوازی برادران و خواهران 
عزیز عراقــی، همکاری های خالصانه دولت این کشــور، 
تاش ها و زحمات مجدانه، صادقانه و شبانه روزی دولت 
جمهوری اسامی ایران و ستاد ملی اربعین نقشی اساسی 

داشته است.«

   ممنوعیت استفاده از عنوان »گام دوم انقلاب« 
در تشکل های سیاسی

دبیر کمیسیون ماده۱۰ قانون فعالیت احزاب و تشکل های 
سیاسی در نشســت خبری دیروز خود گفت: استفاده از 
عنوان »گام دوم انقاب« یا عناوین مشــابه در احزاب و 
تشکل های سیاسی ممنوع است. به گزارش ایسنا، عبدالله 
مرادی گفت: دولت نسبت به احزاب و تشکل های سیاسی 
رویکرد تسهیل کنندگی دارد و تاش دارد فعالیت احزاب، 
تشکل ها و نخبگان سیاسی در فرایندهای قانونی خود به 
سهولت انجام شود. احزاب باید بتوانند ایده ها و طرح های 
خود را آزادانه بیان کنند و همچنین نســبت به مواضع و 

اقدام های خود مسئولیت پذیر باشند.

رئیس جمهور سه شنبه هفته قبل گفت وگویی با برنامه ۶۰دقیقه 
شبکه سی بی اس آمریکا داشت؛ برنامه ای که در تهران ضبط شد. 
برنامه ۶۰دقیقه شبکه سی بی اس در توییت های مختصر خود از این 
مصاحبه محورهای مذاکرات احیای برجام، لغو تحریم ها، هولوکاست 
و ترور سردار شهید قاسم ســلیمانی فرمانده نیروی قدس سپاه را 
برگزیده بود. در توییتی به سؤال مجری برنامه از رئیسی درباره اینکه 
»آیا هولوکاست اتفاق افتاده است یا خیر«، اشاره شده است. رئیسی 
در پاسخ می گوید »نشانه هایی وجود دارد که این اتفاق افتاده است. 

اگر چنین است، باید اجازه دهند که بررسی و تحقیق شود.«
در توییت دیگر برنامه ۶۰دقیقه، پاسخ رئیس جمهور درباره اینکه 
»شما پس از قتل سردار سلیمانی وعده انتقام دادید. آیا ایران قصد 
دارد ترور سردار قاسم سلیمانی به دست دونالد ترامپ رئیس جمهور 
سابق آمریکا را تافی کند« چنین آمده است: »کاری که دولت وقت 
آمریکا به دستور مستقیم خود ترامپ برای ترور آقای قاسم سلیمانی 
انجام داد، یک جنایت فجیع بود. ما خواهان اجرای عدالت هستیم.«

ســی بی اس آمریکا در انعکاس رســانه ای خــود از این مصاحبه 
با عنوان »تحریم ها بســیار ظالمانه هســتند« نوشت: »رئیسی 
رئیس جمهور ایران روز سه شنبه )هفته قبل( به ۶۰دقیقه گفت که 
بزرگ ترین شکایت او از جو بایدن رئیس جمهور آمریکا این است که 
او تحریم هایی را که دونالد ترامپ رئیس جمهور سابق آمریکا اعمال 

کرده بود، علیه ایران حفظ کرده است.«
همچنین صفحه توییتر این رســانه به نقل از رئیسی نوشت: »اگر 
)توافق هسته ای( یک توافق خوب و منصفانه باشد، برای دستیابی 
به توافق جدی خواهیم بود و باید ضمانتی برای جلوگیری از خروج 

آمریکا در آینده وجود داشته باشد.«
مجری: برخی اســناد وجود دارد که فعالیت های 

غیرصلح آمیز هسته ای داشته اید.
رئیس جمهور:  بارها به این نوع ادعاهای بی اساس پاسخ داده شده 
اســت. دوربین های آژانس در مراکز هســته ای فعال بوده و گفته 
شده که آنچه تاکنون در جمهوری اسامی اتفاق افتاده، در راستای 
استفاده صلح آمیز است. بارها اعام کرده ایم با توجه به توانمندی در 
این حوزه، بهره مندی از صنعت هســته ای فقط در جهت مصارف 
صلح آمیز است. چرا نسبت به استفاده صلح آمیز از صنعت هسته ای 

محدودیت ایجاد می کنند.
مجری: آیا شما بر این باور هســتید که در آینده 

نمی توانید به آمریکایی ها اعتماد کنید؟
 ما به دلیل رفتاری که از آمریکایی ها تاکنون دیده ایم نمی توانیم 
به آنها اعتماد کنیم و لذا اگر تضمین وجود نداشــته باشــد، به 
آمریکایی ها اعتمادی نیســت؛ کمااینکه بارها پیمان ها را نقض 

کرده اند.
مجری: اگر توافقی شکل بگیرد، آیا حاضرید که 4 

آمریکایی را که در ایران زندانی هستند، آزاد کنید؟ 
اصولا ما با حبس و زندانی کردن هیچ کس موافق نیســتیم. اما اگر 
فردی جرمی مرتکب شده باشد، طبیعتا باید دستگاه قضایی به این 
جرم رسیدگی کند. افرادی که در زندان هستند با حکم قاضی در 

زندان به سرمی برند. این افراد دارای تابعیت ایرانی هستند. ما تابعیت 
مضاعف را در قانون اساسی خود به رسمیت نمی شناسیم؛ یعنی اگر 
کسی تابعیت ایرانی داشت مرتکب جرمی شد یا تابعیت آمریکایی 
داشــت و در ایران مرتکب جرمی شد، طبیعتا قابل پیگیری است. 
ایرانی های بی گناهی در زندان های آمریکا هستند که تنها جرم آنها 
دورزدن تحریم ها بوده است. آنها گناهی نکردند که در زندان های 
آمریکا بمانند، بلکه باید کنار خانواده  هــای خود بازگردند. بارها به 
آمریکایی ها اعام شده که این موضوعات می تواند با دستگاه قضایی 
جمهوری اسامی ایران مورد گفت وگو قرار بگیرد اما آمریکایی ها باز 
هم با این موضوع سیاسی برخورد می کنند و آزادی زندانیان را به 
برجام پیوند می زنند، درحالی که این موضوع می تواند به عنوان یک 

مسئله مستقل انسان دوستانه بین ۲کشور حل شود.
مجری: آیا جنابعالی از حق حیات اسرائیل حمایت 

می کنید؟
رئیس جمهور: نظر جمهوری اسامی نظری است که رهبر انقاب 
اسامی بارها اعام کردند و آن این است که به آرای مردم مراجعه 
شود. مگر شما به دمکراسی معتقد نیستید؟ نظر مردم را بگیرند، 
یعنی نظر فلسطینی ها را، اعم از مسلمان، مسیحی، یهودی. آرای 
هر کس که متعلق به سرزمین فلسطین است را بگیرند و یک نظام 
کاما مبتنی بر دمکراســی و یک نظامی که مبتنی بر آرای مردم 
هست، در سرزمین فلسطین شــکل بگیرد تا به مسئله فلسطین 

خاتمه داده شود.
مجری: از منظر شما میان حکومت ترامپ و دولت 

بایدن  چه تفاوتی است؟
ادعای دولت جدید آمریکا این است که با ترامپ و دور قبلی تفاوت 
داریم. این موضوع را بارها از طریق پیام به ما اعام کرده و خودشان 
نیز این مسئله را گفته اند اما ما باید به عملکردها نگاه کنیم ببینیم 
آیا عملکردشان تفاوت کرده یا تفاوت نکرده است. آنچه ما در عمل 
دیدیم تغییر حاصل نشده است. می بینیم که تحریم ها همچنان 
ادامه پیدا کرده است درحالی که قرار نبود تحریم ها ادامه پیدا کند و 
قرار بود به تعهدات در توافق عمل شود اما به تعهدات تاکنون عمل 
نشده است. من فکر می کنم دولت جدید آمریکا باید در عمل اثبات 
کند که متفاوت با دولت قبل است؛ یعنی در عمل تحریم ها را بردارد 
و به تعهداتی که دولت قبل آن تعهدات را به هم زد و از برجام خارج 

شد، پایبند باشد.

مجری: شما در کمیســیون و کمیته ای عضویت 
داشتید که مسئول مجازات ۵هزار نفر بود. آیا شما از این اقدام 

خودتان پشیمان هستید؟
نکته اول اینکه شما چه سندی دارید برای این موضوع؛ جز ادعایی که 
منافقین می کنند، نکته دوم اینکه من آن زمانی که ادعا شده است 
در جایگاه معاون دادستان بودم و امروز هم هر حقوقدانی که کمترین 
اطاع را داشته باشد، می  داند که معاون دادستان چه وظایفی دارد و 
چه کارهایی انجام می دهد. من در تمام مسئولیت های حقوقی که 
در دستگاه قضایی داشتم، همواره مدافع حقوق انسان ها بودم و هیچ 
زمانی از دفاع از حقوق مردم غافل نشدم و اما گروهی که امروز دارد 
این نوع مسائل را به جوامع مختلف گزارش می دهد، اینها کسانی 
هســتند که ۱۷ هزار نفر را در کشور ما از کاســب، دانشجو، استاد 
دانشگاه، روحانی و امام جمعه و مسئولان مختلف تا رئیس جمهور و 
نخست وزیر را به شهادت رساندند. دستشان به خون ملت ایران و به 

خون مظلومان آغشته است و آنها مستحق محاکمه هستند.
مجری: آیا به دنبال انتقام از ترامپ هستید؟

سؤال این است آیا باید عدالت را دنبال کرد یا نه؟ و کسانی که مرتکب 
این جنایت و ظلم شدند آیا باید مورد پیگیری قانونی قرار بگیرند یا 
نه؟ آنچه ما به عنوان جمهوری اسامی آن را دنبال می کنیم و دنبال 
خواهیم کرد اجرای عدالت است. حتما باید اجرای عدالت را در مورد 
جنایتی که ترامپ و همدستانش نسبت به ترور یک انسان مجاهد و 
مبارز که نقش بزرگی در امنیت منطقه داشت دنبال کرد و ما مصمم 
به اجرای عدالت یعنی رسیدگی به ترور حاج قاسم سلیمانی هستیم. 
جمهوری اسامی ایران آنقدر شــهامت دارد که اگر عین الاسد را 
می زند و یا از حزب الله لبنان حمایت می کند، رسما اعام می  کند 
ما که ابایی از این قضیه نداریم. ما باید مسئله ترور شهید حاج قاسم 

سلیمانی را تا اجرای عدالت دنبال کنیم.
مجری: آیا محدودیت ها نسبت به زنان تشدید شده 

و آنها تحت فشار قرار گرفته اند؟
در واقع می شود گفت صدها سال مردم این مرز و بوم با حجاب، عفت 
و با رعایت حریم های لازم زندگی کرده اند. این موضوع مربوط به این 
۴۰سال هم نیست. شما اگر تاریخ ملت ایران را درست مطالعه کنید، 
می بینید که سال ها و قرن ها زنان ما با اخاق عفیفانه زندگی کرده اند 
و این موضوع مربوط به الان نیست. الان هم این روحیه را مردم عزیز 
ما و زنان و دختران ما دارند و لذا خودشان همواره به عنوان یک امر 
خودجوش آن را رعایت می کنند. اصا کسی به آنها یاد نداده و تکلیف 
شخصی هم نکرده، بلکه خودشان را مقید می دانند. این باورهای 
مردم است شما ببینید زندگی مردم این مرز و بوم همواره اینطور بوده 
یعنی در باور و اعتقادشان این قضیه ریشه دارد. آنچه مسلم است اینجا 
کسی نسبت به زندگی خصوصی مردم کاری ندارد و به هیچ عنوان 
تعرضی نسبت به زندگی خصوصی افراد ندارند. در مسائل اجتماعی 
هم مردم خودشان رعایت می کنند یعنی می دانند قانونی وجود دارد و 
به این قانون همه پایبند هستند. اگر در مواردی هم خاف قانون دیده 
شود، تأکید شده که به هیچ عنوان کسی حق ندارد که برخوردهای 

فراقانونی و خاف مقررات داشته باشد.

رئیس جمهور در گفت و گو با سی بی اس آمریکا مطرح کرد: 

آمریکابایدضمانتدهدازتوافقخارجنمیشود
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6 هزارتن پسماند روزانه در تهران
 میزان زباله تولید شده در شــهر تهران به اندازه ای زیاد است 
که تا به حال بار ها سخن از جابه جا کردن مرکز دفن آراد کوه 
به میان آمده است. به گزارش همشهری، طرح هایی هم برای 
ایجاد ایستگاه های میانی در شهر اجرا شده تا میزان زباله حمل 
شده نهایی کاهش پیدا کند و بخشی از مواد قابل بازیافت در 
بین راه جداسازی شود.    اما آیا میزان پسماندی که در تهران یا 
دیگر نقاط ایران تولید می شود در مقایسه با کشور های دیگر 

مخصوصا کشور های توسعه یافته زیاد است؟
 طبق گزارش بانک جهانی سرانه تولیدی پسماند در شهر تهران، 
بر خلاف تصور رایج، کمتر از متوسط جهانی و نزدیک به میانگین 
کشورهای »در حال توسعه و با درآمد کمتر از متوسط جهانی« 
است. بر اساس اعلام این سازمان، متوسط سرانه تولید پسماند 
جهان به ازای هر نفر در روز 740 گرم  در سال 2016 میلادی 
بود. در حالی که سرانه تولید پسماند کشور ایران هم در محدوده 
500 تا 990 گرم به ازای هر نفر در روز قرار دارد. بر اساس آمار 
ارائه شده وزارت کشور، سرانه تولید پسماند شهری کشور ایران 
در سال 1395 شمسی 806 گرم و پسماند روستایی 500 گرم 
به ازای هر نفر در روز بوده است که این مقادیر در محدوده ارائه 
شده از سوی بانک جهانی قرار می گیرد. در پایتخت هم شرایط 
مشابهی حاکم است. به گفته رئیس سازمان مدیریت پسماند 
شهر تهران، در شهر تهران روزانه نزدیک به 6100 تن پسماند 
تولید می شود که این مقدار بر اساس گزارش سالانه، در سال 
1400 به 325,121،2 تن رسیده است. آنطور که مهدی عزیزی 
می گوید؛ شهر تهران در سال 2018 سالانه 2,570,998 تن و 
روزانه 7,044 تن زباله تولید کرده است و برخی از کلانشهرهاي 
دنیا با جمعیت مشابه تهران در سال 2018 میزان زباله بیشتری 
داشته اند. در این سال لندن سالانه 3,975,000  تن و روزانه 
10,890 تن و سئول سالانه 8,888,027 تن و روزانه 24,351 

تن  پسماند تولید کرده اند.

محدودیت های ترافیکی 
بهشت زهرا )س(  در چهارشنبه

روز چهارشنبه)30شهریور( همزمان با برگزاری 
مراسم رژه نیروهای مسلح در اطراف حرم امام)ره( 
و بهشت زهرا)س( محدودیت های ترافیکی اعمال 

می شود.
به گزارش همشهری، این محدودیت ها از ساعت 
24روز چهارشــنبه تا پایان مراســم رژه اعمال 
و براســاس آن تردد و توقف تمام وســایل نقلیه 
غیر از خودروهــای مجاز بــرای رژه در بزرگراه 
شهیدهاشــمی و بلوار علامه عســگری ممنوع 

خواهد بود. 
همچنین مأمــوران پلیس راهــور تهران بزرگ 
شــب قبل از مراســم رژه نیروهای مســلحدر 
معابــر منتهی بــه ضلع شــمالی حــرم مطهر 
امام)ره( برای ســاماندهی ترافیک این محدوده 
مســتقر می شــوند. براســاس اعلام ســازمان 
بهشــت زهرا)س( شــهروندان روز پنجشــنبه 
 برای تــردد در آرامســتان باید از جــاده قدیم 
تهــران - قم)شــهیدرجایی( به عنــوان محور 

جایگزین استفاده کنند.

پسماند

 خبر

 
سال هاست که چشم مان به تماشای چادرهای رنگارنگ 
در این نقطه از شهر عادت کرده و انگار این سرپناه های 
سست به بخشی از هویت و شناســنامه این محدوده 
پرتردد و پرترافیک پایتخت تبدیل شده است. چادرهایی 
که چند متر پایین تر از درب اصلی بیمارستان مرکز طبی 
کودکان در خیابان قریب تا حول و حوش درب ورودی 
اورژانس و درمانگاه این مرکــز در خیابان فرصت برپا 
شده اند. دیدن این صحنه برای هر بیننده و عابری جالب 
توجه و البته تأسف آور است که چرا برای اسکان و رفاه 
همراهان یک کودک بیمار و بستری که از کیلومتر ها و 
فرسخ ها راه دور به شهر غربت آمده اند هیچ گونه حمایت 
و برنامه ای از ســوی وزارت بهداشــت و دانشگاه علوم 
پزشکی و دیگر ارگان ها و بخش های مرتبط با این حوزه 
وجود ندارد. برخی هم دیدگاه متفاوتی دارند و با اشاره 
به زشت شدن سیمای این نقطه از شهر و سد معبری 
که مانع از عبور و مرور مردم و مراجعان به مرکز طبی 
کودکان می شود، خواهان جمع آوری چادر ها و اسکان 
همراهان بیمار در یک مکان و مرکز مشخص هستند. 
همه  چیز به داخل این چادرها محدود و خلاصه نمی شود. 
درســت درکنار چادرها، خودرو های پارک شده ای را 
می بینیم که تمام شیشه هایش با پارچه و مقوا پوشانده 
شده و از بیرون مشخص نیست که درون و داخل آنها 
چه خبر است و چه می گذرد. تنها چیزی که می دانیم و 

می بینیم این است که عده ای شب را داخل این خودرو ها 
صبح می کنند. البته اینها پوسته و ظاهر کار است و زمانی 
که این موضوع را از نزدیک تر و به صورت دقیق پیگیری و 
بررسی می کنیم با حقایق و واقعیت های دیگری مواجه 
می شویم. در لابه لای همراهان بیماران، کارتن خواب ها 
و خیابان گرد هایی هم دیده می شــوند که در چادرها، 
پناهگاه امنی برای خود درست کرده و با تاریک شدن هوا 
مشغول مصرف مواد مخدر می شوند. آنها برای سیرکردن 
شکم شان خود را به این نقطه می رسانند تا سهمی از 
غذاهای نذری که در این مکان توزیع می شود، داشته 
باشند. برخی از کسبه این محدوده می گویند: »علاوه بر 
کارتن خواب ها و معتادان، متکدیانی هستند که در این 
محدوده به بهانه تامین مخارج بیمارستان از عابران طلب 
کمک می کنند. برخی از آنها کودک کوچکی را نیز همراه 

دارند تا احساسات عابران را تحت تأثیر قرار دهند.« 

حمایت مددکاری بیمارستان
بخش مددکاری بیمارستان طبی کودکان در راستای 
خدمت رســانی و حمایت از بیماران بی بضاعت فعال 
اســت. مددکاران عنوان می کنند: »هیــچ بیمار و 
مراجعه کننده ای به خاطر مشکل مالی از بیمارستان 
بدون دریافت خدمات درمانی و پزشکی خارج نمی شود 
اما متکدیان در ایــن حوزه قطعا بی بهره هســتند. 
همچنین برای تمام اقوام درجه یک بیمار شامل مادر و 
پدر و همچنین خواهر و برادرها مکان هایی برای اسکان 
پیش بینی شده است که ایاب و ذهاب از بیمارستان تا 
این همراه سراها نیز رایگان اســت. بنابراین نیازی به 

اسکان همراهان در چادر نیست.«

پای حرف چادرنشینان
در این میان همراهان هم نکاتی را بیان می کنند که قابل 
تامل است. برخی از وجود همراه سرا اظهار بی اطلاعی 
می کنند و می گویند که در این مورد هیچ توصیه ای از 
سوی مددکاری یا ســایر مسئولان بیمارستان نشده 
اســت. عده ای هم به هزینه همراه سرای خصوصی 
اشاره و عنوان می کنند: »اسکان یک شب در همراه سرا 
200هزار تومان است و قطعا در چنین شرایطی چادر 
بهترین گزینه اســت.« گروهی هم جداسازی زن و 
مرد در همراه سرا را مطرح می کنند و می گویند: »ما 
اعضای یک خانواده هستیم و می خواهیم در کنار هم 
باشیم اما در همراه سرا اسکان خانوادگی وجود ندارد.« 
ممنوعیت پخت وپز، استعمال دخانیات و... مشکلات 
دیگری هستند که مانع از حضور همراهان بیماران در 

همراه سرا می شوند.

همراهی بیمار به صورت قومی
بیمارســتان مرکز طبی کودکان )بیمارســتان دکتر 
حســن اهری( یکی از 14بیمارســتان تابعه دانشگاه 
علوم پزشکی تهران اســت که با ظرفیت 400تخت، 
بزرگ ترین بیمارستان اطفال و قطب جامع علمی طب 
کودکان کشور محسوب می شود. به گفته دکتر کاظم 
رهنما، رئیس بیمارستان طبی کودکان با توجه به ارائه 
خدمات تخصصی و فوق تخصصی حــدود 70درصد 
مراجعه کنندگان از شهرهای دیگر کشور و تعدادی هم 

اتباع هستند. آنطور که او گفته: »اغلب مراجعه کنندگان 
از قشر متوسط و پایین جامعه هستند و به لحاظ اقتصادی 
توان و تمکن مالی استفاده از هتل و مراکز اقامتی دیگر 
مانند مسافرخانه را ندارند و از این رو ترجیح می دهند در 
چادر مستقر شوند.« همراهی گروهی و قومی هم معضل 
دیگری است که به چادرخوابی پیرامون بیمارستان امام 
خمینی و مرکز طبی کودکان دامن می زند. موضوعی که 
دکتر رهنما هم آن را تأیید می کند و می گوید: »در برخی 
از موارد به دلیل نگرانی از وضعیت کودک بیمار، علاوه بر 
پدر و مادر، خواهر، بــرادر، عمه، خاله، دایی و حتی پدر 
بزرگ و مادربزرگ هم راهی بیمارستان می شوند. همین 
حضور گروهی ســبب افزایش تعداد چادرها می شود. 
چراکه همراه سرا ،خویشاوند درجه یک را پذیرش می کند 

و سایر همراهان مجبورند در چادر مستقر شوند.« 

سوءاستفاده خیابان گردها
برپایی چادر توسط همراهان بیماران به یک فرصت 
برای خیابان گردها و کارتن خواب ها تبدیل شده است. 
چراکه این افراد در چنین فضایی اقدام به برپایی چادر 
می کنند. رئیس بیمارستان طبی کودکان با تأیید این 
موضوع می گوید: »وجود امکانات رفاهی مانند غذا، 
سرویس بهداشتی و... سبب شده همراهان بیماران 
و خیابان گردها به چادرخوابی در اطراف بیمارستان 
ترغیب شوند و این پدیده گسترش یابد. به هر حال 
وضعیت موجود آســیب اجتماعی است و ضرورت 
دارد شــهرداری و نیروی انتظامی بــه این موضوع 

ورود کنند.«

میزبانی از همراهان بیماران  بیمارستان امام خمینیره
همشهری واقعیت اسکان همراهان بیماران در حاشیه بیمارستان امام خمینی)ره( و مرکز طبی کودکان را بررسی کرده است

جمعیتی که در اطراف بیمارستان های بزرگ تهران درون چادر زندگی می کنند، چه کسانی هستند؟

مهدی اسماعیل پورگزارش
روزنامه نگار

 لغو »برج باغ«
مصوبه ای شکست خورده

قانــون اصلاح لایحــه قانونــی حفظ و 
گسترش فضای سبز در شهرها در سال59 
توسط شورای انقلاب به تصویب رسید و 
آیین نامه اجرایی آن نیز در سال89 توسط 
مجلس شورای اسلامی تصویب شد و به تأیید مجمع تشخیص 
مصلحت نظام رسید و با ابلاغ آن، شرایط اطلاق باغ به اراضی 

شهری تعیین شد.
شورای عالی استان ها، در راستای اجرای مصوبه مذکور، نهادی 
را با عنوان »کمیسیون ماده7 آیین نامه اجرایی قانون اصلاح 
لایحه قانونی حفظ گســترش فضای ســبز« یا »کمیسیون 
تشخیص باغات« در شهرها تاسیس کرد. در سال1394 این 
شورا، برای اصلاح »آیین نامه قانون اصلاح لایحه قانونی حفظ 
و گسترش فضای سبز در شهرها« اقدام کرد و از آن پس، مقرر 
شد که این کمیسیون، نظریه کارشناسی خود را برای صدور 
رأی به صحن شورای اسلامی شــهر ارسال کند؛ چراکه خود 
راساً حق صدور رأی مبنی بر باغ بودن یا نبودن را ندارد و اتخاذ 
تصمیم صرفا در حیطه اختیار و صلاحیت اعضای شــورای 
اسلامی شهر است. البته شورای عالی استان ها در سال1400، 
ایرادات اصلاحیه  آیین نامه اجرایی ماده یک قانون مذکور را نیز 

مرتفع و تصویب کرد.
اعضای شورای اسلامی شهر تهران در ادوار گذشته، به منظور 
ایجاد انگیزه در مالکان برای حفظ و گسترش باغات و احقاق 
حقوق آنها، همچنین رونق ساخت وساز و ایجاد درآمد پایدار 
برای شــهر تهران، مصوبه ای را تحت عنوان »برج باغ ها« در 
راستای ماده80 قانون تشکیلات، وظایف و انتخابات شوراهای 
اسلامی کشور با طی مراحل قانونی، تصویب و اجرایی کردند. 
در دوره پنجم شورای اسلامی شهر تهران، با توجیهاتی ازجمله 
»ایجاد چالش های محیط زیستی برای شهر تهران«، »ضرورت 
حفظ حداکثری باغات باقیمانده سطح شهر« و »جلوگیری از 
تداوم رویه جاری ساخت وساز در باغات«، اقدام به لغو مصوبه 

»برج باغ « کردند.
اما بنا بــه اظهارنظر کارشناســان حوزه شــهری، این اقدام 
نه تنها موجب حفظ باغات شهری نشد، بلکه حذف و نابودی 
آنها را در پی داشــت، چراکه از آن پس، برخی اشــخاص با 
توجه به مفاد این مصوبه برای اینکــه ملک آنها، به عنوان باغ 
شناخته نشــود، اقدام به قطع بی رویه درختان غرس شده در 
اراضی خود می کنند. بنا به نظر بیشــتر کارشناسان املاک و 
کارکنان شهرداری، این رویه منجر به رکود سنگینی در عرصه 

ساخت وساز و قطع درآمد پایدار برای شهر تهران شده است.
پرواضح است که مصوبه معروف به لغو »برج باغ ها« و اصلاح 
غیرکارشناسی آن، موجب تشتت آرا شــده و علاوه بر اینکه 
چنین تصمیمی خلاف اصل تسلیط و حرمتِ مالکان در نحوه 
استفاده از ملک خود و حقوق مالکانه بوده، املاک اشخاص از 
حیز انتفاع نیز خارج شده است. با این تفاسیر، در صورت عدم 
 اصلاح مصوبه غیرکارشناسانه شورای پنجم شهر تهران، در 
آینده ای نزدیک شــاهد حذف و قطع بی رویه درختان باغات 
شهری و سرازیرشدن پرونده های قضایی به محاکم خواهیم 
بود. البته این پرونده ها مدت هاست که در محاکم قضایی وجود 
دارند و ناگفته مشخص است که در آینده بر حجم آنها بسیار 

افزوده خواهد شد.
البته اکنــون، خبرهای خوبی در محافل غیررســمی عنوان 
شــده که لایحه  ای مبنی بر اصلاح مجدد این مصوبه توسط 
شهرداری تهیه و به صحن شورای اسلامی شهر تهران ارسال 
شده و با شناختی که از ریاست محترم شورای اسلامی شهر 
تهران و ســایر اعضای محترم شورای اســلامی شهر تهران 
داریم، می توان امیدوار بود که این مصوبه، براســاس قوانین 
جاری مملکتی و  در راستای رعایت حقوق آحاد مردم، اصلاح 
خواهد شد و گامی مؤثر در راستای قانون جهش تولید مسکن 
مصوب سال1400 و اهداف نظام مقدس جمهوری اسلامی 

خواهد بود.
* وکیل پایه یک دادگستری و معاون اسبق حقوقی و امور مجلس 
شورای عالی استان ها

هادی محضرنیا
سرپرست سازمان فاوا شهرداری تهران 
قطــع شــدن برخــی ســامانه ها ازجملــه 
»تهــران مــن« در روزهــای اخیــر به دلیــل 
قطعی فیبر نــوری در اثر حفــاری زمین رخ 
داد کــه مشــکل قطعــی فیبــر رفع شــده و 
علــت تأخیــر و کنــدی رونــد اســتفاده از 
ســامانه ها پــس از رفــع مشــکل، بررســی 
اطلاعات بوده اســت و اکنون شــهروندان 
در دسترسی به سامانه ها مشکلی ندارند.   
تنهــا ســامانه هایی کــه امنیت شــان مورد 

تأیید ما نیست در دسترس قرار ندارند.

علیرضا نادعلی
سخنگوی شورای شهر تهران

امــروز نودمین جلســه پارلمان شــهری در 
حالــی برگــزار می شــود کــه بررســی لایحه 
»اعطــای مجــوز جهــت انجــام معامــلات 
مربوط به خرید قطعات یدکی و تعمیرات 
اساسی)اورهال( تجهیزات ثابت و متحرک 
متــروی تهــران«، لایحه »اصــلاح مصوبه 
نحوه صدور مجوز حفاری در شهر تهران« 
مهم ترین دستور جلسه هستند. همچنین 
چهاردهمیــن صورتجلســه کمیســیون 
نامگذاری و تغییر نام اماکن و معابر عمومی 

شهر تهران قرائت و بررسی می شود.

حمیــدی،  محمدحســین  ســردار 
رئیــس پلیــس راهنمایــی و رانندگــی 
 تهــران بــزرگ بــا اشــاره بــه برگــزاری 
نمایشگاه ایران پلاست در محل دائمی 
نمایشگاه های بین المللی گفت: »این 
نمایشــگاه از ســی ام شــهریور تــا دوم 
مهــر از ســاعت 8 تــا 15 دایــر خواهــد 
بود و اگر در این 7ســاعت عبــور و مرور 
نخستین روز سال تحصیلی با اختلال 
 مواجه شود قطعا نمایشگاه را تعطیل 

خواهیم کرد.«

و  شــهرداری ها  ســازمان  معــاون 
دهیاری هــای کشــور از نوســازی 5هــزار 
دستگاه ون فرسوده با اعطای تسهیلات 
دولتی از طریق تولیدکنندگان داخلی خبر 
داد. مســعود نصرتــی گفــت: »ون هــای 
فعــال در نــاوگان حمل ونقــل عمومــی 
شــهری به ســن فرســودگی رســیده اند و 
بیش از 1۳سال از سن آنها می گذرد و طی 
این سال ها نوسازی از سوی شهرداری ها 
صــورت نگرفتــه اســت  و وزارت کشــور 
پیگیری هــای لازم را درخصــوص برنامــه 
نوســازی 5هزار دســتگاه ون فرســوده در 

دستور کار قرار داده است.« 

7
ساعت

5000
ون

نقل قول 

عدد خبر

یادداشت

 احداث مسیر ویژه موتورسواران
 در میدان توحید

 شهردار منطقه2 از احداث نخستین 

ترافیک
مسیر ویژه موتورسواران در میدان 
توحید خبر داد و گفت: »این کار با 
هماهنگی پلیس راهور انجام می شود.« به گزارش 
همشهری، میدان توحید از معابر پرتردد تهران است 
که بــا توجه به تداخــل حرکتی موتورســواران و 
خودروها در این محدوده علاوه بر مشکلات ترافیکی، 
موجب افزایش حوادث رانندگی به ویژه موتورسواران 
می شــود. بنابراین به گفته مهدی صالحی،  احداث 
مسیر ویژه موتور در این مسیر ضرورت دارد. او تأکید 
کرد: »طرح کانالیزه شدن مسیر موتورسیکلت در این 
محدوده پیشنهاد شد و با هماهنگی پلیس راهور یک 
مسیر اختصاصی از ابتدای خیابان نصرت غربی تا 
خیابان آزادی برای موتورسواران به طول 400 متر 

ایجاد می شود. در واقع این مسیر جزو محدوده های 
پارک حاشیه ای بود و تا کنون در آن خودروها پارک 
می کردند که بــا هماهنگی پلیس، مســیر پارک 
حاشیه ای خودروها حذف شد.« آنطور که صالحی 
گفته: »عملیات نرده گذاری برای جداسازی مسیر 
تردد خودروها از موتورسواران شروع شده و عرض 

مسیر اختصاصی یک ونیم متر است.«

امیررضا خوش آیین*

 مرور قانون شهرداری ها نشان می دهد که مدیریت شهری وظیفه ای 
در احداث همراه سرا ندارد اما شــهرداری تهران در راستای مسئولیت 
اجتماعی و برای کاهش آلام همراهان بیمــاران و تکریم آنها در این 
کار پیشقدم شده و اقدام به احداث همراه سرا در پایتخت کرده است. 
همراه سراي جوادالائمه نخستین همراه سرایی بود که اواسط سال94 
بهره برداری شد و با مدیریت و نظارت شهرداری منطقه6 شروع به فعالیت 
کرد اما به گفته مسعود رنجبریان، شهردار منطقه6 از سال1400 تا کنون 
قراردادی با این همراه سرا منعقد نشده است و شهرداری نیز مسئولیت 
و وظیفه ای در این بخش ندارد. او همچنین عنوان کرد: »این همراه سرا 
مربوط به یک خیریه است و متأســفانه وضعیت آن مطلوب نیست و 

همراهان بیماران در آن تکریم نمی شوند.«

»نور« و »پناه« 2همراه سرای شهرداری
مدیریت شهری پس از فسخ قرارداد با همراه سرای جوادالائمه در راستای 
خدمت رسانی به همراهان بیماران، اقدام به راه اندازی همراه سراهای 
نور در خیابان خردمند و پناه در خیابان امیرلویی کرده اســت. آنطور 
که رنجبریان عنوان کرده: »همراه ســرای نور ظرفیت پذیرش 120 تا 
150نفر را دارد و 7طبقه اســت که در هر طبقه 5سوئیت با امکانات 
بهداشــتی و رفاهی وجود دارد که خانواده ها در آنها مستقر می شوند. 
علاوه بر پذیرش رایگان با همکاری خیرین وعده های غذایی)صبحانه، 

نهار و شام( هم رایگان در میان همراهان توزیع می شود. اتاق کودک هم 
در این همراه سرا پیش بینی شده است.« همراه سرای پناه هم پیشرفت 
98درصدی دارد و کمتر از 20روز دیگر افتتاح می شود. به گفته شهردار 
منطقه6،  این همراه سرا در ضلع جنوبی بیمارستان امام خمینی)ره( 
واقع شده و ظرفیت پذیرش آن 150نفر است. آنطور که رنجبریان عنوان 
کرده: »این همراه سرا در 4طبقه ساخته شده که 2طبقه آن به پذیرش 
همراهان بیماران مرکز طبی کودکان و 2طبقه هم به همراهان بیماران 
بیمارستان امام خمینی)ره( اختصاص داده شده است. علاوه بر سوئیت ها 

در این همراه سرا اتاق های بزرگی هم پیش بینی شده که در صورت 
نیاز و افزایش تقاضا می توان از آنها برای اسکان گروهی استفاده 
کرد و زمین بازی کودکان هم در حیاط همراه سرا ایجاد شده است. 

رنجبریان تأکید کرد: »طراحی و ساخت همراه سرای پناه 
به گونه ای است که می تواند یک الگوی موفق برای سایر 

کلانشهرهای کشور باشد.«

سومین همراه سرا در خیابان قریب
همراه سرای دیگری پس از بازسازی ساختمان متعلق 
به سازمان بازنشستگی کشوری در خیابان قریب)ضلع 

شرقی بیمارستان امام خمینی( بهره برداری می شود. 
شهردار منطقه6 در توضیح بیشتر گفت: »با توافقات انجام 

شده این ساختمان در اختیار شهرداری قرار گرفته و بازسازی اتاق ها 
در حال انجام اســت و پیش بینی می کنیم زمستان امسال ساختمان 
همراه سرا آماده بهره برداری شود که در زمان افتتاح می توان نامی هم 
برای آن انتخاب کرد.«  همراهان برای پذیرش در همراه سراها باید از 
سوی مددکاران بیمارستان های دولتی معرفی شوند. مسعود رنجبریان 
در تشریح فرایند پذیرش گفت: »پس از پذیرش و ثبت اطلاعات بیماران، 
مددکاران با بررسی های لازم تشخیص می دهند کدام بیمار نیازمند 
دریافت خدمات حمایتی است و با استفاده از اختیاراتشان همراهان 
بیمار را به همراه ســرا ارجاع می دهند. همچنین با توجه به اطلاعات 
پرونده پزشکی بیمار و فرایند بستری و درمان، مدت اسکان همراهان 
در همراه سرا را مشخص و به مسئولان آن بخش اعلام می کنند.«  
همراه سرا با هدف خدمت رسانی به همراهان بیماران راه اندازی 
شده اســت اما برای پذیرش و اسکان آنها اجباری وجود ندارد. 
رنجبریان با تأیید این موضوع گفت که برخی از همراهان به ویژه 
کســانی که به مرکز طبی کودکان مراجعه می کنند 
تمایل دارند در دسترس کودک بیمار خود یا پزشکان 
باشــند و به همین دلیل تمایلی برای اســکان در 
همراه سرا ندارند. رنجبریان در ادامه عنوان کرد: 
»برای تکریم این دسته از همراهان قصد داریم با 
مشارکت خیرین 2ساختمان روبه روی بیمارستان 
طبی کودکان را به همراه سرا تبدیل کنیم و به محض 
اینکه املاک توسط خیرین خریداری و به شهرداری 

واگذار شود بازسازی آنها شروع می شود.«
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نخستین صندوق املاک و مستغلات 

مسکن
کشور روی یک ملک اداری تأسیس 
شد. به زودی متقاضیان می توانند با 
خرید واحدهای این صندوق، بــه مقدار دلخواه در 
اصل سرمایه گذاری این ساختمان و اجاره آن شریک 

شوند.
به گزارش همشهری، پس از صدور موافقت اصولی 
 )REIT( صندوق سرمایه گذاری املاک و مستغلات
در سازمان بورس و اوراق بهادار، نخستین صندوق 
از این نوع، در هفته جاری نزد اداره ثبت شــرکت ها 
به ثبت رسید. این صندوق را یکی از مجموعه های 
ســرمایه گذاری زیرمجموعه صندوق بازنشستگی 
 )ETF( کشــوری به صورت صندوق قابــل معامله
تأســیس کرده و قرار اســت پس از طــی مراحل 

کارشناسی و فنی، در فرابورس ایران عرضه شود.

سرمایه گذاری خرد در املاک
صندوق املاک و مســتغلات )REIT( ابزاری برای 
سرمایه گذاری خرد مردم در حوزه املاک و مستغلات 
محسوب می شــود که روی املاک ســاخته شده 
سرمایه گذاری می کند و با بازسازی و فروش، تغییر 
کاربری املاک، اجاره داری و... کســب بازده خواهد 
کرد. نخستین نمونه این صندوق ها، در سال 1960در 
آمریکا تاسیس شده و در شــرایط فعلی بسیاری از 
این صندوق ها با سرمایه های مختلف در کشورهای 
مختلف فعال اســت. البته نوع دیگــری از صندوق 
سرمایه گذاری در حوزه املاک نیز وجود دارد که به 
صندوق زمین و ساختمان معروف است و سازوکار 
آنها برخلاف صندوق املاک و مستغلات، روی تأمین 
زمین و احداث بنا استوار است. این در حالی است که 
صندوق املاک و مستغلات، روی ملک ساخته شده و 
در حال بهره برداری سرمایه گذاری می کند و با ایجاد 
یک پرتفوی)سبد دارایی( املاک و مستغلات به دنبال 
بهره مندی از تغییرات قیمت، بازســازی و فروش، 
اجاره و... این دارایی هاست و براساس سازوکار این 
صندوق ها، افراد می توانند به جای خرید کامل یک 
واحــد اداری، تجاری یا مســکونی، واحدهای یک 

صندوق املاک و مستغلات را خریداری کنند.
این اقدام مانند این است که متقاضی بخش کوچکی 
از املاک و مستغلات تجمیع شــده در صندوق را 

مطابق با سرمایه خرد خود خریداری کرده و از بازده 
و اجاره آن منتفع می شــود. در نخستین صندوق 
املاک و مستغلات کشور نیز یکی از مجموعه های 
ســرمایه گذاری زیرمجموعه صندوق بازنشستگی 
کشوری تأسیس شــده، روال کار به همین صورت 
 )ETF( است و بعد از عرضه این صندوق قابل معامله
در فرابورس ایران، عموم مردم می توانند با سرمایه 

اندک در آن سرمایه گذاری کنند.

پرداخت اجاره 3ماهه
نخستین صندوق املاک و مستغلات کشور با عنوان 
مدیریت ارزش مسکن تأسیس شده و سرمایه گذاری 
آن یک ملک اداری با متراژ مفید 900مترمربع و عمر 
1۴ســال در خیابان ملاصدرای تهران است. طبق 
امید نامه این صندوق، پرداخت اجاره به صورت 3 ماهه 
خواهد بود که پس از کسر هزینه های جاری به حساب 
دارندگان واحدهای سرمایه گذاری واریز خواهد شد. 
خبرها حاکی از این است که این صندوق، قراردادی 
با یک شرکت به عنوان مدیر بهره برداری منعقد کرده 
و مسئولیت اجاره دادن و جمع آوری وجوه حاصل از 
اجاره صندوق به این شرکت واگذار شده است؛ بر این 
اساس، وجوه حاصل از اجاره این ملک اداری، پس از 
کســر هزینه های جاری ازجمله حق العمل شرکت 
بهره بردار، هر 3مــاه یک بار به تناســب واحدهای 
خریداری شــده به حســاب دارنــدگان واحدهای 

سرمایه گذاری واریز خواهد شد. 
نکته دیگر اینکه محدودیت حداقل سرمایه گذاری 
برای خریداران این صندوق ها وجــود ندارد و افراد 
می توانند با ســرمایه خرد نیز در ایــن صندوق ها 
سرمایه گذاری کنند؛ اما در عرضه اولیه این صندوق 
در فرابورس ایران، احتمالاً محدودیت های معمول 
در پذیره نویســی های عرضه اولیه توسط سازمان 
بورس اعمال خواهد شــد و در نخستین عرضه، هر 
کد بورسی تا سقف مشخصی قادر به خرید واحدهای 
صندوق است؛ اما در ادامه این محدودیت نیز وجود 

نخواهد داشت.

شمارش معکوس برای عرضه صندوق
مدیرعامل شرکت زیرمجموعه صندوق بازنشستگی 
کشوری که متولی تأسیس نخستین صندوق املاک 

و مستغلات )REIT( است، می گوید: این صندوق 
به صورت صندوق قابــل معاملــه )ETF( معامله 
خواهد شــد و با توجه به معامله هر روزه واحدهای 
این صندوق در فرابورس ایــران، عملًا امکان اعلام 
روزانه قیمت مدنظر فعالان بازار سرمایه برای ملک 
اداری نیز فراهم است و این یکی از ویژگی های جدید 
و قابل توجه و ابزاری جذاب برای ســرمایه گذاران 
خواهد بود. داوود حمزه با اشاره به همکاری سازمان 
بورس و اوراق بهادار برای تأسیس این صندوق ابراز 
امیدواری می کند: حداکثر ظرف مدت 2 هفته آینده 
پذیره نویســی این صندوق در فرابورس انجام شده 
و زمین بازی جدید برای ســرمایه گذاری املاک از 

طریق بازار سرمایه برای سرمایه گذاران مهیا شود.

مزیت صندوق املاک و مستغلات
صندوق های سرمایه گذاری روی املاک و مستغلات 
2نوع مشخص دارند. یک نوع همین صندوق املاک 
و مســتغلات )REIT( اســت که در بازار املاک و 
ســاختمان های موجود ســرمایه گذاری می کند و 
در فرایند خرید، بازســازی، فروش، تغییر کاربری 
املاک، اجاره داری و... کسب بازده خواهد کرد و در 
میان مدت سرمایه گذاران آن منتفع می شوند. نوع 
دوم، صندوق های زمین و ساختمان هستند که به 
جای بازار، در صنعت ساختمان حضور پیدا می کنند 
و با جذب منابع خرد سرمایه گذاران نسبت به احداث 

پروژه های ساختمانی و فروش آنها اقدام می کند.
این صندوق ها نیز مانند صندوق های »ریت«، بازده 
حاصل از ایــن فعالیت را پس از کســر هزینه ها در 
میان ســرمایه گذاران توزیع می کند؛ اما از یک سو 
طولانی تر بودن پروســه احداث و فروش ساختمان 
نسبت به زمان بهره برداری از ساختمان های موجود 
باعث می شود زمان انتفاع ســرمایه گذاران از بازده 
فعالیت صندوق بلندمدت باشــد و از ســوی دیگر 
معطلی فروش واحدهای احداث شــده توسط این 
صندوق ها می تواند به خواب سرمایه سرمایه گذاران 

نهایی منجر شود. 
البته در ایــن صندوق هــا نیز درصــورت فروش 
واحدهای خریداری شــده، بخشی از بازده صندوق 
طبق برآورد بازار به سرمایه گذار قبلی خواهد رسید 
اما تجربه ثابت کــرده که این بازده کمتــر از بازده 

واقعی است و بازده سرمایه گذاران بلندمدت صندوق 
به شرط دوام تا پایان کار و نقد شوندگی مساعد پروژه 

بیشتر خواهد بود.

صندوق املاک اداری و مسکن متری
املاک و مســتغلات در کشــور ما جــزو کالاهای 
سرمایه ای محسوب می شــوند و از آنجایی که این 
کالاها در اقتصادهای متورم نظیــر ایران، پناهگاه 
دارایی های نقدی در مقابل تورم هســتند، جامعه 
ایرانی به صورت سنتی طرفدار سرمایه گذاری در بازار 
املاک و مستغلات است. در این شرایط، کسانی که با 
وجود نیاز مصرفی قادر به خرید ملک مورد نظر خود 
نیستند باید منتظر افزایش قدرت خرید و تأمین مالی 
مورد نیاز برای این خرید باشند؛ اما به مرور زمان در 
اثر تکانه های تورمی، حتی قدرت خرید اولیه خود را 

نیز از دست می دهند. 
به همین دلیل است که در ســال های اخیر، بحث 
فروش متری مســکن به راه افتاده و سیاستگذاران 
تلاش می کنند با تأسیس صندوق های فعال در حوزه 
مسکن، این امکان را برای متقاضیان مصرفی مسکن 
فراهم آورند که به اندازه توان خود مسکن خریداری 
کنند و لااقل قدرت خرید سرمایه فعلی آن در مقابل 
تورم این بازار محفوظ بماند. در این فرایند امیدواری 
نسبت به موفقیت یک متقاضی مصرفی برای خرید 
دوره ای مسکن متری و خانه دار شدن در یک دوره 
چند ساله بسیار قوی تر از صبوری او و پس انداز برای 

خرید یکباره ملک در آینده است.
فرایند فروش متری مسکن مشابه فعالیت صندوق 
املاک و مستغلاتی اســت که در هفته جاری تأیید 
شده؛ اما به نظر می رسد بنا به شرایط املاک مسکونی 
و قاعده گذاری های احتمالی سیاســتگذاران برای 
قیمت اجاره مسکن، تأسیس کنندگان این صندوق 
روی املاک اداری تمرکز کرده اند و خرید واحدهای 
آن به معنای خرید متری مسکن نیست. همچنین این 
صندوق با مؤسسات اجاره داری حرفه ای که وزارت 
راه و شهرسازی به دنبال راه اندازی آنهاست تفاوت 
دارد و گرچــه از محل اجاره داری منتفع می شــود 
اما هیچ الزامی به باقی ماندن در این فعالیت ندارد و 
می تواند با بازسازی املاک، تغییر کاربری و فروش 

آنها به سود برسد.

زمین بازی جدید برای سرمایه گذاری در بازار املاک
با آغاز عرضه صندوق های املاک و مستغلات در بورس، امکان مشارکت سرمایه گذاران  خرد در بازار ملک فراهم شد

 بزرگ ترین قرارداد تجاری
زعفران جهان محقق می شود؟

درحالی که ارزش کل صادرات زعفران در سال گذشته 191میلیون دلار بود، روز گذشته 

تجارت
برخی خبرگزاری ها از امضای قرارداد 300میلیون دلاری برای صادرات زعفران به قطر 
خبر دادند. به گزارش همشهری، روز گذشته بعضی از خبرگزاری ها گزارشی از امضای 
بزرگ ترین قرارداد انتقال زعفران جهان بین ایران و قطر منتشر کردند که به موجب آن 200تن زعفران 
ایران به ارزش اولیه 300میلیون دلار قرار است در آستانه جام جهانی فوتبال2022 به قطر صادر شود. 
براســاس این گزارش قرارداد فوق در حاشیه دیدار سفیر جمهوری اســلامی و وزیر دارایی قطر، میان 
بازرگانان 2کشور منعقد شده و قرار است نخستین محموله زعفران اول اکتبر2022 )9مهر ماه( به قطر 

ارسال می شود.
گذشته از مزایایی که برای این قرارداد تجاری در گزارش فوق برشمرده شده، تحقق این قرارداد با توجه 
به شــرایط تولید و صادرات زعفران در ســال های اخیر، کمی دور از امکان به نظر می رسد. آمار و ارقام 
ارائه شــده برای میزان تولید و صادرات زعفران در سال های اخیر نشــان می دهد کل صادرات زعفران 
ایران به 76کشور مقصد صادراتی در بهترین شرایط به رقم 325تن )در سال 99( رسیده و اینکه ایران 
بتواند تنها به یک کشور کم جمعیت مثل قطر 200تن زعفران صادر کند، با آمار و ارقام سال های اخیر 
هم خوانی ندارد. از سوی دیگر پیگیری های همشهری درباره این موضوع نشان داد نه تنها شورای ملی 
زعفران به عنوان مهم ترین نهاد مسئول در حوزه زعفران، بلکه وزارت جهادکشاورزی نیز از امضای چنین 

قراردادی بی اطلاع اند.
محسن احتشام، رئیس شورای ملی زعفران در گفت وگو با همشــهری، با ابراز بی اطلاعی از این قرارداد 
گفت: شــورای ملی زعفران در این زمینه هیچ اطلاعاتی ندارد و نمی تواند اظهارنظری در این خصوص 
داشته باشــد. غلامرضا میری، رئیس اتحادیه صادرکنندگان زعفران خراســان رضوی نیز در پاسخ به 
تماس همشهری برای اطلاع از جزئیات این قرارداد، از چگونگی انعقاد این قرارداد و اینکه امضاکنندگان 
چه کســانی بوده اند ابراز بی اطلاعی کرد. بی اطلاعی بزرگ ترین اتحادیه صادراتی زعفران کشور از نام و 
مشخصات امضاکنندگان قراردادی که »بزرگ ترین قرارداد تجاری انتقال زعفران جهان« توصیف شده در 
حالی است که در گزارش منتشر شده »بازرگانان و تجار ایرانی و قطری« به عنوان طرفین قرارداد معرفی 
شده اند. یک مقام آگاه در وزارت جهادکشاورزی نیز در پاسخ به سؤال همشهری درباره جزئیات این قرارداد 
گفت: این قرارداد با دولت بسته نشــده و به احتمال زیاد طرف قرارداد تعدادی از تجار و تولیدکنندگان 
برندهای معروف بوده اند. او افزود: کل صادرات ما در سال گذشته 330تن به ارزش 191میلیون دلار بوده، 
حال چگونه امکان دارد که قطر 3میلیون نفری که با احتســاب توریست های مهمان جام جهانی نهایتا 
6میلیون جمعیت در بازه زمانی جام جهانی فوتبال خواهد داشت، 200تن زعفران نیاز داشته باشد؟ این 
قرارداد نهایتا می تواند برای سرمایه گذاری و برندینگ و بسته بندی با  تکنولوژی بالا باشد وگرنه کل ارزش 
صادرات زعفران ما که به شکل فله و بســته بندی صادر می شود، به 300میلیون دلار نمی رسد. به گفته 

این مقام مسئول کل تولید زعفران ایران در سال گذشته ۴50تن بوده که 330تن آن صادر شده است.

 فقط یک بانک نرخ پیامک را 
گران کرده است

بانک مرکزی اعلام کــرد: هیچ بخشــنامه  جدیدی مبنی بر 
افزایش تعرفه پیامک های بانکی نداشــته و همچنان مبنای 
محاسبه و اخذ پیامک های واریز و برداشت بانکی همان مصوبه 
سال1399 است که در آن حداقل و حداکثر کارمزد خدمات 

بانکی تعیین و به شبکه بانکی ابلاغ شده است.
در 2روز گذشــته یکــی از بانک های خصوصــی پیامکی به 
مشــتریان خود با این مضمون ارســال کرده بود: »مشتری 
گرامی! از ابتدای سال1۴01 باتوجه به بخشنامه بانک مرکزی 
و با تعرفه جدید اپراتورهای تلفن همراه، کارمزد پیامک واریز 
و برداشت همه حساب های بانکی شما نزد این بانک محاسبه و 
هر 6ماه یک بار به ازای هر پیامک 900ریال اخذ خواهد شد.«

پیش تر همشــهری جزئیات این مســئله را از بانک مرکزی 
جویا شده و مسئولان این بانک به صراحت اعلام کرده بودند 
بخشنامه سال99 به قوت خود باقی است. مصطفی قمری وفا، 
ســخنگوی بانک مرکزی هم دیروز اعلام کــرد: پیرو برخی 
گزارش ها درخصوص بخشنامه بانک مرکزی مبنی بر افزایش 
هزینه ارســال پیامک به مشــتریان، به اطلاع می رساند این 
بانک هیچ گونه بخشنامه ای در این خصوص نداشته و آخرین 
بخشنامه بانک مرکزی در این خصوص آذر1399 صادر شده و 

همچنان معتبر و لازم الاجراست.
بررسی های همشهری نشان می دهد تنها یک بانک به تغییر 
روش محاسبه سرویس پیامکی اش اقدام کرده و این موضوع 
ظاهرا بدون هماهنگی و مصوبه رســمی از کانون بانک های 
خصوصی یا بانک مرکزی انجام شده است. مستندات موجود 
نشان می دهد شرکت ایرانســل هزینه ارسال پیامک به زبان 
فارسی به سیم کارت های دائمی 11.9تومان، به سیم کارت های 
اعتباری 13.3تومان، به ســیم کارت پیام رسان های دائمی 
1۴تومان و سیم کارت پیام رســان های اعتباری 13.9تومان 
اعلام کرده است. شرکت همراه اول هم هزینه ارسال پیامک به 
زبان فارسی به سیم کارت های دائمی را 89 و سیم کارت های 
اعتباری را 106ریال اعلام کرده اســت. از سوی دیگر قانون 
بودجه1۴01 اپراتورهای تلفن همراه را ملزم کرده تا علاوه بر 
قیمت هر پیامک، مبلغ 30ریال از استفاده کنندگان دریافت 
و به خزانه واریز کنــد تا صرف حمایت از حقــوق معلولان و 
ســاماندهی کودکان کار و خیابانی و همچنین شــبکه ملی 

اطلاعات شود.
تعرفه ارســال پیامک اطلاع رسانی در شــبکه بانکی حداکثر 
300ریال به اضافه هزینه پیامک یا آبونمان ســالانه اســت و 
آبونمان سالانه هم متناسب با کارکرد و اخذ رضایت مشتری 

بانک دریافت خواهد شد.

گزارشبازتاب

 اصلاح روشنایی معابر شهری 
کلید خورد

11میلیون چراغ روشنایی در سطح شهر ها با نمونه های 
کم مصرف تعویض می شود

وزارت نیرو با هــدف کنترل و مدیریت تقاضــای برق، اصلاح 
سیستم روشنایی معابر شــهری را با تعویض 11میلیون چراغ 
روشنایی سطح شهر های کشور کلید زده و تاکنون با این اقدام 
دست کم 700مگاوات از مصرف روزانه برق کاسته شده است. 
به گفته علی اکبر محرابیان، وزیر نیــرو، بخش قابل توجهی از 
مصرف برق مربوط به لامپ روشــنایی اســت؛ مصرف لامپ 
ال ای دی با گازی قابل مقایسه نیست. تولیدکنندگان می توانند 
به راحتی در یک بازی برد-برد برای تولیدکننده، تامین کننده 

انرژی و مردم از ظرفیت ها استفاده کنند.
یک مقام مسئول در سازمان انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری 
انرژی وابســته به وزارت نیــرو می گوید: قرار اســت در دولت 
سیزدهم 10هزار مگاوات از میزان مصرف روزانه برق با اجرای 
طرح های بهینه ســازی انــرژی کاهش یابــد. به گفته محمد 
اکبری سیار، طرح ملی اصلاح سیستم روشنایی معابر شهری با 
هدف کاهش حداقل 700مگاوات با استفاده از سازوکار اجرایی 
آیین  نامه ایجاد بازار بهینه  ســازی انرژی و محیط زیســت در 
دستورکار سازمان ساتبا قرار گرفته است. او تأکید کرد: براساس 
آیین نامه مصوب 1396 شــورای عالی انرژی، تمام متقاضیان 
و مصرف کنندگان انــرژی که دارای تعرفه مخفف هســتند، 
در صورت انجام اقدامات بهینه ســازی انرژی می توانند معادل 
صرفه  جویی انرژی انجام شده، گواهی مربوط را دریافت کرده و 
این گواهی را در بورس انرژی ایران و در چارچوب مقررات حاکم 

بر آن به فروش برسانند. 
به تازگی نخستین قرارداد بهینه سازی انرژی با موضوع اصلاح 
سیستم روشنایی معابر با جایگزینی چراغ های فوق کم مصرف 
ال ای دی، با حضور معاون وزیر نیرو اجرایی شد و به گفته محمود 
کمانی، معاون وزیر نیرو و رئیس سازمان انرژی های تجدیدپذیر 
و بهره وری انرژی برق، با اصلاح روشنایی های تمام معابر کشور، 
800مگاوات صرفه جویی در مصرف برق خواهیم داشــت. به 
گزارش همشهری، وزارت نیرو در تابستان امسال 100طرح را 
برای عبور کشور بدون خاموشی به اجرا گذاشت و حالا امیدوار 
اســت با فعال ســازی بازار برق انرژی، مصرف کنندگان عمده 
برق را با مشوق های ویژه به سمت کنترل مصرف هرچه بیشتر 

سوق دهد. 
براساس آیین نامه مصوب سال1396 که در وزارت نیرو به طور 
جدی در حال اجراســت، متقاضیان مصرف برق دارای تعرفه 
پایین، در صورت بهینه ســازی انرژی، گزارش فنی و اقتصادی 
خود را به ســازمان انرژی های تجدید پذیــر و بهره وری انرژی 
ارسال می کنند که پس از تأیید آن، یک کاربرگ صرفه جویی 
انرژی برای آنها صادر و برای شــرکت توانیر ارســال می شود 
که این کاربرگ یک اوراق بهادار بــوده و در بورس انرژی قابل 

معامله است.

تعویض 11میلیون چراغ شهری
مدیرکل دفتر سیاستگذاری سازمان ساتبا می گوید: هم اکنون 
طرح ملی اصلاح سیســتم روشــنایی معابر شــهری با هدف 
جایگزینی 11میلیــون چراغ پربازده و کم مصــرف)LED( با 
چراغ هــای موجود در دســتور کار قرار دارد. برآوردها نشــان 
می دهد با اجرای این طرح، حداقــل 700مگاوات کاهش توان 
اتفاق بیفتد. به گفته اکبری سیار، نخستین قرارداد اجرایی این 
طرح با عنوان اصلاح سیستم روشنایی معابر شهری استان های 
یزد و کردســتان با حجم 276هــزار چراغ و ســرمایه گذاری 
۴50میلیارد ریال از 20شهریورماه ســال جاری آغاز شده که 
با اجرای این پروژه 156میلیون کیلووات ســاعت صرفه جویی 
انرژی انجام خواهد شد. او تأکید کرد: علاوه بر طرح ملی روشنایی 
معابر شهری، طرح های دیگری در حوزه های ساختمان، صنعت، 
تجهیزات انرژی بر، خطوط توزیع نیروی برق و نیروگاه به منظور 
بهر  ه مندی از ظرفیت بازار بهینه  سازی انرژی و محیط زیست در 
دست بررسی و اقدام اســت که پس از تصویب در شورای عالی 

انرژی اجرایی خواهد شد.

جایزه ملی می دهیم
یکی از گام های جدید در مدیریــت و کاهش 10هزار مگاواتی 
ظرفیت مصرف برق، ایجاد ساختار جایزه ملی بهره وری انرژی 
برق است که قرار اســت برای نخســتین بار در کشور اجرایی 
شود. در سال نخســت این جایزه به طرح های مدیریت مصرف 
بخش های صنعتی و صنایع انرژی بر، تجهیــزات  برقی و لوازم 
خانگی، ساختمان های مسکونی و غیرمسکونی بزرگ، پروژه های 
صرفه جویی و شرکت های دانش بنیان و فناور در حوزه بهره وری 
و بهینه ســازی مصرف برق پرداخت می شود و برندگان خرداد 

سال آینده جایزه خود را دریافت می کنند.
تغییر دیگــری که با هدف کنتــرل مصرف برق در تابســتان 
امســال رخ داد، مدیریت مصرف برق صنایع، آن  هم با رشــد 
15درصدی تامین برق 630هزار واحد صنعتی در کل کشور بود. 
با صرفه جویی صورت گرفته در بخش مصرف برق خانگی، عملا 

خاموشی در نتیجه ناترازی بین عرضه و تقاضای برق رخ نداد.

تامین مصرف برق صنایع با 15درصد افزایش
وزارت نیرو می گوید در تابســتان امســال بــرق 630هزار 
واحد صنعتی را در فاصله 15خرداد تا 15شهریور با تفاهم 

صورت گرفته با صنایع تامین کرده است.

رشد تامین 
برق صنایع %15

تامین نامحدود 
برق صنایع % 92

تعداد واحدهای صنعتی

مدیریت مصرف ماهانه برق صنایع بزرگ

630هزار واحد

442 واحد صنعتی

130هزار تفاهم

49.558 واحد

تعداد تفاهمنامه امضاشده با صنایع

مدیریت مصرف روزانه در هفته
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 مسئله کمبود نیروی انسانی معلم 

همواره از اصلی ترین مســائل نظام گزارش
آموزش و پرورش است. به ویژه اینکه 
با افزایش جمعیت بازنشستگان در دهه۹۰، این مسئله 
در سال های اخیر به وضعیت بحرانی هم رسیده است. 
براســاس اعلام مرکز پژوهش های مجلس شاخص 
نسبت تعداد دانش آموز به معلم که بنا به استانداردهای 
تعریف شده برای نمونه در مقطع ابتدایی 1۹.2 تعریف 
شده سال گذشته در برخی از مناطق شهرستان های 
تهران تا 57.43 هم رسید و تهران بدترین شاخص و 
ایلام بهترین شاخص را به خود اختصاص دادند. به گفته 
کارشناســان آمار بالای مهاجرت به شهرستان های 
تهران و حتی البرز باعث شده که این استان ها با هر 
میزان توزیع معلم و ایجاد مدرسه، شاخص مناسبی 
برای دسترســی دانش آموز به معلم نداشته باشند. 
اردیبهشت امسال وزیر آموزش و پرورش دلیل اصلی 
کمبود نیرو را نبود توازن استخدام معلمان با روند سیر 
جمعیت دانش آموزان و بازنشستگان این وزارتخانه 
عنوان کرده و گفته بود: »در سال جاری به ازای 71هزار 
معلمی که بازنشسته شده اند تنها 34هزار و ۸13معلم 
جدید از طریق آزمون استخدامی به کارگیری شده اند.« 
این در حالی است که مسئله کمبود معلم موجب شده 
که آموزش و پرورش در بازه ای از زمان با اســتفاده از 
مســیرهای غیرمتعارف، به جذب نیروهایی به جز 
دانشجومعلمان دانشگاه های فرهنگیان و تربیت دبیر 
شهید رجایی و ورودی های آزمون های استخدامی 
اقدام کند که به دلیل رعایت نشــدن صلاحیت های 
حرفه ای معلمی، موجب چالش هایی در کیفیت نظام 
آموزشی و همچنین عدالت آموزشی هم شده است. 
علاوه بر این راهکارهای آموزش و پرورش برای افزایش 
نیروهای ورودی در نهایــت به دلیل محدودیت های 
اســتخدامی و همچنین مشــکلات و چالش های 
زیرساختی مراکز تربیت معلم نتوانسته به نقطه مطلوب 
خود برســد و در برخی از موارد نیــز به دلیل درنظر 
نگرفتن آمایش ســرزمینی و برخی از قانونگذاری ها 
همچــون »تعیین تکلیــف اســتخدامی معلمین 
حق التدریسی و آموزش یاران نهضت سوادآموزی در 
وزارت آموزش و پرورش« و تصویب الحاقیه های سالانه 
بر آن، موجب نبود توازن در نیروی انسانی آموزش و 
پرورش و کمبود یا مازاد نیرو در برخی مناطق شده 
است. مرکز پژوهش های مجلس در گزارشی وضعیت 
بحران نیروی انسانی در آموزش و پرورش را طی سال 
تحصیلی 14۰۰-13۹۹ بررسی و راهکارهای سیاستی 
برای ساماندهی بهینه نیروی انسانی این وزارتخانه ارائه 
کرده است. این در حالی اســت که با شیوع پاندمی 
کووید1۹، آمــوزش و پرورش طی 2.5ســال اخیر 
به صورت غیرحضوری و آنلاین برگزار شــد و حالا با 

بازگشــت دانش آموزان به مــدارس و  آموزش های 
حضوری، این کمبودها در سال جاری می تواند یکی از 
چالش جدی این وزارتخانه در سال تحصیلی پیش رو 
باشد. آمارهای ارائه شده از سوی مرکز پژوهش های 
مجلس نشــان می دهد که سال گذشــته در مقطع 
ابتدایی 161هزار و 4۸2نفر و در مقطع متوسطه اول 
3۹هزار و 52۰نفر کمبود معلم وجود داشته اما به گفته 
معاون وزیر آمــوزش و پرورش در ســال تحصیلی 
پیش رو، 34هزار معلم از طریق ماده2۸ جذب شده اند 
که دوره های مهارت آموزی را سپری و فعالیت خود را 

در آغاز سال تحصیلی آغاز می کنند.

دسترسی هر 27دانش آموز به یکی از کارکنان 
آموزشی 

براساس مصوبه۸۸6 شورای عالی آموزش و پرورش 
»نســبت دانش آموزان به کل کارکنان آموزشــی« 
شاخصی برای ارزشــیابی نظام آموزش و پرورش در 
حوزه نیاز نیروی انسانی و کمتر بودن آن مطلوب است 
چرا که موجب می شود هر یک از کارکنان آموزشی 
زمان بیشــتری برای تعامل با تک تک دانش آموزان 
داشته باشند. استاندارد درنظر گرفته شده برای این 
شــاخص در دوره ابتدایی 2۰، در دوره متوسطه اول 
1۸، برای دوره متوســطه دوم 17 و برای کل دوره ها 
1۸ است. بررسی این شاخص در سال تحصیلی نشان 
می دهد که این عدد برای مقطــع ابتدایی 26.۸5، 
متوسطه اول 1۹.31، متوســطه دوم 12.۹2 و کل 
دوره ها 2۰.72 بوده است. تقریبا در همه پایه ها به جز 
متوسطه دوم شاخص بیش از حد استاندارد است و در 
مقطع ابتدایی هم وضعیت نگران کننده تر و اختلاف 
فاحشی با حد استاندارد )2۰( وجود دارد. یعنی به طور 
تقریبی هر 27دانش آموز به یکی از کارکنان آموزشی 
دسترسی داشــته اند. این در حالی است که به گفته 
مســئولان آموزش و پرورش میزان کمبود نیروی 
انسانی در 14۰۰ به 2۰۰هزار نفر رسیده و آن را با توجه 
به افزایش جمعیت بازنشستگان به سونامی بزرگ در 

دل وزارتخانه آموزش و پرورش تعبیر کرده اند.

کمبود معلم در همه استان ها به جز ایلام 
البته بررســی جمعیت گروه معلم، اهمیت به مراتب 
بیشتری دارد چراکه در نهایت کسی که به طور مستقیم 
با جریان تعلیم و تربیت دانش آموزان در کلاس درس 
مواجه است معلم بوده و کمبود اصلی نیروی انسانی 

آموزش و پرورش نیز در این گروه است.
در مقطع ابتدایی استاندارد نسبت دانش آموز به گروه 
معلمان 1۹.2 اعلام شــده و تمام استان های کشور 
به جز ایلام در سال تحصیلی گذشته با کمبود معلم 
مواجه بوده اند. بیشترین نسبت دانش آموز به معلم 

در شهرستان های تهران با شاخص 52.۹3 است که 
33.73 واحد بیشتر از استاندارد است. این شاخص در 
مناطق شهری به 57.43 هم رسیده. با توجه به اینکه 
جمعیت دانش آموزان دولتی مقطع ابتدایی 7میلیون 
و 36۸هزار و ۹65نفر و جمعیت معلمان 222هزار و 
317نفر بوده، کمبود معلم به شکلی کلی)نه به صورت 
نقطه ای( معادل 161هــزار و 4۸2نفر تخمین زده 
می شود. در مقطع متوســطه اول، استاندارد نسبت 
دانش آموز به گروه معلمان 1۹.1 است و همه استان ها 
به جز اردبیل، ایلام، خراسان شــمالی و کهگیلویه و 
بویراحمد دارای کمبود معلم هســتند. شاخص کل 
کشور نیز که 25.۰2 است با استاندارد فاصله دارد. با 
توجه به جمعیت دانش آموزان دولتی مقطع متوسطه 
اول که 3میلیون و 1۹1هــزار و ۸۹6نفر و جمعیت 
معلمان که 127هزار و 5۹5نفر بوده، کمبود معلم به 
شکلی کلی)نه به صورت نقطه ای( معادل 3۹هزار و 
52۰نفر تخمین زده می شود. استان تهران با شاخص 
33.7۸ در این مقطع هم بیشترین نسبت دانش آموز به 
معلم را دارد که 14.5۸واحد بیشتر از استاندارد است. 
این شاخص در مناطق روستایی 1۹.7۰ و نزدیک به 
استاندارد است اما در مناطق شهری باز هم بالاتر رفته 
و به 3۹.55 رسیده اســت. در مقطع متوسطه دوم 
استاندارد نســبت دانش آموز به گروه معلمان برای 
متوســطه نظری 1۸.16 و متوسطه فنی و حرفه ای 
12 است. البته در سالنامه آماری وزارتخانه آموزش و 
پرورش در سال تحصیلی 14۰۰-13۹۹ آمار معلمان 
متوسطه به تفکیک دوره نظری و فنی وحرفه ای ارائه 
نشده و نمی توان همانند مقطع ابتدایی و متوسطه اول 
اعلام کرد دقیقا چه میزان کمبود معلم در متوسطه 
دوم وجود دارد. هر چند آمارها نشان می دهد نسبت 
دانش آموز به معلم در این مقطع نســبت به ابتدایی 
و متوسطه اول، بسیار مطلوب تر است. شاخص کل 
کشور هم 16.4۰ اســت و به نسبت وضعیت بهتری 
نسبت به مقاطع دیگر دارد. در مقطع متوسطه دوم 
همچون مقطع ابتدایی و متوســطه اول بیشــترین 
نســبت دانش آموز به معلم در بین مناطق شــهری 
در شهرستان های اســتان تهران با شاخص 22.۸۹ 
است. این در حالی اســت که علاوه بر بررسی نسبت 
دانش آمــوزان دولتی به کارکنان رســمی و پیمانی 
گروه معلم به تفکیک مقاطع تحصیلی در استان ها، 
اطلاعات این شاخص برای کل مقاطع تحصیلی کشور 
در مناطق شهری 2۹.11، در مناطق روستایی 2۰.13 
و در کل 26.۰3 است و تهران)شهرستان های تهران( 
با شاخص 37.63 وضعیت نامناسب تر و کمبود معلم 
بیشتری نسبت به سایر استان های کشور دارد. این 
شاخص در مناطق شهری شهرســتان های تهران 
4۰.5۹ و در مناطق روستایی 27.42 ثبت شده است. 

کمترین میزان شاخص هم در ایلام با 14.74 است 
که در مناطق شــهری 16.۹۹ و در مناطق روستایی 
11.11 ثبت شده است. کهگیلویه و بویراحمد با نسبت 
16.17 جزو استان های با شاخص مناسب است که 
این شاخص در مناطق شــهری 21.63 و در مناطق 

روستایی 12.16 بوده است.

21راهکار برای رفع کمبودها 
مرکز پژوهش هــای مجلس همچنیــن 21راهکار 
سیاســتی کوتاه و بلندمدت برای ساماندهی بهینه 
نیروی انســانی آموزش و پرورش هم ارائه کرده که با 
اتکا به ظرفیت فعلی نیروی انسانی می تواند تا حدودی 
بحران نیروی انســانی را جبران کند. افزایش سقف 
موظفی نیروهای تمام وقت به 3۰ساعت مشروط به 
جبران خدمات، لغو تقلیل ســاعت کاری نیروهای 
2۰سال به بالا به 2۰ساعت، تدریس موظف معاونان 
و عوامــل اجرایی، حذف یا ادغــام واحدهای اداری و 
سازمان های موازی و کاهش نسبت نیروهای پشتیبان 
به معلم، ســاماندهی نقل و انتقالات بــه جهت رفع 
همزمانی کمبود و مازاد نیرو، 2شیفته شدن مدارس، 
اصلاح 2فوریتی قانون منع به کارگیری بازنشستگان، 
لغو معلمــان مأمور به دســتگاه های دیگر و مدارس 
غیردولتی، الزام به تدریس استخدامی های جدید و 
ممنوعیت به کارگیری ایشــان در سمت های اداری، 
اســتفاده از ظرفیت تدریس دانشــجو معلمان سال 
چهارم و  تعریف دوره های کاردانی تربیت معلم می تواند 
به عنوان راهکارهای کوتاه مدت برای جبران کمبود 
نیروی انســانی در این وزارتخانه درنظر گرفته شود. 
البته راهکارهای کوتاه مدت نمی تواند راه حل نهایی 
برای جبران کمبود معلم باشد و راهکارهای اساسی 
و بلند مدت هم باید مورد توجه قرار بگیرد که براساس 
اعلام مرکز پژوهش های مجلس در این زمینه توسعه 
آموزش های چندرشته ای و چند مهارتی، استقرار نظام 
یکپارچه مدیریت منابع انسانی، بازنگری و اصلاح قانون 
متعهدین خدمت و قانون گزینش معلمان، استقرار 
نظام و ســازوکارهای جذب و استخدام منابع انسانی 
برای بوم، برون سپاری هدفمند و عدالت محور خدمات 
آموزشــی، تربیتی و اداری، نیازسنجی، ساماندهی و 
تخصیص منابع انسانی، متناسب با محیط های متنوع 
آموزشی، مشــاغل، رشــته ها و نیاز واقعی آموزش و 
پرورش، ساماندهی منابع انسانی با رویکرد ثبات بخشی 
و تقلیل نسبت نیروهای اداری به کارکنان آموزشی، 
تدوین طرح ساماندهی ساعات کار معلمان و مربیان، 
تأسیس مجتمع های آموزشــی و پرورشی بزرگ با 
تجمیع واحدهای کوچک و تهیه بسته های تشویقی 
لازم برای ارتقای نرخ مانــدگاری معلمان در مناطق 

دارای کمبود معلم ضرورت دارد.

اعداد گویا از کمبود معلم در ایران
بررسی های مرکز پژوهش های مجلس نشان می دهد که سال تحصیلی گذشته در 3۰استان کشور به جز ایلام با کمبود معلم 

سپری شد و این کمبودها به سال تحصیلی جدید هم منتقل خواهد شد 

درمان 220نوزاد مبتلا به بیماری های مادرزادی نخاع
   دبیر کمیته نورویورولوژی ایران از درمان 

بهزیستی
رایگان 22۰نوزاد مبتــلا به بیماری های 
مــادرزادی نخاعی در کشــور خبر داد و 
گفت:  براســاس مطالعات انجام شــده در 2ســال اخیر 
مشخص شد در دوران شیوع همه گیری کرونا بیماری های 
مادرزادی نخاع در استان های خوزستان، اراک، گرگان و 
کرمانشاه شایع تر اســت؛ به طوری که در این مدت 4۰۰ 
نوزاد مبتلا به این ضایعه شناسایي و 22۰نفر از آنها به طور 

رایگان درمان شده اند.
 مهری مهراد با بیان این مطلب در یک نشســت خبری 
افزود:  در ایران از هر هزار تولد زنــده 1/5 نوزاد مبتلا به 
نقص مادرزادی نخاع در ناحیه کمر است و در مثانه آنها 

نیز اختلال ایجاد می شود.
او علت اصلی بــروز این عارضه در نــوزادان را توان مالی 
خانواده ها اعلام کرد و گفت: متأسفانه این گروه از مادران 

به خاطر در دســترس نبودن امکانات لازم نتوانســته اند 
در دوران بارداری مراقبت های بــارداری را تمام و کمال 
انجام دهند؛ به خاطر همین نوزادانشان دچار این عارضه 

شده اند.
مهراد ادامه داد: متأسفانه به علت عدم آگاهی، این بیماران 
مراجعه به اورولوژیســت نداشــته، دیالیزی می شوند و 
پاهایشان فلج شده و قادر به حرکت نیستند؛ درحالی که 
با تشخیص و درمان بموقع می توان مشکلات آنها از جمله 

اختلالات مثانه را درمان و از دیالیز جلوگیری کرد.
او تصریح کرد: درمان رایــگان 22۰بیمار مبتلا به نقص 
مادرزادی نخاع در یک کنگره بین المللی که تیرماه امسال 

در اتریش برگزار شد، ستوده شد.
این پزشــک در ادامه گفت: مشــکلات ادراری، نشانگر 
 بیماری های نهفته ای مانند دیابت، پارکینســون،  ام اس
 و ... است که مبتلایان از آنها بی خبر بوده و دچار عوارض 

زیادی در سیستم عصبی می شوند.
مهراد گفت: دیابت بیماری ای اســت که چشــم، کلیه و 
مثانه را درگیر می کند و باید به افراد مبتلا به این بیماری 
آموزش بدهیم که اگر دچار مشکلات ادراری شدند، باید 

به پزشکان اورولوژی نیز مراجعه کنند.
به گفته مهراد، بی اختیاری ادراری زنان از نوع بیش فعالی، 
استرسی و مثانه های عصبی که علت آن ناهماهنگی عضله 
و عصب مثانــه و کف لگن می تواند باشــد و بی اختیاری 
ادراری مردانه که به دلیل عمل پروستات دچار این مشکل 
شــده اند و از مشــکلات مثانه نوروژنیک رنج می برند با 

فیزیوتراپی کف لگن درمان می شود.
او خاطرنشان کرد: بســیاری از بیماری ها باعث اختلال 
در مثانه و بی اختیاری ادرار می شــوند، ارجاع پزشک به 
اورولوژیست موضوع بســیار مهمی است که باید توسط 

پزشکان مورد توجه قرار می گیرد. 

به کارگیری مجدد ایثارگران 
بازنشسته

به استناد قانون ممنوعیت به کارگیری بازنشستگان، مصوب 
اردیبهشت ماه ســال13۹5 و قانون اصلاح قانون ممنوعیت 
به کارگیری بازنشستگان مصوب 6شهریور ماه13۹7 مجلس 
شــورای اســلامی به کارگیری افرادی که در اجرای قوانین 
و مقررات مربوطه، بازنشســته  یا بازخرید شــده باشند، در 
دســتگاه های اجرایی موضوع ماده5 قانون مدیریت خدمات 
کشــوری و کلیه دســتگاه هایی که به نحوی از انحا از بودجه 
عمومی کل کشــور اســتفاده می کنند، ممنوع است. برابر 
تبصره2 ماده  واحده قانون ممنوعیت به  کارگیری بازنشستگان، 
دســتگاه های موضوع این قانون درصورت لزوم می توانند از 
خدمات بازنشستگان متخصص با مدرک تحصیلی کارشناسی 
و بالاتر به صورت پاره وقت یا ســاعتی استفاده کنند. حداکثر 
ساعت مجاز برای اســتفاده از بازنشستگان یک سوم ساعات 
اداری کارمندان رسمی است و حق الزحمه این افراد متناسب 
با ساعت کاری آنها حداکثر معادل یک سوم کارمندان رسمی 
همان شغل تعیین و پرداخت می شــود. در این حکم تفاوتی 
بین عموم افــراد و ایثارگــران وجود ندارد و دســتگاه های 
اجرایی درصورت نیاز می توانند از این حکم برای به کارگیری 
بازنشستگان ایثارگر و غیرایثارگر استفاده کنند.  لکن برخی 
از ایثارگران در قوانین و مقــررات از ممنوعیت به کارگیری 

مستثنی شده اند.
برابر تبصره  یک مــاده واحده قانون اصــلاح قانون ممنوعیت 
به کارگیری بازنشســتگان، جانبازان بالای 5۰درصد، آزادگان 
بالای 3سال اسارت و فرزندان شهدا از این ممنوعیت مستثنی 
شده اند و دستگاه های اجرایی مجازند پس از بازنشستگی، آنان را 
مجددا به کار گیرند. به کارگیری آنان حسب نیاز دستگاه اجرایی 
و توافق با ایثارگر، می تواند به صورت ساعتی، پاره وقت و تمام وقت 
باشد. درصورتی که دستگاه اجرایی از ایثارگر استثنا شده از قانون 
ممنوعیت به کارگیری بازنشستگان به صورت تمام وقت استفاده 
کند، پرداخت حقوق و مزایای آنان همانند کارکنان رســمی 
همان شغل به صورت کامل پرداخت خواهد شد و این پرداختی 
ارتباطی به دریافت حقوق بازنشستگی ایثارگر ندارد. رأی صادره 
هیأت تخصصی اســتخدامی دیوان عدالت اداری به تاریخ نهم 
شهریور ماه14۰1 موید این موضوع است. خلاصه رأی این است 
که دستگاه اجرایی می تواند بدون لغو مستمری بازنشستگی با 
مشمولین تبصره  یک ماده واحده قانون ممنوعیت به کارگیری 
بازنشستگان همانند شاغلان مشابه در همان دستگاه قرارداد 

منعقد کند.
نکته دیگری که در به کارگیری مجدد ایثارگران مستثنی شده 
از قانون ممنوعیت به کارگیری بازنشســتگان وجود دارد، این 
است که اگر آنان شرایط سنی برای بازنشستگی مجدد در آن 
صندوق به جهت ضوابط و مقررات آن صندوق را داشته باشند، 
برابر بند ح ماده۸۸ قانون برنامه ششــم توسعه، درصورتی که 
دریافتی آنان مشــمول صندوق تامیــن اجتماعی و صندوق 
بازنشستگی دیگری گردد، بازنشســتگی آنان در هر صندوق 
به صورت مســتقل انجام می گیرد و با تحقق بازنشستگی این 
افراد در 2 صندوق از مســتمری بازنشســتگی هر دو صندوق 
بهره مند خواهند شد. با این فرض ایثارگران می توانند با هر رابطه 
استخدامی، تقاضای پرداخت کســورات بازنشستگی خود را 
درصورتی که در بازنشستگی اول عضو صندوق تامین اجتماعی 
نبوده، به صندوق تامین اجتماعی داشته باشند، تا بتوانند از 2 
پرداختی به عنوان حقوق بازنشستگی برخوردار شوند. بنابراین، 
ممنوعیت دریافتی 2مستمری یا حقوق بازنشستگی هم شامل 

این ایثارگران نخواهد بود.

واکسیناسیون دانش آموزان 
اختیاری است

 رئیس ستاد طرح مهر ســال تحصیلی14۰1 گفت: »هرچند 
که دانش آموزان را بــه تزریق دوز یــادآور توصیه می کنیم اما 

واکسیناسیون دانش آموزان اختیاری است.«
محمدمهدی کاظمی درباره واکسیناسیون دانش آموزان گفت: 
»توصیه می شود که اولیا نسبت به واکسیناسیون دانش آموزان 
اقدام کننــد؛ بیش از ۹۰درصــد دانش آموزان تا پایان ســال 

تحصیلی گذشته 2دوز واکسن را تزریق کرده بودند.«
او افزود: »توصیه می شود دانش آموزان بالای 12سال دوز یادآور 
را تزریق کنند و دانش آموزان زیر 12سال هم واکسیناسیون را 

انجام دهند.«
رئیس ستاد طرح مهر سال تحصیلی14۰1 درباره واکسیناسیون 
معلمان گفت: »همکاران فرهنگی مطابق روال قبل نسبت به 
واکسیناسیون اقدام کرده بودند. به طوری که بیش از ۹2درصد 

معلمان نسبت به تزریق 2دوز واکسن اقدام کرده اند.«
کاظمی افزود: »همه شهروند هســتیم و برای حفظ سلامتی 

جامعه باید واکسیناسیون و تزریق دوز یادآور را انجام دهیم.«
وزیر آموزش و پرورش پنجم تیر سال جاری در حکمی، »محمد 
مهدی کاظمی« را به ســمت »رئیس ســتاد طرح مهر سال 
تحصیلی 14۰2-14۰1« منصوب کــرد. در این حکم عنوان 
شده است که اقداماتی مانند تشــکیل ستاد مرکزی طرح مهر 
به منظور هماهنگی و انسجام بخشی در ستاد و تفویض اختیار 
به مدیران کل و شورای آموزش و پرورش استان در امور اجرایی، 
پیش بینی ســازوکارهای مؤثر نظارتی )سیستمی و میدانی( 
زمینه ساز اقدامات بهنگام و مطلوب بازگشایی مدارس در سال 
تحصیلی 14۰2-14۰1 با رویکرد شعار »تولید، دانش بنیان، 
اشــتغال آفرین«، پیش بینی روش های مناسب جهت نظارت 
بر امور مهم و کلیدی مرتبط با بازگشایی مدارس، رصد و پایش 
مستمر دامنه فعالیت مدیران و کیفیت برنامه ریزی آنان و ارائه 
بازخورد مناسب برای اصلاح و بهبود فرایندهای اجرایی، ارزیابی 
نهایی عملکرد استان ها و ستاد در سطوح مختلف مدیریتی با 
توجه به تحقق اهداف پیش بینی شده، استفاده از ظرفیت های 
محلی، بهره برداری بهینه از منابع موجود و سازماندهی نیروی 

انسانی و کیفیت بازگشایی مدارس صورت گیرد.
وزیر آموزش و پــرورش نیز دوم شــهریور به ایرنــا گفت که 
کلاس های دانش آموزان قطعــا از اول مهر ماه حضوری برگزار 

می شود.

بهرامعیناللهی
وزیربهداشت

درآخریــننشســتهیــأتدولــت
تصویــبشــد۱۰۰۰آمبولانــسجدیــد
بــهظرفیــتموجــوددرکشــورتزریــق
شودکهبخشقابلتوجهیازآنسهم
دانشگاهعلومپزشــکیمشهداست.
امســال۱۰هزارتختدرمانیدرسطح
کشــورتجهیزشدهاســت.کاریکهبه
راحتیقابلانجامنیستودرماههای
اخیــر،تلاشهــایگســتردهایصورت
گرفتــهتــابیمارســتانطالقانــیبتواند
بهخوبیکمــکحالزائرانپیــادهامام

رضا)ع(باشد./ایسنا

احمدشیرانی
رئیسمرکزاطلاعاتوکنترل

ترافیکراهور
ظرفیتســرویسمــدارسبــاتوجهبه
نوعخودرومشخصاستوجابهجایی
دانشآمــوزانبیــشازحــدظرفیــت
خودرووبهصورتایستادهدرسرویس
مدرســهممنــوعوخطرنــاکاســت.
همچنینبهرانندگانتوصیهمیشود
خودرویخودرادرمحلهایمناســب
وبدونایجادمشــکلترددبرایســایر
رانندگانمتوقفکردهوفرزندانخود
رابهداخلمدرسههدایتکنند./مهر

احمدوحیدی
وزیرکشور

فرصــتخــروجازمرزهــابــاگذرنامــه
تمدیدشــدهیــاگذرنامهموقــتمرزی
ازصبحاربعینبهپایانرسیدهاست،
امابازگشــتزائرانیکهبااینشــرایط
درعــراقحضوردارند،بلامانعاســت.
مابرایتســهیلبازگشــتزائرانعزیز
خودروهایــیرابــهداخــلعــراقاعــزام
کردیــمتــابخشــیازحملونقــلرا

بهعهدهبگیرند./ایرنا

افــرادجوامــعدرحالتوســعهازنوعی
معلولیــترنــجمیبرنــد.مدیرعامــل
بنیادبرکتبااعلاماینآمارازبرگزاری
رویدادملــی»حرکــتبابرکــت«خبر
دادوگفــت:ایــنرویــدادبــاهــدف
جــذبطرحهــاوایدههــایخلاقانــه
ودانشبنیــاندرحــوزهکارآفرینــی
معلــولانوســرمایهگذاریرویایــن

طرحهابرگزارمیشود.

نــرخبیــکاریدرمعلــولاندرایــن
جوامــعاســتوایــنآمــاربــرایافــراد
نابینــابــه6۰درصــدمیرســد.تعریف
واجرای۱۰۰رســتهشــغلیمتناسببا
توانایــیمعلــولانازاهــدافبرگــزاری
اینرویداداســتکــهازکارشناســان،
نخبــگان،شــرکتهایدانشبنیــانو
ســازمانهایمردمنهــادبرایشــرکت

درآندعوتشدهاست.

همزمــانبــاروزجهانــیمعلــولان،
طرحهــاوایدههایرســیدهبــهرویداد
»حرکــتبــابرکــت«توســطداوران
ارزیابــیوطرحهــایبرگزیــدهمعرفــی
شــدهومــوردتقدیــرقــرارمیگیرنــد.
بنیادبرکتستاداجراییفرمانامامبا
ارائهتســهیلات،ازطرحهایمنتخب

حمایتخواهدکرد.

طــرحاشــتغالزاییویــژهمعلــولانو
بهزیســتی، پوشــش تحــت افــراد
تاکنونبهبهرهبرداریرســیدهاســت.
حجــمســرمایهگذاریبــرایراهاندازی
ایــن۴هــزارو۵۰۰طــرحبالــغبــر۱۰
هــزارمیلیــاردریــالاســتوایجــاد
فرصتهایکســبوکاربــرایبیشاز
۱۲هزارو6۰۰نفررابهشــکلمستقیم
وغیرمستقیمبهدنبالداشتهاست.
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حفظ قرآن،  قاتلی را از قصاص نجات داد

مسئولان عفاف عمومی را به ستاد امر به معروف و نهی از 
منکر بدهند

جامعه هدف برای تذکر تعدادی از زنان و دختران هستند و 
پیشنهاد می شود به جای نیروی انتظامی مسئولیت اجرایی 
طرح عفاف عمومی را به ستاد احیای امر به معروف و نهی از 
منکر بسپرند که قابلیت برگزاری اتاق های فکر و استفاده از 
کارشناسان را بیشتر دارند. در عین حال فراجا هر زمان لازم 

بود به موضوع ورود کند.
عاطفی از تهران 

آرامستان شهر گلستان در رباط کریم چه شد
حدوده 3دهه است که قرار شده آرامستانی درشهر گلستان 
)بهارستان( رباط کریم احداث شود تا ساکنان شهرستان و 
شهرهای اطراف عزیزان و درگذشتگان خود را در آن به خاک 
بســپارند. یک هکتار زمین بابت این کار در سال71 تحویل 
شهرداری وقت شد و نمایندگانی از اداره ثبت نیز آن  را ثبت 
کردند. این زمین حوالی 30متری فشار قوی در سلطان آباد 
است که اکنون تماما بافت مسکونی شــده و معلوم نیست 
زمینی که به این کار اختصاص داده شده و احیانا وقف شده 
است چگونه به خانه های مردم تبدیل شده است. هیچ کسی 

پاسخگو نیست و شهر همچنان آرامستان ندارد.
خطیر از گلستان تهران 

مدارس دولتی گلستان برای ثبت نام پول می گیرند 
مدرسه دولتی گلستان درحالی که نباید هنگام ثبت نام وجهی 
بگیرد بدون رسید پرداخت وجه اصلا ثبت نامی انجام نمی دهد 
این در حالی است که مســئولان مدام اعلام می کنند گرفتن 
هرگونه وجهی غیرقانونی اســت. 3دانش آموز دارم که برای 
ثبت نام پسرم در هنرستان 480هزار تومان گرفته اند و برای 
2دخترم نیز هرکدام 350هزار تومان به علاوه 450هزار تومان 
پول لباس مدرسه! تازه هر سه مدرسه اعلام کرده اند که این رقم 
علی الحساب است. واقعا یک پدر مگر چقدر درآمد دارد که این 

هزینه ها را پوشش بدهد؟ تکلیف من با 3دانش آموز چیست؟
والی زاده از گرگان 

رقم سرویس مدارس کمرشکن است
برای سرویس مدرسه فرزندم رقم 4میلیون پارسال به 9میلیون 
رسیده است و فرزند دیگرم هم امسال به کلاس اول رفته است 
و بابت او هم باید مبلغ لباس و لوازم التحریر و غیره به اضافه 
10میلیون کرایه سرویس بدهم. تصمیم گرفتم هر دو را خودم 
شخصا به مدرسه برسانم تا هزینه پول سرویس کم شود که 
در این صورت احتمالا خودم هر روز دیر به سرکار برسم و نیز 
مجبور به استفاده از ماشین شخصی هستم که عامل ترافیک 

خواهد بود. واقعا چرا نظارتی بر این موضوع نیست.
جوشقانی از قم 

رقم وام ودیعه مسکن و تعداد اقساط آن افزایش یابد
وام مســکن در تهران 200میلیون تومان و در شهرستان ها 
کمتر است که این رقم برای اجاره ملک 50متری در پایین 
شهر و شاید هم مرکز مناســب باشد. از طرفی اجاره خانه ها 
کمر قشر اجاره نشین را شکسته و وام ها و تسهیلات فعلی اگر 
به دست اهلش برسد کافی نیست. بنابراین تقاضا می شود هم 
رقم وام مسکن افزایش یابد و هم بازپرداخت آن طولانی تر 

شود و از سویی سود کمتری روی چنین وام هایی بگیرند.
طولابی از تهران 

فضای مجازی نیازمند مدیریت جدی است
موضوعات اخیــر پیش آمده در بحث عفاف و حجاب نشــان 
داده آنچه دشمنان در تلاشند آنچه در میدان جنگ نظامی و 
اقتصادی نتوانسته اند به دست آورند در میدان فضای مجازی 
به دست آورند. متأسفانه این میدان دچار نوعی از ولنگاری است 
و ما به راحتی این میدان را در اختیار دشمن گذاشته ایم. انتشار 
اخبار دروغین و غیرواقعی کمترین آسیب این فضا به جامعه 
اســت که با مدیریت و قانونمندی می توان جلوی این وضع را 
گرفت. حتی در کشوری مثل آمریکا هم فضای مجازی به عهده 
NSA است، درحالی که فضای مجازی صاحب قوی و توانمندی 

ندارد و بخش اعظم فعالیت در آن به بیراهه رفتن است.
سلمان زاده از زنجان

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگانبا مردم

ارسال پیام کوتاه خوانندگانپیامک

 رسیدگی ویژه به پرونده 
قتل نوجوان زرین دشتی

چنــد روز پس از کشــف 
جســد پســر نوجوانــی 
در اطــراف زرین دشــت 
رئیــس کل دادگســتری 
استان فارس برای پیگیری 
این حادثــه تلخ راهی این 
شهرستان شد و دستورات 
ویژه ای برای رسیدگی به 

این پرونده صادر کرد.
به  گزارش همشهری، این پسر 16ســاله که امیرحسین نام 
داشت و در منطقه زرین دشــت واقع در استان فارس زندگی 
می کرد از اوایل تابستان برای کارآموزی به یک مغازه رفت. کار 
او در این مغازه ادامه داشت تا اینکه روز 20شهریورماه امسال 
حادثه تلخی برایش اتفاق افتاد. صاحبکارش با او تماس گرفت 
و گفت 3ساندویچ بخر و به آدرســی که می گویم بیاور. پسر 
نوجوان هم بی خبر از همه جا ایــن کار را انجام داد، اما وقتی 
به محل مورد نظر رسید صاحبکارش همراه با 2نفر دیگر او را 
مورد آزار و اذیت قرار دادند. یک روز بعد از این حادثه تلخ بود 
که پسر نوجوان به همراه مادرش راهی دادگستری شدند تا از 
افرادی که وی را مورد آزار قرار داده بودند شکایت کنند. پس از 
شکایت آنها دیگر کسی امیرحسین را ندید تا اینکه پیکر او در 
کف رودخانه خشکی در نزدیکی خانه های مسکن مهر کشف و 
به بیمارستان منتقل شد، اما دیگر کار از کار گذشته و او جانش 

را از دست داده بود.
ساعتی از این حادثه گذشته بود که خبر حادثه تلخی که برای 
امیرحسین رخ داده بود در شبکه های اجتماعی منتشر شد و 
در ادامه خبر رسید که 3متهم بازداشت شده اند و تحقیقات برای 

روشن شدن ابعاد پنهان ماجرا آغاز شده است.
روز گذشــته حجت الاسلام سیدکاظم موســوی، رئیس  کل 
دادگستری استان فارس در سفر به شهرستان زرین دشت روند 
تکمیل تحقیقات و اقدامات قضایی پرونده نوجوان زرین دشتی 
را بررسی و دستور رسیدگی ویژه و خارج از نوبت به این پرونده 
را صادر کرد. او ضمن دیدار با خانواده متوفی و ابراز تأثر از این 
واقعه تلخ و تســلیت به خانواده آن مرحوم در جریان آخرین 

اقدامات قضایی قرار گرفت.
رئیس  کل دادگستری استان فارس با تأکید بر اینکه دستگاه 
قضایی ذره ای از حقوق قانونی خانواده آن مرحوم کوتاه نخواهد 
آمد، گفت: مجازات این افراد علاوه بر خواسته مشروع و قانونی 
خانواده، خواسته جدی دســتگاه قضایی در راستای حفظ و 
صیانت از امنیت عمومی جامعه نیز اســت. او درباره اتهامات 
دستگیرشدگان گفت: رسیدگی به  بخش مربوط به اتهامات 
آدم ربایی متهمین پرونده در دادگاه کیفری یک مســتقر در 
شهرســتان داراب انجام خواهد شــد و صدور کیفرخواست 
متهمان درخصوص ســایر اتهامات مطرح شده در دادسرای 
زرین دشت انجام شــده و تمامی بخش های پرونده با نظارت 
مستقیم مسئولان عالی قضایی استان رسیدگی خواهد شد و 
تمام مراحل دادرسی با رعایت قوانین موضوعه و با سرعت، دقت 

و قاطعیت دنبال خواهد شد.

دستمزد شهادت دروغ تا 120میلیون 
اعضای یک بانــد کلاهبرداری با تشــکیل گروهی 80نفره از 
شاهدان دروغین در استان گلستان راهی دادگاه ها می شدند 
و در ازای شهادت دروغ، گاهی تا 120میلیون تومان دستمزد 

دریافت می کردند.
به گزارش همشهری، اعضای اصلی این باند 5نفر بودند که با 
شناسایی افراد بی بضاعت و حتی بی خانمان آنها را فریب داده 
و از این افراد برای ارائه شــهادت دروغ در دادگاه ها اســتفاده 
می کردند. این باند حدود 80نفر شاهد دروغین را در سراسر 
استان گلســتان به کار گرفته بودند و با اســتفاده از آنها وارد 
پرونده های قضایی شــده و در ازای شــهادت دروغ از یکی از 
طرفین پرونده ها، دستمزد های میلیونی دریافت کرده و بخش 
کمی از آن را به شاهد دروغین پرداخت کرده و بقیه مبلغ را برای 
خودشان برمی داشتند. فعالیت این باند مخوف ادامه داشت تا 
اینکه مدتی قبل کارشناسان حفاظت و اطلاعات استان گلستان 
زمانی که در حال رصد و بررســی رفت وآمدهــا در راهروی 
دادگستری و همچنین محوطه بیرونی دادگستری شهرستان 
گنبد کاووس بودند، متوجه افراد مشــکوکی شدند. این افراد 
به عنوان شــاهد در جریان رســیدگی به یکی از پرونده های 
قضایی در دادگاه حضور یافته بودند اما پس از جلسه دادگاه در 
داخل راهرو و همچنین بیرون از محوطه دادگاه رفت وآمدهای 
مشکوکی داشتند. وقتی کارشناســان اطلاعات دادگستری 
استان گلســتان این افراد را زیرنظر گرفتند متوجه شدند که 
همه آنها با فرد خاصی که به نظر می رسید از سوی او اجیر شده 
بودند در ارتباط هستند. با بررسی های بیشتر شکی باقی نماند 
که تمامی افرادی که به عنوان شاهد در دادگاه حاضر شده بودند، 
در حقیقت شاهدان دروغین هســتند و در ازای دریافت پول 
حاضر شده بودند که وارد دادگاه شده و به نفع یکی از طرفین 

پرونده شهادت دهند.
حیدر آسیابی، رئیس کل دادگستری گلستان با بیان این خبر 
گفت: با دستگیری این افراد، مأموران به باندی مخوف رسیدند 
که گروهی 80نفره از شاهدان دروغین را هدایت کرده و از آنها 
در دادگاه های استان استفاده می کردند. در بررسی ها معلوم 
شد که اعضای اصلی باند 5نفرند که با پرسه زدن در دادگاه ها، 
افرادی را که پرونده قضایی داشــته و نیاز به شــاهد داشتند 
شناســایی کرده و در ازای دریافت پول، از شاهدان دروغین 
اســتفاده کرده و این افراد نیز پس از حضور دادگاه به نفع آنها 

شهادت می دادند.
وی افزود: با تلاش های انجام شــده 4 نفــر از اعضای این باند 
دستگیر شــدند و یک نفر تحت تعقیب است که تلاش برای 

دستگیری او ادامه دارد.
آسیابی افزود: اعضای این باند بســته به نوع پرونده ها گاهی 
تا 120میلیون تومان پول می گرفتنــد و در این میان یکی از 
سردسته های باند که نزد طرفین پرونده های قضایی ادعا کرده 
بود نفوذ زیادی در دادگســتری دارد پول بیشــتری دریافت 

می کرد.
براساس این گزارش پرونده متهمان این پرونده در شعبه سوم 

بازپرسی دادسرای گنبد در حال رسیدگی است.

  bamardom_hamshahri@تلگرام با مردمپیام

کوتاه از حادثه

 پرونــده اعضــای باند 

داخلی
تبهکاری کــه در چند 
در  راهزنــی  فقــره 
خوزســتان دســت داشــتند با صدور 
کیفرخواست به اتهام محاربه به دادگاه 

فرستاده شد.
به گزارش همشهری، تیرماه امسال چند 
فقره سرقت در جاده اندیمشک به اهواز و 
اهواز به آبادان اتفاق افتاد و موجب ناامنی 
و ایجاد احساس رعب و وحشت در میان 
شهروندان شد. بررسی های نشان می داد 
که همه این ســرقت ها از سوی باندی 

مسلح صورت گرفته اند؛ سارقانی که با کمین در جاده ها و متوقف کردن خودروهای مورد نظرشان 
با تهدید اســلحه اقدام به ســرقت اموال آنها می کردند. از همان موقع تحقیقات گسترده ای برای 
شناسایی و دستگیری عاملان این راهزنی ها آغاز شد تا اینکه مأموران توانستند با سرنخ هایی که از 
این باند مخوف به جا مانده بود راهزنان را شناسایی و آنها را یکی پس از دیگری دستگیر کنند. پس 
از دستگیری اعضای این باند، آنها به سرقت  و راهزنی های سریالی در جاده های خوزستان اعتراف 

کردند و در ادامه رسیدگی به این پرونده به صورت ویژه در دستور کار قرار گرفت.
صادق جعفری چگنی، دادستان عمومی و انقلاب مرکز خوزســتان در این باره گفت: پس از انجام 
تحقیقات لازم و رسیدگی ســریع در دادسرای مرکز اســتان و باتوجه به ماده279 قانون مجازات 
اسلامی و دستورالعمل اخیر دادستان کل کشور درخصوص نحوه رسیدگی به پرونده سرقت های 

مسلحانه، کیفرخواست متهمان با اتهام محاربه صادر و به دادگاه ارسال شد.
جعفری چگنی ادامه داد: این دادستانی با هرگونه ناامنی قاطعانه برخورد می کند و اجازه نمی دهد 

افرادی با برهم زدن نظم عمومی و استفاده از خشونت، آسایش و آرامش مردم را خدشه دار کنند.

وقتی جوان محکوم به قصاص در زندان شروع به حفظ 

پیگیری
کردن قرآن کرد، خبر نداشــت که ایــن ماجرا یکی از 
دلایلی می شــود که دل خانواده مقتول نرم شده و در 

نهایت از قصاص او گذشت کنند.
به گزارش همشهری، یکی از روزهای شــهریور سال 88بود که 2 مرد 
در یکی از مناطق شمال پایتخت با هم درگیر شدند. دعوای آنها بر سر 
مسئله ای کاملا پیش پا افتاده بود اما جنجال بزرگی برپا کرد. ماجرا از 
این قرار بود که روز حادثه، آنها در خیابان با یکدیگر چشــم در چشم 
شدند؛ طوری که همین نگاه چپ، باعث شد به همدیگر اعتراض کنند 
و در نهایت کار به مشاجره کشیده شود. یکی از آنها به دیگری می گفت 
که چرا به او چپ چپ نگاه کرده است و آنقدر بحث میان آن 2 نفر بالا 
گرفت که تبدیل به زد و خورد شد و در آخر یکی از آنها با چاقو ضرباتی به 
دیگری زد. پس از آنکه مرد با ضربات چاقو زخمی شد، ضارب از ترسش 
فرار کرد و شاهدان، پلیس و اورژانس را در جریان قرار دادند. مرد زخمی 
برای درمان به بیمارستان انتقال یافت اما جانش را از دست داد و در این 
شرایط کارآگاهان جنایی جست و جوی خود را برای بازداشت متهم به 

قتل فراری آغاز کردند.
نام متهم در لیست افراد تحت تعقیب قرار گرفته و با توجه به سرنخ های 
موجود، زمان زیادی طول نکشید که وی دستگیر شد. او در بازجویی ها 
به قتل اقرار کرد و گفت: هرگز قصد نداشــته جان مقتول را بگیرد. وی 

گفت: دعوای ما از چشم در چشم شدن شروع شد و اصلا فکر نمی کردم 
که به قتل مرد جوان و قاتل شدن خودم منجر شود. از اینکه جان فردی را 

گرفته ام، به شدت پشیمانم و از خانواده اش طلب بخشش دارم.

متهم به قتل پس از مدتی در دادگاه کیفری پای میز محاکمه رفت و به 
قصاص محکوم شد. حکم قصاص او به تأیید قضات دیوان عالی کشور 
رســید و پرونده برای انجام مقدمات اجرای حکم به شعبه دوم اجرای 
احکام دادســرای جنایی تهران فرستاده شــد. عامل درگیری مرگبار 
چندین بار پای چوبه دار رفت اما هر بار موفق شد در واپسین لحظات از 
اولیای دم مهلت بگیرد و به زندان برگردد. درحالی که قرار بود به زودی، 
تاریخی برای اجرای حکم قصاص قاتل در نظر گرفته شــود، تیم صلح 
و سازش دادســرای جنایی تهران تلاش خود را شروع کرد تا از اولیای 
دم رضایت بگیرد. یکی از نکته هایی که حائــز اهمیت بود، توبه قاتل و 
رفتارهای مناسب او در زندان بود. او در زندان چند جزء از قرآن را حفظ 
کرده بود و  وقتی این اخبار به گوش اولیای دم رســید، آنها دلشان به 
رحم آمد و به حرمت اربعین تصمیم بزرگی گرفتند و سرانجام 2 شرط 
برای بخشش قاتل عزیزشان مطرح کردند؛ نخست پرداخت دیه بود و 
دوم اینکه قاتل پس از آزادی هرگز در منطقه ای که اولیای دم زندگی 
می کنند آفتابی نشود. وقتی قاتل در زندان در جریان این 2 شرط اولیای 
دم قرار گرفت، قبول کرد که پس از آزادی هرگز به منطقه ای که اولیای 
دم زندگی می کنند پا نگذارد. از سوی دیگر بخشــی از دیه را با کمک 
خانواده اش پرداخت کرد و بخش دیگری نیز با کمک خیرین فراهم شد 
و به این ترتیب او از مجازات مرگ رهایی یافت تا به زودی پس از 13سال 

حبس،  از زندان آزاد شود.

اولیای دم به حرمت اربعین 2 شرط برای بخشش قاتل تعیین کردند تا به او زندگی ببخشند

 زنی که گمان می کرد همسرش قرار 

دادسرا
است او را به قتل برساند، پیش دستی 
کرد و جان شوهرش را به ضرب گلوله 
گرفت. این زن 24ســاعت پس از دســتگیری برای 
تحقیق به دادســرای جنایی تهران انتقال یافت و با 

بخشش دخترانش از مجازات مرگ رهایی یافت.
به گزارش همشهری، نوزدهم شــهریور ماه امسال، 
مأموران گشت پلیس در حوالی تهران به یک تاکسی 
که رو به روی جایگاه سوخت پارک شده بود مشکوک 
شدند. آنها وقتی نزدیک تاکسی شدند، جسد راننده 
را پشــت فرمان دیدند و متوجه شــدند که او بر اثر 
اصابت 2گلوله جانش را از دست داده است. ماجرا به 
محمدتقی شعبانی، بازپرس کشیک دادسرای امور 
جنایی گزارش شد و با حضور او و کارآگاهان پلیس 

آگاهی، تحقیقات در این باره آغاز شد.
در جریان تحقیقات مقدماتی معلوم شد که مقتول 
راننده تاکسی و 53ساله بوده که از ناحیه سینه و شکم 
هدف شلیک 2گلوله قرار گرفته بود. همچنین صحنه 
جنایت حاکی از آن بود که عامل جنایت هنگامی که 
اقدام به تیراندازی کرده، در داخل تاکســی حضور 

داشته است.

ردپای یک زن 
هیچ رد و سرنخی از قاتل وجود نداشت اما با توجه به 
نحوه قتل و اینکه چیزی از مقتول سرقت نشده بود، 
مأموران مطمئن بودند که قاتل فردی آشنا با مقتول 
بوده است. تیم جنایی در ادامه به بررسی دوربین های 
مداربسته در آن حوالی پرداختند و تصویر یک زن را 
به دست آوردند. زنی که پس از قتل از تاکسی پیاده 
شده و به آن طرف خیابان رفته بود. زن جوان ماسک 
به صورت داشت و چهره اش به درستی مشخص نبود. از 
سوی دیگر مأموران به بررسی مکالمات تلفنی مقتول 
پرداختند و متوجه شدند که آخرین بار با خانواده اش 

در ارتباط بوده است.
با شناســایی هویت مقتول، مأموران راهی خانه اش 
شدند و همسرش در تحقیقات اولیه گفت که مقتول 
راننده تاکسی بوده و معمولا هر روز صبح برای کار از 
خانه خارج شده و شب برمی گشته است. او مدعی بود 
که وی با کسی خصومت نداشته و نمی داند که عامل 

جنایت چه کسی است.
هرچه تحقیقــات مأموران ادامــه می یافت، حقایق 
بیشتری از این جنایت مرموز آشکار می شد. تحقیقات 
که کامل تر شــد،  همســر مقتول به عنــوان تنها و 
اصلی ترین مظنون پرونده شناســایی شد؛ چرا که 

مشخصات وی با چهره زنی که در بررسی دوربین های 
مداربسته به دست آمده بود مطابقت داشت و از سوی 
دیگر مأموران متوجه شده بودند که او و شوهرش از 
مدت ها قبل با یکدیگر اختلاف و درگیری داشته اند. 
در این شــرایط بود که بازپرس جنایی تهران دستور 

بازداشت وی را صادر کرد.

اقرار 
زن 44ساله اگرچه در بازجویی های اولیه اصرار داشت 
که بی گناه است، اما وقتی شــواهد و مدارک را علیه 
خود دید، لب به اعتراف گشود و اسرار قتل شوهرش را 
فاش کرد. وی گفت: سال ها بود که با همسرم اختلاف 
داشتم و مدام با هم درگیر بودیم. او همیشه مرا تحقیر 
می کرد و این رفتارهای آزاردهنده او سبب شده بود 
تا از او فاصله بگیرم. ابتدا سعی کردم اوضاع را درست 
کنم اما هرچه بیشــتر تلاش می کردم، کمتر نتیجه 
می گرفتم. دیگر به جایی رســیده بودم که می دیدم 
ادامه این زندگی بی فایده است؛ با وجود اینکه 2 دختر 
دارم و نمی خواستم به خاطر آنها زندگی ام از هم بپاشد 
اما دیگر چاره ای نداشتم و نمی توانستم به زندگی با 
او ادامه دهم. وی ادامــه داد: وقتی ماجرای جدایی را 
پیش کشیدم با مخالفت شدید شوهرم مواجه شدم. 
او حاضر به طلاق و جدایی نبود و همچنان به تحقیر 
کردن من ادامه می داد. به هر دری زدم تا او را راضی به 
طلاق کنم بی فایده بود تا اینکه شوهرم وقتی اصرار مرا 
دید، تهدید کرد که اگر بار دیگر حرف طلاق را پیش 
بکشم، مرا به قتل می رساند. دیگر برایم محرز شده بود 
که هر لحظه ممکن است او جانم را بگیرد؛ به همین 
دلیل بود که از مدتی قبل بــرای محافظت از خودم، 
یک کلت و تعدادی تیر خریدم. این زن در ادامه گفت: 
شوهرم قبل از حادثه از من خواســت تا همراه او به 
منطقه ای در حاشیه تهران بروم تا بسته ای از دوستش 
بگیرد. اصرار داشت که من هم همراهش بروم و این 
اصرارهای او مشکوک به نظر می رسید. به بهانه گرفتن 
بسته از دوستش مرا همراه خودش برد و من قبل از 
رفتن اسلحه را داخل کیفم قرار دادم. چون تصورم این 
بود که شوهرم نقشه کشیده مرا به بیابان های اطراف 
تهران بکشاند و جانم را بگیرد. به همین دلیل وقتی 
کنار خیابان توقف کرد، اسلحه را از کیفم بیرون آورده 
و به سمت او شلیک کردم تا پیش دستی کنم. در غیر 
این صورت ممکن بود خودم کشته شوم. وی گفت: 
پس از آنکه به سمت همسرم شلیک کردم، از ماشین 
پیاده شدم و درحالی که وحشت سرتاپای وجودم را 
فراگرفته بود، به آن طرف خیابان رفتم و ســوار یک 

تاکسی عبوری شدم و به خانه برگشتم. حتی تا چند 
روز وانمود کردم که از شــوهرم خبری ندارم. وی در 

ادامه مدعی شد که سلاح را بیرون انداخته است.

اشک پشیمانی
متهم به قتل پس از دســتگیری، دیروز برای انجام 
تحقیقاتی به دادسرای جنایی تهران منتقل شد و در 
نخستین جلسه بازپرسی به گریه افتاد و گفت: از ترس 
اینکه مبادا خودش کشته شود، به سمت همسرش 
شلیک کرده است. وی که به شدت از قتلی که مرتکب 
شده، پشیمان بود در ادامه گفت: خیلی عذاب وجدان 
دارم و هر شــب که می خوابم کابوس می بینم و دلم 
می خواست زمان به عقب برمی گشت تا هرگز جان 

همسرم را نمی گرفتم.
در ادامه جلسه،  2 دختر جوان مقتول که  اولیای دم 
محســوب می شــوند، پیش روی قاضی محمدتقی 
شعبانی حاضر شدند و مادرشــان را که 24ساعت از 

دستگیری اش می گذشت، بخشیدند.
به این ترتیب با بخشش اولیای دم، زن همسرکش از 
قصاص و مجازات با چوبه دار رهایی یافت تا از لحاظ 

جنبه عمومی جرم در دادگاه کیفری محاکمه شود.

افشای راز قتل راننده تاکسی با دستگیری همسرش تصادف مرگبار 
اتوبوس با شتر

تصادف اتوبوس با یک شــتر در جاده 
باعث انحراف آن از مســیر و تصادف 
رخ به رخ با کامیون شد و جان 2راننده 

را گرفت.
به گزارش همشــهری، ایــن حادثه 
ســاعت19:10دقیقه روز دوشنبه در 
محور بزمان -ریگان اتفاق افتاد. ماجرا 
از این قرار بود که یک دستگاه اتوبوس 
اســکانیا از ایرانشهر به ســوی شیراز 
در حال حرکت بود کــه در کیلومتر 
120محور بزمان -ریــگان با یک نفر 
شتر که در جاده رها شده بود برخورد 
کرد. بر اثر این برخورد اتوبوس از مسیر 
اصلی منحرف شد و به صورت رخ به رخ 
با یک دستگاه کامیون کشنده برخورد 
کرد. شدت این تصادف به حدی بود که 
راننده اتوبوس و راننده کامیون در دم 
جان خود را از دست دادند و شماری 
از مسافران اتوبوس نیز مصدوم شدند.

سرهنگ حسن کیخا، فرمانده انتظامی 
شهرستان ایرانشهر با اعلام جزئیات 
این حادثه گفت: بر اثــر این تصادف 
علاوه بر جانباختن 2راننده 22نفر از 
مسافران نیز مجروح و بلافاصله توسط 
عوامل امدادی برای مــداوا به مراکز 

درمانی منتقل شدند.
این مقام انتظامــی، درخصوص علت 
وقــوع این حادثه گفــت: طبق اعلام 
نظریه کارشناسان پلیس راه در بررسی 
اولیه به نظر می رسد که مسئول هدایت 
احشام شتر به دلیل رها کردن آنها در 
ســطح راه بدون علائم هشداردهنده 
و همچنیــن راننده اتوبــوس به علت 
بی توجهی بــه جلو مقصر هســتند. 
وی ادامه داد: از رانندگان درخواست 
می شــود ضمن رعایت کامل قوانین 
راهنمایی و رانندگی با هوشیاری کامل 
و به دور از هرگونه شــتاب رانندگی 
کنند تا امنیت جانــی خود و دیگران 
را حفظ و مانع از بــروز حوادث تلخ و 

ناگوار شوند. 

مقتول
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هفته نامه تایم ]آمريكا[

نسل جدید رهبران چپ در شیلی
مجله تایم تصویر و گزارش اصلی این شماره خود را به »گابریل 
بوریک«، رئیس جمهور جوان شیلی اختصاص داده و با توصیف 
شرح زندگی او گفته که بوریک اکنون در یک محله قدیمی و 
کم درآمد ساکن شده است. به نوشته تایم، وقتی از مردم شیلی 
خواسته شد تا رئیس جمهورشان را توصیف کنند، آنها از کلمه 
cercano به معنی »نزدیک« استفاده می کنند، زیرا سبک 
سیاسی بوریک را ساده، غیررسمی و نزدیک به خود می دانند. 

هفتادوهفتمیــن نشســت مجمع 
عمومی سازمان ملل متحد با حضور 
رهبران جهان در مقر این سازمان 
در شهر نیویورک آغاز به کار می کند. این نشست در 
سایه مجموعه پیچیده ای از چالش های بین المللی و 
منطقه ای ازجمله نخستین جنگ بزرگ اروپا پس از 
جنگ جهانی دوم برگزار می شود؛ جنگی که بحران 
جهانی غذا را تشدید کرده و شکاف میان قدرت های 
بزرگ را به دره ای عمیق تبدیل کرده است. علاوه بر 
جنگ اوکراین، تشدید فزاینده نابرابری و بحران های 
آب وهوایی و ادامه همه گیری ویروس کووید-19 در 
نیمه راه سومین سال آن، از موضوعات کلیدی است 
که در مجمع عمومی ســازمان ملل متحد بررسی 
خواهد شد. همه این بحران ها در حالی به جان جهان 
افتاده که رهبران کشورهای بزرگ و پرجمعیتی چون 
چین، روسیه و هند جزو فهرست غایبان مهم نشست 
امسال سازمان ملل هستند؛ سازمانی که قرار بوده با 
گرد هم آوردن کشورها، محلی برای یافتن راه حلی 
برای بحران های اینچنینی باشد. برای نخستین بار 
از زمان شیوع کووید-19در 3سال گذشته، رهبران 
جهان این فرصت را دارند تا به  جای پیام های ویدئویی 
و غیرحضوری، شخصا در مجمع عمومی سازمان ملل 
سخنرانی کنند. در این میان تنها یک استثنا وجود 
دارد؛ ولودیمیر زلنسکی، رئیس جمهور اوکراین، که 
کشورش درگیر جنگ اســت، به موجب رأی گیری 
ویژه اخیر مجمع عمومی اجازه دارد تا پیامی از پیش 

ضبط شده را برای نشست ارسال کند.

موضوعات اصلی نشست هفتادوهفتم
ســازمان ملل روی ویرانه های جنــگ جهانی دوم 
ایجاد شد و اکنون برای نخستین بار از زمان تاسیس 
این نهاد، کشورهای اروپایی شــاهد جنگی بزرگ 
در منطقه خود هســتند. آنتونیو گوترش، دبیرکل 
سازمان ملل، با تأکید بر اهمیت نشست مجمع در 
شرایط کنونی، گفته که شکاف فزاینده استراتژیک ـ 
میان غرب از یک سو و روسیه و چین از سوی دیگرـ 
باعث شده تا جامعه جهانی فلج شده و عملا نتواند به 

بحران های موجود پاسخ دهد.
گروه بین المللی بحران در گزارشی عمده چالش های 
پیش روی ســازمان ملل را اینگونه برشمرده است: 
تقویت ماموریت حافظ صلــح در مالی، همکاری با 
طالبان برای بازسازی و بازیابی افغانستان، تحکیم 

آتش بس در یمن، بازگردانــدن اعتماد به ماموریت 
حفظ صلح ســازمان ملل در جمهوری دمکراتیک 
کنگو، کمک به شمال غرب ســوریه، یاري رساندن 
به غیرنظامیان در اوکراین و پیشــبرد برنامه تامین 

امنیت آب وهوایی جهان در شورای امنیت.
سال هاست که وزرای خارجه 5عضو دائمی شورای 
امنیت ســازمان ملل که دارای حق وتو هســتند ـ 
یعنی آمریکا، روسیه، چین، انگلیس و فرانسه ـ در 
حاشیه مجمع عمومی با شرکت در ضیافت ناهار یا 
شام با یکدیگر دیدار می کنند؛  مراسمی که به گفته 
دیپلمات ها امســال برگزار نخواهد شد. با این حال 
در مجمع عمومی سال جاری یکی از برجسته ترین 
تحولات، نشست 22سپتامبر)31شهریور( شورای 
امنیت سازمان ملل اســت؛ رویدادی که می تواند 
وزرای خارجه 5عضو دائم شورای امنیت را به علاوه 
»دیمیتری کولبا« وزیر خارجه اوکراین، که از طرف 
فرانسه به عنوان رئیس دوره ای شورای امنیت به این 

جلسه دعوت شده، دور یک میز جمع کند.

حاضران در نشست و غایبان بزرگ
بــه  نزدیــک  آسوشــیتدپرس،  به گــزارش 

150رئیس جمهور، نخســت وزیر و مقام حکومتی 
در فهرست سخنرانان نشست امسال مجمع عمومی 
ســازمان ملل قرار دارند که نشــان دهنده اهمیت 
این نشست است؛ نه تنها از جهت ارائه دیدگاه های 
رهبران جهــان، که از جهت جلســات و دیدارهای 
خصوصی و گروهی که در حاشیه این نشست برگزار 

می شود.
جو بایــدن رئیس جمهور آمریکا، ژائیر بولســونارو 
رئیس جمهــور برزیــل، رجــب طیــب اردوغان 
رئیس جمهور ترکیه، ابراهیم رئیسی رئیس جمهور 
ایران، امانوئل مکرون رئیس جمهور فرانسه، و رهبران 
کلمبیا، کره جنوبی، آفریقای جنوبی، مصر و ونزوئلا 
نیز ازجمله شخصیت های مطرح سیاسی هستند که 
در مجمع عمومی سازمان ملل حضور دارند. در این 
میان لیز تراس نخست وزیر جدید انگلیس و اولاف 
شولتز صدراعظم آلمان ازجمله رهبران سیاسی اي 
هســتند که برای نخســتین بار در مجمع عمومی 

حضور پیدا کردند.
ولادیمیــر پوتیــن رئیس جمهور روســیه، شــی 
جین پینــگ رئیس جمهور چیــن، و نارندرا مودی 
نخست وزیر هند، غایبان بزرگ این نشست به شمار 

می روند. براساس پروتکل ســازمان ملل ، سرگئی 
لاوروف وزیر خارجه روســیه، وانگ ای وزیر خارجه 
چین و سابرامانیام جایشــانکار وزیر خارجه هند، 
نمایندگان این کشورها در هفتادوهفتمین نشست 

مجمع هستند.
نشست مجمع عمومی با سخنان آنتونیو گوترش دبیر 
کل سازمان ملل و سابا کروسی، دیپلمات مجارستانی 
که هفته گذشــته به عنوان رئیس مجمع عمومی 
انتخاب شد، آغاز می شود. پس از آن، براساس سنتی 
که 7دهه از عمرش می گذرد، نخســتین سخنران، 
رئیس جمهور بزریل اســت. این ســنت از روزهای 
نخست تشکیل این سازمان که اغلب رهبران تمایل 
نداشتند تا نخستین سخنران مجمع عمومی باشند 
و همواره روسای جمهور بزریل داوطلب می شدند، 
باقی مانده است. جو بایدن که طبق روال همیشگی 
باید در روز نخست به عنوان دومین سخنران پس از 
رئیس جمهور برزیل نطق خود را ایراد می کرد به دلیل 
شرکت در مراسم تشییع جنازه ملکه انگلیس با یک 
روز تأخیر در روز چهارشنبه)فردا( سخنرانی خواهد 
کرد. رجب طیب اردوغان و امانوئل مکرون همانند 
همتای برزیلی خود سه شنبه سخنرانی خواهند کرد. 

مجمع عمومی، زیر سایه بحران های جهانی
هفتادوهفتمین نشست مجمع عمومی سازمان ملل زیر سایه جنگ اوکراین، بحران جهانی غذا و فجایع آب وهوایی و در غیاب 

سران چین، روسیه و هند آغاز به کار کرد
اختلاف مرزي تاجیكستان و 

قرقیزستان؛ آتش زیر خاکستر
صبح جمعه و درســت در همان زماني کــه امامعلی رحمان و 
سادیر جبارف، رؤسای جمهور تاجیکســتان و قرقیزستان، با 
فاصله چندمتري از هم روي صندلي هاي اجلاس سران سازمان 
همکاري شانگهاي در سمرقند ازبکستان نشسته بودند، کمي 
آن سوتر نیروهاي مسلح 2کشور در مرز مشترک خود مشغول 

آتش گشودن علیه یکدیگر بودند.
اختلاف مرزي میان تاجیکستان و قرقیزستان موضوع جدیدي 
نیست، اما طي یک هفته گذشته این زخم کهنه سر باز کرده و 
درگیري ها بر ســر آن بیش هر زمان دیگري از 2طرف تلفات 
برجاي گذاشته است. به گزارش الجزیره، سیدجعفر عثمون زاده، 
نماینده مجلس نمایندگان تاجیکستان روز دوشنبه خواستار 
اعلام عزای عمومی در کشورش شد و گفت که تاکنون 60نفر 
از هموطنانش در جریان این درگیري ها جان خود را از دســت 

داده اند. قرقیزستان نیز شمار تلفات را 59نفر اعلام کرده است.
تاجیکستان و قرقیزســتان در واقع بخشي از سرزمین تاریخي 
خانات خوقند هستند که از قرن نوزدهم زیر سلطه تزار روس قرار 
گرفتند. هم تاجیکستان و هم قرقیزستان پس از سقوط حکومت 
تزاري روسیه به بلشویک هاي شوروي به ارث رسیدند و پس از 
سقوط شوروي در سال1991 دو کشور توانستند پرچم استقلال 
را بلند کنند. اعلام استقلال 2کشور آغازي بر اختلافات بر سر 
تعیین حدود مرزي بود و 31سال پس از استقلال هنوز بخش 
عمده اي از مرز 2کشور میله گذاري نشده است. 2کشور حدود 
9۸۴کیلومتر مرز مشترک دارند و تاکنون بر سر مرزبندی حدود 
600کیلومتر توافق شده و مرزبندی حدود ۴00کیلومتر دیگر 

همچنان در دست بررسی است.
2کشور تا ســال2021 هیچگاه بر ســر اختلافات مرزي وارد 
درگیري نظامي نشده بودند. اواخر آوریل سال2021 یعني  بهار 
سال گذشته نخستین درگیري مرزي قرقیزستان و تاجیکستان 
گزارش شد؛ درگیري هایي که 55کشــته به جا گذاشت. این 
درگیري ها کمتر از یک هفته ادامه داشــت و ســپس 2طرف 
آتش بس اعلام کردند. آرامش مرزي تا ژانویه2022 ادامه داشت 
و پس از آن تقریبا هر ماه درگیري هاي پراکنده اي میان 2طرف 
گزارش شده اســت. در 9ماه گذشــته در چند نوبت برقراري 
آتش بس و ســپس نقض آن اعلام شــده و حتــي آخرین دور 
آتش بس که از 3روز پیش اعلام شد، همچنان با تیراندازي هاي 

پراکنده 2طرف همراه بوده است.
تداوم درگیري هاي مرزي تاجیکستان و قرقیزستان باعث شده 
تا این تنش به تدریج فرصتي براي عرض اندام ســایر بازیگران 
منطقه اي باشــد. براي نخســتین بار در درگیري اخیر مرزي 
2طرف، نظامیان قرقیزســتان از پهپادهاي »بیرقدار« ترکیه 
اســتفاده کردند. ادامه درگیري ها همچنین با واکنش روس ها 
هم روبه رو شده و به نظر مي رسد که مقامات کرملین از باز شدن 
پاي پهپادهاي ترکیه اي در حیاط خلوت خود خرسند نیستند. 

بیل کلینتون
رئیس جمهوری پیشین آمریکا 

جمهوریخواهــان همیشــه راه جدیــدی را 
پیــدا می کننــد تــا رای دهنــدگان مـُـردد را 
بترسانند. این کاری است که سال۲۰۲۱ 
انجــام دادنــد؛ هنگامــی  کــه نظریــه 
انتقــادی نژاد]نظریه ای که تــداوم  برتری 
سفیدپوســت ها را بــه چالش می کشــد[ 
را بدتــر از بیمــاری آبلــه جلــوه دادنــد.

)سی ان ان(

مارین لوپن
رئیس حزب جبهه ملی فرانسه 

تحریم هــای اتحادیــه اروپا علیه روســیه 
آســیب بیشــتری به خود اروپا وارد کرده 
اســت. نفت روســیه را اگر مــا خریداری 
نکنیــم بــه بقیــه فروختــه خواهــد شــد. 
تحریــم نفتــی روســیه باعــث افزایــش 
قیمــت نفــت خواهــد شــد و مســکو 
ثــروت بیشــتری از فــروش نفــت خــود 
بــه دیگــر کشــورها کســب خواهــد کرد.

)روسیه الیوم(

نقل قول جهان نما

کیوسک

گزارش
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گرینویچ

بلعیدن 55باتری 

 

بلعيدن اشيای متفاوت، در سراسر دنيا اتفاقی نسبتا 
شایع اســت اما در یک مورد عجيب، یک زن مسن 
در ایرلند، کاری کرده اســت که قبلا هرگز مشاهده 
نشده است. این زن 66ساله، طی یک دوره نه چندان 
طولانی، 55باتری قورت داده و پزشکان را برای بيرون 
کشيدن آن حسابی درگير کرده است. این زن با درد 
شدید شکمی به بيمارستان مراجعه کرد و پزشکان 
بعد از گرفتن عکس ایکس ری، متوجه شدند ده ها 
باتری قلمی در شــکم او قرار دارند. آنها خيلی زود 
روندهای درمانی بــرای خلاص کــردن این زن از 
باتری ها را شروع کردند. تلاش های اوليه آنها این بود 
که بدون جراحی، به دفع این باتری ها کمک کنند 
اما در نهایت، مشکلات این کار باعث شد تا جراحان 
دســت به تيغ شــوند و 55باتری را از بدن او بيرون 
بکشند. یکی از عوامل شایع بين افراد برای بلعيدن 

اشيا، مشکلات روانی و تمایل به خود آزاری است.

بهانه های خوشی با سالمندی

به خارجی ها دست نزنید 
 

چينی ها کم به خاطر کرونا عذاب کشيدند و دنيا را گرفتار 
کردند، حالا نوبــت به آبله ميمونــی و مدیریت عجيب آن 
در این کشور رسيده اســت. این کشــور، نخستين مورد 
عفونت این بيماری جدید را ثبت کرده است و حالا مقامات 
حســابی ترســيده اند که بلای کرونا، دوباره در این کشور 
تکرار شود. یکی از مقامات بهداشتی چين در مرکز کنترل 
و مبارزه با شــيوع بيماری هــای واگيــردار، در توصيه ای 
عجيب برای جلوگيری از سرایت بيشتر این بيمار، از مردم 
خواسته اســت به خارجی ها دســت نزنند. این پيشنهاد، 
حسابی جنجال برانگيز شده و بســياری این مقام چينی را 
به نژادپرستی متهم کرده اند. برخی می گویند که در ابتدای 
همه گيری کرونا، خارجی های زیادی در حمایت از چينی ها 
ایستادند و می گفتند که مردم چين ویروس نيستند و نباید 
از آنها ترســيد. این مقام چينی البته در توصيه کوتاه خود، 
گفته است که مردم نباید به کسی که تازه از سفر خارجی 
برگشته است هم دســت بدهند و یا به او دست بزنند. این 
پست او در شبکه اجتماعی ویبو در چين، چنان سر و صدا 
به پا کرده است که بعد از مدتی، کلا از این شبکه اجتماعی 
حذف شــد اما واکنش ها به آن، همچنان ادامه دارد و حالا 

ابعادی جهانی هم پيدا کرده است.

بازگشت گربه باهوش
 

گربه ها، به سختی جایی را که در آن زندگی می کنند گم 
می کنند و می توانند بعــد از گردش های طولانی و دور و 
دراز، به راحتی به خانه برگردند. با این حال، یک گربه در 
آمریکا، چنان غيبتی طولانی داشــت که صاحبان خانه، 
فکر می کردند گم شده است. اما این گربه نه فقط خودش 
را به خانه رســاند که با اقدامی که معمولا از این حيوانات 
سر نمی زند، صاحبان را از بازگشــت خود خبر دار کرد. 
این گربه 8 ساله که جســی نام دارد، در نيویورک از خانه 
بيرون رفت و حدود یک هفته غيبت داشــت. او وقتی به 
خانه رسيد، با مشکل ورود به خانه مواجه بود اما در کمال 
شگفتی، خودش را جلوی دوربين امنيتی رساند و آنقدر 
ميو ميو کرد و صدا درآورد تا صاحبخانه متوجه بازگشت 
او شد. مالک خانه گفته است که این گربه، قبلا به دوربين 
امنيتی توجه نشان می داده اما فکرش را نمی کرده که طرز 

کار دوربين را بلد باشد و بخواهد از آن استفاده کند.

مطالعه تدارکاتی قبل از فصل مطالعه    عكس/ همشهری: منا عادل اول آخر

 باشگاه
نویسندگان

سه شنبه

آموختن بخش مهمی از زندگی است که حتی زمانی که به 
آن فکر هم نمی کنيم باز ناخودآگاه برایمان اتفاق می افتد؛ 
در گذر حوادث روزانه، در صحبت با دیگران و موقعيت های 
متفاوت. آموختن از خانه شروع می شود؛ با گفتن نخستين 
کلام؛ با برداشــتن نخســتين گام ها. بعد به یک سنی که 
رسيدیم به مدرسه فرستاده می شــویم تا بقيه آموختن را 
ادامه دهيم، آموزشی که تأثيراتش کمتر از چيزهایی نيست 
که در خانــه آموخته ایم. دوران مدرســه دوران مواجهه با 
دنيای بيرون از خانواده و قدم در جامعه گذاشــتن است و 
خاطراتش چه خوب باشد و چه بد، مخصوص به خود و اغلب 
برای آدم ها فراموش ناشدنی است. خاطراتی که اولين هایش 
از آن نخســتين حضور در حياط مدرســه شروع می شود، 

لااقل برای من که چنين بود.
اولين بار که برای ثبت نام وارد مدرســه شدم تابستان بود 
و حياط آن به نظرم خيلی بزرگ آمــد، با خودم فکر کردم 
مگر قرار است چه بازی هایی کنيم که حياط به این بزرگی 
برایش ساخته اند؟ حياط 2در داشت؛ یک در کوچک در دل 
دری بزرگ تر که آن هم به نظرم خيلی بزرگ رســيد. از در 
کوچک وارد حياط بزرگ شدیم، سمت چپ، خانه کوچکی 
دیدم که بعدا فهميدم برای بابای مدرســه است. از مادرم 
درباره بزرگی زیاد حياط ســؤال کردم که به یاد ندارم چه 
جوابی داد؛ به هرحال مشغول و سرگرم اکتشاف درختان و 
شير آبخوری و تيرک های ورزشی حياط شدم و سؤال یادم 
رفت. یادم می آید از تعداد زیاد و ردیف کنار هم شــيرهای 
آبخوری هم تعجب کردم و چون نمی دانستم آن ساختمان 
ته حياط چيست با مادرم رفتم و از سرویس بهداشتی هم 
به زور اســتفاده کردم، به اصطلاح امروزی ها بچه کنجکاو 
اما آرامی بودم و شــيطنت از دیوار بالا رفتن در کارم نبود 
به همين دليل نفهميدم پشــت آن دیوار کوتاه خانه بابای 
مدرسه چه می گذرد؟ بعدها با دختر بابای مدرسه دوست 
شدم و فهميدم خانه شان آنجاست، بابای کل مدرسه فقط 
بابای اوســت و روزها که مدرســه تعطيل می شود راحت 

می تواند همراهش از این کلاس به آن کلاس برود.
روز اول مدرسه از در بزرگ که چهارطاق باز گذاشته شده 
بود دوباره وارد آن حياط بزرگ و عجيب شــدیم که این بار 
پر از بچه بود. لابه لای بچه ها با آن روپوش های همرنگ دو 
تيرک دو طرف حياط را که از آنها سبدی آویزان بود دوباره 
دیدم و چند درخت بلند کاج و ســرو که خودشــان را بالا 
کشيده بودند، یک چيز توری مانند هم   بين سرهای بچه ها 
بود که از یک نقطه به نقطه دیگر کشيده شده بود و آن روز 
ثبت نام یادم رفته بود بپرسم چيست که بعدا فهميدم تور 
واليبال است. کمی جلوتر ســکویی بود که خانمی که بعدا 
فهميدم ناظم مدرسه است بالای آن ایستاده بود و در بلندگو 
داد می زد و طوری که سر و صدای گریه بچه ها در صدایش 
گم می شد. 2طرف سکو 2ردیف پله حياط را به ساختمان 
2طبقه اصلی وصل می کرد، جلوی سکو که رسيدیم برای 
نخستين بار نگاهم به داخل ساختمان کشيده شد، به نظرم 
تاریک تر از حياط و ترسناک رسيد، با نگاهی به مادرم، من 
هم زدم زیر گریه. مدتی که گذشــت بالاخره ســر و صداها 
کمی خوابيد، ناظم و قربان صدقه های پدرو مادرها بچه هارا 
به صف کرد، اسم ها و کلاس ها و ما به ترتيب وارد کلاس ها 

شدیم و روز اول مدرسه شروع شد.
هفته اول مدرسه، هفته پر اشک و آهی بود، هنوز هم هست. 
خيلی ها همان هفته برای هميشــه از مدرسه زده شدند، 
بعضی در طول تحصيل و بعضی هم خوب خيلی این چيزها 
رویشان اثری نداشت. به هرحال آن هفته پراضطراب برای 
دانش آموز، والدین و معلم که از حياط مدرسه شروع می شود 
بالاخره می گذرد همچنان که بر ما گذشت و همچنان که 
عمر می گذرد و بعــد از آن، هر روز صبح تا پایان مدرســه 
دسته دسته بچه های پرسروصدا وارد حياط های مدرسه ها 
می شــوند، حالا اگر همه شان هم به عشــق درس خواندن 
نباشد به شوق دیدن دوستان جدید می تواند باشد. مدرسه 
روال هرساله خود را پيدا می کند، هر روز زنگ کلاس ها به 
صدا درمی آید، صف های منظم تشکيل می شود و بالاخره 
خيلی  از بچه ها می فهمند که پشــت آن تاریکی ســکوی 
ورودی خيلی هم ترســناک نيست و با شــوق از پله ها بالا 
می روند و وارد کلاس ها می شوند و می دانند که می توان بقيه 
شيطنت های حياط را در آن ادامه داد. می دانند بعد از درس 
معلم، زنگ تفریح که بخورد می توان پروازکنان و با شوق به 
حياط برگشت، همان جایی که اشک ها و لبخندهای زیادی 
دیده، اشک هایی گاه از سر شــوق و شاید نمره خوب و گاه 
از سر غم. حياط مدرســه گنجينه ای از خاطرات است، پر 
است از شيطنت های زنگ های تفریح، خاطرات فریادهای 
شوق از بردن تيم ورزشی این کلاس با آن کلاس، گریه های 
تيم بازنده، دنبال هم دویدن های بی هدف، همان لحظات 
پربيم روز اول مدرسه، اضطراب روزهای امتحان و مرورهای 
آخر هر درس یا تلاش دانش آموزان برای موفقيت یا خيلی 
چيزهای دیگر که شاید هيچ کس نداند. شاید گنج زندگی 

ما در حياط مدرسه هامان دفن شده باشد.

اگر شما هم 
به صــورت 
دیوانه وار پيتزا پپرونی دوســت 
دارید، بدانيد که تنها نيســتيد؛ 
این مــدل از پيتــزا، یکــی از 
محبوب ترین پيتزاها در سراسر 
دنياست و چنان طرفدار دارد که 

امروز روز جهانی آن است.
پپرونی، ســاده و در عين حال 
جذاب است و چنان با استقبال 
زیادی در سراســر دنيــا مواجه 
اســت که بســياری، پپرونی و 
پيتزا را یکی می دانند. این غذا، 
سرگذشــت جالبی هــم دارد و 
برخلاف دیگر پيتزاهای اصيل، 
نه در ایتاليا که در آن سوی دنيا، 

یعنی آمریکا متولد شده است.
پيتزا پپرونــی، در ابتدای قرن 
گذشــته، توســط مهاجــران 
ایتاليایی در نيویورک اختراع شد 
و بی دليل نيست که محبوب ترین 
پيتــزا در آمریکاســت. در واقع 
حدود نيمی از پيتزاهای سفارش  
داده شده در این کشور، پپرونی 
هســتند. پایه پيتزای پپرونی، 
نوعی سوسيس خاص است که 
روش ســنتی توليد آن، همان 
متدی است که از چندین سده 
پيش برای خشک کردن گوشت 

استفاده می شده است. در تهيه 
این سوســيس، از انواع ادویه و 
سير هم استفاده می شود و تندی 
طعم و عطــر آن به همين خاطر 

است.
این نوع خاص از سوسيس، کم کم 
در آمریکا با محبوبيت مواجه شد 
و نخستين اشــاره ها به پيتزای 
پپرونی، در اوایل قرن گذشته در 
نيویورک ثبت شده است. خيلی 
زود، پپرونی راهش را به سراسر 
آمریکا باز کرد و بســياری از آن 
به عنوان یک غذای ایتاليایی یاد 
می کردند. این غذا، بعد از اختراع 
اجاق  گازهای خانگــی و در پی 
جنــگ جهانی دوم، بــه نمادی 

فرهنگی در آمریکا تبدیل شد.
بيشــتر از هر جــای دیگری در 
دنيا،  این آمریکاست که پپرونی 
مصرف می کند. در واقع در این 
کشــور، روزی حــدود 340تن 
پپرونی برای توليد پيتزا استفاده 
می شود و حدود 36درصد مردم، 
پيتزا پپرونــی را محبوب ترین 
غذای خود می داننــد. این غذا 
چنــان محبوب اســت که مقام 
نخست سفارش اینترنتی غذا در 
سال1994 را به خود اختصاص 

داد.

جهان نما

جواد نصرتی

پپرونی
 نخستین  انتخاب آنلاين غذا

تقويم/ سالروزعدد خبر

  بورخس اصفهانی

احمد اخوت يک جورهايی شبیه به بورخس 
اســت. اگر به اخوت قصه نويــس نگاه کنیم، 
در کارهای او با آدمــی طرفیم که دنیای اولیه 
داستان هايش بیشتر از آنكه واقعیت معمول 
باشد، دنیای داستان ها و کتاب هاست؛ آدمی که 
جهان واقعی اش متاثر از کتابخوانی و کتاب دانی 
اوست. وقتی قرار است قصه ای شكل بگیرد، 
بیشــتر از آنكه در آن جهان معمول بازتاب 
داشته باشد و به روانشناسی دقیق شخصیت ها 
پرداخته شود، جهان متن رخ نشان می دهد. 
با ترجمه هايی کــه او از بورخس کرده، علاقه 
آگاهانه او به بورخس هم پیداست. آن هم آثاری 
از بورخس که با تعريف هــای متعارف از متن 
قصوی همخوان نیست. فقط يک نمونه اش کتاب 
»موجودات خیالی« بورخس است؛ قصه هايی 

دايره المعارف گونه يا دايره المعارفی قصوی.
ارادت به ســنت عام قصه نويسی و ژانرهای 
حاشــیه ای هم ويژگی ديگر اخوت اســت. 
نشانه شناسی مطايبه احمد اخوت نخستین 
کتابی بود که در فارســی از نگاه ژانرشناسی 
ســراغ جوك ها و لطیفه ها و مقوله طنز رفت. 
اين کتاب در ســالی و در شرايطی منتشر شد 
که در ايران حتی نشانه شناســی، چندان سر 
زبان ها نیفتاده بود. نكتــه مهم ديگر در مورد 
احمد اخوت، همین فضیلت »اولی بودن« است. 
مجموعه گفت وگو با نويسندگان مجله پاريس 
ريويورا که در ســال های گذشته مترجمان 
مختلف، برگزيده هــای متنوعی از آن ترجمه 
کرده اند، اخوت نزديک به 30ســال پیش در 
اصفهان منتشر کرد. يا مثلا نخستین کتابی که 
کاملا تخصصی و با معرفی نگاه های فرمالیستی 
سراغ داستان رفت، کتاب دستور زبان داستان 

اخوت بود.
احمد اخوت متولد 29شــهريور 1330است و 
دکتری آموزش زبان از دانشــگاه تگزاس و 
نشانه شناسی ادبیات را از دانشگاه اينديانا دارد. 
او در بیش از 4دهه فعالیت ادبی اش کاملا آرام و 
بی صدا - درست شبیه بورخس- و با دلبستگی 

مشغول فعالیت ادبی بوده است.

حافظ

 گر چه بدنامی ست نزد عاقلان
ما نمی خواهیم ننگ و نام را

ما، همين ما که خيلی جاها به فرهنگ چندین هزار 
ساله مان می نازیم و معتقدیم آیين و سنن ایرانی، مثل 
و مانند ندارد، دیگر نه سراغی از آیين ها و سنت های 
قدیمی می گيریم و نه برایمان مهم اســت که فلان 
تاریخ در تقویم چه مناسبتی دارد. فراموشکار شده ایم 
و یادمان رفته برگزاری بعضی از این رسوم، فرهنگ 

کشورمان را زنده و پویا می کند.
اجازه بدهيد برویم ســر اصل ماجرا؛ بزرگداشــت 
پدربزرگ ها، مادربزرگ ها و ســالخوردگان، رسمی 
باســتانی در ایران بوده و حدود 3هزار ســال پيش 
روزی به آن اختصاص داده شده بود و به این مناسبت، 
مراسمی برگزار می شد. احتمالا نام چنين رسمی تا 
به حال به گوشتان هم نخورده. )البته اگر مطالعه ای 

در این زمينه نداشــته اید( اما ایرانی هــا این روز را 
که »اشَيش وانگْ« نام داشــت و روز رحمت خدا، 
اخلاق، معنویت و روانِ پاک بود، برای ادای احترام 
به سالخوردگان جشن می گرفتند. در کتاب فرهنگ 
اساطير نوشــته جعفر یاحقی هم درباره این آیين 

گفته شــده: »ایرانيان، نخستين مردمانی بودند که 
ارج نهادن به ســالخوردگان را وظيفه خود دانسته 
و 25شهریور هر ســال، برای بزرگداشت سالمندان 
جشن می گرفتند که پيشينه این فرهنگِ نيک، به 3 
هزار سال )پيش( می رسد؛ هر چند این تاریخ به عيد 
نوروز سپرده شد.« این سنت بعد از انقراض ساسانيان، 
چون در ایام نوروز رفتن برای دیدن پيران قوم رسم 
شده بود، به تدریج کمرنگ و به فراموشی سپرده شد. 
حالا اینکه چه کسی گفته آدم باید سالی یک بار آن 
هم عيد به عيد برود دیدن بزرگترها را نمی دانيم، اما 
این آیين زیبا اگر احيا شود می تواند تأثير زیادی بر 
روحيه سالمندان، پدربزرگ  ها و مادربزرگ هایمان 
داشته باشد. درست است که برای دیدن و رسيدگی 
به بزرگترها رسم و رسوم لازم نيست، اما سالمندان 
که در دنيای پر مشــغله امروز، کمتر فرزندانشان را 
می بينند و تنهایی رنجشان می دهد، دلشان با همين 

بهانه های کوچک هم خوش می شود.

داشتم توی اينســتاگرام می گشتم 
و صفحه های طنز و ســرگرمی را نگاه 
می کردم. دختری لاغر و کوچک اندام 
گوشــه کلاس نشســته بود و کلاه 
لباسش را کشــیده بود روی سرش. 
دست هايش توی جیبش بود و پاهايش 
را تكان می داد. انگار کمی عصبی بود. 
همكلاسی هايش مسخره اش می کردند 
ولی دختر لام تــا کام حرف نمی زد و 
طعنه هايشــان را جواب نمی داد. بغل 
دستی دختر کلاه را از سر او کشید و 
بقیه بلند بلند خنديدند. ناگهان دختر 
بلند شد و محكم مشت زد توی صورت 
بغل دستی اش. بیشتر بچه ها حداقل 
يک وجب از دختــر بلندتر بودند اما 
همه از او کتک مفصلی خوردند. ماجرا 
که تمام شد، زيرنويس آمد که: هرگز 
کتاب را از روی جلدش قضاوت نكن. 
می دانســتم اين جمله، ترجمه کلمه 
به کلمه اصطلاحی انگلیســی است. 
با خودم گفتم:»اين ديگر چه ترجمه 
سمی  بود!« بعد از دست خودم عصبانی 
شدم که در طول عمر زبان فارسی، غیر 
از اين روزها که انگار کلا زبان جديدی 
اختراع کرده ايم، کــی  وقتی چیزی 
عجیب می ديدند می گفتند چه سمی 
ديدم که تو می گويی؟ برای اينكه خودم 
را دلداری بدهــم گفتم که حالا اوکی 
اســت از اين به بعد حواسم را بیشتر 
جمع می کنم. بعد يادم آمد که قرار بود 
ديگر نگويم اوکی است و به جايش از 
واژه ای فارسی استفاده کنم. انگار اين 
قول و قرارهايم حتی يک روز هم دوام 

نمی آورند! 
بهتر است اين جور وقت ها تمرکزمان را 
از روی اشتباه نكردن و استفاده نكردن 
از کلمه ها و ســاختارهای غیرفارسی 
برداريم و در عوض، دانشمان را از زبان 
فارســی بالاتر ببريم. هر چه با زبان 
فارسی آشناتر شويم، صحبت کردنمان 
هم بهتر می شود و ناخودآگاه کمتر از 

واژه های بیگانه استفاده می کنیم.
کوچک تر که بودم عاشق کتاب جودی 
دمدمی بودم و شخصیت استینک که 
تفريحش خواندن لغتنامه بود. من هم 

به خاطر علاقه ام به آن شخصیت عادت 
کرده بودم »غلط ننويسیم« را بخوانم. 
به ياد آن روزهــا و به خاطر دغدغه 
اين روز هايم که شناخت بیشتر زبان 
فارسی است، غلط ننويسیم را آوردم 
و باز کردم. می شود گفت زندگی ام به 
دو قسمت قبل و بعد از خواندن مدخل 
استعفا تقسیم شد. استعفا دادن اشتباه 
است؛ بهتر است بگويیم استعفا کرد. در 
نوشته های قديمی استعفا خواستن 

هم آمده.
مطلب ديگری کــه جالب بود اين بود 
که اســتفاده بردن صحیح نیســت؛ 
بايد بگويیم اســتفاده کردن. اما فعل 
بردن را می شود در اصطلاحاتی که با 
»اســتفاده کردن« هم معنی هستند 
به کار برد. مثلا: فايده بردن، سود بردن 

و بهره بردن.
 ترجمه کلمه به کلمــه ضرب المثل

 Don›t judge a book by its cover 
که در آغاز متن آمده بود می شود: هرگز 
کتاب را از روی جلدش قضاوت نكن. 
در کتاب فوت کــوزه گری مصطفی 
رحماندوســت، تعدادی ضرب المثل 
آمده کــه ممكن اســت در بعضی 
موقعیت ها معنايی مشابه اين اصطلاح 

انگلیسی داشته باشند:
- از سوزن کاری برمی آيد که از نیزه 
دراز برنمی آيد : سوزن مظهر کوچكی 
و در عین حال، ســود و فايده برای 
ديگران اســت. ايــن ضرب المثل به 
کاربرد و سودمندی هر چیز اشاره دارد 
و انسان ها را از قضاوت کردن از روی 

شكل و ظاهر بازمی دارد.
- تا راه را نروی، مــرد را نیازمايی: تا 
وقتی کســی کاری را انجــام نداده، 
نمی تــوان درمــورد توانايی هــا و 

استعدادهای او قضاوت کرد.
- فلفل نبین چه ريزه، بشــكن ببین 
چه تیزه: اين ضرب المثل درباره افراد 
ريزنقش يا کم ســن به کار می رود که 
برخلاف ظاهرشان، می توانند کارهای 

بزرگ بكنند.
بیايید گفتار روزمره مان را بررسی کنیم 
و مقداری هم فارســی کهن بخوانیم. 
اين طوری به شناخت عمیق تری از زبان 
فارسی می رســیم و امواج اشتباهات 

زبانی کمتر تكانمان می دهد. 

فارسی شیرین استفارسی شیرین است

سحر سلخی
معمار

فاطمه عباسینگاه
روزنامه نگار

بزنچوک با همدردی 
گفت: »خــوب، خدا 
رحمتــش کند. پس پيــرزن فوت کــرد... پيرزن ها 
هميشــه فوت می کنند... یا از دنيا می روند. بستگی 
دارد به نوع پيرزن. مثلا مادرزن شــما جثه کوچکی 
داشــت، یعنی فوت کرد. ولی اگر کسی بود که کمی 
هيکل درشت تر و لاغرتر داشــت، می گفتند از دنيا 
رفت...« »کی  ها »می گفتند«  چه کسانی این حرف 
را می زنند؟« »ما می گویيم. ما تابوت سازها. مثلا شما 
مرد متشخص و قدبلندی هســتيد و البته لاغر. اگر 
خدای نکرده بميرید، می گویند بار ســفر را بست. اما 
یک آدم اهل خرید و فروش، از طبقه کسبه سابق باشد  
درباره اش می گویند دراز به دراز افتاد یا ریق رحمت 

را سر کشيد.

ایلیا ایلف و یوگنی پتروف

دوازده صندلی
بوک  مارک

سیده مائده سبط   نبی

فراخوان

یادداشت 
وارده

  گنج های حیاط مدرسه
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امسال بیشتر مراقب 
آنفلوآنزا باشید 

رئیس اداره مراقبت مرکــز مدیریت بیماری های 
واگیر وزارت بهداشــت از احتمال شــیوع بیشتر 
آنفلوآنزا در فصول ســرد ســال خبر داد. به گفته 
ابراهیم قادری، در پاییز و زمستان پیش  رو به دلیل 
اینکه سطح ایمنی نسبت به بیماری آنفلوآنزا کاهش 
پیدا کرده، این احتمال وجود دارد که سرایت پذیری 
و بیماری زایی این بیماری بیشتر از گذشته باشد: 
»این مسئله نه فقط برای آنفلوآنزا، بلکه برای برخی 
از ویروس های دیگر از قبیل RSV نیز اتفاق خواهد 
افتاد که این ویروس نیز یکی از عوامل ایجاد علائم 
سرماخوردگی خصوصا در کودکان است. البته این 
موضوع موقت بوده و در سال های آینده کمتر خواهد 
شد.« قادری با بیان اینکه واکسن آنفلوآنزای ایرانی و 
خارجی در کشور موجود است، ادامه می دهد: »این 
واکســن ها برای تمام گروه های سنی هدف، قابل 
استفاده هستند. افرادی که مبتلا به بیماری های 
مزمن بوده یا سالمند هستند، بهتر است این واکسن 
را تزریق کنند. تلقیح واکسن آنفلوآنزا از بروز شدید 
بیماری جلوگیری می کنــد و در مادران باردار نیز 
منعی برای تزریق واکسن وجود ندارد. آنها می توانند 
با مشورت پزشک یا مامای خود، واکسینه شوند.« 
او درباره دیگر گروه ها که بهتر است این واکسن ها 
را تزریق کنند هم بیان می کند: »پرسنل بهداشت 
و درمان و افرادی که با مردم زیادی سر و کار دارند 
هم بهتر است که واکسن آنفلوآنزا را تزریق کنند. در 
سال جاری انتظار داریم گردش بیشتر ویروس هایی 
مانند آنفلوآنزا و آر اس وی را شاهد باشیم؛ اما بعید 
است که سونامی آنفلوآنزا در کشــور ایجاد شود، 
زیرا مردم یاد گرفته اند کــه چگونه از خود در برابر 
بیماری های تنفسی مراقبت کنند و سطح بهداشت 
تنفسی هم بســیار بالاتر رفته است. البته ویروس 
آنفلوآنزا هم سرایت پذیری کمتری نسبت به کرونا 
دارد.« او تأکید می کند: »پیش بینی ها برای فصل 
پاییز و زمستان برای متخصصان سخت است؛ اما 
امســال ویروس هایی مانند آنفلوآنزا احتمالا برای 
ما مشکلاتی را ایجاد خواهند کرد. هم اکنون حدود 
3سال از شــیوع کرونا گذشــته و با رعایت نسبی 
دســتورالعمل ها در پاییز و زمستان سال گذشته، 
ویروس آنفلوآنزا در بین مردم به میزان بالا گردش 
نداشت. هرچند مواردی از آن در  جوانان و کودکان 
در سال گذشته وجود داشت.« به گفته این مسئول 
بهترین زمان تزریق این واکسن اواخر شهریور است. 

/ باشگاه خبرنگاران جوان 

سلامت

سرعت واردات سرم 
بیشتر شد 

مدیرکل دارو و مواد تحت کنترل سازمان غذا و دارو 
از تسریع واردات سرم به کشور برای افزایش ذخایر 
و رفع کمبودها خبر داد. به گفته حسین شمالی، 
میانگین مصرف  سرم در کشــور به طور عادی زیر 
۱۰میلیون واحد در ماه است و در پیک های مصرف 
به ۱۱ الی ۱۲میلیون واحد در ماه می رســد: »بر 
این اساس امســال برای تامین ۱۴میلیون واحد 
ســرم در ماه برنامه ریزی کردیم که شرکت های 
تولیدی این میزان را تولید خواهند کرد. در عین 
حال مجوز واردات سرم ها هم از قبل صادر شده و 
این محموله ها در حال ورود به کشور هستند که در 
سراسر کشور توزیع خواهند شد.« شمالی با بیان 
اینکه تقریبا تا پایان شهریور ماه بیش از ۱۵میلیون 
واحد سرم توزیع می شود و ۴۰ تا ۵۰درصد بیش 
از میزان معمول ســرم تامین خواهد شد، درباره 
سهمیه بندی توزیع ســرم ها هم توضیح می دهد: 
»در این زمینــه برنامه توزیع اســتانی نزدیم، اما 
خود دانشــگاه های علوم پزشکی مکلفند که سرم 
را براســاس اولویت ها توزیع کنند. اولویت ها هم 
با مراکز بستری و بیمارســتانی و پس از آن بخش 
خصوصی است. بنابراین هم اکنون عمدتا سرم به 
بیمارستان ها داده می شــود و طبیعتا سهمیه ای 
که به بخش خصوصی داده می شود، کمتر خواهد 
بود. با این حال، این شرایط به صورت پایدار نخواهد 
بود و در روزها و هفته های آتی این محدودیت هم 
رفع می شود.« شمالی تأکید می کند: »هم اکنون 
کمبود سرم، حاد و مدیریت نشده نیست، به طوری 
که مراکز اصلی درمانی در سراســر کشــور سرم 
دارند و هرجایی هم که اعلام کمبود می شــود، ما 
بلافاصله یک محموله برایشــان ارسال می کنیم. 
از جنبه تامین ســرم هیچ وقفه ای نداریم و داریم 
تامین می کنیم، اما مقداری میــزان مصرف مان 
بیش از حد انتظار بوده که این هم مقطعی است و 
ان شاءالله مشکلی ایجاد نمی کند و رفع می شود.« 
این مسئول درباره وضعیت تامین مواداولیه در تولید 
داخلی ســرم هم بیان می کند: »در زمینه تولید 
داخلی ســرم و تامین مواداولیه آنها هیچ مشکلی 
وجود ندارد و شرکت ها دارند به صورت 3 شیفته و با 
تمام ظرفیت شان تولید را پیش می برند.« او درباره 
برخی اخبار مبنی بر ارسال محموله های سرم تولید 
داخل به کشور عراق در ایام اربعین هم می گوید: »ما 
برای ارسال هیچ سرمی به عراق، مجوز ندادیم. در 
مجموع چند مورد از موکب هایی که در آن طرف 
مرز قرار بود به زائران ایرانــی خدمات ارائه دهند، 
مجموعا کمتر از ۱۵هزارعدد ســرم با خودشــان 
بردند که در مقابل مصرف یک ماه که ۱۵میلیون 
عدد است، تقریبا صفر و ناچیز است. سرم هایی هم 
که در کشور عراق اســتفاده می شوند، خود کشور 
عراق تدارک دیده و بخشی از آن هم از سمت ترکیه 
به عراق رفته است.«  شمالی درباره برنامه سازمان 
غذا و  دارو برای تامین بیشــتر ســرم، گفت: برای 
تامین بیشتر سرم از چند ماه قبل اجازه واردات را 
دادیم و هم اکنون سرعت واردات را بیشتر کردیم و 
مجوزهای بیشتری برای واردات سرم دادیم که دارد 
وارد می شود و توزیع می کنیم تا خلأهای احتمالی 

را جبران کنیم.

رشد رتبه سلامت  کشورهای دیگر با پزشکان ایران
هر روز آمــار جدیدی اعلام 
می شــود؛ یک بــار درباره 
درخواست پزشــکان برای 
گرفتن گواهی سوءپیشینه صحبت می شود و 
بار دیگر تعداد پزشکانی که طبابت نمی کنند 
و گروهی که از کشور خارج شده اند، خبرساز 
می شود. ماجرای مهاجرت پزشکان از کشور، از 
حدود یک سال پیش به طور مرتب در گزارش ها 
و مصاحبه های فراوانی با مسئولان نظام سلامت 
مطرح شــده و در نهایت به کمبود پزشک و 
وضعیت نگران کننده نظام سلامت در آینده، 
ختم می شود. پیش از این گزارش شده بود که 
طی 4سال گذشته، 16هزار پزشک عمومی از 
کشور خارج شده اند. خرداد امسال هم رئیس 
سازمان نظام پزشــکی اعلام کرد که تنها در 
یک سال، 4هزار پزشــک درخواست گواهی 
سوءپیشینه داده اند. هر چند که معاون فنی و 
نظارت همین سازمان، این عدد را برای پزشکان 
مهاجرت کرده اعلام کرده اســت. بازتاب این 
آمارها و گزارش ها، در کنار اعلام کمبود پزشک 
در کشور، آن هم به تعبیر نمایندگان مجلس، 
منجر به تصویب قوانینی در ســطح وزارت 
بهداشت، مجلس شده است. از یک سو، ظرفیت 
رشته های پزشکی حدود 20درصد افزایش پیدا 
کرده تا خلأ پزشک به ویژه در مناطق محروم، 
جبران شود و از سوی دیگر، وزارت بهداشت 
برای جلوگیری از مهاجرت پزشکان، دست به 
تصویب قوانین سختگیرانه ای زده است. نمونه 
آن افزایش بیــش از صدبرابری وثیقه خروج 
از کشور دانشجویان علوم پزشکی است که 
هفته گذشته از سوی معاونت آموزشی وزارت 
بهداشت اعلام شد. براســاس این خبر گفته 
می شود وثیقه خروج از کشور دانشجویان علوم 
پزشکی از 2میلیون تومان به سالانه 150میلیون 
تومان رسیده اســت. همچنین دانشجویان 
دکتری حرفه ای پزشــکی، دندانپزشکی و 
داروسازی به ازای هر سال تحصیلی 150میلیون 
تومان و دانشجویان کارشناسی علوم پزشکی 
به ازای هر سال 60میلیون وثیقه برای خروج 
از کشور باید پرداخت کنند. سختگیری ها به 
اینجا ختم نمی شود، به طوری که براساس معاون 
پژوهشی و آموزشی ســازمان نظام پزشکی، 
نرخ خرید دوره طرح پزشــکی هم افزایش 
قابل توجهی داشته تا دانشجویان به راحتی 
از کشور خارج نشوند. چرا پزشکان مهاجرت 
می کنند؟ این پرسشی است که در این مدت 
بارها مطرح شده و پاسخ بیش از همه به دلیل 
دستمزدهای قابل توجه در کشورهای دیگر 
است. این کشورها اغلب یا کشورهای همسایه 
عربی اند که امکانات خوبی برای این پزشکان 
درنظر گرفته اند یا کشورهای اروپایی که پس 
از کرونا، میزان تمایل به تحصیل در رشته های 
پزشــکی در میان دانشجویان شان کم شده 
است. به گفته معاون پژوهشــی و آموزشی 
سازمان نظام پزشکی، این کشورها با پزشکان 
ایرانی که نیروهــای ارزان قیمتی برای آنها 

به شمار می روند، در تلاشــند تا شاخص ها و 
رتبه های سلامت کشورشان را بالا ببرند. بابک 
شکارچی، در گفت وگو با همشهری توضیحات 

بیشتری می دهد.

در ماه های گذشــته به طور مرتب 
درباره موضوع مهاجرت پزشکان، گزارش ها و 
اخبار فراوانی منتشر شده و آمارهای متفاوتی 
هم داده شده است. در خرداد امسال، رئیس 
سازمان نظام پزشــکی اعلام کرده بود که در 
سال گذشته، بیش از 4هزار و 27نفر درخواست 
گواهی گوداستندیگ یا نداشتن سوءپیشینه 
کرده اند و در کنار تمام دلایلی که برای مهاجرت 
پزشکان مطرح می شــود، چرا با این میزان از 

مهاجرت پزشکان در کشور مواجه هستیم؟ 
این موضوع تنها مختص پزشــکان نیست. ما در 
رشته های دیگر هم شــاهد مهاجرت نیروی کار 
هستیم، مثلا در رشته های مهندسی که بسیاری 
از کشورها این افراد را به خوبی جذب می کنند، از 
آنها کار می کشند و امکانات خوبی در اختیارشان 
قرار می دهند. فردی که باید ۲۰ســال کار کند تا 
بتواند در تهران خانه بخرد، طی 3-۲ سال در یکی 
از کشورهای اروپایی، می تواند خانه بخرد و خیلی 
هم خوشحال است. هر چند که حتی همان پولی 
که به او می دهند در قبال کاری که انجام می دهد 
کم است. اما برای مثلا یک مهندس، 6-۵ هزار یورو 
در ماه، درآمد بسیار خوبی است. درباره پزشکان 
هم همین وضعیت حاکم اســت. مــا نخبه هایی 
در کشــور داریم که برای آموزش و تربیت شــان 
تلاش و هزینه های زیادی شــده است، اما زمانی 
که باید از آنها بهره برداری کرد، آنها به کشورهای 
دیگر مهاجرت می کننــد و این وضعیت مطلوب 
کشــورهای دیگر اســت. همین موضوع سبب 
می شود تا متخصصان در کشور خودشان نمانند. 
یک پزشــک عمومی به کشــور اروپایی می رود، 
برای یک شیفت ۴-3 ساعته، ۱۰۰یورو می گیرد، 
۱۰شیفت کار می کند، 6هزار یورو دریافت می کند، 
این را شــما با پولی که یک پزشک در دوره طرح 
می گیرد مقایسه کنید. حداکثر پولی که این افراد 

می گیرند، ۱3-۱۲ میلیون تومان است.
 این موضوعات با مسئولان یا کسانی 

که قانونگذاری می کنند، مطرح شده؟
بله، وقتی در جلســات می گوییم که یک پزشک 
طرحی، این میزان حقــوق می گیرد، نمایندگان 
مجلس می گویند خب بگیرد. بقیه هم همین قدر 
می گیرند. اما مسئله اینجاست که ما برای آموزش 
این افراد هزینه زیادی کردیم. قطعا برای تربیت 
یک پزشک به اندازه یک معلم یا مهندس هزینه 
نشده است.  آنها زمانی که مسائل مالی را بررسی 
می کنند، متوجه اختلاف دریافتی در ایران با سایر 

کشورها می شوند.
 هم اکنون شرایط به گونه ای شده 
که عده ای رشته های پزشکی براساس میزان 
بازار کار آنها در کشورهای دیگر در دانشگاه 
انتخاب می شــود یا مثلا گروهی از پرستاران 
اعلام می کنند که این رشته را انتخاب کرده اند 

تا بتوانند راحت تر مهاجرت کنند.
بله همینطور اســت. به آنها پیشنهادهای خوبی 
می شــود، حتی از آنها برای کار در کلینیک های 
خصوصی شان دعوت می شــود. به آنها می گویند 
بیایید اینجا زبان یــاد بگیرید، از شــما امتحان 
می گیریم و چیزهایی که خودتان بلد نیســتید 
را به شــما آموزش می دهیم. این مسئله هم تنها 
مختص کشــورهای عربی اطراف ما نیست. بعد 
از کرونا و ســختی هایی که رشــته پزشکی برای 
افراد و خانواده هایشان داشت، میزان علاقه برای 
تحصیل و کار در این رشــته ها کم شده است، به 
همین دلیل کشــورهای دیگر، به دنبال پزشکان 
و پرستاران ارزان قیمت هســتند و از کشورهایی 
مانند ایران، هند و... نیرو جذب می کنند تا ضریب 
سلامت کشورشان را افزایش دهند. همه اینها در 
شرایطی است که برای تربیت آن پزشک و پرستار 
هم هزینه ای نکرده اند و حتی هیچ تعهدی هم در 
قبالشان ندارند. به پزشک حقوق ۱۰هزار یورویی 
پیشنهاد می شود، پزشکان ایرانی تصور می کنند 
این درآمد بســیار بالاســت، ۵هزار یورو را خرج 
می کنند و با بقیه آن خانه، ماشــین و... می خرند. 
درحالی که این پول براساس استانداردهای جهانی، 
کم است. به هر حال کشورهای دیگر به این نیروها 
به عنوان کارگران تحصیلکرده نگاه می کنند. این 
شرایط اصلا خوب نیســت. اینکه نخبه های ما از 

کشور بروند، بسیار نگران کننده است.
پزشکان و پرستاران ایرانی از نظر 
کیفیت آموزشــی بالاتر از کشورهای دیگر 
هستند؟ یعنی مهارت های بیشتری دارند که 
باعث  شود کشــورهای دیگر، برای جذبشان  

راغب باشند؟
پزشــکان ایرانی ویژگی هایی دارند که پزشکان 
دیگر کشورها شاید از نظر آموزش تئوری پزشکان 
ما نسبت به کشورهای دیگر، پایین تر باشند اما از 
نظر مهارت های تشخیصی، به دلیل تعداد بالای 
بیمارانی که ویزیت می کننــد و تنوع بیماری  ها، 
مهارت های بالاتری دارند. پزشــکان و پرستاران 
ما، تشخیص های خوبی دارند و این همان چیزی 

است که کشورهای دیگر می خواهند. البته مسئله 
تنها برای ایرانیان نیســت. حالا شــاهد هستیم 
که کشورهای دیگر به ســراغ پزشکان عراقی هم 
رفته اند. آنها را جذب می کنند، آموزش می دهند 
و به صورت نیروی ارزان قیمت از آنها برای کشور 
خودشان استفاده می کنند. به طور کلی پزشکان 
ایرانی وقتی جذب این کشــورها می شوند، بیکار 
نمی ماننــد. کشــورهای اروپایــی خیلی خوب 
پزشکان ما را جذب می کنند. پزشکان ایرانی که 
در دانشگاه های ایران درس خوانده اند از فیلترهای 

سختی رد شده اند و بسیار باهوش و مستعدند.
مقصد پزشکان ایرانی کجاست؟

هم اکنون کشورهای همســایه به شدت در حال 
جذب پزشک هســتند چرا که می خواهند رتبه 
سلامت کشورشــان را بالا ببرند. آنها دنبال هلث 
ورکر هســتند، یعنــی کادرســلامت. به همین 
دلیل پزشک، پرستار، ماما، پیراپزشک و... جذب 
می کنند. مؤسسه های مهاجرتی اغلب از این افراد 
پول نمی گیرند، آنها را به عمــان، امارات، قطر و... 
می فرستند و اعلام می کنند که نخستین حقوقی 
که گرفتند برای این مؤسســه است. اینقدر که از 

وضعیت اشتغال این افراد اطمینان دارند.
 هم اکنون بالاترین میزان مهاجرت 

پزشکان مربوط به کدام کشورهاست؟
ما آمار رسمی در این باره نداریم.

به اعتقاد شما با وضعیتی که شما 
اعلام کردید، آیا با تصویب قوانین سختگیرانه 
مانند افزایش بیــش از صدبرابری نرخ وثیقه 
خروج از کشــور، یا حتــی افزایش ظرفیت 
پزشکی برای جبران کمبود پزشک و جلوگیری 
از مهاجرت آنها، می توان مانع از خروج پزشکان 

از کشور شد؟
خیر به هیچ وجه. قبلا اینطور بود که دانشجویان 
صبر می کردند، بعــد از اینکه درس شــان تمام 
می شد، اقدام به خرید طرح می کردند. قبلا قیمت 
خرید طرح خیلی بالا نبود. اما امســال قیمت ها 
افزایش پیدا کرده اســت. اما با ایــن وضعیت باز 
هم دانشجویان مهاجرت می کنند، حتی منتظر 
نمی مانند مدرکشــان را بگیرند. به کشور مقصد 
مهاجرت می کنند، در آنجا از آنها آزمون ارزیابی 
گرفته می شود و بعد مشغول به کار می شوند. قبلا 
مدارک شان را به وزارت امور خارجه می دادند، آنجا 
ترجمه و بعد ارسال می کردند، معمولا کشورهای 
دیگر، مــدارک دانشــگاه های سراســری مثل 
دانشگاه های علوم پزشکی تهران، ایران، دانشگاه 
شیراز و... را خیلی قبول دارند. با این سختگیری ها، 
در سال های آینده دیگر دانشجو منتظر تمام شدن 
دوره تحصیلش نمی ماند و از همان دوره دانشجویی 
برای پذیرش اقدام می کند. اگر شرایط برای حضور 
آنها در ایران فراهم باشد قطعا آنها به فکر مهاجرت 

نخواهند بود.
 به نظر شما در این شرایط چه باید 

کرد؟
تمام راه حل ها را وزارت بهداشــت، سازمان نظام 
پزشکی، مجلس و کمیسیون بهداشت می دانند. 
همه می دانند باید چه کاری انجام شود اما نمی دانم 

چرا در تلاشــند تا راه اشــتباه را بروند. بر افزایش 
ظرفیت پزشــکی اصرار می کنند، اما این راه حل 
نیســت. متقاضی با رتبه های پایین روی صندلی 
رشته های پزشکی می نشیند درحالی که هر کسی، 
یک توانایی دارد. در رشــته های پزشکی هم همه 
نمی توانند جراح شــوند، یا متخصــص. افراد اگر 
براساس توانمندی ها و علاقه مندی هایشان درس 
بخوانند، موفق ترند. این درست نیست که کتاب های 
سخت را به افرادی با سطح  پایین تر قرار می دهند 
و به آنها می گویند بخوان. بــا این وضعیت چطور 
می توان آینده ســلامت کشــور را تامین کرد. در 
آینده اتفاقات نامطلوبی در این حوزه رخ خواهد داد.
 اخیرا فعالان حوزه سلامت، اعلام 
کرده اند کــه در آینده برای جبــران نیروی 
متخصص در حوزه پزشــکی، باید پزشک از 
خارج وارد کشــور کرد. این هشداری بود که 
پیش از این از سوی رئیس سازمان نظام پزشکی 
اعلام شده بود. اوایل شــهریور هم اعلام شد 
که 160متخصص قلب طی یک ســال از کشور 
خارج شده اند. به نظر شما این وضعیت چقدر 

نگران کننده است؟
همین حالا بیمارستان قلب رجایی که در خاورمیانه 
بی نظیر است، برخی از رشــته های تخصصی اش 
خالی اســت. در ســال های بعد ایــن موضوع به 

رشته های دیگر هم کشیده می شود.
 به نظر شما پزشک خارجی حاضر 

است در ایران کار کند؟
مسئله تنها پزشک نیست، در رشته های دیگر به 
جز صنعت نفت، آیا می توان از کشــورهای دیگر 
نیرو وارد کــرد. با وجود کشــورهایی مثل قطر، 
امارات و عربستان که در سال ۲۰۲۲بالاترین رشد 
اقتصادی را داشته است، آیا نیروی کار وارد ایران 
می شود؟ آنجا آنقدر بازار کار جذاب است که نیروی 
کار ترجیح می دهد آنجا برود. در کشوری مانند 
امارات با آن میزان پیشرفته بودن، باز هم نیروی 
کار درجه یک و حتی ۲ و 3 از آمریکا حاضر نیست 
برود و کار کند. در ایران ما فرمول های خاص خود 
را داریم، مگر اینکه بخواهیم از کشورهایی مانند 
سوریه، لبنان، پاکستان و افغانستان نیرو بیاوریم، 
آنها را تربیت کنیم و همین جا فعال شوند. خیلی ها 
دنبال این هســتند که دانشجویان پزشکی را که 
در یکی از دانشگاه های کشور درس می خوانند، 
نگه دارند و همین جا مشــغول به کار کنند. همه 
اینها در شرایطی است که این افراد از فیلترهای 
ما رد نشده اند. آنها باید کنکور سختی بدهند اما 
هیچ کدام از اینها برای آنها رعایت نشــده است.

 اگر این افراد فعال شوند، در آینده شاهد نتایج 
آن خواهیم بود. همه این شــرایط راه حل دارد، 
اما باید به وزارت بهداشــت اعتماد شود و مثلا 
یک مدت زمانــی درنظر گرفته شــود تا از این 
وضعیت خارج شویم. دولت باید به نظام پزشکی 
و وزارت بهداشــت اعتمــاد کند. اینهــا نیاز به 
برنامه ریزی دارد. در ایران ما پزشــکان بســیار 

خوبی داریم که شــاید کمتر 
اسم آنها شــنیده شده، همانها 
در حال خــروج از کشــورند.

بی
اس

هم
ا ط

رض
علی

ی/ 
هر

مش
س: ه

عک

گفت وگو

معاون آموزشی و پژوهشی سازمان نظام پزشکی کشور در گفت و گو با همشهری، ماجرای تأثیر قوانین بر جلوگیری از مهاجرت پزشکان را بررسی کرد

 خلاصه گزارش 

یك پزشك عمومی به 
كشور اروپایی می رود، 

 برای یك شیفت
 3-4ساعته، 100 یورو 

می گیرد، 10 شیفت كار 
می كند، 6 هزار یورو 

دریافت می كند، این 
را شما با پولی كه یك 
پزشك در دوره طرح 

می گیرد مقایسه كنید. 
حداكثر پولی كه این 

افراد می گیرند، 13- 12 
میلیون تومان است

ما برای آموزش این 
افراد هزینه زیادی 
كردیم. قطعا برای 

تربیت یك پزشك به 
اندازه یك معلم یا 

مهندس هزینه نشده 
است. دورنمای ما خوب 

نیست. دانشجویان 
انگیزه ماندن ندارند چرا 

كه می بینند آینده شان 
تامین نشده است. آنها 
زمانی كه مسائل مالی را 
بررسی می كنند، متوجه 

اختلاف دریافتی در 
ایران با سایر كشورها 

می شوند

بعد از كرونا و 
سختی هایی كه رشته 

پزشكی برای افراد و 
خانواده هایشان داشت، 

میزان علاقه برای 
تحصیل و كار در این 

رشته ها كم شده است، 
به همین دلیل كشورهای 
دیگر، به دنبال پزشكان 
و پرستاران ارزان قیمت 
هستند و از كشورهایی 
مانند ایران، هند و ... 

نیرو جذب می كنند 
تا ضریب سلامت 

كشورشان را افزایش 
دهند. همه اینها در 

شرایطی است كه برای 
تربیت آن پزشك و 

پرستار هم هزینه ای 
نكرده اند و حتی هیچ 

تعهدی هم در قبالشان 
ندارند

پزشكان ایرانی 
ویژگی هایی دارند كه 

پزشكان دیگر کشورها 
ندارند. شاید از نظر 

آموزش تئوری پزشكان 
ما نسبت به كشورهای 

دیگر، پایین تر باشند 
اما از نظر مهارت های 

تشخیصی، به دلیل 
تعداد بالای بیمارانی كه 

ویزیت می كنند و تنوع 
بیماری  ها، مهارت های 
بالاتری دارند. پزشكان 

و پرستاران ما، 
تشخیص های خوبی 

دارند و این همان چیزی 
است كه كشورهای 

دیگر میخواهند. البته 
مساله تنها برای ایرانیان 

نیست. حالا شاهد 
هستیم كه كشورهای 

دیگر به سراغ پزشكان 
عراقی هم رفته اند. 

آنها را جذب می كنند، 
آموزش می دهند 

و به صورت نیروی 
ارزان قیمت از آنها برای 

كشور خودشان استفاده 
می كنند

 گزارش هــا نشــان
 می دهد، کشورهای 
فیلیپین  هندوستان، 
و پاکستان در سال های 
اخیر، بیشترین تعداد پزشک مهاجر را 
داشته اند. از نظر تعداد مطلق پزشکان 
مهاجر، رتبه اول در سطح جهان متعلق 
به هند است، به طوری که حدود 60 هزار 
پزشک هندی در کشــورهای آمریکا، 
انگلیس، کانادا و اســترالیا مشغول به 
کارند. این در حالی است که در کشور 
هند، بــرای هر 10 هزار نفــر تنها یک 
پزشــک وجود دارد، حــال آنکه این 
عدد در استرالیا، 24۹ پزشک برای هر 
10 هزار نفر، در کانادا 20۹ پزشــک، در 
انگلستان 166 پزشک و در آمریکا 546 
 پزشــک به ازای هر 10 هزار نفر است. 

نکته

 برخورد بدون اغماض 
با شایعه سازان

 سکاندار جدید
 در معاونت علمی و فناوری

شهروندان
 عنصر اصلی شهر خلاق

 قوه قضائیه با انتشاردهندگان شایعه
و دروغ برخورد عبرت آموز خواهد داشت

سورنا ستاری خدمات قابل توجهی برای 
زیست بوم نوآوری و فناوری انجام داد

سازمان یونسکو ۴شهر اصفهان، سنندج، رشت و 
بندرعباس را به  عنوان شهر خلاق معرفی کرده است



سه شنبه 29 شهریور 101401
 شماره  8596

دوربین ها نشــان می دهد  بعــد از افتادن خانم 
امینی روی زمین، خدمــات درمانی در کمترین 
زمان به او ارائه شده اســت.تیم اورژانس و حتی 
تیم موتورآمبولانس در محل دعوت احیای لازم 

را انجام می دهند.

واقعیت

برخی افراد که در مرکز پلیــس امنیت اخلاقی 
بازداشت بوده اند مدعی شده اند مهسا حالش در 
محل وزرا به هم خورد اما مأموران توجهی به این 
موضوع نمی کردند و خیلی دیر به وضعیت مهسا 
رسیدگی کردند. مأموران می گفتند از این فیلم ها 
بازی نکنید و حالش خوب اســت اما وقتی دیدند 
واقعا حال مهسا خراب است با تأخیر زیاد مأموران 

اورژانس را بالای سر او آوردند.

شایعه

زهره الهیان، نماینده مجلس و پزشک می گوید: 
»پزشکی قانونی اعلام کرده هیچ گونه آثار برخورد 
فیزیکی و ضرب و جرح مشاهده نشده و همچنین 
در سوابق پزشکی مهسا امینی زمینه بیماری وجود 
داشته است.« براساس اسناد پزشکی؛ مهسا امینی 
در 5سالگی سابقه جراحی روی مغز داشته است. 
گزارش بالینی بیمارستان کسری و گزارش اولیه 
اعلام می کند نامبرده دارای ســابقه تومور مغزی 
و آثار قدیمی ناشــی از جراحی در سمت راست 

پیشانی و سابقه دیابت است.

واقعیت

بســتگان مهســا می گویند او در گذشته سابقه 
بیماری نداشته است. نه صرع داشت و نه بیماری 
قلبی و زمینه ای. بیشــترین بیماری را که داشت 
ســرماخوردگی بود. به بیماری خاصی نیز مبتلا 
نبوده و در کمال صحت و سلامت قرار داشته است.

شایعه

تاکنون از فوت افراد در مراکز گشت ارشاد گزارشی 
ارائه نشده است. مهسا امینی تنها فردی است که 
در یکی از مراکز ارشــادی نیروی انتظامی دچار 
عارضه شده و در بیمارســتان درگذشته است. 
بنابراین تیترهای به کار گرفته شده عاری از حقیقت 

است.

واقعیت

برخــی رســانه ها از ماجــرای مهســا برای 
»ارشادهراسی« استفاده می کنند. تیترهایی مانند 
»ارشادکشی«، »ارشاد شد؟«، »ارشاد مرگبار«، 
»مرگ ارشادی« بخشی از این تیترهاست که به 
جو وحشت از گشت ارشاد در جامعه دامن می زند.

دروغ

رئیس پلیس پایتخــت می گوید: »90درصد 
کسانی که توسط گشت ارشاد، ارشاد می شوند 
فقط به آنها تذکر داده می شود، 9درصد داخل 
ون تذکر گرفته و یک درصد بــه مقر منتقل 
می شوند. همچنین بررسی های ما نشان می دهد 
افرادی که با گشت امنیت اخلاقی ارشاد می شوند 

بیش از ۸۱درصد تخلف آنها تکرار نمی شود.«

عباس عبدی از چهره های اصلاح طلب و مخالف گشت 
ارشاد در توییتی عجیب درباره فوت مهسا امینی 
مدعی می شود: »مهسا امینی را به دلیلی به بازداشتگاه 
وزرا بردند که می تواند شامل نیمی از زنان و دختران 
این کشور شود.« معصومه ابتکار، علی ربیعی، آذر 
منصوری و برخی دیگر از چهره های منتسب به یک 
جریان سیاسی خاص نیز این خط را پیگیری می کنند.

دروغ

براساس گزارش پلیس؛ ایشان همراه ۳خانم و 2آقا 
در پارک طالقانی در حال قدم زدن بوده که با گشت 
ارشاد روبه رو می شــوند. حجاب خانم های دیگر 
با تذکر قابل رفع بــوده و تنها حجاب خانم امینی 

مناسب نبود. 

واقعیت

پوشش مهسا امینی هیچ مشــکلی نداشت، اگر 
اینطور باشد باید با همه برخورد کنند؛ در همین 
شــهر تهران به 2 منطقه بالاتر برویم بی حجابی 
بسیار محرزتر اســت. در مرکز شهر با یک دختر 
شهرستانی که از این قضایا بی خبر بوده و با روسری 
و مانتوی بلند و متعارف بوده اینطور رفتار شده! 
معلوم نیست دلیل انگیزه برخورد با این پوشش 

چه بوده است. 

دروغ

 برخورد 
بدون اغماض 
با شایعه سازان

 قوه قضائیه با انتشاردهندگان شایعه
و دروغ برخورد عبرت آموز خواهد داشت

خبری تلخ، دل بسیاری از مردم را تاریک و اندوهگین کرد. دختری 
22ساله به نام مهسا)ژینا( امینی که برای گذران چند روز از تعطیلات 
خود به تهران سفر کرده بود، از سوی مأموران گشت ارشاد بازداشت 
شده و ســاعتی بعد از آن در مرکز پلیس امنیت اخلاقی تهران جان 
باخته اســت. بلافاصله بعد از این خبر، کلیدواژه »گشت ارشاد« در 
فضای مجازی پربازدید می شود. جوسازی رسانه ای و مجازی و در پی 
آن گمانه زنی ها درباره این موضوع به شــدت رونق می گیرد و زمزمه 
قتل مهسا از سوی مأموران گشت ارشاد مطرح می شود؛ شایعه ای که 
به سرعت در شبکه های سعودی و معاند ضریب پیدا می کند و شایعه 
قتل مهسا را تشــدید می کند.  در این گزارش به مهم ترین شایعات و 
دروغ های مطرح شده پیرامون این حادثه غمبار و مستندات موجود در 
رد آنها پرداخته ایم. شایعات و دروغ هایی که برخی سیاسیون و رسانه ها 
با انتشار و ترویج آن امنیت روانی و اجتماعی جامعه را مخدوش کردند. 
اقدامی که قوه قضاییه باید با برخورد قاطع با آن به گونه ای عمل کند که 

چنین رفتاری بدون هزینه برای عاملانش نباشد.

 سکوت دیروز
 فریاد امروز

این روزها خیلی ها فوت مهســا امینی را بهانه کرده و به نظام 
جمهوری اسلامی و نیروی انتظامی و اصل امر به معروف و نهی 
از منکر و حجاب شرعی حمله می کند؛ حمله »ناکسان« تعجب 
ندارد که آنها کارشان این اســت اما تعرض »کسان« انسان را 
می آزرد. یکی از این کسان که امید حمایت و روشنگری داشتیم، 
اشــخاصی چون دکتر محقق داماد بود که متأســفانه نه تنها 
روشنگری منصفانه نکردند، بلکه با نگارش بیانیه ای رعایت انصاف 
را هم ننمودند و چنان نوشتن که مثل » ناکسان« به بزرگنمایی 
و به تعرض به برخی ارکان قیام نمودند و متأسفانه با »ناکسان« 
همصدا شدند. می خواهم از جناب محقق داماد بپرسم که با چه 
ادله و بینه شرعی و قانونی علت فوت مهسا امینی را ناشی از غلط 
مأمور یا نیروی انتظامی تشــخیص داده اید؟ مگر فیلم دوربین 
مداربسته مســتقر در قرارگاه پلیس امنیت اخلاقی را مشاهده 
ننموده اید که آن مرحوم با پای خود وارد پایگاه پلیس می شود، 
در سالن انتظار می نشیند و لحظاتی بعد به کارشناس مربوطه که 
او هم یک خانم بوده توضیح می دهد، از خود دفاع می کند و بدون 
اینکه بین آن کارشــناس و خانم امینی اتفاق نامتعارفی افتاده 
باشد ناگهان ایشان از حال می رود و ســپس با کمک ماموران 
اورژانس نامبرده به مرکز پزشکی منتقل می شود؟ حال خطای 

مأمور یا نهاد نیروی انتظامی کجا بوده است؟ 
»ناکسان« و »معاندین« ادعا کرده اند که در هنگام انتقال این 
خانم توسط گشت ارشاد به مقر پلیس ضرب و شتم اتفاق افتاده 
است. ما می گوییم به فرض این اتفاق افتاده باشد، پس ضرب و 
شتم می تواند یک گزینه باشد؛ اما آیا این گزینه قطعی است؟ 
آیا این وقوع ضرب وشتم احراز شده است؟ شما هم مرد اخلاق 
و دین و دیانت هستید و هم از استادان رشته حقوق که مدت ها 
مدیرگروه حقوق دانشگاه تربیت مدرس بوده اید، آیا داده هایی 
که محکمه پسند باشد و از طریق عقلایی به همه ما رسیده برای 
چنین قضاوتی کفایت می کند؟ می گویم شما از کجا به این علم 
رسیدید که مهسا امینی با ضرب و شتم ماموران مضروب شده 
است؟ در بدبینانه ترین وضع آنچه می تواند مورد نظر قرار گیرد 
این است که 50درصد امکان دارد آن مرحوم مورد ضرب و شتم 
قرار گرفتــه؛ 50درصد هم امکان دارد بــه هیچ عنوان ضرب و 
شتمی در کار نبوده باشــد. ما خودمان چند نفر را می شناسیم 
که یکباره از حال رفته و دیگر به هوش نیامده اند؟ آیا این حادثه 

بی نظیر است؟ من که می گویم کم نظیر هم نیست.
شما در بیانیه خود به درستی گفتید که امر به معروف و نهی از 
منکر باید توسط افراد آشنا به موضوع صورت گیرد، می خواهم 
بدانم جز این بوده که »منکر« در مانحن فیه عدم  رعایت حجاب 
شرعی در معابر و انظار عمومی بوده است؟ آیا مأمور گشت ارشاد 

در تشخیص این »منکر« آشنا نبوده و یا اشتباه گرفته است؟ 
در ادامه به قول معروف به صحرای کربــلا زده اید و یکباره امر 
به معروف را نقد قدرت حاکمه دانســته و نه دخالت در حریم 
خصوصی!! که جای بسی تعجب است، چراکه موضوع، عملکرد 
پلیس امنیت اخلاقی است و نمی دانم نیروی انتظامی در قبال 
قدرت حاکمه چه تکلیفی دارد؟ قطعاً یکی از مظاهر مترقی امر 
به معروف و نهی از منکر جلوگیری از کج روی مسئولین است، اما 
آیا این توقع را می توان از پلیس نیروی انتظامی داشت که برود 
ســراغ قدرت حاکمه!! و آیا مقابله با افرادی که تظاهر به بی بند 
و باری می کنند دخالت در حریم خصوصی است؟ مگر تعریف 

حریم خصوصی تغییر یافته است؟
حجاب اسلامی از ضروریات دین و رعایت آن از واجبات مسلم 
شرعیت است حالا چه شده که فقیه و اســتاد دانشگاه چنین 
مسلمات دین را مورد هجمه قرار می دهد؟ آیا نه این است که ما 
در این روزگار شاهدیم که با ناملایمات به ارزش های ما هجمه 
برده اند و این حادثه را بهانه کرده اند حتی به مراســم مقدس 
اربعین هم تهاجم نموده اند و کار به جایی رســیده که در زمان 
تشییع خانم مهسا امینی به مراسم تلقین و کفن و دفن شرعی 
هم تعرض شده است؟ آیا نه این است که وظیفه عقلا و علما و 
دلسوزان در این مقطع ایستادگی بر سر ارزش هاست که حاصل 

خون شهداست؟
می گویم در حادثه ای نه چندان پیچیده عارضه ای برای کسی که 
توسط پلیس دستگیر شده پیش آمده که معلوم شدن علت مرگ 
توسط پزشکی قانونی 3هفته زمان می برد. چنین قضاوت کردن 
زودهنگام امری نامشروع و فاقد وجاهت قانونی است. آیا صدور 
حکم محکومیت پلیــس فعلًا با توجه به آنچــه به طور علنی و 
محکمه پسند منتشر شده و در دید همگان قرار گرفته موجب 
اقناع وجدان قضایی شــما را فراهم می نماید؟ آیا این ادعاهای 
بی پایه و رفتار نهاد نیروی انتظامی که در فیلم دوربین ها ثبت 
شده افاقه انتساب بزه قتل را می نماید؟ و یا می بایست براساس 
قاعده کل العقوبه یحتاج الی الدلیل یا براســاس بند2 ماده14 
میثاق بین المللی حقوق مدنی و سیاســی مصوب 1966 و یا 
به موجب بند2 ماده واحده حقوق شــهروندی و از همه مهم تر 
براساس ماده120 قانون مجازات اســلامی مصوب1392 که 
اشــعار می دارد: »هرگاه وقوع جرم یا برخی از شــرایط آن و یا 
هریک از شرایط مسئولیت کیفری محل شبهه یا تردید قرار گیرد 
و دلیلی بر نفی آن یافت نشود حسب مورد جرم یا شرط مذکور 
ثابت نمی شود« و یا وفق اصل مترقی 37 قانون اساسی حکم به 
برائت پلیس و نهاد نیروی انتظامی صادر نمود؟ راستی آیا وقتی 
به 3طلبه جهادگر در صحن امام رضا)ع( با چاقو و قمه حمله ور 
شدند و دو نفر آنها را روز روشن به شهادت رساندند شما بیانیه 
دادید؟ و اگر ندادید چرا؟ چرا نسبت به دو حادثه نزدیک به هم 

یک روز سکوت می کنید و امروز فریاد برمی آرید؟

 هیچ ملاحظه ای 
در پرونده مهسا وجود ندارد

علی القاصی مهر، رئیس کل دادگســتری استان تهران با اشاره 
به اقدامات صورت گرفته از ســوی این دادگستری در رابطه با 
اتفاق رخ داده برای مرحومه مهسا امینی پیرو دستور رئیس قوه 
قضاییه، گفت: بلافاصله بعد از وقوع این اتفاق، دادگستری استان 
تهران موضوع را از طریق مراجع ذیربط و پزشکی قانونی مورد 
رسیدگی قرار داد و به هیأت نظارت بر حفظ حقوق شهروندی 

نیز ماموریت هایی را محول کرد.
وی افزود: هم اکنــون 2 روز از آغاز بررســی های میدانی این 
هیأت از مراجع انتظامی، درمانی، قضایی و سایر افراد مسئول 
ذی مسئول و ذی صلاح در رابطه با اتفاق رخ داده برای مرحومه 
امینی می گذرد و تمامی سوابق و اسناد و مدارک در حال بررسی 
و جمع آوری هستند. رئیس کل دادگستری استان تهران ادامه 
داد: به هیأت نظارت بر حفظ حقوق شهروندی دادگستری استان 
تهران دستور داده شده که تمامی اتفاقات رخ داده برای مرحومه 
امینی را از زمان بدو احضار ایشــان تا انتقال به مقر انتظامی و 
برگزاری کلاس توجیهی و همچنین انتقال به بیمارســتان، با 
دقت بررسی کنند و گزارش بررسی های خود را به صورت مستند 
و مســتدل ارائه دهند. وی با بیان اینکه »در رابطه با اتفاق رخ 
داده برای مرحومه امینی پرونده ای در دادسرای تهران تشکیل 
شده است«، گفت: دادستان عمومی و انقلاب تهران دستوراتی 
را پیرامون ابعاد این موضوع از نظر رسیدگی های قضایی صادر 

کرده است.
القاصی با بیان اینکه دســتگاه قضایی به وظیفه خود در قبال 
حادثه پیش آمده برای مرحومه امینی بــه فوریت ورود کرده و 
موضوع را با دقت مورد بررســی قرار داده است ، گفت: بنای ما 
آن است که در این مسئله هیچ گونه اغماضی صورت نگیرد و هر 
کسی که تخلفی مرتکب شده است، در چارچوب موازین قانونی 
به آن رسیدگی شود. وی تأکید کرد: در کنار رسیدگی به اصل 
ماجرا به موضوع دروغ پردازی ها در مورد این واقعه نیز با جدیت 
رسیدگی می شود. رئیس کل دادگستری استان تهران در بخش 
دیگری از صحبت های خود به پرونده مرتبط با مفاســد مالی 
تعدادی از شهرداران برخی شهرها و مرتبطین آنها اشاره کرد 
و گفت: پرونده مرتبط با مفاسد مالی مسئولان سابق شهرداری 
و مرتبطین آنها در دادگاه کهریزک تشــکیل شــد و به لحاظ 
گستردگی فساد در این حوزه، این پرونده به صورت ویژه مورد 

رسیدگی قرار گرفت./ ایسنا

 روایت سازی وارونه
 در ماجرای فوت مهسا امینی

اگرچه فوت حتی یک نفر برای هر انســانی دردآور است، اما در 
ماجرایی مانند فوت مهسا امینی و وقایع مشابه همچون پرونده 
نوید افکاری، ستار بهشتی و...، آنچه بیش از هر چیزی جلب توجه 
می کند، گردهمایی و اتفاق نظر عده ای خاص پیرامون آن قضیه، 
پیش  از روشن شــدن ابعاد و زوایای آن اســت. با این توضیح 
که آنها در پرداختن به این اتفاقــات پیش و بیش  از هر چیزی، 
انگشت اتهام را متوجه نظام و نیروهای آن می کنند. آنچه در این 
رویدادها تاکنون شاهد آن بوده ایم اتفاقی نیست بلکه حکایت از 
بروز و ظهور یک عنصر تأثیرگذار در روند تحولات کشور است که 
در سال های اخیر، متأثر از همگانی شدن استفاده از شبکه های 

اجتماعی مجازی ایجاد شده است.
براساس مطالعات جامعه شناسی سیاســی جدید، این عنصر 
را می تــوان »جنبش اجتماعی نوین« نامید؛ جنبشــی که در 
بستر رسانه ها شکل می گیرد، بیشــتر ماهیت فرهنگی دارد؛ 
زیرا متشــکل از خرده فرهنگ های معارض است و »مخالفت 
در برابر قدرت رســمی« را به مثابه راهبرد به رسمیت شناخته 
شدن و ابراز وجود پیگیری می کند. فعالان این جنبش نوین در 
ایران را می توان متشکل از ضدانقلاب اعم از گروه های مختلف 
ســلطنت طلب، منافقین و... در کنار نخبگان سیاسی معارض 
که در سابقه آنها دســت یازیدن به انواع تحرکات ضدامنیتی 
مانند فتنه88 وجود دارد و لایه هایی از طبقه متوســط شهری 
دانســت. ناگفته پیداست که دشــمنان خارجی به مثابه رکن 
اصلی و سیاســتگذار این جنبش بوده که با بهره برداری از توان 
فکری ضدانقلاب و نخبگان سیاســی معارض، تلاش می کنند 
تا با همراهی لایه هایی از طبقه متوسط شهری که سخن برخی 
نخبگان سیاســی معارض برای آنها مرجعیت دارد، در مقابل 
نظام، یارگیری و قدرت نمایی کنند. به همین دلیل است که در 
وقایعی مانند فوت مهسا امینی، به سرعت و شدت، فضا دوقطبی 
می شود. بنابراین، درحالی که دشمنان خارجی و ضدانقلاب در 
راستای اهداف خود، با استفاده از بستر فضای مجازی، به معارضه 
با نظام می پردازند، لایه هایی از جامعه نیز با پذیرش روایت آنها از 

رخدادهای کشور، با آنها همراهی می کنند.
نکته مهم درباره شیوه عمل این جنبش اجتماعی نوین آن است 
که در نحوه  عملکرد آن، »قدرت حقیقت« جایگاهی ندارد و آنچه 
راهنمای عمل آن است، صرفاً انگیزه های سیاسی و معطوف به 
قدرت است؛ بدین ترتیب که شیوه عمل آنها به گونه ای که در هر 
قضیه ای که رنگ وبویی از نظام داشــته باشد، به هرنحو ممکن 
تلاش می کنند تا به سمپاشی روایت سازی وارونه  بپردازند. به 
همین دلیل اســت که همانگونه که در بالا اشــاره شد، فعالان 
این جنبش تلاش می کنند بدون روشن شــدن ابعاد قضایا، با 
روایت سازی، آنچه را خود مطلوب می پندارند، به افکارعمومی 
منتقل کنند. بنابراین، ماهیت عمل این جنبش در هوچی گری 
و گل آلود کردن فضاست تا در خلال آن، انواع و اقسام اتهام ها را 

متوجه نظام، دستگاه ها و کارگزاران آن کنند.
با توجه به ماهیت کار این جنبش و روایت ســازی وارونه آن از 
وقایع و رخدادهای کشــور، مهم ترین نکتــه در مواجهه با آن، 
اولا تلاش برای ارائه روایت های دست اول از رخدادهای کشور 
از سوی دستگاه های مسئول و تقویت و تسریع در پاسخگویی 
دستگاه های مســئول در قبال عملکرد خود و ثانیاً تسریع در 
خنثی ســازی عملیات روانی فعالان این جنبــش با عملیات 
رســانه ای هماهنگ از سوی رســانه های جریان انقلاب است. 
درنهایت باید به این نکته نیز توجه داشت که تأثیرپذیری برخی 
نیروهای انقلابی از روایت سازی وارونه آنها از وقایع کشور، آنها را 
امیدوار به قدرت تأثیرگذاری خود می کند که از این مهم نیز باید 

با مراقبت، پرهیز شود.

قضایی

ناصری فر؛ وکیل دادگسترییادداشتیادداشت

از روزی که مهسا امینی، دختر 22ساله در پلیس امنیت اخلاقی تهران دچار حادثه شــد و سپس در بیمارستان جانش را از دست داد همه  چیز درباره مهسا امینی
گمانه زنی های زیادی درباره چگونگی وقوع این حادثه آغاز شده است. در این داده نما به بررسی لحظه به لحظه این حادثه تلخ پرداخته ایم.

ساعت ۱۸:۳0دقیقه روز سه شنبه 22شهریورماه مهسا امینی درحالی که 
برای تفریح به پارک طالقانی رفته بود توســط مأموران گشت امنیت 
اخلاقی بازداشت شد. به گفته رئیس پلیس پایتخت هنگام هدایت خانم 
امینی به ون امنیت اخلاقی، 4خانم و 2آقا همراه هم بودند که ۳خانم با 

تذکر مشکل شان قابل رفع بود و پس از تذکر و اصلاح رفتند.

پارک طالقانی
مهسا امینی به دلیل ساپورتی که 
پوشیده بود بازداشت شد. اما به گفته 
سردار رحیمی قطعا حتی تلنگری 
هم به او زده نشد و هیچ قصوری از 

سوی پلیس صورت نگرفته است.

دستگیری
هنگامی که مهسا امینی برای انتقال به ون هدایت شد، در  ون 
تنها یک پلیس خانم حضور داشت و براساس اظهارات 2نفر از 
خانم های دیگری که در ون با خانم مهسا امینی بودند همگی در 
ون ساکت بودند و خانم امینی چند شوخی و مزاح نیز تا قبل از 
رسیدن به مقر پلیس و حضور در کلاس های آموزشی انجام داد.

در ون چه گذشت

در مدتی که مهسا امینی در وزرا بود برای حضور در کلاس توجیهی 
همراه با تعداد دیگری از خانم ها به سالن بزرگی منتقل شد. سردار 
رحیمی در این باره گفت: برای تشکیل کلاس ها نیز نیاز به پاورپوینت 
و آماده شدن استاد است که همین موضوع زمان بر است چرا که 
نمی شود به صورت تک به تک این کلاس ها را برای افراد برگزار کرد. 

اتاق آموزشی

اولین افرادی که از این حادثه تلخ باخبر شــدند، رئیس پلیس تهران و فرمانده کل فراجا بودند. 
سردار اشتری که در همان ساعات اولیه دستوراتی را صادر کرده و گفته بود این دختر فرزند من 
است و هر کاری که لازم است انجام دهید. پس از فوت او دستور داد به خانواده دختر جوان اطلاع 
داده شود و تیم های بازرسی کل موضوع را بررسی کنند و اگر قصوری وجود دارد به صورت کامل 

بررسی شود.

مهسا فرزند من است
ساعتی پس از فوت دختر جوان، علی صالحی، دادستان تهران ضمن اعلام ورود دادستانی به این پرونده 
از دستور تشکیل کارگروه ویژه برای بررسی ابعاد پزشــکی پرونده خبر داد و گفت: کارگروهی ویژه از 
پزشکی قانونی تشکیل شده تا شرایط جسمی مهسا امینی را از نظر پزشکی مورد معاینه و بررسی های 
دقیق تخصصی و کارشناسی قرار دهند. او تأکید کرد باید مشخص شود انتقال این خانم به مرکز پلیس از 

لحاظ پزشکی، چقدر در وقوع این حادثه مؤثر بوده است.

ورود دادستان به پرونده

هنوز رســما علت اصلی فوت مهسا امینی مشخص نشده و باید 
منتظر گزارش نهایی پزشکی قانونی ماند. با وجود این فیلم دوربین 
مداربسته نشان می دهد که او با یکی از خانم های مسئول در پلیس 
امنیت اخلاقی صحبت می کند و این مأمور اعلام می کند ساپورتی 

که او پوشیده ایراد دارد که پس از این مکالمه حال او بهم  خورد.

حادثه تلخ
آنطور که رئیس پلیس تهران مدعی شــده ظرف مدت یک دقیقه بهیار و 
پرستار مستقر در مقر پلیس بالای سر مهسا امینی حاضر شدند و بعد هم 
امدادگران اورژانس خود را به آنجا رسانده و عملیات احیا انجام شد. به گفته 
وی، دختر جوان یک بار در داخل مقر پلیس احیاء شد و دوبار هم این کار در 

بیمارستان انجام گرفت.

احیا در پلیس امنیت

اورژانس معمولا بیماران را به بیمارستان های دولتی منتقل می کند اما مهسا امینی به بیمارستانی خصوصی 
منتقل شد که این کار به دلیل هماهنگی هایی بود که پلیس انجام داده بود. زمان انتقال بیمار از پلیس امنیت 
اخلاقی تا بیمارستان کسری 2دقیقه طول کشید. همچنین سردار اشتری، فرمانده فراجا در تماس تلفنی 
با سردار رحیمی، رئیس پلیس پایتخت از او خواست همه امکانات برای درمان دختر جوان بسیج و به این 

ماجرا به صورت ویژه رسیدگی شود و هر امکاناتی برای دختر جوان و خانواده اش لازم است مهیا شود.

انتقال به بیمارستان

حادثه تلخ فوت مهسا امینی همه را متاثر کرد. طوری که رئیس جمهور نیز در تماس با خانواده داغدار مهسا با آنها 
ابراز همدردی کرد. رئیسی در این تماس تلفنی گفت: من در جریان سفر ازبکستان از این واقعه مطلع شدم که 
بلافاصله به همکارانم دستور دادم تا بررسی موضوع را به صورت ویژه در دستور کار قرار دهند و مطمئن باشید 
این موضوع را از دستگاه های مسئول مطالبه خواهم کرد تا ابعاد آن روشن شود. دختر شما همچون دختر خود من 
است و احساس من این است که این حادثه برای یکی از عزیزان خود من پیش آمده است. اینجانب را در مصیبت 

خود شریک و همدرد غم و اندوهتان بدانید.

تماس تلفنی رئیس جمهور با خانواده مهسا امینی
حالا با گذشت چند روز از فوت مهسا امینی، تحقیقات برای روشن شدن ماجرا همچنان ادامه دارد. غلامحسین محسنی 
اژه ای، رئیس دستگاه قضا دســتورات ویژه ای را در این باره صادر کرده است. او گفت: قوه قضاییه موضوع جان باختن 
مرحومه امینی را با دقت و موشکافانه پیگیری خواهد کرد و این موضوع در دستور کار قرار دارد. در تماسی که با رئیس 
سازمان پزشکی قانونی داشتم تأکید کردم که موضوع جان باختن مرحومه امینی را با دقت و وسواس بررسی کنند؛ در 
این راستا اقدامات اولیه در پزشکی قانونی صورت گرفته است؛ نمونه برداری های لازم انجام شده و به آزمایشگاه ارسال 

شده است؛ باید منتظر ماند تا از طریق بررسی های دقیق و تخصصی، نتیجه حاصل شود.

تحقیقات قضایی با دستور رئیس عدلیه

از عصر روز سه شنبه که مهســا امینی به بیمارستان 
کسری انتقال یافت همه امکانات برای نجات او بسیج 
شد. در این بین پلیس اعلام کرد که هر امکاناتی به همراه 
پزشکان حاضر برای نجات جان دختر جوان لازم است 

فراهم شود و پلیس هزینه آن را پرداخت خواهد کرد.

در بیمارستان کسری
کادر درمان بیمارستان ۳شبانه روز 
همه تلاش خود را برای نجات مهسا 
امینی به کار گرفتند اما سرانجام 
او عصــر روز جمعــه روی تخت 
بیمارستان جان خود را از دست داد.

پایان تلخ مرگ 

اما مهسا امینی چه مدتی را در پلیس 
امنیت در وزرا گذراند؟ سردار رحیمی: 
او بین ۳0 تا ۳۸ دقیقه در مقر پلیس 
حضور داشته و بعد از آن یکباره دچار 
عارضه شد و به بیمارستان انتقال یافت.

در خیابان وزرا

تصاویر دوربین های مداربسته از مرکز امنیت اخلاقی 
در خیابان وزرا نشان می دهد مرحومه امینی با حالت 
عادی در مرکز پلیس حضور پیدا کرده و حالت ایشان 
که در دوربین ها ثبت شــده نشانه ای دال بر ضرب 
و شــتم و درگیری در خودروی ون ندارد. به گفته 
مقامات ارشد پلیس در زمان انتقال خانم امینی هیچ 
مشاجره و مقاومتی صورت نگرفته است. قرار است 
افراد حاضر در ون در این باره با رسانه ها صحبت کنند.

واقعیت

براساس اطلاعات رسیده یک دختر 22ساله به دلیل 
آسیب شدید مغزی در اثر ضرب و جرح مأموران در 
خودروی گشت ارشاد و بازداشتگاه »وزرا« تهران، 
به کما رفته است. سجاد خداکرمی، روزنامه نگار 
می گوید یکی از بازداشتی ها که در خودروی گشت 
ارشاد حضور داشــته، تأیید می کند که ضرب و 
جرح در خودرو انجام شده و وقتی به بازداشتگاه 

می رسند حال عمومی او ناخوشایند بوده است.

شایعه

گزارش کادر درمان در پرونده پزشــکی مهسا 
هرگونه آسیب جسمی به او را رد می کند. پزشک 
مدعی ضربه مغزی نیز ساعتی بعد با عذرخواهی از 
کاربران خود اعلام می کند که در تشخیصی که داده 
اشــتباه کرده و با تأکید بر اینکه به قسم پزشکی 
خود پایبند است گزارش قبلی خود را به دلیل اینکه 

معاینه بالینی از او انجام نداده است، رد می کند.

واقعیت

با انتشار تصویری از مهسا امینی در بیمارستان، 
فردی که خود را پزشــک معرفی کرده است، با 
استناد تصویر مهسا در بیمارستان مدعی می شود 
که او به دلیل ضربه مغزی درگذشته است؛ دلیلی 
که این فرد برای مدعای خود می آورد، خونریزی 

ادعایی از گوش  مهساست.

دروغ

تمام فیلم ها با خانواده مهســا امینی به صورت 
طولانی مدت و کامل بازبینی شده اما امکان انتشار 
فیلم کامل در رســانه ها وجود ندارد. براســاس 
اطلاعات و بررســی های ما از طرف تیم عملیاتی 
گشت امنیت اخلاقی در این حادثه هیچ قصوری 

انجام نشده است.

واقعیت

فیلم دوربین مداربسته تقطیع شده و لحظاتی که 
مهسا مورد ضرب و شتم قرار گرفته در آن حذف 
شده است. چرا همه فیلم را نشان نمی دهند؟ از چه 
چیزی می ترسند؟ مگر آنجا چه اتفاقی رخ داده که 

فیلم را نشان نمی دهند!

دروغ

واقعیت

مصطفی قربانی؛ کارشناس مسائل سیاسی
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هفته گذشــته، پس از آنکه خبــر خداحافظی 
سورنا ستاری پس از ۹ســال از معاونت علمی و 
فناوری ریاست جمهوری در فضای مجازی برای 
ساعاتی دست به دست می شد، مهم ترین پرسش 
این بود که »چه کســی بر مســند این معاونت 
می نشــیند؟« درنهایت، روز گذشته بازهم در 
فضای مجازی، نامه ای به امضای رئیس جمهوری 
منتشر شد. محتوای این نامه حاکی از انتصاب 
روح الله دهقانــی فیروزآبــادی، رئیــس فعلی 
سازمان جهاد دانشــگاهی به عنوان سرپرست 
معاونــت علمی و فناوری ریاســت جمهوری با 
حفظ ســمت بود. صرف نظر از حاشیه هایی که 
درباره علت استعفای ستاری مطرح شد، شاید 
اظهارنظر یکی از اعضای کمیســیون آموزش، 
تحقیقات و فناوری مجلس شــورای اســامی 
در این مورد، مســتدل تر از بقیه به نظر برســد. 
محمد وحیدی علت احتمالی استعفای ستاری 
را بــا »تغییر ســاختار در وزارت علوم« مرتبط 
دانســت. با این حال، اگرچه در زمان انتخابات، 
نام سورنا ســتاری در فهرست اعضای منتخب 
دولت رئیسی دیده می شد، اما در این مدت در 
بخش معرفی هیأت دولت در پایگاه اطاع رسانی 
ریاســت جمهوری و در جمع وزیران و معاونان 

رئیسی نام وی مشاهده نشد.

سرپرست جدید، آشنا با علم و فناوری
با این حال، سرپرســت جدیــد معاونت علمی و 
فناوری ریاســت جمهوری هم با این حوزه ناآشنا 
نیســت. روح الله دهقانی فیروزآبــادی زمانی که 
به عنوان رئیس سازمان جهاد دانشگاهی منصوب 
شد، شعار »جهاد دانشگاهی؛ زیست بوم نوآوری 
نخبگان ایران« را به عنوان تابلوی پیش روی خود 
انتخاب کرد. او هم مانند سلف خود، دانش آموخته 
دانشگاه صنعتی شریف و دانشیار همین دانشگاه 
اســت. دهقانی فیروزآبادی تحصیات خود را در 
رشته مهندسی هوا فضا تا دکتری ادامه داده و به 

پایان رسانده است.
او در کارنامه خــود، معاون تحقیقــات، فناوری 

و نوآوری دانشــگاه آزاد اســامی، همکاری در 
معاونت پژوهشی و مشاور رئیس دانشگاه صنعتی 
شــریف، راهبری و توســعه بیش از ۳۰ شرکت 
دانش بنیان در حوزه هــای تخصصی و مدیریت و 
اجرای چند پروژه صنعتی ملی و همچنین تأسیس 
و مدیریت پردیس نوآوری و مرکز تحقیقات شهید 

تهرانی مقدم را ثبت کرده است.
دهقانی فیروزآبادی چندی پیش طی یک مصاحبه 
به طور تلویحی از عملکرد معاونت علمی و فناوری 
انتقاد کرده و احداث پارک های فناوری در کشور را 
نوعی کپی برداری از پارک های آمریکا دانسته بود.

دهقانی در یکی از مصاحبه های خود صریحا اعام 
کرده بود که با ارتباط مستقیم دانشگاه و صنعت با 
یکدیگر مخالف است؛ موضوعی که معاونت علمی 
در سالیان گذشته شدیدا روی آن تأکید داشت و 

برای آن تاش های زیادی کرده است.
او در این مصاحبه  گفته بود: اگر دانشگاه مستقیم 
به صنعت وصل شــود، خراب می شــود. نیروی 
انســانی که به درد شــرکت دانش بنیان بخورد، 
دانشــگاه تولید نمی کند. ما می خواهیم دانشگاه 

با صنعت ارتباط برقرار کنــد و در چرخه ی تولید 
ثروت قرار بگیرد.

علت استعفا
نماینده مردم بجنورد در مجلس شورای اسامی با 
اشاره به اینکه هنوز اطاعات تکمیلی درباره علت 
استعفای سورنا ستاری به دستش نرسیده، گفت: 
»به نظر می رسد علت اســتعفای ستاری به تغییر 
ساختار در وزارت علوم مرتبط باشد. احتمال دارد 
یکی از علت های استعفا، نبود هماهنگی با معاونت 
فناوری و نــوآوری وزارت علوم که به تازگی ایجاد 

شده است، باشد.«
محمد وحیدی بــا تأکید بر اینکــه در ایجاد این 
معاونت مخالفتی وجود ندارد و به طور قطع اهمیت 
بسیاری هم دارد، ادامه داد: »با این حال، هماهنگی 
بین معاونت علمی ریاســت جمهوری و معاونت 
فناوری و نوآوری وزارت علوم باید تقویت شود و 

افزایش پیدا کند.«
عضو کمیســیون آموزش، تحقیقــات و فناوری 
مجلس، ســتاری را از ظرفیت های علمی کشور 

دانست و با بیان اینکه انتظار می رود رئیس جمهور 
در مورد استعفای ســتاری بررسی های بسیاری 
انجام دهد، اضافه کرد: »تنهــا حامی موضوعات 
دانش بنیان در گذشــته هم مقام معظم رهبری 
بودنــد و در این حوزه توســط معاونــت علمی 
ریاست جمهوری، اقدامات بسیاری انجام شده و 
نیاز است که اقدامات انجام شده و نتایج به دست 
آمده در این حوزه از سوی رئیس جمهوری به خوبی 

مورد توجه قرار گیرد.«

عملکرد ستاری
ســورنا ســتاری که دکتری مکانیک از دانشگاه 
شریف دارد و عضو هیأت علمی و دانشیار همین 
دانشگاه اســت، در آبان ماه 1۳۹2 از سوی حسن 
روحانی، رئیس جمهور وقت به عنوان معاون علمی 
و فنــاوری رئیس جمهور منصوب شــد. طی این 
مدت، اکوسیستم فناوری، نوآوری و علمی کشور با 
تغییرات ملموسی همراه شد و عملکرد قابل قبولی 
از خود به جا گذاشت. شــاید یکی از بزرگ  ترین 
اتفاقات دوره صدارت او بر این مسند، ارتقای رتبه 
ایران در حوزه نانوتکنولوژی باشــد که توانست از 
5ســال پیش، ایران را در رتبه چهارم دنیا تثبیت 
کند. قانون جهش تولید دانش بنیان هم در زمان 
حضور ستاری و با پیگیری های مجموعه معاونت 

علمی به تصویب مجلس شورای اسامی رسید.
طی ۹سال حضور ستاری در معاونتی که راهبردی 
محسوب می شود، اقتصاد دانش بنیان به گفتمان 
ملی تبدیل شد و زیســت بوم دانش بنیان کشور 
توانســت به یک انســجام و بازدهی بــالا برای 
پاســخگویی به نیازهای کشــور برسد. به طوری 
که رهبر معظم انقاب سال 14۰1 را با محوریت 
دانش بنیان ها نامگذاری کردند و اکنون شــاهد 
فعالیت 7۳8۳شــرکت دانش بنیان در کشــور 
هستیم. طی سال های اخیر، زیست بوم شرکت های 
خاق و نوآور هم شــکل گرفت و آینده ای روشن 
پیش روی این حوزه کلیدی قرار گرفت. تاش های 
مؤثر برای بازگشت نخبگان به کشور و به کارگیری 
آنها در حوزه های مختلف، از دیگر دستاوردهای 
ستاری به شمار می آید. او همواره بر اهمیت تغییر 
فرهنگ خام فروشی تأکید می کرد و اقتصاد نفتی 
را مهم ترین مانع در مسیر پیشرفت علم و فناوری 

کشور می دانست.

سکاندار جدید در معاونت علمی و فناوری
با استعفای سورنا ستاری که خدمات قابل توجهی برای زیست بوم نوآوری و فناوری انجام داد، اکنون روح الله دهقانی مسیر 

پیشرفت این حوزه را ادامه می دهد

عمادالدین قاسمی پناهدانش بنیان
روزنامه نگار

همه  چیزهایی که باید درباره سویه 
جدید کرونا بدانید 

سویه BA.4.6، آخرین سویه ای از کووید-1۹ است که در 
 BA.4.6 برخی نقاط جهان در حال گسترش است. این سویه
شامل5 تغییر اسید آمینه متمایز از سویه غالب فعلی با نام 
BA.5 و 17تغییر نوکلئوتیدی است که همگی ممکن است 
به سرایت بیشتر ویروس و ایجاد موج جدیدی از همه گیری 

بینجامند.
به گزارش فوربس، BA.4.6، در واقع یک ســویه فرعی از 
سویه اصلی اومیکرون که به ســرعت در آمریکا مورد توجه 
قرار گرفته است، اکنون انتشار آن در بریتانیا نیز تأیید شده 
 BA.4 را از نوادگان سویه BA.4.6 است. متخصصان، سویه
می دانند. BA.4 نخستین بار در ژانویه 2۰22 در آفریقای 
 BA.5 جنوبی شناســایی شــد و از آن زمان در کنار سویه
در سراسر جهان گسترش یافته اســت. هنوز به طور کامل 
مشخص نیســت که BA.4.6 چگونه پدید آمده است، اما 
ممکن اســت یک نوع نوترکیب باشد. ترکیب مجدد زمانی 
اتفاق می افتد که 2 ســویه مختلف از یــک ویروس به طور 

همزمان یک فرد را آلوده  کنند.

درحالی که BA.4.6 از بسیاری جهات شبیه BA.4 است، 
اما حامل جهش در پروتئین اسپایک است. پروتئینی روی 
ســطح ویروس که به آن اجازه ورود به سلول های بدن ما را 
می  دهد. این جهش، R346T که در ســویه های دیگر نیز 
دیده شده است، با فرار سیستم ایمنی همراه است، به این 
معنی که به ویــروس کمک می کند تــا از آنتی بادی های 

به دست آمده از واکسیناسیون و عفونت قبلی فرار کند.
خوشــبختانه، عفونت های اومیکرون معمولا باعث بیماری 
کمتر جدی تر می  شــوند و مرگ ومیر کمتری با اومیکرون 
نسبت به سویه های قبلی ویروس ثبت شده است. در مورد 
سویه BA.4.6 نیز متخصصان همین انتظار را دارند. در واقع، 
هنوز هیچ گزارشــی مبنی بر اینکه این سویه باعث عائم 
شدیدتر می شود، وجود نداشته اســت. اما به نظر می رسد 
BA.4.6 حتی در فرار از سیستم ایمنی بهتر از BA.5، عمل 
می کند. اگرچه این اطاعات براســاس یک مطالعه داوری 
نشده به دست آمده و با گذر زمان ســایر داده های در حال 

ظهور از این امر پشتیبانی می کنند.

چاره کار در واکسن های دوظرفیتی
درحالی کــه BA.5 فراگیرترین نــوع اومیکرون هم اکنون 
اســت، این لزوما به این معنی نیست که جهش های جدید 
از قابلیت های ویروس می کاهد. برآوردهای اولیه حاکی از 
آن است که BA.4.6 نســبت به BA.56.55 درصد مزیت 
بیشتری در تکامل دارد. این نشان می دهد که BA.4.6 در 
مراحل اولیه عفونت، ســریع تر تکثیر می شود و نرخ رشد 
بالاتری نسبت به BA.5 دارد. دانشــگاه آکسفورد گزارش 
کرده است که افرادی که ۳ دوز از واکسن کووید-1۹فایزر 
دریافت کرده اند، در پاســخ به BA.4.6 نسبت به BA.4 یا 
BA.5، آنتی  بادی  کمتری تولید می  کنند. این نگران کننده 
است زیرا نشان می دهد که واکسن های کووید ممکن است 

در برابر BA.4.6 کمتر مؤثر باشند.
شیوع BA.4.6 و دیگر ســویه های جدید کووید از آنجایی 
نگران کننده است که نشان می دهد ویروس هنوز با ما است 
و برای یافتن راه های جدیدی برای غلبه بر پاسخ ایمنی ما در 
برابر واکسیناسیون و عفونت های قبلی در حال جهش است. 
ما می دانیم افرادی که قبا کووید داشته اند می توانند دوباره 
به این ویروس مبتا شوند و این به ویژه در مورد اومیکرون 
بسیار صادق است. اما واکسیناســیون همچنان محافظت 
خوبی در برابر بیماری های شدید و مرگ ومیر ارائه می دهد 
و همچنان بهترین ساحی اســت که برای مبارزه با کووید 
داریم. تأیید اخیر تقویت کننده های دو ظرفیتی خبر خوبی 
است. فراتر از این، توسعه واکسن های چند ظرفیتی کرونا 
که انواع مختلفی را هدف قرار می دهند، می تواند حفاظت 

بادوام تری را ارائه دهد.

معرفی دستگاه هایی که برای رفع 
تکلیف به پنجره ملی پیوسته اند

»پایان شــهریور و پس از گــذر از مهلت 
قانونی، طی گزارشی اسامی دستگاه هایی 
را که صرفا جهت رفع تکلیف به پنجره ملی 
خدمات هوشمند دولت پیوسته اند اعام 
خواهیم کرد تا دربــاره آنها تصمیم گیری 

شود. «  معاون وزیر ارتباطات و فناوری اطاعات با اعام این خبر 
گفت: از 17۰دستگاهی که قانونگذار حکم کرده پنجره خدمات 
واحد خود را ایجاد کنند، 15۳دستگاه به مردم و کسب وکارها 
خدمت ارائه می دهند. از این تعداد ۳4دستگاه پنجره واحد خود 
را ایجاد کرده و به پنجره ملی خدمات هوشــمند دولت متصل 
شده اند. البته این روند ادامه دار است. به گزارش ایرنا، رضا باقری 
اصل با اشــاره به اینکه غیراز این دستگاه ها 44سامانه ملی نیز 
به این پنجره متصل شده اند و به این واسطه 728خدمت ارائه 
می کنند، ادامه داد: »دستگاه ها از سال۹۳ این فرصت را داشته اند 
که پنجره خود را ایجاد کنند و این یک تأخیر 8ساله است. این 
تکلیف مجددا در شــورای اجرایی فناوری اطاعات به دستور 

رئیس جمهوری به جریان افتاد.

۸۶شــرکت دانش بنیان در استان البرز 
جواز تأســیس خود را دریافــت کرده اند 
و اکنون در دست ساخت هستند. یکی 
از محورهای فعالیت ســازمان صنعت، 
معــدن و تجــارت البــرز در ســال جاری 
احصا و شناسایی واحدهای دانش بنیان 
است. بر همین اساس با راه اندازی این 
تعــداد واحــد بــا ســرمایه گذاری ۱۲هزار 
میلیارد تومان زمینه اشتغال ۶هزار نفر 

فراهم می شود.

 ۸۶

اســپیس ایکس ۵۴ماهــواره اینترنتی 
اســتارلینک را همــراه یــک موشــک 
فالکون۹ از مقر فضایی کیپ کاناورال 
بــه فضــا فرســتاد. ایــن ماموریــت کــه 
به دلیل هوای بد ۵روز به تأخیر افتاده 
بــود، در ســاعت ۱۸دقيقه بامــداد روز 
گذشــته بــه وقــت گرینویــچ در مقــر 
فضایــی کیــپ کانــاورال انجــام شــد. 
تاکنون اسپیس ایکس بیش از ۳۲۰۰ 
اســتارلینک بــه مــدار زمین فرســتاده 

است.
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ماهواره

فناوری

عدد خبر

دانش

عضو هیأت رئیســه مجلس با 
اشاره به اینکه همه وعده های 
وزیــر ارتباطــات در مجلس 
پیگیری و عملکرد این وزارتخانه رصد می شود، 
از بررســی ادعای عیســی زارع پور مبنی بر 
افزایش ســرعت اینترنت در جلســه ای فنی 

خبر داد.
علیرضا ســلیمی با بیان اینکه وزیر ارتباطات 
می گوید که سرعت اینترنت بالا رفته اما پایین 
اســت، ادامه داد: »این موردی فنی اســت و 
موضوع را در جلســه ای فنی در کمیســیون 
صنایع و معادن مجلس بررسی خواهیم کرد.«

به گزارش سیتنا، او درباره وعده زارع پور برای 
پیشبرد برنامه  پروژه فیبرنوری به منظور ارتقای 
سرعت اینترنت ثابت هم گفت: »وزیر ارتباطات 
وعده هایی داده اند و ما نیز در مجلس پیگیر این 
وعده ها هستیم. برنامه های وزیر ارتباطات را مو 
به مو در مجلس رصد می کنیم و برنامه هایی که 
عقب مانده باشد را حتما پیگیری می کنیم تا به 

نتیجه برسیم.«

ســلیمی همچنین درباره پیشبرد برنامه های 
شــبکه ملی اطاعات تأکید کرد که از طرف 
وزارت ارتباطــات و فنــاوری اطاعات هنوز 
گزارش مســتندی به مجلس داده نشــده و 
نمایندگان پیگیر وعده هــای وزیر ارتباطات 

درخصوص پیشرفت این پروژه هم هستند.
باوجودی که وزیر ارتباطات و فناوری اطاعات 
به آمارهای سایت اسپید تست مبنی بر افزایش 
ســرعت اینترنت اســتناد می کند، اما تجربه 
کاربران طی یک سال گذشته حاکی از کاهش 

سرعت، اختال و قطعی های مکرر است.

 بررسی ادعای وزیر ارتباطات
درباره افزایش سرعت اینترنت 

اینترنت
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از زمانی که چارلز لاندری، شهرساز 

گزارش
انگلیســی ایده »شــهر خلاق « را 
مطرح کرد تا هنگامی که سازمان 
یونسکو شبکه شــهرهای خلاق را راه اندازی کرد، 
10سال گذشــت. ســال 2004بود که این شبکه 
معیارهایی را در نظر گرفت و براساس آن، فراخوان 
ارائه داد تا شــهرهای مســتعد، به شبکه شهرهای 
خلاق بپیوندنــد. بدین ترتیب، 4شــهر اصفهان، 
بندرعباس، رشت و سنندج از ایران به عضویت شبکه 
جهانی شهرهای خلاق درآمدند. مدیرعامل انستیتو 
شهر خلاق کشور معتقد است؛ همه شهرها خلاق 
هستند اما براســاس معیارهای تعیین شده، تمام 
شهرها به عضویت این شــبکه درنیامده اند. کامران 
رحمتی درباره اینکه 4شهر ایران چگونه عنوان شهر 
خلاق را  به  دست آورده اند، به همشهری می گوید: 
»هرکدام از 4شــهر ما در یک حوزه به عنوان شهر 
خلاق انتخاب شــده اند. مثلا رشت در حوزه صنایع 
غذایی، اصفهان و بندرعباس در حوزه صنایع دستی 
و سنندج در حوزه موسیقی موفق به اخذ این مدرک 

شده اند.«
سازمان یونســکو 7معیار را برای انتخاب شهرهای 
خلاق مشــخص کرده اســت: حوزه ادبیات، فیلم، 
صنایع دستی، طراحی، رسانه و هنرهای رسانه ای، 
صنایع غذایی و موســیقی. اگر هر شــهری یکی از 
این ویژگی ها را داشــته باشــد، به عضویت شبکه 
شهرهای خلاق درمی آید. هم اکنون 116شهر خلاق 

از 54کشور به صورت رسمی مشخص شده است.

تحقق شهر خلاق
به گفته مدیرعامل انستیتو شهر خلاق کشور، 4شهر 
ایران به صورت خودجوش توانسته اند به این موفقیت 
دست پیدا کنند. رحمتی اما معتقد است که این تازه 
شروع کار است: »2 موضوع کاملا متفاوت از هم وجود 
دارد؛ یکی عنوان شهر خلاق و دیگری بحث تحقق 
شهر خلاق است که همانند مدرک گرفتن و سواد 
داشتن است. امکان دارد فردی مدرک لیسانس یک 
رشته را اخذ کند، اما تخصص و  سواد کافی نداشته 
باشد.« او ادامه می دهد: »4شهر ایران مدرک شهر 
خلاق را گرفته اند؛ یعنی از طریق ســازمان یونسکو 
و شبکه شهرهای خلاق، این 4شهر به عضویت این 
شبکه درآمده اند، ولی سؤال این است که شهرهای 

ما با چه معیاری عنوان شهر خلاق را گرفته اند؟ مثلا 
شهرهای رشــت، اصفهان، بندرعباس و سنندج ما 
واقعا خلاق هستند؟ نه، ولی جزو شهرهای خلاق دنیا 
محسوب می شــوند. هیچ کدام از این شهرها به طور 

صد درصدی شهر خلاقی به حساب نمی آیند.« 
رحمتــی می گوید: »شــاید ما از چند صد ســال 
پیش شهرهای خلاقی داشــتیم، ولی این موضوع 
تعریف شــده ای نبوده اســت. در طول تاریخ، شهر 
پاریس به عنوان یک شــهر خلاق بوده، بدون اینکه 
این شهر ، گواهی شهر خلاق دریافت کرده باشد.« او 
اضافه می کند: »در ایران نیز شهرهای بسیاری مانند 
شیراز، اصفهان و تبریز در طول تاریخ جزو شهرهای 
خلاق محسوب می شدند. این شهرها در حوزه ملی، 
منطقه ای و جهانی اثر داشتند؛ یعنی اتفاقی که در 
تبریز می افتاد، در منطقه قفقاز اثر خود را می گذاشت 
یا اتفاقی که در اصفهان می افتاد، می توانست در کل 
خاورمیانه اثر بگذارد. شهرهای مشهد، کربلا و نجف 
هم به صورت بالقوه جزو شهرهای خلاق محسوب 

می شدند.« 

شهر زندگی
»شهروند خلاق، شهر خلاق و زندگی خلاق« شعار 

سازمان یونسکو برای شهر خلاق است. مدیرعامل 
انستیتوی شهر خلاق کشــور معتقد است؛ ما برای 
اینکه زندگی خلاقی داشته باشیم، باید شهر خلاق 
داشته باشیم و برای اینکه شهر خلاق داشته باشیم، 
نیاز به شهروند خلاق داریم. او می گوید: »به نظر من، 
برای اینکه شهرهای ما واقعا خلاق شوند، باید روی 
شهروندان حساب کرد. البته ریشه خلاقیت هم لزوما 
دانش بنیان نیست. یعنی خلاقیت در شهر حتما نباید 

یک موضوع علمی و فناورانه باشد.« 
رحمتی توضیح می دهد: »در تعریف شــهر خلاق 
آمده اســت که حاکمان شــهر باید فضای شهر را 
به ســمتی ببرند که همه مردم از کودک 3ساله تا 
سالمند90ساله و زن و مرد بتوانند ایده های خود را با 
امنیت فکری عملی کنند. ما باید ببینیم چند درصد 
از این اتفاقات رخ داده اســت. در واقع اتفاق خاصی 
رخ نداده و به همین دلیــل، در حوزه های مختلف 
نمود آن را می بینیم.« او معتقد است که مردم عنصر 
اصلی شهرهای خلاق هستند: »یعنی شهر خلاق از 
فکر خلاق می آید و فکر خلاق در اختیار شهروندان 
اســت و ما در اصطلاح علمی به آن »طبقه خلاق« 
می گوییم. بنابراین طبقه خــلاق، فکرهای خلاق 

شهروندان محسوب می شوند.« 

زنجان، همدان و تبریز داوطلب می شوند
سازمان یونسکو هر2 سال یک بار برای عضویت در 
شبکه شهرهای خلاق فراخوان می دهد. بدین ترتیب، 
ســال آینده فراخوان جدیدی می دهــد و زنجان و 
همدان و تبریز از ایران خودشان را داوطلب کرده اند. 
آخرین فراخوان سال 2021اتفاق افتاد. مدیرعامل 
انستیتوی شهر خلاق کشور می گوید: »برای داشتن 
یک شهر خلاق 4عنصر اصلی داریم که مدیران شهر 
باید آنها را تقویت کنند. یکی از آنها بحث خلاقیت 
است؛ یعنی اینکه مدیران شهری از نظر فکری باید 
به افراد خلاق میدان بدهند. هنرمندان در حوزه های 
مختلف، ورزشــکاران و... افراد خلاقی هســتند و 
باید از آنها استفاده شــود.« رحمتی اضافه می کند: 
»عنصر دوم صنایع دستی و هنرهای مردمی است 
که مردم به صورت خودجــوش از زمان آغاز تمدن 
بشــر تا به امروز هنرهایی را برای خودشان دارند. 
مثلا همه شهرهای ایران دارای یک هنر مشخص و 
معروفی هستند. عنصر سوم، دانایی است که ما باید 
بدانیم چه هدفی داریم تا با حرکت حساب شده ای 
جلو برویم. عنصر چهارم نیز اقتصاد اســت. در واقع 
چیزی که می تواند یک شهر را نجات دهد، ایده های 

خلاق محور است.« 

شهروندان؛ عنصر اصلی شهر خلاق
 سازمان یونسکو 4شهر اصفهان، سنندج، رشت و بندرعباس را به  عنوان شهر خلاق معرفی کرده و سال آینده 

زنجان، همدان و تبریز برای عضویت در شبکه جهانی این شهرها تلاش می کنند

 احیای بافت های فرسوده
با بسته های تشویقی

شهرداری تهران قصد دارد با ارائه بسته های تشویقی، بافت های 
فرســوده پایتخت را احیا کند. خبری که ســیدمهدی هدایت 
سرپرست ســازمان نوسازی شــهر تهران اعلام و تأکید کرده: 
»شــهردار تهران با دو رویکرد به حوزه احیای بافت فرســوده 
پایتخت ورود کرده که یکی شامل تولید مسکن و دیگری سرعت 

بخشیدن به نوسازی در بافت های فرسوده است.«
به گزارش همشــهری، ترافیک، آلودگی هوا و بافت فرســوده، 
3مشکل پایتخت هستند که کم توجهی به هر یک از آنها ممکن 
است شــهر را با چالش هایی مواجه کند. البته که در این میان 
بافت های فرسوده ویژگی خاصی دارند. چرا که براثر وقوع حوادث 
غیرمترقبه مانند زلزله، پایتخت دچارآسیب های جبران  ناپذیری 
خواهد شد. ازاین رو مدیریت شهری احیای بافت های فرسوده را 
در اولویت اقدامات قرار داده و به گفته سرپرست سازمان نوسازی 
شهر تهران بازگرداندن مشوق های نوسازی در بافت های فرسوده 

مهم ترین و نخستین گام در این زمینه است. 

تولید مسکن با 4سناریو
شــهرداری تهران علاوه بر احیای بافت های فرسوده؛ همچنان 
موضوع تولید مســکن را پیگیری می کنــد و به گفته هدایت 

شهرداری در این حوزه 4سناریو دارد.
  ســناریوی اول: کاهش زمان صدور پروانه ساخت در شهر 
تهران. به گفته  سرپرست سازمان نوسازی،  فرایند صدور پروانه 
36ماه بوده که با کم کردن زمان دستورالعمل های دست وپاگیر 
به کمتر از 3ماه رســیده اســت و این کاهش می تواند جریان 

ساخت وساز را تسهیل کند.
  سناریوی دوم: شناسایی اراضی مســتعد ساخت مسکن 
که به گفته ســیدمهدی هدایت عمدتاً این اراضــی در اختیار 
سازمان ها، نهادهای نظامی، دانشگاهی و... است که رها و تبدیل 
به فضاهای بی دفاع شهری شده اند. مانند آجرپزخانه منطقه19، 
شن چاله های منطقه18و...آن طور که سرپرست سازمان نوسازی 
عنوان کرده اســت »هدف گذاری قرارگاه 57پروژه است که با 
اجرای آن می توان 57هزار واحد مسکونی در اراضی پادگان جی، 

دوشان تپه، ساصد و... ساخت.«
  سناریوی سوم: مشارکت شهرداری است. هدایت می گوید: 
»برخی از اراضی شناسایی شــده اند که مالکان توان پرداخت 
هزینه های مربوط به پروانه ســاخت یا ساخت وساز را ندارند؛ 
بنابراین شــهرداری در پروانه ســاخت و میزان سرمایه گذاری 

مشارکت می کند و قدرالسهم آن کاملًا مشخص است.«
  ســناریوی چهارم: بارگذاری اراضی متعلق به شهرداری. 
به گفته هدایت، اراضی شهرداری حدود 70هکتار وسعت دارد 
و ظرفیت بارگذاری 30هزار واحد مسکونی را دارند. این اراضی 
به نمایندگی از شهرداری تهران در اختیار سازمان نوسازی قرار 
گرفته و پروانه ساخت وساز هم صادر شده است. ساخت در این 

اراضی توسط سرمایه گذاران انجام می شود.

مازیارغلامی 
سرپرست اداره کل هواشناسی استان تهران

کاهش ۳۵ درصدی بارندگی های تهران 
نسبت به بلندمدت، موجب خشکسالی 
و افزایش گرد و خاک شده است. کانون 
گردوخاک هــای محلی در داخل اســتان 
یا استان های همجوار اســت، اما دسته 
دیگر گــرد وخاک ها ناشــی از کانون های 
گــرد و خــاک موجــود در کشــورهای 
همســایه همچــون عــراق، عربســتان، 

سوریه و ترکمنستان است.

هادی حق بین
مدیرعامل سازمان عمرانی مناطق شهرداری

بــا تکمیــل 2 پــروژه پارکینــگ طبقاتــی 
امیرکبیــر در منطقــه ۱۴ و پارکینــگ 
طبقاتی مینابــی در منطقــه ۱۵ ظرفیت 
لازم برای پارک نزدیک به هزار دســتگاه 
خــودرو در مناطــق پرتراکــم پایتخــت 
فراهــم می شــود. پارکینــگ مینابــی بــا 
هدف تأمین فضای پارک خودروها برای 
اســتفاده اهالــی محلــه اتابــک در حــال 

ساخت است.

نقل قول خبر

عدد خبر

نوسازی

با راه اندازی بیش از ١٦٠ دوربین نظارت 
تصویری در محدوده منطقــه١٦ امکان 
پوشــش کامل و نظارت تصویری شامل 
مســائل ترافیکی، تصادفــات رانندگی، 
خدمات شــهری، امــداد و نجــات و حتی 
ســرقت تجهیــزات و المان هــای شــهری 
و ترافیکــی فراهــم شــد. مرکــز نظــارت 
تصویری پهنه جنوب شهر تهران، دارای 
تجهیــزات و امکانــات دیگــری همچــون 
۱۰۰ مترمربع ســالن، ۶ اپراتور ثابت، ۱2 
مترمربــع وال مــپ و ۱۰ کامپیوتــر فــوق 

پیشرفته است.

 ١٦٠
دوربین 

ســازمان زیباســازی ۶۳ طــرح نقاشــی 
دیواری را با عنوان »نقش مهر« بر دیوار 
مدرســه ها اجــرا می کند کــه ۳۷ طرح به 
مــدارس پســرانه و 2۶ طــرح بــه مدارس 
دخترانــه اختصــاص یافتــه اســت. ایــن 
سازمان با هدف دســتیابی به طرح های 
فاخر، با انتشــار فراخوانــی از هنرمندان 
حوزه نقاشی دیواری، دعوت به همکاری 
کرد که ۱۹۴ شرکت کننده با ۵۰۴ طرح در 

این فراخوان حضور یافتند.
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خوراکی هایی برای فصل پاییز 
پاییز فصل آخر سال نیست اما ورودش توفانی است. عوارض تغییر 
فصل معمولا با آبریزش و عطســه، تغییرات پوست و خلق همراه 
است اما اگر سابقه بیماری قبلی داشته باشید اوضاع سخت تر هم 
می شود. این راهکارهای عمومی و ساده به شما کمک می کند تا 
استقبال آرام تری از پادشاه فصل ها داشته باشید. »خودت را از باد 
پاییز بپوشان« این توصیه مادربزرگ ها در روزهای پایانی تابستان را 
بیشتر ما شنیده ایم. هوای اول صبح و آخر شب خنکی خاصی پیدا 
کرده و شکایت از خشکی بینی و آبریزش و عطسه رو به افزایش 
است. دکتر الهام اختری، متخصص طب سنتی و استاد دانشگاه در 
این باره نوشت: »برخی افراد با خون دماغ، تغییر فشار خون، تغییر 
خلق و خو و تغییرات پوستی به استقبال پاییز می روند زیرا طبیعت 
پاییز سرد و خشک است! این فصل خصوصا برای آنهایی که مزاج 

گرم و  تر دارند، مناسب تر و خوشایندتر است.«
با این حال برای ســالمندان و افرادی با طبیعت ســرد و خشک، 
شروعی ناخوشایند دارد و می تواند موجب تشدید علائم و بروز برخی 
بیماری ها شود. برخی اختلالات گوارشی، اگزما، خشکی پوست و 
شوره سر، ورم لوزه ها، درد مفاصل، دردهای سیاتیکی، بیماری های 
ریه چون تنگی نفس و سرفه، قولنج، کم خونی، وسواس و افسردگی، 
تشدید حملات سردرد و اختلالات خواب ازجمله مشکلاتی است 

که در پاییز امکان تشدید دارند.
دکتر اختری توضیح داد: »به عنوان نخستین و مهم ترین تدبیر، در 
معرض باد پاییز نباشید و یک ژاکت یا روپوش برای ابتدای صبح و 
آخر شب به همراه داشته باشید. خودداری از مصرف فست فودها، 
ادویه های تند، ترشی ها، بادمجان، عدس، پنیر شور، رُب و سس ها، 
چای پررنگ، شوری ها، قهوه، نسکافه، کاکائوی غلیظ به کاهش 
علائم کمک می کند. مصرف متعــادل غذاهایی مانند تخم مرغ 
عسلی، شیرینی های طبیعی از شکر و بادام و پسته، مغزها، انجیر، 
کشمش و مویز، شیره انگور، زیتون، به، سیب، انار، انگور، خربزه، 
گلابی، سبزی خوردن، شلغم، خاکشیر برای این فصل مناسب تر 
است. پوشاندن ســر در زمان خواب و پرهیز از خواب روز و خواب 
با معده پر، خوابیدن در مکان های سرد و دوری  جستن از خشم، 
اضطراب و در آخر و از همه مهم تر انجام ورزش روزانه به بهبود حال 
عمومی شما کمک خواهد کرد. این استاد دانشگاه گفت: »داشتن 
تحرک بدنی کافی، در کنار معاشرت اجتماعی و خوشدلی کردن و 
مصرف غذای مناسب، جان و تن شما را از تهاجم باد پاییزی ایمن 
می سازد و باعث کاهش شکایت شما از درد مفاصل و بی خوابی و... 

خواهد شد.«

روایت عدالت خواهی 
کتاب »روایتی ساده از ماجرایی 
پیچیــده« نوشــته ابراهیــم 
حسن بیگی، بر هه ای از تاریخ را 
روایت می کند که بیانگر ظلم، 
ستم، بی عدالتی  برای نوجوانان 

امروزی است. 
» ماجرا واقعا پیچیده اســت! 

نقشــه جغرافیای ایران را مقابلم می گــذارم. پرتاب 
می شوم به شمال شرقی این ســرزمین. کنار الیاس 
شانزده ساله می ایســتم. به عدالت و بی عدالتی فکر 
می کنم. من بودم، چه می کردم؟ اگر ارباب ده، دست 
به کشتن برادرم می برد و من دلباخته جگرگوشه اش 
بودم چه؟ اگر ظلــم در وطنم، کارد را به اســتخوان 
رسانده بود چه؟« این رمان که توسط انتشارات سوره 
مهر منتشر شده است، با بیان داستان زندگی الیاس و 
خانواده اش سعی دارد به مفاهیم مهم تر و عمیق تری 
مثل عدالت خواهی برای نسل امروز بپردازد. این کتاب 

مناسب نوجوانان بالای 15سال است.

دل مرنجانید 
محال است انســانی به جز از راه سیدالشــهدا)ع( به مقام 
توحید برسد . ســریان فیوضات و خیرات از مسیر حضرت 
سیدالشهدا)ع( اســت  و پیشــکار این فضیلت هم حضرت 

قمربنی هاشم)ع( است.
از آن چیزها که بســیار لازم و با اهمیت است، دعا برای فرج 
حضرت حجت در قنوت نماز وتر اســت بلکه در هر روز و در 

همه دعاها.
... نماز را بازاری نکنید، اول وقت به جــا بیاورید با خضوع و 
خشــوع! اگر نماز را تحفظ کردید، همه  چیزتان محـــفوظ 
می ماند و تسبیحه صدیقه کبری سلام الله علیها و آیه الکرسی 

در تعقیب نماز ترک نشود.
... اطاعت والدین، حسن خلق، ملازمت صدق، موافقت ظاهر 
با باطن، ترک خدعه و حیله، تقدم در سلام و نیکویی کردن با 
هر بر و فاجر مگر در جایی که خدا نهی کرده. الله الله الله که دل 

هیچ کس را نرنجانید.
هر حقی که بر گردنت باشــد تا ادا نکنی باب روحانیت، باب 
قرب باب معرفت بازشدنی نیســت. اینها همه مال حضرت 
احدیت است و حضرت احدیت رضایت خود را در راضی شدن 

مردم قرار داده است.
علامه سیدعلی قاضی طباطبایی)ره(

روشنا

راهنما

تندرست

انفاق و نیکوکاری یکی از موضوعات مهم در دین اسلام است که در قرآن 

کریم نیز به آن اشاره شده، دلیل تأکید و تشــویق به انفاق در قرآن گزارش
بی تفاوت نبودن نسبت به شرایط و مشکلات همنوعان و رسیدگی به آن 
است. انفاق مصادیق بسیاری دارد که از دادن وجه نقد به نیازمندان تا مثلا هزینه کردن 

برای آبرسانی به مناطق کم برخوردار یا آموزش دادن حرفه به افراد نیازمند برای رسیدن 
به استقلال مالی و... را شامل می شود. برای انفاق کردن هیچ قید و شرطی جز آلوده نشدن 

به ریا عنوان نشده است. از منظر قرآن کریم انفاق در راه خدا، معامله اي پرسود و ارزشمند 
است که موجب جلب پاداش های عظیم و رسیدن به بهشت الهی شده، انسان را از هول و هراس 

قیامت ایمن کرده و موجب نجات از عذاب دردناک الهی می شود.

انـفاق؛ معامله ای پـر سـود
برای انفاق کردن لازم نیست مال و ثروت فراوان داشته باشید

انفاقدرسيرهمعصومينع

مکث
امام علی)ع( در طول مدتی که ملبس به لباس امامت شدند، شبانه 
در کوچه های شهر به دنبال منازل فقرا می گشتند و کیسه هایی از 
آرد و گندم به در خانه آنان می گذاشتند و بدون آنکه کسی متوجه 
شود، از آنجا دور می شــدند. رسیدگی شبانه امام به فقرا وقتی 
معلوم شد که ایشان به شهادت رسیدند و مردم، دیگر کمک های 
شبانه ای را دریافت نمی کردند. ایشان بدون آنکه خود را معرفی 
کنند، وارد خانه یتیمان می شــدند و به آنان خدمت می کردند. 
حتی هم بازی یتیمان می شــدند و در پخت نان و درست کردن 

آتش کمک می کردند.
در جلد 9 کتاب وسایل الشیعه درخصوص انفاق حضرت زهرا)س( 
آمده است: مرد گرسنه ای در مسجد مدینه به پا خاست و گفت: ای 
مسلمانان، از گرسنگی به تنگ آمده ام، مرا مهمان کنید. پیامبر 

اسلام)ص( فرمودند: چه کسی این مرد را امشب مهمان می کند؟ 
امام علی)ع( فرمود: من یا رسول الله. آن حضرت کمی بعد وارد 
منزل شد و از فاطمه زهرا)س( پرسید: آیا غذایی در منزل داریم؟ 
مهمان گرسنه آورده ام. حضرت زهرا)س( ایثارگرانه فرمود: در 
خانه ما غذایی نیست، مگر به اندازه خوراک دختر بچه، اما امشب 
ایثار می کنیم و گرسنگی را تحمل می کنیم و همین مقدار غذا را 
به مهمان می بخشیم. حضرت علی)ع( گفت: بچه ها را بخوابان و 
من چراغ را برای مهمان خاموش می  کنم. فاطمه)س( چنین کرد 
و به مهمان غذا دادند، چون صبح شد خداوند درباره آنان این آیه 
سوره حشــر را نازل کرد: »و یوثرون علی أنَفسهم و لو کان بهم 
خصاصه؛ و آنان را بر خود ترجیح می  دهند، گرچه خودشان را 

نیاز شدیدی باشد.« 

انفاق بدون ریا 
در قرآن کریم تأکیــد زیادی به انفاق و صدقــه دادن به نیازمندان 
شده است. در آیه274 سوره بقره با اشــاره به پنهانی بودن انفاق 
آمده است: »کسانی که مال خود را در شب و روز انفاق کنند نهان 
و آشکارا، آنان را نزد پروردگارشان پاداش نیکو خواهد بود و هرگز 
بیمناک و اندوهگین نخواهند گشت.« با وجود این می توان انفاق 
را گاهی اوقات در ملأعام و برای تشویق دیگران به انجام این عمل 
مومنانه و گاهی مخفیانه انجام داد تا دچار ریا نشویم. مهم ترین رکن 
انفاق تلاش برای جلب رضای خدا و نه رضایت خلق خداست. انفاق 
و احسان به نیازمندان زمانی ارزش پیدا می کند که جز رضای خدا 
هیچ توقعی از دیگران نداشته باشیم و انفاق را خالصانه و بدون ریا 
انجام دهیم. همانطور که خداوند متعال در آیات 8 و 9 سوره لقمان 
نیز اشاره کرده است:  »و طعام را در حالی که خود دوستش دارند به 
مسکین و یتیم و اسیر می خورانند. )و می گویند:( ما شما را به خاطر 

خدا اطعام می کنیم و هیچ پاداش و سپاسی از شما نمی خواهیم.«

انفاق از مالی که دوست داری
برخی افراد هم هســتند که با دادن لباس ها یا وسایل دست دوم و 
مستعمل به فقرا احساس می کنند با این کار خدمت بزرگی به این 
افراد کرده اند درحالی که در آیه92 سوره آل عمران به این موضوع هم 
اشاره شده که »لن تنالوا البر حتی تنفقوا مما تحبون؛ یعنی چیزی 
را که ارزش دارد به دیگــران بدهید نه چیزی را که می خواهی دور 
بیندازی.« اگر می خواهید به درجات بالا برسید چیزی را بدهید که 
مورد علاقه خودتان باشد و بتوانید از آن دل بکنید. چرا که هدف از 
انفاق تنها سیرشدن فرد فقیر نیست بلکه خوب شدن فرد انفاق کننده 
هم هست. بنابراین اگر وسیله مستعملی را به فقیری بخشیدی و او 
هم از سر ناچاری آن را قبول کرد این مسئله باعث رشد تو نمی شود.

انفاق در تنگدستی
اما اگر فردی از نظر اقتصادی در مضیقه بود و تمایل داشت تا انفاق 
کند باید چکاری انجام دهد؟ افراد تنگدســت نیز به مقدار توانایی 
می تواننــد در راه کمک به دیگران انفاق کننــد و انفاق منحصر به 

مال و ثروت نیســت بلکه هرگونه 
موهبت خدادادی را شــامل می شود؛ 

خواه مال و ثروت باشــد یا علــم و دانش یا 
مواهب دیگر، و به این ترتیب خداوند می خواهد روح 

گذشت و فداکاری و سخاوت را حتی در نفوس مستمندان جای 
دهد تا از رذائل اخلاقی فراوانی که از »بخل« سرچشمه می گیرد 
بر کنــار بمانند. آنها که انفاق هــای کوچــک را در راه خدا ناچیز 
می شمارند برای این است که هر یک از آنها را جداگانه مورد مطالعه 
قرار می دهند، وگرنه اگر همین کمک هــای جزئی را در کنار هم 
قرار دهیم و مثلًا اهل یک مملکت اعم از فقیر و غنی هر کدام مبلغ 
ناچیزی برای کمک به بندگان خدا انفاق و برای پیشــبرد اهداف 
اجتماعی مصرف کنند، کارهای بزرگی به وسیله آن می توانند انجام 
دهند، علاوه بر این اثر معنوی و اخلاقی انفاق بستگی به حجم انفاق 

و زیادی آن ندارد و در هرحال عاید انفاق کننده می شود.

انفاق های حکیمانه
حجت الاسلام محسن قرائتی درخصوص برخی انفاق های ساده و 
البته حکیمانه ای که می توان در زندگی انجام داد، معتقد است:  یاد 
دادن هنر به دیگران یکی از انفاق هایی است که می توان در زندگی 

انجام داد. ما بایــد یک عزم ملی 
داشته باشــیم که به هر جوانی یک 

مهارتی را هدیه کنیــم. چون وقتی فرد دیپلمه 
و لیسانســه ما بی مهارت هســتند، طلبه ما مهارت نداشته باشد 
توفیقش کم اســت. مثلا یک طلبه اگر مهارت نداشته باشد، فقط 
می تواند پیشنماز شــود. اما اگر مهارت کلاس داری داشته باشد، 
می تواند پای تخته سیاه برود و بچه ها را جمع کند. برایشان کلاس 
بگذارد. مهارت خنداندن داشته باشد می تواند بچه ها را با خنده های 
حکیمانه جذب کند. یا در پادگان ها می توان به سربازان حرفه ای یاد 
داد. او با تأکید بر اینکه در انفاق باید معتدل بود، می گوید: »در زمان 
پیامبر اکرم)ص( شخصی تمام اموالش را وقف کرد، پیغمبر فرمود: 
بسیار کار بدی کرده است. اگر به من می گفتید، اجازه نمی دادم او 
را در قبرستان مسلمان ها دفن کنید. پدر حق ندارد همه اموالش 

را وقف کند.« 
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تورهای 8روزه هندوســتان از 

ایران 21تــا 42میلیون تومان گردشگری
قیمــت دارند. در این شــرایط 
معــاون گردشــگری وزارت میــراث  فرهنگی، 
گردشگری و صنایع  دستی در دیداری که با ایرج 
الهی، سفیر ایران در هندوستان در محل معاونت 
گردشگری این وزارتخانه داشت پیشنهاد تشکیل 
بسته  عملیاتی هدفمند شــامل اقدامات اجرایی 
بخش دولتی و خصوصی بــرای تقویت تعاملات 

گردشگری ایران و هند را ارائه کرد.
برپایــی رویدادهــای مشــترک، حضــور در 
نمایشــگاه های گردشگر 2 کشــور، فعال کردن 
بخش خصوصی، به روزرسانی اسناد همکاری های 
دوجانبه و برگزاری نشست های B2B ارکان این 
بسته عملیاتی اعلام شــده و آنطور که علی اصغر 
شــالبافیان می گوید: آگاهی و شناخت بیشتر از 
فعالان گردشگری هندوستان نیز به  عنوان یکی 
از الزامات نفوذ در بازار گردشــگری هند مطرح 
است تا بر این اســاس به کارگیری ظرفیت های 
ســفارت ایــران در دهلی و سرکنســولگری ها، 
زمینــه معرفی بخــش خصوصی فعــال، افراد 
 معروف، تأثیرگذار و اینفلوئنســرها از آن کشور

 فراهم شود.
هندوســتان با بیش از یک میلیــارد جمعیت، 
۷میلیون گردشگر خروجی و 1۷میلیون گردشگر 
ورودی دارد و در ردیف 2۵کشــور برتر صنعت 
گردشــگری دنیا تا پیش از پاندمــی کرونا قرار 
داشــت. 14درصد جمعیت هندوســتان را نیز 

مسلمانان تشکیل می دهند.

خاموشی یک مسیر
نزدیک به 2 دهــه پیش، آگهی هــای تبلیغاتی 
سفر به هندوستان در صفحات نخست و داخلی 
روزنامه ها و جراید کشور به اندازه ای بود که دیگر 
همه با مثلث طلایی هند، آگــرا، جیپور و دهلی 
آشنا شده بودند. این تبلیغات درست در دوران اوج 
گردشگری خروجی ایران توانسته بود گردشگران 
زیادی از ایران به مقصد هندوســتان جذب کند. 
همان زمان مالزی و تایلند هــم 3 رقیب جدی 
هندوستان در تبلیغات گردشگری آن کشور در 
ایران بودند، اما به تدریج و ناگهانی بازار ســفر به 
هندوستان در ایران کمرنگ شد و رغبت ایرانی ها 
برای تماشای مثلث طلایی هند پایان یافت. مالزی 

هم حضوری بسیار کمتر از هندوستان در جریان 
گردشگری خروجی کشور در رســانه ها یافت و 
چراغ گردشــگری آن کشور از مســیر ایران نیز 

خاموش شد.
رغبت ایرانی ها برای سفر به هندوستان تا بدان جا 
افزایش یافته بود که حتی سریال مسافری از هند 
در ایران ساخته شد تا با توجه به تبلیغات گسترده 
سفر به هند در رسانه های ایران، گیشه سینماها 

را رونق دهد.
2 دهه قبل سفر به هندوستان تا ۵میلیون تومان 
هزینه داشت، اما حالا و همین دیروز بررسی های 
همشهری از بازار سفر و دفاتر خدمات مسافرتی 
مشخص کرد که ســفر به هندوســتان از 21تا 
42میلیون تومان برای ایرانی ها جهت 8روز سفر 

به آن کشور هزینه دارد.
ایران اما هیچ گاه چه آن زمان که تبلیغات گسترده 
سفر به هندوستان در کشور مثلث طلایی هند را 
به رخ ایرانی ها کشید و چه همین حالا که با گران 
شدن نرخ دلار و ارزان شدن ســفر به ایران، یک 
شب اقامت در یک هتل ۵ستاره برای گردشگران 
خارجی به زعــم برخی فعالان گردشــگری به 

اندازه قیمت یک همبرگــر در غرب هزینه دارد، 
گردشــگران هندی زیادی را به  خود ندیده که از 
مرزهای ورودی وارد کشور شوند و سری در سرای 

گردشگران ورودی به ایران پیدا کنند.
در چنین شرایطی، علی اصغر شالبافیان، معاون 
گردشگری کشــور در دیدار با ســفیر ایران در 
هندوستان در پی تلاش برای احیای دوباره مسیر 
گردشگری ایران و هند با تکیه بر تاریخ مشترک 

فرهنگی میان 2 کشور است.

مسافران هند کمتر از یک درصد
فروردین ماه سال 1400بود که آمار گردشگران 
ورودی به ایران در فاصله سال های 9۷و 98منتشر 
شد و در این آمار گردشگران ورودی از هندوستان 
به ایران در ردیف 11جدول گردشگران ورودی 
نشست. ســال 9۷تعداد 68هزار و 183گردشگر 
ورودی از هندوستان به ایران سفر کرده بودند که 
6۷صدم درصد از گردشــگران ورودی به ایران را 

شامل شدند.
ســال 98اما تنها تعداد اندکی به این آمار افزوده 
شدند و 68هزار و ۷66گردشگر هندی از مرزهای 

ایران وارد کشور شدند و نسبت به سال قبل از آن 
با ۷8صدم درصد از گردشــگران ورودی به ایران 
تعداد گردشگرانی که از هندوســتان وارد ایران 

شدند 11صدم درصد افزایش یافت.
این آمــار یعنی تعــداد گردشــگران ورودی از 
هندوســتان به ایران حتــی به یــک درصد از 
گردشگران ورودی به کشــور هم نرسیده است. 
شــاید همین احتضار در مســیر گردشــگری 
ایران و هند بود که معاون گردشــگری کشور را 
ناگزیر کــرد در دیدار با ایرج الهی، ســفیر ایران 
در هندوستان پیشــنهاد تشکیل بسته اجرایی و 
هدفمند راه اندازی مسیر گردشگری ایران و هند 

را ارائه کند.
سفارت هندوستان در تهران به همشهری اعلام 
کرده اســت که هیچ اطلاعی از پیشنهاد تشکیل 
بسته هدفمند توسعه گردشگر ایران و هندوستان 
ندارد و چون پیش از این دیدار سفارت هندوستان 
در تهران اطلاعی از پیشــنهاد جدید ایران برای 
توســعه تعاملات گردشــگری نداشــته است، 
نمی تواند درخصوص پیشنهاد معاون گردشگری 

کشور با همشهری صحبت کند. 

در جست وجوی مسافری از هند
معاون گردشگری و سفیر ایران در هند برای احیای مسیر مثلث طلایی با اولویت جذب گردشگران هندی به ایران تلاش می کند

 تصادفات، علت ۵۲درصد
از تلفات یوزپلنگ ها

۵0درصد تلفات حیات وحش و ۵2درصد تلفات یوزپلنگ 
آسیایی ناشی از تصادفات جاده ای بوده است.

مرضیه موســوی، کارشــناس پســتانداران گوشتخوار 
دفتر حفاظت و مدیریت حیات وحش ســازمان حفاظت 
محیط زیســت ضمن ارائه آماری از تلفات حیات وحش 
به ایســنا گفت: 38مورد برای تلفات یوزپلنگ آســیایی 
ثبت شــده که از این تعداد مرگ  19فرد بر اثر تصادفات 
 جاده ای بــوده و فقط مــرگ 8فرد آن مربــوط به جاده

عباس آباد است.
6 مورد در جاده یزد به کرمان و در منطقه کالمند- بهادران 
رخ داده است. یک مورد جاده بافق- بهاباد، یک مورد در 
جاده سنخواست- جاجرم در منطقه دره انجیر میاندشت، 
یک مورد در پناهگاه دربند راور در اســتان کرمان و یک 
مورد نیز در جاده نایبندان بوده است. نخستین مورد ثبت 
شده و قدیمی ترین آمار تلفات جاده ای یوز مربوط به جاده 

نایبندان است که در سال13۷8 اتفاق افتاده است.
موسوی توضیح داد: توران یک منطقه زادآور و زیستگاهی 
مهم برای یوزپلنگ است، به همین دلیل بیشترین تلفات 

در این جاده بوده است. 
سال ها قبل در جاده کالمند- بهادران نیز تلفات جاده ای 
یوز را داشــته ایم اما هم اکنون دیگر یــوز در آن منطقه 
نداریم که اگر داشــتیم به طور قطع تلفــات جاده ای هم 

وجود داشت. 
3 توله نابالغ که 2 مورد جنسیتی نامعلوم دارند، یک فرد 
توله یوز ماده، که اخیرا بر اثر تصادف تلف شد، 2 فرد یوز 
ماده، یک فرد یوز نر یک ساله، یک فرد یوز بالغ با جنسیت 
نامعلوم و یک فرد یوز 3 ســاله با جنسیت نامعلوم در این 
جاده براثر تصادف تلف شده اند؛ همچنین نخستین آمار 
ثبت شده تلفات یوز بر اثر تصادف، مربوط به جاده نایبندان 

در سال۷8 و متعلق به یک یوز نر است. 
گونه پلنــگ کمتر در معــرض تصادفات جــاده ای قرار 
می گیرد، با این حال 2۵درصد از تلفات پلنگ نیز مربوط به 
تصادفات جاده ای بوده است. پلنگ معمولا به دلیل خوردن 

سم، شکار یا عللی از این دست تلف می شود.
او در مورد ایمنی جاده ها گفت: وزارت راه باید برای ایمنی 
جاده ها اعتبارات لازم درنظر بگیرد و قبل از احداث جاده 
ملاحظات زیســت محیطی آن را درنظر بگیــرد. انتظار 
نداریم برای تمامی جاده ها چنین اقداماتی انجام شــود 
اما هم اکنون حتی در جاده عباس آباد که زیســتگاه یوز 
و گونه در معرض خطر انقراض ماســت موفق به احداث 
روگذر یا زیرگذر و ایمن سازی جاده برای عبور حیوانات 
نشده ایم. به عبارتی در حد همین جاده هم در مجاب کردن 

ارگان های ذیربط توفیق پیدا نکرده ایم.

محمدحسین بازگیر
رئیس دبیرخانه شورای ملی ایمنی زیستی 
براســاس گزارش هــای بین المللــی، حــدود 
۱۹۱میلیــون هکتــار از اراضــی کشــاورزی 
دنیا به شــكل تراریخته کشــت می شود که 
ســویا، پنبــه، ذرت و کلــزا از عمده تریــن این 
محصــولات اســت. ایــران صرفــا وارد کننده 
عمده محصولات و فرآورده های تراریخته در 
2 بخش غذای انسان و خوراک دام محسوب 
می شــود و تا امروز هیچ مجوزی برای کشت 
و رهاســازی محصــولات تراریخته در کشــور 

صادر نشده است. 

خبر روزنقل قول خبر

مســاحت کشــور در فــات مرکزی و 
حوضــه آبریــز زاینــده رود قــرار دارد. 
 ســد زاینــده رود آب شــرب بیــش از
۵ میلیون نفر و همچنین آب بخش 
کشــاورزی و صنایــع ســنگین حــوزه 
مرکــزی اصفهــان را تأمیــن می کند. 
هم اکنــون ذخیــره مخــزن ایــن ســد 
به زیــر خط قرمــز یعنــی ۱۹۴میلیون 
مترمکعــب )۱۶درصــد حجــم ســد( 

رسیده است.

50
درصد

آب شــیرین کشــور را جنگل هــای 
ایــن  می کننــد.  تأمیــن  زاگــرس 
جنگل هــا اکوسیســتم پایــداری از 
شــمال غرب تــا جنــوب غربــی ایران 
جلوگیــری  اســت.  کــرده  ایجــاد 
ازجملــه  ریزگردهــا  تشــدید  از 
کاربردهــای جنگل هــای زاگــرس 
است. غلظت توفان های ریزگرد در 
عراق ۴0 تــا ۵0 برابــر بیشــتر از ایران 
اســت اما همین جنگل ها از غلظت 

آن می کاهند.

 40 
درصد

عدد خبر

محمدعلی آقازیارتی
رئیس اداره میراث فرهنگی اراک

رقــم اعتبــار اختصاص یافتــه بــه عملیــات 
مرمتــی ســرای گلشــن بــازار تاریخــی اراک 
حدود ۴.۵میلیارد تومان پیش بینی شــده. 
تأمین اعتبــار این طــرح به عهده شــهرداری 
بافت تاریخی اســت و اجرای آن بــا نظارت و 
کارشناسی میراث فرهنگی از هفته آینده آغاز 
خواهد شد. بازار تاریخی اراک پس از گذشت 
200سال همچنان مرکز فرهنگی و اقتصادی 

اراک محسوب می شود.
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70درصد ایران درگیر خشکسالی است. اما در همین 
شــرایط نگران کننده که کارشناســان پیش بینی 
می  کنند، کشورهای خاورمیانه، هند، پاکستان، چین، 
افغانستان، ایران، شمال آفریقا و بخشی از آمریکای 
شــمالی و جنوبی در ۲۵ســال آینده با خشکسالی 
جدی و کاهش بــارش مواجه خواهند شــد، اهالی 
»خانیک« در دل کویر و با سختکوشی به تولید گیاه 
دارویی »سماق« ســرگرم هستند؛ گیاه ارزشمندی 
که علاوه بر اســتفاده به عنوان چاشــنی، این روزها 
مراحل تبدیل شدن به چند داروی صنعتی را هم در 

شرکت های دانش بنیان طی می کند.
ایران یکی از مهم ترین تولیدکننده های ســماق در 
جهان محســوب می شــود که علاوه بر جنگل هِای 
خــودرو، ۲07۲هکتار مزرعه ســماق بــه صورت 
دست کاشت هم دارد. خراســان رضوی، آذربایجان 
شرقی و کردستان مهم ترین استان های تولیدکننده 
سماق به صورت دست کاشت هستند، اما عنوان مهد 
سماق یا پایتخت سماق به روســتای »خانیک « در 
قلب گناباد در اســتان خراسان رضوی رسیده است؛ 
روستایی که صد در صد اشــتغال اش با این محصول 
ســازگار با خشکســالی می گذرد و حالا در تکاپوی 
راه اندازی صنایع تبدیلی و تولید سماق ارگانیک است.

بهترین سماق جهان 
خانیــک، روســتایی کوچک بــا 600خانــوار در 
30کیلومتری شــهر گنابــاد و در بخــش کاخک 
شهرستان گناباد اســت. خانیک که طبق تحقیقات 
صورت گرفتــه در دانشــگاه فردوســی مشــهد، 

با کیفیت ترین سماق جهان را تولید می کند.
از ۲07۲.۵هکتار مزرعه دست کاشــت ســماق در 
کل کشــور، بالاترین رتبه با 847هکتــار در اختیار 
خراسان رضوی است که اغلب در شهرستان گناباد و 

روستای خانیک کشت می شود.
دهیار روستای خانیک عمر سماق دست کاشت در این 
منطقه را حداقل مربوط به ۲00سال پیش می داند و 
توضیح می دهد در 3دهه گذشته روستاهای اطراف 
چون کلات، زیرجان و کاخک هم بوته سماق خانیک 

را برای کشت برده اند.
محمدرضا رحمتی، محور اقتصاد خانیک را ســماق 
می داند و به همشهری می گوید: سال های قبل بادام، 
گردو و زردآلود هم در این روســتا تولید می شد، اما 
این محصولات به دلیل خشکســالی و آفت از صرفه 
اقتصادی خارج شدند و حالا صد در صد مردم خانیک 

به تولید سماق مشغول هستند.
به گفته وی، شــرکت تعاونی روســتا هم از ۵، 6ماه 
پیش برای پودر و بسته بندی این محصول با اشتغال 
1۲نفر به صورت مستقیم مشغول به کار شد و با اجاره 
۵0هکتار زمین از منابع طبیعی در پی توسعه کشت 

این محصول است.
رحمتی مهم  ترین مشــکل اهالی را اراضی زیرکشت 

می داند که متعلق به منابع طبیعی اســت و از این رو 
درخواســت می کند ایــن اداره صدور مجــوز برای 

کشاورزان را تسهیل کند.

تسهیلات برای علاقه مندان
سماق سالی یک بار و آن هم در شهریور بار می دهد. 
میانگین تولید ســماق در هر هکتار تا 300کیلوگرم 
برآورد می شــود که هر کیلوگــرم آن ۵0تا 60هزار 
تومان به فروش می رســد؛ ۲4میلیون تومان درآمد 
هر هکتار محصول سماق است که اغلب ۵0درصد آن 
سهم کارگرانی است که در فرایند برداشت محصول 
از اراضی با شیب تند مشارکت می کنند و در نهایت 
با احتســاب هزینه های تولید 30درصد آن به عنوان 
سود خالص برای کشــاورز می ماند. اما آنچه سماق 
را در سال های اخیر به عنوان یک محصول ارزشمند 
مورد توجه قرار داده، مقاومت آن در برابر خشکسالی، 
کشــت به صورت دیم، ارزآوری و ارزش دارویی آن 
است؛ نکته ای که مجری طرح گیاهان دارویی وزارت 

جهادکشاورزی به آن اشاره می کند. 
حســین زینلــی از مجمــوع ۲07۲هکتار ســطح 
زیرکشــت این گیاه دارویی 1931هکتــار را دیم و 
141هکتار را آبــی اعلام می کند. او به همشــهری 
می گوید:  در روســتای خانیــک گناباد عــلاوه بر 
زمین های دست کاشــت عرصه های طبیعی هم در 
اختیار مردم قــرار دارد. به همین دلیــل آمار اعلام 
شده از سوی جهادکشــاورزی این شهرستان بالاتر 
از آمار وزارتخانه  اســت. طبق اعلام جهادکشاورزی 
گناباد، مجموع زیرکشت سماق در شهرستان گناباد 

13۵0هکتار و روستای خانیک 11۵0هکتار است. 
مجری طرح گیاهان دارویی وزارت جهادکشاورزی 
از ارائه تســهیلات به علاقه مندان کشت و تولید این 
گیاه دارویی، تکمیل زنجیره ارزش ســماق از سوی 
وزارت جهادکشــاورزی و تولید چند دارو از سماق 
در شرکت های دانش  بنیان را بخشی از اقدامات این 
نهاد برای توســعه و حمایــت از تولیدکنندگان این 
بخش می داند. زینلی تصریح می کند: تا چند ســال 
پیش کسی چندان ارزش ســماق را نمی دانست و 

به آن اهمیــت نمی داد و فقط مــردم محلی 
محصول را از رویشــگاه های خودرو 

برداشت می کردند، اما حالا علاوه 
بر بســته بندی در اندازه ها و 

انواع مختلف، موج صادرات 
هم بــه راه افتاده اســت و 
سماق آرام  آرام جایگاه خود 
را در صنایع فرآوری و غذایی 
باز می کنــد. او همچنین از 

کشــت ارگانیک محصول با 
کمک از ســوئیس در خانیک و 

پیگیــری برای ثبت ملــی و دریافت 
نشان جغرافیایی سماق نیز خبر می دهد.

سماق ارگانیک خانیک 
برداشت سماق از نیمه مرداد در روستای خانیک به 
پایان رسیده و حالا فرایند بسته بندی این محصول 
در حال انجام است. جشن محلی برداشت سماق هم 
به سیاق هر سال برگزار شده  و مدیر جهادکشاورزی 

شهرستان گناباد در تأیید صحبت های مجری طرح 
گیاهان دارویی وزارت جهادکشاورزی به همشهری 
می گوید: محصــول ارگانیک روســتای خانیک از 
اتحادیه اروپا گواهی دریافت کرده  و به کشــورهای 
مختلف ازجمله روسیه، آلمان، فرانسه و کشورهای 
حوزه خلیج فارس صادر می شود. رمضانعلی قاسمی 
با اشاره به اشتغال 600خانوار روستا در تولید سماق 
تصریح می کند که ســماق این شهرستان به صورت 
کاملا طبیعی و بدون ســم و کود کشاورزی پرورش 
می یابد و تولید می شود، طعم و بوی مطبوع و 

رنگ مناسبی دارد.

  
خانیک، مهد ســماق ایران 
و محل تولید مرغوب ترین 
ســماق جهــان اســت؛ 
محصولی که این روزها بازار 
خود را در کشورهای اروپایی 
پیدا کرده و همیــن موضوع 
موجب شده است تا اهالی روستا 
به فکر درآمدزایی بیشتر از آن بیفتند.

شرکت تعاونی روستا با همت باغداران روستای 
خانیک، دهیاری و شــورای اسلامی، شرکت تعاونی 
باغداران چهارفصل خانیک تشــکیل و با راه اندازی 
کارگاه فرآوری، محصول تولید شــده از کشاورزان 
را خریداری و پس از فرآوری و بســته بندی به بازار 
مصرف عرضه می کند. این شــرکت تعاونی بیش از 
100ســهامدار دارد و حالا با راه اندازی آن، برخلاف 
سال های گذشته صفر تا صد فرایند تولید محصول 
از برداشت، فرآوری، بسته بندی و صادرات در داخل 
روستا انجام می شــود. اهالی امیدوارند در سال های 
آینده ســس ســماق و انواع گیاهان دارویی بر پایه 

سماق را هم تولید کنند.

سماق؛ نوشداروی دانش بنیان
سماق به دلیل مقاومت در برابر خشکسالی، صادرات، ارزآوری و تولید دارو   در 13 استان کشور کشت می شود

 بازگشت زائران 
تا آخر هفته ادامه دارد

موج بازگشت زائران اربعین به کشور از مرزهای 6گانه  همچنان 
ادامه دارد. آخرین آمارها نشــان می دهد که حدود 90درصد 
زائران به کشــور و تا حدود 80درصد آنها به شــهرهای مبدا 
بازگشته اند. می توان گفت: مهران، همچنان پرترددترین مرز در 

میان مرزهای اربعینی کشور، در استان ایلام است.
 به گفته مسئولان محلی، موج بازگشت از این مرز تا پایان هفته 

ادامه دارد.

بازگشت بیش از 3میلیون زائر 
به گزارش همشــهری، دبیر ســتاد مرکزی اربعین می گوید 
براساس آمار تا صبح روز گذشته )دوشنبه ۲8شهریور( 3میلیون 
و 461هزار نفر زائر از مرزهای کشــور خارج و 3میلیون و6هزار 
نفر وارد کشور شــده اند. مجید میراحمدی توضیح می دهد که 
با همکاری شرکت های اتوبوسرانی بخش خصوصی، نیروهای 
مسلح، سپاه و بخشی از وزارتخانه ها، حدود10هزار اتوبوس در 

حال انتقال زائران به شهرهای مبدا هستند.
به گفته او، برای نخستین بار میزان ماندگاری زائران در ورود به 

کشور، به کمتر از نیم ساعت تغییر پیدا کرده است.

نظافت مهران، 2هفته بعد از تخلیه
استاندار ایلام با بیان اینکه روز گذشته بیش از۵0 هزار زائر از مرز 
بین المللی مهران وارد کشور شده اند، می گوید: هم اکنون موج 
ورود زائران به کشــور چندین برابر خروجی آنها در پایانه های 
مرزی است. حسن بهرام نیا با بیان اینکه امکانات لازم در پایانه 
مرزی مهران برای انتقال زائران به مکان اقامت شان فراهم است، 
می افزاید: زائرانی که با خودروهای شخصی خود به محل اقامت 
بازمی گردند، به علت اینکه بیشتر تصادفات به علت خواب آلودگی 
و خســتگی راننده است، در حالت خســتگی و خواب آلودگی 
رانندگی نکنند. به گفته وی، موکب هِــای ایلام همچنان برای 
پذیرایی از زائران فعال هستند. در ســطح شهر نیز مکان های 

مناسبی برای استراحت زائران در نظر گرفته شده است.
شــهردار مهران هم با بیان اینکه موج بازگشت زائران کماکان 
ادامه دارد و شهر مهران به طور کامل تخلیه نشده است، توضیح 
می دهد: فعلا امکان نظافت گسترده شهر وجود ندارد و نظافت 
کامل شهر مهران بعد از خروج همه زائران حدود ۲ هفته زمان 
می برد. محمد نادعلی پور با بیان اینکــه 60درصد خودروهای 
شخصی مستقر در مهران، این شهر را به مقصد استان های خود 
ترک کرده اند، می افزاید: این روند تا پایــان هفته جاری ادامه 

خواهد داشت.
به گفته وی، حجم اصلی نظافت شهر مهران در کوچه ها و داخل 
محله هاست که با خروج ماشین زائران توسط نیروهای شهرداری 

مهران انجام خواهد گرفت.

رکوردشکنی در خوزستان
حدود یک میلیــون و ۵77 هزار زائر از مرزهای خوزســتان به 
عتبات عالیات مشرف شدند. این خبر را استاندار خوزستان اعلام 
می کند و توضیح می دهد: تعداد زائرانی که امسال عازم عتبات 
عالیات شده اند نسبت به سال های گذشته بی سابقه بوده و رکورد 

جدیدی از این نظر به دست آمده است. 
صادق خلیلیان، روند بازگشــت زوار به کشــور را روان اعلام 
می کنــد و می افزاید: مواکــب همچنان از زائران بازگشــتی، 
 پذیرایی لازم را می کنند تا همه آنها بدون مشکل به استان های 

خود بازگردند.
به گفته وی، امکانات موردنیاز برای انتقال زائران به شــهرهای 
داخلی استان خوزســتان و همچنین شهرهای مختلف کشور 

فراهم شده است.

  
 از زمان آغاز بازگشــت زائران اربعین حســینی، 14هزار زائر 
نیز از مرز تمرچین در آذربایجان غربی وارد کشــور شده اند و 
مســئولان این اســتان پیش بینی می کنند که موج بازگشت 
زائران تا 31شــهریور از این مــرز تداوم خواهد داشــت. بنابر 
اعلام سرپرســت فرمانداری قصرشــیرین در استان کرمانشاه 
هم از ابتدای بازگشــایی مرز رســمی خســروی در ۲3مرداد 
 امســال تاکنون ۵00هــزار نفر از زائــران اربعیــن از این مرز

 تردد کرده اند.
به گفته محمد حیدری، از مجموع ترددها از مرز خسروی حدود 
300هزار نفر از زائران عازم عراق شده اند و حدود ۲00هزار نفر 
نیز از این گذرگاه به کشور بازگشتند. در باشماق استان کردستان 
هم گرچه آمار تردد پایین تر بــوده، ولی ورود زائران بدون هیچ 

مشکلی در جریان است.

مدیــرکل راهــداری و حمل ونقــل جــاده ای 
استان سیستان و بلوچســتان از تردد یک 
میلیــون و ۵۶۲هزارو۸۶۹ دســتگاه وســیله 
نقلیــه در محورهــای مواصلاتــی شــمال 
استان خبرداد که نســبت به مدت مشابه 
ســال گذشــته به میزان ۶۱درصــد افزایش 
داشته است. به گزارش ایسنا، ایوب کرد، 
افزود:این میزان تردد، توسط ۴۰دستگاه 
تردد شمار در محورهای مواصلاتی شمال 

استان ثبت شده  است.

61
درصد

روســتاهای  در  آبرســانی  طرح هــای 
محــروم اســتان بوشــهر توســط قــرارگاه 
محرومیت زدایــی امــام حســن مجتبی)ع( 
ســپاه پاســداران انقــلاب اســلامی بــا 
ســرمایه گذاری ۷۰۰میلیــارد تومــان اجــرا 
می شــود. به گــزارش تســنیم، ابوالحســن 
عالــی مدیرعامــل شــرکت آب و فاضــلاب 
استان بوشهر اظهار داشــت: در چارچوب 
این قرارداد بــه ظرفیت 3۰هزار مترمکعب 
مخــزن ذخیــره آب در روســتاهای اســتان 

بوشهر احداث می شود.

700
میلیارد

؟؟؟؟؟؟؟؟

؟؟؟؟

هدایت مسیر آب های 
زیرزمینی  رختشویخانه زنجان 

شناسایی مسیر آب های زیرزمینی و هدایت آب های 
سطحی به فاضلاب شهری در محدوده رختشویخانه 

زنجان انجام می شود. 
به گزارش همشهری، معاون عمرانی استاندار زنجان 
گفت: راه حل های موقتی دیگر پاســخگوی مناسبی 
برای رفع مشــکلات مجموعه رختشــویخانه نیست. 
سید محمدشعاعی ادامه داد: شبکه انتقال موقتی که 
آب های زیرزمینی از بنای رختشویخانه به بیرون ایجاد 

شده ناکارآمد است. 
رفع کامل خطر نفوذ آب و رطوبت در بخش هایی از این 
بنای تاریخی نیازمند احیای قنات های ضلع شــرقی 
بنا اســت. شــرکت آب و فاضلاب اجرای پروژه های 
جمع آوری فاضلاب در این منطقه را با اعتباری افزون 
بر ۲00میلیارد ریال در اولویت قرار داده است. از سال 
گذشــته نیز کانال های آب و فاضلاب شهری توسط 

شهرداری  در حال لایروبی است.

عدد خبر

 خبر

پیگیری 

سیده زهرا عباسیگزارش
خبرنگار 

مشارکت جوانان روستا
جوانان روستای خانیک، دستگاهی طراحی کرده و ساخته اند که قادر است علاوه بر جداسازی دانه 
از چوب خوشه، پودر سماق را از هسته جدا کند که تمام استانداردهای محصول تولیدی را داشته 

باشد و فقط پودر خالص سماق در مراحل بعد وارد دستگاه های بسته بندی شود. 
مکث

آذربایجان شرقیعکس خبر

برداشت بادام درختی و پسته در مرند

کار برداشت بادام درختی و پسته در شهرستان مرند استان 
آذربایجان شرقی از دهه اول شهریور آغاز و تا اوایل مهر 

ادامه دارد. شهرستان مرند دارای رتبه اول تولید پسته در 
شمال غرب کشور است و بخش یامچی به عنوان قطب اصلی 

کشت طلای سبز محسوب می شود. ارقام غالب پسته در 
شهرستان مرند اکبری، احمدآقایی، کرامتی، کله قوچی، 

اوحدی و... بوده که از مرغوبیت و بازارپسندی خوبی 
برخوردارند. این شهرستان یکی از قطب های تولید بادام در 

کشور نیز هست. عکس: تسنیم / مینا نوعی

جغرافیایکشتسماقدرایران

سماق علاوه بر ایران 
در غرب آسیا و شرق 
آفریقا و آمریکای 
شمالی هم می روید. 
در ایران هم  ۱3 استان 
تولیدکننده سماق 
هستند که علاوه بر 
رویشگاه های طبیعی 
و منابع طبیعی، 
زمین های کشاورزی 
را هم به تولید 
محصول دست کاشت 
اختصاص داده اند.

847هکتار
خراسان رضوی

649هکتار
آذربایجان غربی

32هکتار
همدان

5هکتار
قزوین

352هکتار
کردستان

120هکتار
آذربایجان شرقی

2هکتار
فارس

یکهکتار
سمنان

60هکتار
خراسان جنوبی

3هکتار
اصفهان

0.5هکتار
کرمانشاه-مرکزی

0.5هکتار
کهگیلویه و بویراحمد

سهم استان ها از سطح زیرکشت سماق  سطح زیرکشت سماق در کشور ۲۰۷۲ هکتار

سیستان و بلوچستان

بوشهر

زنجان

یم
سن

س: ت
 عک

ن/
یرا

ق ا
سما

د 
مه

ک-
خانی

ی 
ستا

رو

1931
هکتار

کشتدیم

141
هکتار

کشتآبی
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تازه ترین گزارش پژوهشکده پولی و 

گزارش
بانکی نشان می دهد سطح تولیدات 
صنعتی در مرداد ماه امسال نسبت به 
مرداد سال قبل 6.7درصد رشد کرده 
که این میزان رشــد در یک سال گذشته بی سابقه بوده 
است. این برای ســومین ماه متوالی است که شاخص 
تولیدات صنعتی با رشــد مواجه می شــود. به گزارش 
همشهری، در شرایطی که از ابتدای سال گذشته حجم 
تولیدات صنعتی وارد یک دوره نزولی شده بود، آمارها 
نشان می دهد از خردادماه امسال میزان تولید صنعتی 
روندی رو به رشــدی داشــته و ســطح تولید و فروش 
کارخانه های صنعتی بهبود یافته است. تازه ترین گزارش 
پژوهشکده پولی و بانکی نشان می دهد شاخص تولیدات 
صنعتی شرکت های بورس در مرداد ماه نسبت به مدت 
مشابه سال قبل 6.7درصد رشد کرده که این میزان رشد 
در یک سال گذشته بی سابقه بوده است. این برای سومین 
ماه متوالی است که شــاخص تولیدات صنعتی روندی 

مثبت دارد.

صنایع برتر
آمار ها نشان می دهد بیشترین رشد تولیدات صنعتی در 

مرداد ماه امسال مربوط به صنعت خودرو بوده است. طبق 
گزارش بازوی پژوهشی بانک مرکزی، تیراژ تولید صنعت 
خودرو سازی  در مرداد ماه امسال نسبت به مدت مشابه 
سال قبل 22.1درصد رشد کرده، این رقم در چند سال 
اخیرکم سابقه بوده است. شاخص تولیدات صنعت خودرو 
در تیر ماه امسال نیز 16درصد افزایش یافته است. بعد از 
صنعت خودرو بیشترین رشد مربوط به گروه ماشین آلات 
و تجهیزات بود که محاسبات نشــان می دهد شاخص 
این گروه در مرداد امسال در مقایسه با مرداد سال قبل 
19.6درصد افزایش داشته است. سطح تولید این گروه 
نیز در تیرماه 16.5درصد رشــد کرده بود. بعد از این دو 
صنعت، طبق آمار های پژوهشکده پولی و بانکی، بیشترین 
رشد به صنعت نساجی مربوط بود که در مرداد ماه امسال 

17.7درصد افزایش داشته است.
از جمله نکات مهم به شــاخص تولیدات صنعتی رشد 
تولید گروه محصولات شیمیایی مربوط است که رشدی 
بالای 3درصد داشــته، این صنعت که عمدتا شــامل 
تولیدکننده های محصولات پتروشیمی است ازجمله 

بزرگ ترین صنایع حال حاضر اقتصاد ایران است.
رشد صنعت فلزات اساســی نیز در مرداد ماه همچون 
تیر ماه در محدوده 8درصد بوده و عمده ترین دلیل رشد 

تولیدات این صنعت افزایش سطح تولید در کارخانه های 
تولید فولاد بوده است.

آمار های مربوط به شاخص تولیدات صنعتی شرکت های 
بورس همچنین نشان می دهد رشد تولید شرکت های 
صادرات محور نیز بعد از 22ماه از سایر شرکت ها پیشی 
گرفته است. از آبان1399 تا خرداد ماه امسال میزان تولید 
صنایع صادرات محور از رشد تولید سایر صنایع پایین تر 
بود و حتی در اردیبهشت امسال به طور قابل ملاحظه ای 

کاهش یافته بود.

میزان فروش صنایع
پژوهشــکده پولی و بانکی همچنین با محاسبه میزان 
موجودی انبار کارخانه های صنعتی اعلام کرده ســطح 
فروش تولیدات صنعتی افزایش یافته، این روند نشــان 
می دهد سطح تقاضا افزایش یافته است. طبق این گزارش 
در 3ماه اخیر یعنی به فاصله ماه های خرداد تا مرداد ماه 
نرخ رشد فروش شرکت ها بیشتر از نرخ رشد تولیداتشان 
بوده و همین موضوع باعث شــده موجــودی انبار این 
شرکت ها کاهش یابد. این کاهش قابل توجه در موجودی 
انبار همزمان با رشد مثبت تولید نشان می دهد تقاضا برای 
محصولات صنعتی افزایش قابل توجهی داشته است. با 

این حال باید توجه کرد بخــش قابل توجهی از کاهش 
در موجودی انبار کارخانه ها در 3ماه گذشته به کاهش 
موجودی انبار شرکت های خودرو سازی  مربوط بوده زیرا 
شرکت های خودرو سازی  در این مدت بخش زیادی از 
خودرو های ناقصی را که در پارکینگ ها باقی مانده بود، 
بعد از تکمیل قطعات فنی تحویل مشــتریان داده اند. 
طبق گزارش های موجود، از خرداد امسال تاکنون رشد 
فروش شرکت های خودروساز به طور قابل توجهی از رشد 
تولیدشان پیشی گرفته و همین موضوع باعث کاهش در 
موجودی انبار این شرکت ها تا سطح 28درصد شده است. 
صنعت خودرو در چند سال اخیر به دلیل محدودیت هایی 
که در واردات خودرو وجود داشت با مازاد تقاضا روبه رو 
بوده و همین موضوع زمینه ساز رشد تولید و فروش این 
صنعت در چند ماه گذشــته شده اســت. یکی دیگر از 
صنایعی که در مرداد امســال موجودی انبارش به طور 
قابل ملاحظه ای کاهش یافته، صنعت دارو سازی  است 
که با 6.6درصد کاهش مواجه شده است. این آمار نشان 
می دهد میزان فروش شــرکت های داروساز نیز با رشد 
مواجه شده است. طبق داده های موجود، موجودی انبار 
کارخانه های داروسازی در فاصله خرداد تا مرداد امسال 

8.4درصد کمتر شده است.
در گروه محصولات شیمیایی نیز که در 2ماه ابتدای سال 
میزان تولید و فروش کاهش یافته بود سطح تولید افزایش 
یافته، اما همچنان ســطح فروش تغییر چندانی نکرده 
است و موجودی انبار این شــرکت ها همچنان افزایش 
نشــان می دهد. به طور کلی زمانی که فروش شرکت ها 

افزایش می یابد موجودي انبار شرکت ها کاهش می یابد.

رشد 6/7درصدی تولید صنعتی 
 حجم تولیدات صنعتی در مردادماه برای سومین ماه متوالی افزایش یافت

قیمت جدید تخم مرغ در میادین

درحالی که قیمت هر شــانه 30عددی تخم مرغ در ســطح 
شهر به 95هزار تومان رسیده در میادین میوه و تره بار قیمت 
82هزار تومان برای این محصول تعیین شده است. نرخ نامه 
جدید میادین میوه و تره بار شهرداری نشان می دهد هر کیلو 
تخم مرغ سفید و قهوه ای در این مراکز خرید با قیمت مصوب 
39.800تومان عرضه می شود و بسته بندی های 30عددی 
و کمتر نیز بــا نرخ هایی پایین تر از انواع شــرکتی به فروش 

می رسند.

قیمت در میادین

کیلوگرم/ تومان

میادین

سوپرمارکت

هرکیلو 
غیربسته بندی

39.800

بسته بندی 
۲۴عددی

70.000

بسته بندی 
۳۰عددی

82.000

بسته بندی 
۲۰عددی

60.000

بسته بندی 
۹عددی

25.000
بسته بندی 

۶عددی

17.000
بسته بندی 

۱۵عددی

42.000

تالار شیشه ای

فروش حقوقی

فروش حقیقی

392

589
1695

1498

خرید  حقوقی

خرید  حقیقی

ارقام به میلیارد تومان

1.379

1.378

1.377

1.376

1.375

1.374

1.373

روند شاخص  كل بورس تهران در روز گذشته
ارقام به هزار واحد

شاخص کل بورس تهران در مبادلات دیروز 4هزارو 96واحد، معادل 
0.30درصد نزول کرد و به یک میلیون و 373هزارو 821واحد رسید. 

شاخص کل هم با 1698واحد افت به 400هزار و 212واحد رسید.

ترکیب دیروز معاملات بازار سهام

در مبادلات دیروز بازارسهام، سهامداران حقیقی هزارو 498میلیارد تومان 
سهام خریدند اما در مقابل حجم فروش سهامداران حقیقی به هزارو 
695میلیارد تومان رسید. سهامداران حقیقی دیروز 197میلیارد تومان 

نقدینگی از بازار سهام خارج کردند.

ارزش بازار سهام

ارزش کل سهام شرکت های حاضر در بورس و فرابورس 
درمبادلات دیروز 18هزارمیلیاردتومان نزول کرد و به 6192هزار 
میلیارد تومان رسید. ارزش دلاری کل بازار سهام ایران »بورس 
و فرابورس«با توجه به اینکه هردلار آمریکا دیروز در بازار آزاد 

در محدوده 31هزار و 730تومان دادوستد شد، هم اکنون 
معادل 195میلیارد و 150میلیون دلار است.

6300
6280
6260
6240
6220
6200
6180
6140

21 شهریور 22 شهریور 23 شهریور 27 شهریور 28 شهریور

ارقام به هزارمیلیاردتومان

در مبادلات دیروزبازارسرمایه، قیمت سهام 164شرکت 
رشد و 451شرکت کاهش یافت. قیمت سهام 

18شرکت هم تغییر نکرد.

ارقام به درصد
تراز صعود و نزول در بازار سهام

صعود
نزول

3بدون تغییر
71

26

نوسان قیمت خرما
قیمت خرما در 4ماه گذشــته افزایشی بوده است. به 
گزارش همشهری از اردیبهشت تا شهریور 1401قیمت 
خرما با درصدهای مختلفی افزایــش یافته و بعضی 
برندها تا 60درصــد گران شــده اند. در اغلب برندها 
تغییرات قیمت بین 20تا 30درصد بوده است. قیمت 
خرمای مضافتی به عنــوان پرمصرف ترین نوع خرما 

کیلویی 110هزار تومان است.
قیمت ها به تومان

 اردیبهشت
شهریور

58.500تندیس
75.000

فروردین
بهمن

57.500رایان
70.000

فروردین
بهمن

48.000خشکپاک
77.000

فروردین
بهمن

53.000پارسان
69.000

مضافتی ۶۰۰ گرمی

58۰گرمی

پیارم- 21۰گرمی

زاهدی 5۰۰ گرمی

فروردین
بهمن

72.000مروارید سیاه
73.000 مضافتی ۶۰۰ گرمی

نرخ رشد تولید صنایع منتخب - ارقام به درصد

نام صنعت
تیر 

14۰1
مرداد 
14۰1

1۶22.1خودرو سازی 

1۶.519.۶ماشین آلات و تجهیزات

12.117.7منسوجات

88.5فلزات اساسی

5.35.9کانی غیرفلزی

۰.15.2فرآورده های نفتی

3.44.7لاستیک و پلاستیک

2.33.5-محصولات فلزی

3.93.2صنایع شیمیایی

۰.91.7دارو سازی 

2.2-۶.4-دستگاه های برقی

۶.8-8.2-صنایع غذایی

12.2-11.5محصولات کاغذی



گروه دوازده در 

وین!
بخش مهمی از ترکیب ایران را در جام جهانی، 

لژیونرها می سازند و بخش مهمی از این 
لژیونرها نیز در کشورهای اروپایی توپ می زنند

   طلایی بودن یا نبودن این نســل از تیم ملی، 
مسئله ای اســت که با گذر زمان مشخص خواهد 
شد. اینکه آیا در آستانه جام جهانی قطر با بهترین 
تیم ملی ایران همه ادوار این جام روبه رو هستیم یا 
نه، تردیدی است که زمان به آن پاسخ می دهد. با 
این حال در یک مورد شــکی وجود ندارد. اینکه 
تجربه بین المللی این تیم از همه تیم های ملی در 
دوره های قبلی حضور ایران در جام جهانی بیشتر 
است. البته که قبلا تیم ملی با ستاره های بزرگی 
مثل دایی و کریمی راهی جام جهانی شده اما این بار 
تعداد لژیونرها در تیم ملی، حتی از تعداد مهره های 
شاغل در لیگ برتر بیشتر شده است. بخش مهمی 
از ترکیب ایران را در جام جهانی، لژیونرها می سازند 
و بخش مهمی از این لژیونرها نیز در کشــورهای 
اروپایی تــوپ می زننــد. 12بازیکن شــاغل در 
لیگ های اروپایی، به اردوی اتریش دعوت شده اند 
و خودشان را به تیم کارلوس کی روش رساند ه اند. 
ستاره هایی که این روزها سرشار از انگیزه هستند 
و آماده انفجار در قطر به نظر می رسند. نمایش های 
این روزهای لژیونرهای اروپایی تیم ملی، این انگیزه 
را به وضوح آشکار می کند. آنها آماده می شوند تا 
یکی از مهم ترین نقاط عطف دوران فوتبال شان را 
پشت سر بگذارند. آنها ضامن شلیک را کشیده اند 
و می خواهند در قطر، مهارنشدنی باشند. همه این 
پسرها آماده اند تا بهترین نســخه از خودشان را 
مهیای حضور در جام جهانی کنند. شاید آنها در 
کنار هم، نخســتین صعود تاریخ ایران به مرحله 

حذفی جام را نیز رقم بزنند.
    مهدی طارمی در گذشته هم امید اول ایران 
برای جام جهانی قطر بود. یک ستاره آماده که از 
ساده ترین موقعیت ها زیرکانه ترین گل ها را بیرون 
می کشد. خیلی ها نگران بودند که اختلاف نظر با 
سرمربی قبلی، استارت های انفجاری مهدی را 
در جام جهانی خنثی کند اما او حالا در تیم ملی 
زیرنظر مربی محبوبش به میدان می رود و بعد از 
درخشش خیره کننده در پورتو، به زدن نخستین 
گل در جام جهانی فکر می کند. مهدی در قطر، 
یک ســتاره مهم برای فوتبال ایران خواهد بود؛ 
بازیکنی که با زدن یک گل حساس برای پورتو 
روبه روی اســتوریل، خودش را بــه اردوی تیم 
ملی رسانده و البته با چند سؤال جنجالی درباره 

شیرجه زدن نیز روبه رو شده است. 
   کریم انصاری فرد هم بازگشــت به تیم ملی 
بعد از غیبت در 2اردو را با زدن نخســتین گل 
برای اومانیا در فوتبال قبرس جشن گرفته است. 
علیرضا جهانبخش که ایــن اواخر کاپیتان تیم 
ملی هم شــده، تحول مهمــی را در هفته های 
گذشته تجربه کرده اســت. او که از شروع فصل 
نیمکت نشین فاینورد به شــمار می رفت، اواخر 
هفته گذشته با زدن 2گل برای تیمش، دومین 
بازیکن برتر هفته لیگ اروپا شد و اوایل این هفته 
در ترکیب ثابت فاینورد روبــه روی آیندهوون 
قرار گرفت و پــاس گل داد. ســردار آزمون هم 
اگرچه از نیمکت جدا نشــده و به ترکیب ثابت 
لورکوزن نرسیده اما با زدن یک توپ به تیر دروازه، 
آمادگی اش را به مربی تیم نشــان داده اســت. 
برخورد صمیمانه او با کی روش در بازگشــت به 
اردو، نشان می دهد که همه تمرکز این بازیکن 

روی درخشش در قطر استوار شده است.
   شاید در ماه های گذشته هیچ بازیکنی در تیم 
ملی به اندازه صادق محرمی تحت فشــار نبوده 
است. بازیکنی که حضور ثابتش در ترکیب تیم 
اسکوچیچ، همواره با انتقادهایی روبه رو می شد. 
جدایی اسکو از تیم ملی نه تنها انگیزه های صادق را 
از بین نبرد، بلکه او را حریص تر هم کرد. دو حضور 
ثابت و دو نمایش درخشــان در لیگ قهرمانان 
روبه روی چلسی و میلان، نشان داد که محرمی 
در قواره های بازی برای تیم ملی هست و می تواند 
یکی از نفرات کلیدی ایران در جام جهانی باشد. 
برخلاف صادق، میلاد محمدی بازیکن موردعلاقه 
اسکوچیچ نبود. او و احسان حاج صفی این روزها 
یکی در میــان برای ا.ا.ک آتن یونــان به میدان 
می روند و شانس خوبی برای حضور در جام جهانی 
نیز دارند. امیر عابدزاده که همچنان مرد شماره 
یک دروازه پونفرادینا محسوب می شود، رقابت 
ســختی با علیرضا بیرانوند در تیم ملی خواهد 
داشت و مجید حسینی که در کایسری اسپور به 
یک وزنه دفاعی تبدیل شده، هر کاری می کند تا 

جایگاه سابقش در تیم ملی را پس بگیرد. 
   اوضاع در رده باشگاهی برای سعید عزت اللهی 
و علی قلی زاده، مطابق میل شــان پیش نرفته 
اما این دونفر امیدوارند که با درخشــش در جام 
جهانی، پیشــنهادهای بزرگ تــر و جذاب تری 
به دست بیاورند. ســامان قدوس هم همچنان 
جایی در ترکیب اصلی برنتفورد ندارد اما ظاهرا 
کی روش نگاه ویژه ای برای جــام جهانی به این 

بازیکن دوخته است.
   وین در این سال ها، همیشه شهر مهمی برای 
ایران بوده اســت. جایی که نشســت های مهم 
سیاسی در آن برگزار شده و حالا تیم ملی در این 
شهر، خودش را برای حضور در جام جهانی آماده 
می کند. چشم هواداران این تیم بدون مرزبندی 
بین نفرات، به تک تک ستاره ها دوخته شده اما 
ستاره های شاغل در اروپا به کمک تجربه ای که 
دارند، می توانند ایران را از گذرگاه ســخت جام 

جهانی عبور بدهند.
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جایی برای عیسی هست؟
آل کثیر برای بازگشت  به پرسپولیس کار سختی 

در پیش دارد. به نظر می رسد سرخ  ها اشتیاق 
چندانی برای تمدید قرارداد با او نداشته باشند

وینیسیوس در دربی مادرید موفق به گلزنی 
نشد اما رئالی ها به خاطر او پیروز 

شدند و مثل او شادی کردند

طلای بی رحمانه رحمانبه خاطر وینی
شب آخر مسابقات جهانی می  توانست 

 3مدال رنگارنگ برای ایران داشته باشد ولی 
با طلای رحمان و نقره اطری به پایان رسید
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علي نعمتي، مدافع پرسپوليس اميدوار است تيمش 
در پايان ليگ با کمترين گل خورده قهرمان شود
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در 70 سالگی، کمی دیر نیست؟

صمد آقا در مسیر اعاده حیثیت

لابد انتظار داشتید به جام جهانی هم برسد!

این روزها که لیگ تعطیل اســت، 
پیشکسوتان فرصت بیشتری برای 
اظهارنظر پیــدا کرده اند و بخش 
زیــادی از محتوای رســانه ها را 
مصاحبه های آنان تشکیل می دهد. 
تقریبا همه بازیکنان سابق پرسپولیس، 
استقلال و پاس یک دور در مورد کی روش مصاحبه کرده اند.  
مرتضی کرمانی مقدم گفته: »کی روش باید شــجاع باشد و 
دفاع اتوبوسی را کنار بگذارد.« خود این عبارت دفاع اتوبوسی 
به اندازه کافی بحث برانگیز است  اما حتی اگر بخواهیم فرض 
کنیم دست برداشتن از این شیوه در جام جهانی به سود ماست، 
آیا 70ســالگی برای تغییر رویه کمی دیر نیست؟ خوب یا بد، 
کی روش همه عمرش را اینطوری فوتبال بازی کرده. او رکورد 
رسیدن مسابقات به وقت اضافه را در تاریخ جام ملت های آفریقا 

شکست؛ بعد انتظار دارید ناگهان سیستمش را هجومی کند؟

تیم ملی جوانان ایران با هدایت صمد 
مرفاوی به سمت جهانی شدن پیش 
می رود. فعلا و در گام نخست، این 
تیم با 3 پیروزی برابر قرقیزستان، 
برونئی و امارات، بــه مرحله نهایی 
مسابقات قهرمانی آســیا صعود کرد. 
مســابقات نهایی سال 2023با شــرکت 16تیم در ازبکستان 
برگزار می شود و 4 تیم برتر راهی جام جهانی می شوند. ایران از 
سال 2017به بعد موفق به حضور در مسابقات جهانی در این رده 
سنی نشده و کسب چنین موفقیتی می تواند بسیار مهم باشد. 
این، یک چالش خوب برای صمد مرفاوی هم هست؛ کسی که 
مدام به سوزاندن و تشخیص ندادن استعدادهای بزرگ متهم 
می شود، از رینالدو تا هنریک میختاریان که البته صمدآقا این 
دومی را اصلا قبول ندارد. ببینیم 4 تا فوتبالیست خوب از این 

تیم بیرون می دهی یا نه، جناب مرفاوی!

عجیب ترین شــایعه فوتبالی که این 
چند روز شنیدید چه بوده؟ اجازه 
بدهید کمک تان کنیــم؛ مربوط 
می شــود به یورگن لوکادیا. بله، 
شــاید باور نکنید، اما بعــد از چند 
درخشش ابتدای فصل مهاجم هلندی 
پرسپولیس، شایعه کرده اند ممکن است او برای تیم ملی ایران 
به میدان برود. در مورد این شایعه از خود لوکادیا پرسیده اند و 
او هم جواب داده: » نه، فکر نمی کنم قانون اجازه بدهد چنین 
کاری انجام بدهم. ضمن اینکه من پاسپورت ایرانی هم ندارم!« 
بعضی مواقع آدم نمی داند این شایعات دقیقا از کجا می آیند؟ لابد 
شایعه پردازان گرامی انتظار داشتند لوکادیا به جام جهانی هم 
برسد! سال ها پیش زمزمه هایی در مورد اعطای تابعیت ایرانی به 
ادینیو و بازی کردن او برای تیم ملی کشورمان هم منتشر شده 
بود، اما طرح این مسایل برای لوکادیای تازه وارد واقعا نوبر است.

آمارهای متریکا سیدحسین حسینی را 
بهترین دروازه بان لیگ در 6هفته ابتدایی 
می داند. البته اختلاف او با بیرانوند چندان 
زیاد نیست و در هفته های آینده احتمال 
جابه جایی این دو نفر در صدر جــدول دروازه بان ها خیلی زیاد خواهد 
بود. حسینی در هر 6بازی اســتقلال به عنوان دروازه بان اصلی حضور 
داشته و 4گل خورده دارد. او به طور میانگین در هر بازی 2مهار داشته 
و درصد مهارهایش هم 60درصد بوده است. حسینی در بازی با پیکان 
به عنوان برترین بازیکن میدان برگزیده شــد و ســوای این بازی در 
مسابقه با نفت مسجدســلیمان و مس کرمان هم نمره بالای 7گرفت. 
ضعیف ترین امتیاز حسینی هم در بازی با ملوان ثبت شد که او از متریکا 
نمره 6.51گرفت. این دروازه بان با میانگین 6.95فعلا در صدر جدول 

دروازه بان ها قرار دارد.

علیرضا بیرانوند کــه بعد از 2فصل دوری 
از فوتبــال ایــران دوبــاره درون دروازه 
پرســپولیس قرار گرفته، بعد از 6بازی و 
ثبت 4کلین شیت با معدل 6.93دومین 
دروازه بان برتر لیگ طی 6هفته ابتدایی بوده اســت. بیرانوند بهترین 
امتیازش را در بازی با صنعت نفت آبــادان در هفته چهارم گرفت که 
نمره اش در سایت متریکا 7.48بود. او مقابل دیگر تیم خوزستانی یعنی 
فولاد هم به نمره 7.45رسید و مجموعا در 3بازی نمره اش بالاتر از 7بود؛ 
درست مثل حسین حسینی. ضعیف ترین نمره بیرانوند در همین هفته 
آخر مقابل نفت مسجدسلیمان ثبت شد که نمره اش از 6.45فراتر نرفت. 
درصد مهارهای بیرانوند 69.2بوده که بالاتر از آمار حســینی است اما 
تعداد مهارهای او کمتر از دروازه بان استقلال بوده و از 1.5مهار در هر 

بازی فراتر نرفته است.

و اما سومین دروازه بان برتر لیگ در 6هفته 
ابتدایی، نــام غیرمنتظره ای دارد. محمد 
ناصری از پیکان فقط در 4بازی فیکس بود 
اما در همین بازی ها نمراتی کسب کرد که 
او را بعد از 2 دروازه بان ملی پوش در رتبه سوم بهترین گلرها قرار داد. 
ناصری در 2 هفته اول گلر ذخیره پیکان بود اما بعد از اشتباهات فاحش 
کرمانشاهی در بازی با مس کرمان جانشین او شد و دیگر جایگاهش را 
از دست نداد. او در هر بازی 2.5مهار داشت و 2بار طی 4بازی موفق به 
کلین شیت شد. ناصری با نمره 6.87در رتبه سوم گلرها قرار گرفت و بعد 
از او حبیب فرعباسی از ذوب آهن با امتیاز 6.83در رتبه چهارم ایستاد.

نكته بازی

متریكاآماربازی

6.95

6.93

6.87

وز سوژه ر

آتش بس اجباری؟
پرسپولیس- کارلوس کی روش؛ این بار 

احتمالا خبری از کشمکش نیست

بهروز رسایلی| بازگشــت کارلوس کی روش روی 
نیمکت تیم ملی ایران بیشتر از همه برای بخشی از 
هواداران پرسپولیس حساسیت برانگیز بود؛ آنان که 
کشمکش ها و درگیری های تند و تیز مربی پرتغالی 
با برانکــو ایوانکوویچ را خوب به یــاد دارند و اغلب از 
کارلوس آزرده خاطر هستند. در مورد گذشته کاری 
نمی توان کرد. حتی پیرامون مکنونات قلبی کی روش 
هم اطلاع دقیقی در دست نیست؛ کسی چه می داند 
که او تغییر عقیده داده یا نه؟ اما یک چیز تقریبا روشن 
به نظر می رسد؛ اینکه این بار احتمال تکرار مناقشات 

زیاد نیست. به دلایل مختلف.

   یحیی، برانکو نیست
یحیی گل محمدی البته در پرسپولیس موفقیت های 
خوبی کسب کرده، اما حقیقت آن است که جایگاه او 
و قد و قواره اش با برانکو بســیار متفاوت است. برانکو 
سال ها پیش از کی روش هدایت تیم ملی را برعهده 
داشت و علاوه بر بردن ایران به جام جهانی به شیوه ای 
سهل و آسان، تیم کشــورمان را به نیمه نهایی جام 
ملت های آسیا هم رســانده بود. در نتیجه، هم برای 
برانکو سخت بود که مطیع تام و تمام کی روش باشد و 
هم کارلوس او را به چشم یک رقیب و خطری بزرگ 
برای جایگاهش در تیم ملــی می دید. کی روش هر 
لحظه هراســان بود که برانکو ایوانکوویچ با کارنامه 
بسیار موفق در پرســپولیس و نیز چند کشور دیگر 
به عنوان سرمربی تیم ملی برگزیده شود. او حتی بارها 
همین مسئله را به صراحت اعلام کرد. یحیی اما چنین 
تهدیدی برای کی روش به شمار نمی آید و در نتیجه 
احتمالا شاهد نوعی همزیســتی مسالمت آمیز بین 

طرفین خواهیم بود.

   این کارلوس، آن کارلوس نیست
بخش دیگری از ماجرا هم به تفاوت شرایط کارلوس 
کی روش مربوط می شــود. حتی سرســخت ترین 
هواداران مربی پرتغالی هم قبول دارند که این نوبت 
حضور او در تیم ملی، به نوعی »عاریه ای« محسوب 
می شود و با دفعه قبلی متفاوت است. کی روش 11سال 
پیش در قامت یک منجی وارد فوتبال ایران شد تا به 
این سیستم فشل نظم بدهد. موفقیت های او به طور 
مستمر به اعتبار و محبوبیتش اضافه کرد و زمانی که 
از ایران رفت، بسیار زیاد شنیده می شد که می گفتند: 
»از این به بعد باید حســرت صعود به جام جهانی را 
بخوریم.« با این حال ســریع ترین صعود تاریخ تیم 
ملی به مسابقات جام جهانی با دراگان اسکوچیچ رقم 
خورد تا کی روش که از رساندن 2 تیم به این تورنمنت 
ناکام مانده بود، با بلیت مرد کروات راهی دوحه شود. 
در نتیجه کی روش اعتماد به نفس سابق را هم ندارد 
و بخشی از مهربانی این روزهای او می تواند به همین 

علت باشد.

   زمان هم کم است
حتی اگر از همه اینها بگذریم، مربی پرتغالی به اندازه 
کافی زمان برای راه انداختن یک جنگ جدید ندارد. 
مسابقات تیم ملی، 2 ماه دیگر آغاز خواهد شد و این 
فرصت بسیار کمتر از آن اســت که کار به پیدا شدن 
بهانه و اختــلاف و اینطور چیزها بکشــد. در نتیجه 
احتمالا همه طرف ها یکدیگر را تحمل خواهند کرد. 
با این حال اگر نتایج لازم در جام جهانی به دست بیاید 
و حضور کی روش روی نیمکت تا جام ملت های آسیا 
تمدید شود، ممکن اســت فرصت لازم پدید بیاید و 

شرایط فرق کند!

لیگ برتر ایران)جام خلیج فارس( 
امتیاز تفاضل گل گل -/+ باخت مساوی برد  بازی ها تیم رتبه
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 جایی برای 
عیسی هست؟
 آل کثیر برای بازگشت
 به فهرست پرسپولیس کار سختی 
در پیش دارد

تیم ملی فوتبال کشــورمان با کارلوس کــی روش در اردوی اتریش به 
ســر می برد و مهیای حضور در جام جهانی قطر می شود. این که او امروز 
اینجاست و در نشستن روی نیمکت تیم ملی ایران در جام های جهانی 
هت تریک می کند، از یک مســیر پرپیچ و خم گذشــته است. یکی از 
دســتیاران کارلوس به صراحت اعلام کرد مذاکرات از طــرف ایران از 
نیمه های فروردین آغاز شده بود؛ یعنی زمانی که قرعه کشی جام جهانی 
برگزار شد و تیم ملی کشورمان به پست آمریکا و انگلیس خورد. احتمالا 
آن زمان مذاکرات را همین تیمی آغاز کردند که امروز به قدرت رسیده اند، 
وگرنه کادر قبلی مدیران فدراســیون اصلا برنامــه ای برای بازگرداندن 
کی روش به ایران نداشت. از قرار معلوم مهدی تاج و دوستان از مدت ها قبل 
می دانستند که به خیابان سئول باز خواهند گشت، بنابراین مذاکرات شان 
را شروع کردند. در نتیجه عجیب نیســت که نظم و نظام تیم ملی از هم 

پاشید؛ مگر می شود بازیکنان از چنین گفت وگوهایی بی خبر باشند؟

این وســط اما یک پیچ تاریخی وجود داشت که می توانست همه چیز را 
تغییر بدهد. در مقطعی که تیم ملی به کره جنوبی و الجزایر باخت و کمیته 
فنی فدراسیون هم صلاحیت دراگان اسکوچیچ را رد کرد، میرشاد ماجدی 
سرپرست وقت فدراسیون به علی دایی پیشنهاد داد هدایت تیم ملی را 
بپذیرد. اصل ارائه این پیشنهاد، هم از سوی همکاران میرشاد در فدراسیون 
و هم از سوی خود علی دایی تایید شده است. با این حال شهریار از پذیرفتن 
آن خودداری کرد و گفت: »احساس کردم الان زمان مناسبی برای حضورم 
در تیم ملی نیست.« فارغ از اینکه کدام انتخاب بد بود یا خوب، اگر دایی 
آن زمان پیشنهاد فدراسیون را می پذیرفت و جانشین اسکوچیچ می شد، 
امروز کی روش هم در ایران نبود، چرا که با دایی نمی شود به این راحتی ها 
شوخی کرد. در این صورت شــاید حتی سرنوشت فدراسیون هم تغییر 
می کرد، هرچند هیچ گونه خوش بینی اي نه نسبت به مدیران قبلی و نه 

نسبت به مدیران فعلی فدراسیون وجود ندارد!

پیچ تاریخی
اگر علی دایی پیشنهاد میرشاد ماجدی را می پذیرفت...

بعد از آن مصدومیت ســنگین و خــودداری عجیب و 
غریب عیســی آل کثیر از عمل جراحی به موقع، او تازه 
از ابتدای نیم فصل دوم می تواند بــه میادین برگردد. با 
این حال شرایط طوری است که شــاید در پرسپولیس 
دیگر جایی برای او نباشد. بحث سهمیه و فهرست و این 
چیزها به کنار؛ مسئله اصلی به ترافیک خط حمله قرمزها 
برمی گردد. بعد از جذب یورگن لوکادیا که به شکل بالاتر 
از تصوری با موفقیت برای پرســپولیس همراه بود، حالا 
سرخپوشان آماده استقبال از شیخ دیاباته نیز می شوند؛ 
دیگر مهاجمی که ســابقه مطلوبی دارد و اگر قرار باشد 
نیمی از انتظارات را هم برآورده کند، کام قرمزها حسابی 

شیرین خواهد شد. با این حال حتی پیش از اضافه شدن 
دیاباته هم شرایط خط حمله پرسپولیس طوری است 
که به بازیکنی مثل مهدی عبدی اصلا بازی نمی رسد. 
علاوه بر او، سرخپوشــان حامد پاکدل را هم دارند که 
کم وبیش به عنوان بازیکن ذخیره به میدان می رود. او 
فصل گذشــته توانایی هایش را نشان داده و می تواند 
اثرگذار باشد. در نتیجه به نظر می رسد سرخ  ها اشتیاق 

چندانی برای تمدید قرارداد با آل کثیر نداشته باشند؛ 
مخصوصا که شــرایط او بعد از بهبــود مصدومیت هم 
مشخص نیســت. این روزها از تراکتور به عنوان یکی از 

مشتریان عیسی نام برده می شود.

علی نعمتی، مدافع پرسپولیس امیدوار است تیمش در پایان لیگ
 با کمترین گل خورده قهرمان شود 

بدشانس نباشیم، قهرمانیم

امیرحسین اعظمی| 2تســاوی برابر ذوب آهن و فولاد 
در شروع مسابقات لیگ برتر، باعث شد تا پرسپولیس 
از ســوی هواداران و رسانه ها تحت فشــار قرار بگیرد 
ولی از هفته ســوم شــرایط برای این تیم تغییر کرد و 
سرخپوشــان با 4برد پیاپی حالا در صدر جدول قرار 
گرفته اند. پرسپولیس در کنار چند مدعی دیگر چشم 
به قهرمانی دارد و علی نعمتی، مدافع قرمزها هم تأکید 
می کند که اگر آنها مثل سال گذشته بدشانس نباشند، 
جام قهرمانی را بالای سر خواهند برد. او در گفت وگو با 
همشهری ورزشی در مورد شرایط پرسپولیس و مسائل 

مختلف دیگر به سؤالات پاسخ می دهد.

  شرایط فعلی پرســپولیس چطور است؟ این 
تعطیلات به ضرر شما نشد؟

ما طبق برنامــه کادر فنی تمرینات را انجــام می دهیم تا آماده 
شروع مجدد لیگ برتر شویم. تعطیلات هم دست ما نبود و تیم 
ملی در فیفادی به اردو رفته است. ما قبل از تعطیلات وضعیت 
خوبی داشــتیم و 4برد پیاپی به دســت آوردیــم، قطعا تلاش 
می کنیم تا این روند را از هفته هفتم به بعد هم ادامه دهیم تا در 

نهایت به هدف مان برسیم.

  عدم پیروزی در 2هفته ابتدایی فشار زیادی را 
روی پرسپولیس ایجاد کرد. در این زمینه چه صحبتی داری؟

پرسپولیس یک تیم معمولی نیست. این تیم 5بار قهرمان شده و در 
چند فصل اخیر هم 2بار به فینال آسیا رفته است، طبیعتا هواداران 
هم می خواهند که تیم همیشه برنده باشــد. خوشبختانه تیم ما 

بازی به بازی شرایط بهتری پیدا کرد و حالا هم صدرنشین هستیم.

   به نظر تو پرسپولیس نسبت به فصل گذشته از 
لحاظ تاکتیکی و بازیکن قوی تر شده است؟

ما پارســال هم تیم خوبی داشــتیم ولی با بدشانسی قهرمان 
نشدیم. امســال هم تیم خوبی داریم و هدفی جز قهرمان شدن 

نداریم.

   با وجود تیم هایی مثل سپاهان، استقلال، فولاد 
و... چقدر احتمال می دهی پرسپولیس قهرمان شود؟

ما توجهی به شــرایط دیگر تیم ها نداریم و فقط روی عملکرد 
خودمان تمرکز کرده ایم. اگر بدشــانس نباشیم قطعا قهرمانی 
برای ماســت. باز هم تأکید می  کنم که فصل قبل با بدشانسی 

قهرمانی را از دست دادیم.

   کیفیت فنی لیگ را نســبت به فصل گذشته 
چطور ارزیابی می کنی؟

احساس می کنم نسبت به فصل گذشته، کیفیت لیگ بهتر شده 
است. ما با تیم هایی که روبه رو شدیم، از لحاظ فنی واقعا تیم های 
خوبی بودند. امیدوارم لیگ ما پیشــرفت خوبی از لحاظ فنی و 

امکانات داشته باشد.

   چرا اعتراض به داوری ها اینقدر زیادشده است؟ 
نمونه اش آخرین بازی شما برابر نفت مسجدسلیمان که هر 

دو تیم به شدت معترض بودند!
شما دیدید با کارشناسی هایی که صورت گرفت، در نهایت خیلی 

از تصمیمات در این بازی به ضرر ما بود. امیدوارم VAR بیاید تا 
اشتباهات داوری هم کمتر شود.

   امسال هنوز گل نزدی، درست است؟
بله، امسال فقط یک پاس گل دادم. با این حال امیدوارم هر چه 
زودتر برای پرسپولیس گل هم بزنم، هرچند که انجام وظایف 

خودم در اولویت قرار دارد.

   در بازی با تراکتور باید در غیاب هواداران بازی 
کنید. این موضوع به ضرر شما نیست؟

همه دیدند که فصل گذشــته و در تبریز چه اتفاقاتی رخ داد. 
نمی دانم چرا باید تاوان آن اتفاقات را ما پس بدهیم. ما میزبان 
هستیم و پرسپولیس باید از این شــرایط استفاده کند، غیبت 

هواداران برابر تراکتور عادلانه نیست.

   در مورد درخشش لوکادیا و اضافه شدن دیاباته 
چه نظری داری؟

هر دو بازیکن باتجربه هستند و می توانند به پرسپولیس کمک 
کنند. هدف همه ما کمک به تیم است و امیدوارم همه بازیکنان 

امسال بدرخشند.

   در 6بازی فصل یک گل خوردید و به نظر می رسد 
همه  چیز در دروازه و خط دفاعی خوب پیش می رود؟

امیدوارم در پایان لیگ با کمترین گل خورده قهرمان شویم. 
 تیمی که کم گل بخورد، شانس بالایی برای قهرمانی خواهد

 داشت.
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اینترمیلان یک شکســت بد دیگر هــم در این فصل 
متحمل شد؛ این چهارمین شکست در همه رقابت ها 
بود. با این حساب وضعیت سیمونه اینتزاگی هم روی 
نیمکت اینتر بسیار متزلزل است. با آزاد بودن توماس 
توخل در بازار، اینتزاگی هم مثل ناگلزمان و آلگری 
باید احســاس خطر کند. گزینه هــای ارزان تری 
هم هســتند. مومبلانو، خبرنگار ورزشــی مدعی 
شــده که تماس اینتر با اســتانکوویچ آغاز شده؛ 
اینتر به استانکوویچ گفته کمی صبر کند و فعلا به 
پیشنهاد سمپدوریا جوابی ندهد. مومبلانو نخستین 
خبرنگاری بود که خبر از رفتن کونته و آمدن 
اینتزاگی به اینتر داد. همزمان نیکولو 
اسکیرا، دیگر خبرنگار ورزشی معتبر 
ایتالیایی گــزارش داده که با وجود 
شــایعات درباره اخراج اینتزاگی، 
او در خطر اخراج نیست. هرچند 
مدیران اینتــر از عملکرد تیم 
ناراضی هســتند اما معتقدند 
کــه در اســتراحت فیفادی 
ســرمربی می توانــد تیم را 
به روند خوبــش برگرداند. 
ســیمونه تونیــا، خبرنگار 
نزدیک بــه باشــگاه هم 
نوشته اســت: »باشگاه 
و مدیریــت از اینتزاگی 
حمایت کامل می کند 
و اعتقاد دارد که این 
فصل بــرای اینتر 

یک فصل خاص از نظر شرایط است و باید با مشکلات 
آن کنار آمد. خبری از تعویض مربی نخواهد بود.« این 
را هم در نظر بگیرید که مالک چینی باشــگاه به دلیل 
قوانین و سختگیری های جدید دولت چین نمی تواند 
در این باشگاه هزینه کند و امتیاز اینترمیلان را برای 
فروش گذاشته اســت. ممکن اســت مالک جدید با 
1.3میلیارد یورو این باشــگاه را بخرد و در نخستین 

اقدام اینتزاگی را برکنار و توخل را جایگزین او کند.
    اینتر در ماه فوریه و مارس فصل گذشــته چنین 
شرایطی را داشت اما بعد از وقفه ملی با پیروزی مقابل 

یوونتوس در تمامی بازی ها )جز بولونیا( پیروز شد.
    این ســومین بازی خارج از خانــه متوالی بود که 

اینتری ها ابتدا جلو افتادند و سپس 3 بر یک باختند.
    عملکرد اینتر در مسابقات این فصل سری آ؛ 4برد، 
بدون تساوی و 3شکست؛ 13 گل زده، 11 گل خورده، 
12 امتیاز. اینتر 2 بازی هم در لیگ قهرمانان داشته که 
یکی شکســت 2 بر صفر مقابل بایرن و یکی پیروزی 

مقابل ویکتوریا پلژن بوده است.
    فقط مونتسا )14( و سمپدوریا )13( بیشتر از اینتر 

در این فصل لیگ گل دریافت کرده اند.
    اینتر برای چهارمین بار از زمان 3 امتیازی شــدن 
هر برد در سری آ، در ۷بازی ابتدایی اش، 3 بار شکست 
خورده و با چنین شــروع هایی در جمــع 4 تیم قرار 

نگرفته است.
    پس از 3۷1روز، اینتر توانست در سری آ با گل بارلا 
از روی ضربه ایستگاهی مستقیم گل بزند. آخرین بار 
دی مارکو در سپتامبر2۰21 مقابل سمپدوریا موفق به 

زدن گل شده بود.

مکس آلگری در بازگشت به یوونتوس هنوز نتوانسته طرفداری 
برای خودش پیدا کند. ماهی کولی کوچــک یا آچیوگینا 

که لقبی اســت که به این مربی داده اند، فعلا در خشکی 
دست وپا می زند. همه خواهان برکناری او هستند، غیر 
از برخی سایت ها و برخی مدیران داخل باشگاه. پیش 

از بازی با تیم نوظهور مونتسا که تحت مالکیت 
سیلویو برلوسکونی است، گفته شده بود آلگری 

بدون توجه به نتیجه این مسابقه سرمربی 
یوونتــوس خواهد ماند و این باشــگاه 

بسته به نتایج، در توقف جام جهانی 
مسائل را ارزیابی خواهد کرد. حتی 
توتواســپورت ادعا کــرد مکس 
آلگری پس از تعطیلات ملی هم 
مربی یوونتــوس خواهد بود و تا 

3۰ژوئن2۰25 )روزی که قراردادش 
به پایان می رسد( مطابق با برنامه ها و اعتقادات باشگاه 
در تیم خواهد ماند. با این حال یووه بــه تیم تازه وارد 
هم باخت. این نخســتین برد و نخستین کلین شیت 
تاریخ باشــگاه مونتســا بود؛ به لطف آلگری. قبل از 
مونتسا، کاتانزارو در فصل۷2-19۷1 نخستین تیمی 
بود که نخســتین پیروزی تاریخ خود در ســری آ را 
مقابل یوونتوس به دست آورد. آلگری ممکن است تا 
جام جهانی بماند اما رفتنی است. ممکن است باشگاه 
برای ایجــاد تغییرات در کادرفنی تــا جام جهانی و 
فرصت تعطیلی ســری آ صبر کند تا سرمربی جدید 

فرصت بازسازی تیم را داشته باشد.

 مرگ ماهی
کولی کوچک

مکس آلگری ممکن است تا جام جهانی 
بماند اما رفتنی است

وضعیت اضطراری
اینتزاگی هم در خطر برکناری است؛ استانکوویچ و توخل گزینه های 
جانشینی او هستند

صدر با سیمئونه کوچک
خیلی عجیب است که ناپولی با وجود از دست دادن این همه ستاره باز 
هم نتایج خوبی می گیرد. صدرنشین فعلی سری آ -مشترک با آتالانتا- 
موفق شد در نبرد صدرنشینی، میلان را در زمین حریف با نتیجه 2 بر 
یک شکست دهد و این در حالی است که در ابتدای فصل ستاره هایی 

نظیر اینسینیه، مرتنز، فابین روییس و کولیبالی را از دست داده بود.
    همزمان با شکست خانگی دیه گو سیمئونه در دربی مادرید، پسرش 
-جووانی- در ترکیب ناپولی یک گل مهم دیگر زد. او که 12روز پیش 
دروازه لیورپول را در برد 3 بر صفر تیمش باز کرده بود، گل دوم ناپولی 
را هم در بازی حساس مقابل میلان به ثمر رساند تا تیمی که موقعیت و 

استحقاق کمتری برای پیروزی داشت به برتری و صدر جدول برسد.
    میلان تا پیش از این شکســت، در 22خانگی پیاپی در سن سیرو 

باختی نداشت.
    میلان در این فصل غیر از بازی با بولونیا و ساسولو در همه بازی ها 
گل خورده است. میلان با 8 گل خورده و 13گل زده در میان 6تیم بالای 

جدول بدترین عملکرد دفاعی را داشته است.

خداحافظی با 
گاوهای مقدس
پیکه، بوسکتس و آلبا در معرض 

اخراج قرار دارند
بارسلونا هم مثل رئال مادرید اسطوره ها را با گریه از باشگاه 
بیــرون می کند. خود ژاوی کــه زمانی با گریــه از این تیم 
خداحافظی کرده و برای ادامــه فوتبالش به قطر رفته بود، 
حالا به عنوان سرمربی بانی اخراج اسطوره هاست. پیکه، آلبا و 
بوسکتس و همینطور سرخی روبرتو بازیکنانی هستند که از 
نسل طلایی بارسا در تیم باقی مانده اند و در فصل آینده همه 
آنها جدا خواهند شــد. پیکه بعد از بازی با مونیخ به دقایق 
کم بازی خود اعتراض کرد کــه ژاوی جلوی همه بازیکنان 
در رختکن از خجالت او درآمد و گفت: »از این به بعد کمتر 
هم بازی خواهی کرد.« رابطه بین پیکه و ژاوی پرتنش شده 
است. مدافع اسپانیایی حتی پیش از رسانه ای شدن پرونده 
خانوادگی اش هم بخش زیادی از محبوبیتش را از دست داده 
بود. پیش از این پای او به پرونده سوءاستفاده مالی از پروژه 
سوپرجام اسپانیا در عربســتان باز شد؛ آن زمان هواداران و 
حتی کادر فنی قبلی اعتراض داشــتند که چرا این بازیکن 
این همه به سفر تجاری و تبلیغاتی می رود و روی فوتبالش 
متمرکز نیســت. با خریدهای دفاعی این فصل و زمستان 
گذشــته حالا مدافعانی نظیر اریک گارســیا، ژول کنده، 
آرائوخو و کریستنسن برای بازی در پست دفاع میانی با هم 
به رقابت پرداخته اند و حتی با وجود جدایی موقتی اومتیتی 
و لنگله جایی برای پیکه نیست. با این حال مدیریت باشگاه 
امیدوار اســت که پیکه دوران حرفه ای خود را در بارسلونا 
به پایان برســاند، آنها او را نمی خواهند حتی اگر او ذخیره 
باشد. پیکه هر چند وقت یک بار با اظهارات ضد رئالی اش دل 
هواداران را به دســت می آورد. او یکی از سمبل های باشگاه 
اســت اما به خاطر واقعیت هایی که دربــاره زیرآب زنی اش 
پشت سر مسی و نقشــی که در رفتن این اسطوره داشته و 
فاش شــده، محبوبیت زیادی ندارد و حتی ناسزا گفتن به 
رئال مادرید هــم نمی تواند محبوبیت از دســت رفته اش را 
برگرداند. پیکه می تواند فصل آینــده در لیگ آمریکا بازی 

کند تا به فرزندانش نزدیک باشد.
از طرفی، وضعیت 3 اسطوره دیگر هم خوب نیست. هواداران 
و رسانه های کاتالونی از پیکه، بوســکتس، آلبا و روبرتو به 
گاوهای مقدس تعبیر می کنند که کسی حق اعتراض به آنها 
را ندارد. اسپرت کاتالونیا گزارش داده جدایی بوسکتس در 
سال آینده قطعی شده است. هم اکنون دی یونگ و فرانک 
کسیه در پست او حضور دارند و بارسا دنبال راهی برای خرید 
یک بازیکن دیگر برای این پست است. قرارداد جورجینیو با 
چلسی در تابستان آینده به پایان می رسد و این بازیکن هم 
می تواند مثل کریستنسن رایگان به اسپاتیفای نوکمپ بیاید 
و این یعنی چاره دیگری برای جدایی بوسکتس نمی  ماند. 
علاوه بر آن، باشگاه در تلاش است راهی برای خروج پیکه و 
آلبا در تابستان سال آینده پیدا کند تا همه آنها از تیم خارج 
شــوند. جوردی آلبا مدت هاســت بازی نمی کند و از روی 
نیمکت شاهد درخشــش بالده جوان در پست دفاع چپ و 
همینطور مارکوس آلونسوی تازه وارد است. او گزینه سوم 
برای این پست به شــمار می رود. آلبا از باشگاه دلخور است 
که چرا در روزهای پایانی مهلت نقل وانتقالات تابســتانی 
دنبال خلاص شدن از شــرش از طریق پیشنهاد دادن او به 
اینترمیلان شده بودند. ســرخی روبرتو که حقوقش را در 
قرارداد جدید کاهش داده، کمتر از دیگران در خطر اخراج 

قرار دارد اما بازی زیادی هم قرار نیست به او برسد.

سیمئونه 
می گوید رئال 

امسال او را یاد 
تیم خودش 

در سال2013 
می اندازد؛ 

تیمی که دیه گو 
کاستا را در 

اختیار داشت 
و به فوتبال 

دفاعی متهم 
می شد

حمایت از وینیسیوس و شادی بعد از گلش که به نمادی 
علیه نژادپرستی تبدیل شده، ادامه دارد. ژسوس پس از 
گلزنی به برنتفورد برای آرسنال شادی گل وینی را تکرار 
کرد و در دربی مادرید هم رودریگو وقتی گل اول رئال 
را در پیروزی 2 بر یک مقابل اتلتیکو زد، مقابل چشــم 
هواداران خشــمگین میزبان با وینیســیوس مثل او به 
شــادی پرداخت. این پیروزی بار دیگر رئال را به صدر 
جدول برگرداند و اجازه نداد بارســلونا پس از 2 سال در 
صدر باقی بماند. آخرین بار بارســا 2 سال پیش به مدت 

یک هفته صدرنشین لالیگا بود.
    این نهمین بــازی و نهمین برد پیاپــی رئال در همه 
رقابت های این فصل بود؛ 9برد، 24گل زده و 6گل خورده.
    بهتریــن شــروع های رئال مادریــد در تاریخ؛ 62-
 1961 )11برد متوالی(، 69-1968 )11برد متوالی( و

23-2۰22 )9 برد متوالی(. اگــر رئال مادرید در 3 بازی 

بعدی مقابل اوساسونا، شاختار دونتسک و ختافه پیروز 
شود، بهترین شروع تاریخ باشگاه را رقم خواهد زد.

    رئال مادرید از 8 بازی خارج از خانه اخیر خود مقابل 
اتلتیکو مادرید، تنها یک بار متحمل شکســت شــده و 
3 پیروزی و 4تساوی کسب کرده. رئال مادرید که فصل 
گذشته در زمین اتلتیکو یک بر صفر شکست خورده بود، 
هرگز از سال19۷۷ تاکنون 2 شکســت پیاپی خارج از 

خانه را مقابل رقیب همشهری تجربه نکرده است.
    اورلین شوامنی با 22 ســال و 234 روز سن دومین 
بازیکن جوان رئال مادرید در قرن21 اســت که موفق 
می شــود در نخســتین دربی لالیگایی خود پاس گل 
بدهد. پیش از او کریم بنزما در نوامبر2۰۰9 )21 سال و 

323 روز( موفق به انجام چنین کاری شده بود.
    والورده که به گفته آنچلوتی قرار اســت 1۰گل در 
این فصل بزند، با تعداد گل های بنزما در عدد4 برابری 

کرده. وینیسیوس با 5گل زده بهترین گلزن این فصل 
تیم است. والورده وقتی هرموسو اخراج شد و وقت بازی 
را به سود رئال کشــت، به او گفت: »آفرین! کارت عالی 

بود احمق!«
    فدریکــو والــورده در 1۰بــازی اخیر خــود برای 
رئال مادرید در تمامی رقابت ها روی ۷ گل اثر مستقیم 
داشته )4 گل و 3 پاس گل( که با آمار 95بازی قبلی این 

بازیکن برای رئال مادرید برابری می کند.
    گل دوم رئال مادرید بعد از 21 پاس توسط والورده 
به ثمر رسید. این چندمین باری است که رئالی ها پیش 

از گلزنی تعداد زیادی پاس بین هم ردوبدل می کنند.
    لــوکا مودریچ برای ســیصدمین بار پیراهن رئال را 
در لالیگا بر تن کرد و به برد شماره2۰4 رسید. او هفته 
گذشــته صدمین بازی اش با این پیراهــن را در لیگ 

قهرمانان انجام داده بود.

    کورتوا در هر 6بازی این فصل لالیگا گل دریافت 
کرده اما در سوپرجام اروپا مقابل اینتراخت و در لیگ 
قهرمانان برابر سلتیک و لایپزیش توانسته کلین شیت 

کند.
    آنچلوتی به 6برد مقابل سیمئونه رسید و با این مربی 

حساب بی حساب شد.
    فعلا آســمان ورزش اروپا به رنگ سفید کهکشانی 
است. جدا از نتایج رئال مادرید، تیم ملی بسکتبال اسپانیا 
فینال یوروی بسکتبال را با رهبری رودی فرناندس رئالی 
از فرانسه برد. رودی همسن مودریچ است. الکاراس هم 
که برای اولین بار جام دیویــس را در تنیس فتح کرده، 

یک رئالی است. مادرید فعلا خوشحال است.
    کوکــه به 553 بازی بــرای اتلتیکومادرید رســید 
و با رکــورد آدلاردو با عنوان بیشــترین بــازی برای 

روخی بلانکوس برابری کرد.

Viniبه خاطر وینی
آسمان مادرید به رنگ سفید است
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منهای فوتبال

مقصد اسماعيل نژاد عوض شد 
امين اســماعيل نژاد از رفتن به تيم هاي بزرگ پشيمان شد؟ بعد 
از درخشش اين بازيكن در ليگ  ملت هاي واليبال گفته شد كه او 
پيشنهادهايي از تيم هاي بزرگ دارد و تنها مسئله او سربازي است. 
بعضي ها پيش قدم شدند و از فدراسيون خواستند پادرمياني كند تا 
يك سالي كه از مدت سربازي او مانده بخشيده شود. ولي خود امين 
خبر داد كه بايد سربازي اش را ادامه بدهد و اين فصل را درتيم پاس 
بگذراند. با اين حال آخرين خبري كه ورزش سه داده اين است كه 
مشكل سربازي حل شده ولي مقصد او تغيير كرده. قرار است امين 

در تيم پيكان بازي كند.

دردسر دستمزدها

دستمزدها متناسب با كيفيت بازيكنان رشد نداشته است. بدون 
توجه به ظرفيت های موجود، رقم قــرارداد بازيكنان افزايش 
يافت و ميزان مخارج تيمداری بيشتر شد. تيم هايی با بضاعت 
مالی پايين  از قافله عقب ماندند و بعضی از تيم ها هم بعد از اينكه 
قيمت ها را بــالا بردند، نماندند و رفتند. تنها نتيجه آســيب به 
بسكتبال بود. در تيم های پايه شكست خورديم و تيم ملی هم 
وضعيت مطمئنی برای راهيابی به جام جهانی ندارد. هزينه های 
بالای تيمداری، حاميان مالی را  دور كرده است. سقف قرارداد 
بازيكنان به 3ميليارد رسيد، شايد اين رقم به نسبت فوتبال ناچيز 
باشــد اما بايد قبول كرد، در قبال اين پول ها چرخه اقتصادی 

بسكتبال زيان ده است.

نداشتن الگو

ليگ هايی كه فصل های پيش برگزار شــده، برنامه ای منسجم 
نداشتند كه يكی از علت های آن نداشتن الگوی مناسب است. 
در بسكتبال دنيا الگوهای رايج اما متفاوتی بنا بر موقعيت كشورها 
وجود دارد و مواردی مثل به كارگيری مربيان، نحوه اســتخدام 
بازيكنان خارجی، گزينش بازيكنان داخلی، حفظ منافع جمعی 
باشگاه ها، جذب اسپانسر، نحوه يارگيری تيم های پايين جدول به 
نسبت تيم های بالای جدول و... را مشخص می كنند اما در مورد 
ليگ ما اصلًا خبری از الگوبرداری نيست. توجه به منافع فردی 
و استفاده از جريانات موقتی عامل اصلی بسياری از بی نظمی ها 
بوده و حاكميت پول را به جای مســئوليت پذيری و ساماندهی 

پررنگ كرده است. 

ليگ برتر بســكتبال از 7مهر آغاز می شــود و مسابقات شروع 
نشده، 3مشكل مشهود است كه اصلی ترين آنها بی ثباتی است. 
ليگ هر دوره با يك عدد برگزار شده است؛ سال پيش با 16تيم 
و امسال با 12تيم. اين بی ثباتی فقط در تعداد نيست، نام  تيم ها 
هم مدام در حال تغيير است. باشگاه ها تصميم گيرنده نيستند، 
هزينه می كنند اما منافعشــان حفظ نمی شود، چرا؟ چون در 
كشور ما از باشــگاه داری تعريف غيرمتعارفی وجود دارد. آنها 
پول خرج می كنند اما نه حمايت می شوند و نه درآمدی دارند. 
به خاطر همين بعــد از يكی دو دوره، ديگــر ميلی به تيمداری 
ندارند. حداقل كاری كه می شود انجام داد تنظيم آيين نامه ای 

برای حفظ منافع باشگاه ها و دوام آنها در بسكتبال است.

بی ثباتی

زیر حلقه
افشین رضاپور | كارشناس بسكتبال
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افقی:
1- از خــود گذشــتن-   
خانــواده ای از ميوه هــا- 

صندوق خانه
2- از پيامبران بنی اسرائيل- 
احمــد  ميــر  تخلــص 
سيدفخری نژاد، شاعر معاصر

3- زيبا و مزين بودن- صادق 
و بی ريا

4- كودک- دشــوار- ديروز 
عرب

5- نفــوذ به يك سيســتم 
رايانه ای- قابله- همنشين- 

خسيس پس نمی دهد
6- كلمــه پرســش- گوی 
شيشــه ای بــرای بــازی 

كودكانه- زرنگ و حقه باز
7- توله سگ شكاری- رهبر 

استقلال ويتنام
8- نگاه- برگ برنده- مبتكر

9- نقــاش هلنــدی قــرن 
هفدهــم و خالــق تابلــوی 

عروس يهودی- انبار گندم
10- مقروض- ستون خيمه- 

درنده جنگلی
11- ابر نزديك زمين- پرتاب 
گلوله از تفنگ- نرده- نوعی 

حلوا
ظــرف  عمــارت-   -12
نگهــداری  پلاســتيكی 

مايعات- بيعانه

13- پارچه ابريشمی رنگين- 
شومينه

14- از ملزومــات خــودرو 
برای پيشــگيری از حوادث 
رانندگی در هوای مه آلود- 

شرعی
15- بيهــوده- رياضيــدان 
يونانی و صاحب كتاب اصول 

هندسه- وقت، زمان
  

عمودی:
1- نوعــی درجه بندی دما- 
پرتابه جنگی- شيوه و شگرد

2- خلــوت... نيســت جای 
صحبت اضداد- خلأ- خميازه
3- برگشتن- قسمت پايين 

ديوار- روزها
4- اقيانوس كبير- گيرودار- 

آغوش
5- برابری- ملغمه

6- جيــره مقــرر- جــلاد 
استالين- نشانه جمع فارسی

7- زراعت- تخته های بريده 
شده از تنه درخت- لجباز

8- خاتون- عددی دورقمی- 
فلزی بــراق با ســاختاری 

بلورين
9- گياهــی بــرای درمان 
ســرفه و گلــودرد- صندلی 

دندانپزشكی- خودپسندی
10- بدن- كلمه ای پرسشی- 

چين های منظم پرده
11- كشــوری در جنوب شــرقی 

آسيا- عيد ميلاد مسيح
12- توخالی- خو گرفته- آشفته 

و پريشان
13- زن گندمگون- خلاص- كبير

14- قوی هيكل- شــور و غوغا- 
تعجب زنانه

15- حرف پيــروزی- زهرآلود- 
فيلمی عاشورايی ســاخته شهرام 

15اسدی و بازی عليرضا شجاع نوری

زگمهفريشسبقلا
ميهسيمراصروصنم
يرورسياربترتف
نيفرشابوشارر
لاززارگرگنسو
روهدنللايررده

زايشكبصعفينم
هرهمهيدلبساسا
گنيرربماونيل
ليدابقرلماراك
ولگناگنابوهس
زعيتسهورلاما
يلاوليحريجاسن
نودملقزيماالود
هيمهسمانكينزر

 اعداد 1 تا 9 را طوري در خانه هاي سفيد قرار دهيد كه هر رقم در سطرها، ستون ها و مربع هاي كوچك 3 در 3 يك بار جدول اعداد | 4305
ديده شود. پاسخ ها در ادامه آمده است.
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طلای بی رحمانه رحمان
 شب آخر مسابقات جهانی می  توانست 3مدال رنگارنگ برای ایران داشته باشد ولی 

با طلای رحمان و نقره اطری به پایان رسید
مسابقات كشــتی قهرمانی جهان با نايب قهرمانی تيم كشــتی آزاد ايران به پايان 
رسيد. پس از كسب عنوان چهارمی در كشــتی فرنگی، آزادكاران با كسب 2مدال 
طلا، 3نقره و 2برنز و با كســب 150امتياز دوم شدند. تيم آمريكا با 198امتياز اول 
شد و ژاپن هم با كسب 70امتياز روی سكوی ســوم قرار گرفت. در غياب تيم ملی 
روسيه، همانطور كه پيش بينی می شــد جنگ قهرمانی بين ايران و آمريكا بود اما 
شايد كسی فكر نمی كرد آمريكايی ها با اين اختلاف به عنوان قهرمانی برسند. حذف 
اميرمحمد يزدانی و شكست عليرضا ســرلك كه هر دوی آنها سال گذشته مدال 
نقره گرفته بودند، از دلايل اصلی عقب  افتادن تيم ايــران بود. ضمن اينكه آمريكا 
8فيناليست داشت و در نيمی از اين فينال ها به پيروزی رسيد. آمريكا فقط در اوزان 
61 و 125كيلوگرم به فينال نرسيد. آمريكا و ايران سال گذشته 6فيناليست داشتند 
اما رقابت تيمی را به روسيه كه فقط 4فيناليست داشت، باختند و در رتبه های دوم 
و سوم قرار گرفتند. سال گذشته حسن يزدانی، كامران قاسمپور و اميرحسين زارع 
برای ايران طلا گرفتند كه امسال فقط قاسمپور توانست قهرمانی اش را تكرار كند 
و مدال های يزدانی و زارع به نقره و برنز تبديل شــد. 3فيناليست ديگر ايران سال 
گذشــته نخودی، ســرلك و اميرمحمد يزدانی بودند كه از بين آنها نخودی مدال 
نقره اش را تكرار كرد و 2نفر ديگر بی مدال ماندند. مجتبی گليج هم تنها برنزی ايران 
در سال گذشته بود كه امسال جای خودش را به محمديان داد و اين كشتی گير شب 
آخر در تكرار برنز گليج ناكام ماند. ستاره نوظهور ايران در رقابت های امسال رحمان 
عموزاد بود كه سال گذشته يازدهم شده بود اما امسال با اقتدار به مدال طلا رسيد. 
در مجموع ايران مثل سال گذشته 7مدال گرفت اما مرغوبيت اين مدال ها كمتر از 

سال قبل بود و يك طلا به برنز تبديل شد.

تلخ و شیرین روز پایانی
در روز پايانی رقابت های جهانی 3كشتی گير ايران برای كسب مدال روی تشك 
رفتند كه نخستين نفر رضا اطری بود. مسابقات جهانی بلگراد چهارمين حضور 
اطری در مسابقات جهانی بود كه از 3جهانی قبلی دست خالی به كشور بازگشته 
بود.  اطری پس از تغيير وزن از 57 به 61كيلوگرم و قهرمانی در جام تختی و مرحله 
نهايی انتخابی تيم ملی توانست دوبنده تيم ملی را كســب كند. او در بلگراد در 
دور اول با نتيجه 11 بر يك بصيرعلی لی از مقدونيه را شكســت داد و در كشتی 
دوم خود 4 بر صفر اســلام بازرگانوف از آذربايجان را از پيش رو برداشت و راهی 
يك چهارم نهايی شد. اطری در يك چهارم 6 بر 3 گئورگی وانگلوف از بلغارستان 
را شكست داد و به نيمه نهايی راه يافت. او در كشــتی ماقبل فينال 5 بر 3 از سد 
نارانخو نارمانداخ از مغولستان گذشت و برای نخستين بار به فينال مسابقات جهانی 
رســيد. اطری در فينال مقابل ری هيگوچی ژاپنی دارنده مدال نقره المپيك ريو 
قرار گرفت و در همان يك دقيقه نخست با نتيجه 10 بر صفر مقابل اين كشتی گير 
پرقدرت شكســت خورد. اطری در ديدار فينال نمايش بســيار ضعيفی داشت و 
به نظر به مدال نقره قانع شده بود. اين نخستين مدال جهانی او محسوب می شود.

اما رحمان عموزاد خليلی بدون شــك ســتاره تيم ايران در بلگراد بود. او در 
جهانی ســال گذشــته در وزن 61كيلوگرم ملی پوش بود و خيلی زود از دور 
مسابقات كنار رفت و پس از آن با تغيير وزن توانست ملی پوش ايران در وزن 
65كيلوگرم شود. عموزاد دور نخســت با نتيجه 8 بر يك جون سوک يون از 
كره جنوبی را شكست داد و در دور بعد با نتيجه 6 بر صفر اسماعيل موزوكايف، 
دارنده مدال برنز جهان از مجارســتان را از پيش رو برداشــت و راهی مرحله 

يك چهارم نهايی شــد. او در يك  چهارم با نتيجه 13 بر 2 آديل اوســپانوف از 
قزاقستان را شكست داد و به مرحله نيمه نهايی رسيد. عموزاد خليلی در ماقبل 
فينال با نتيجه 9 بر 2 حاجی علی اف، قهرمان جهان و دارنده مدال های نقره و 
برنز المپيك از جمهوری آذربايجان را شكست داد و فيناليست شد. عموزاد در 
فينال هم بدون حرف وحديث و در يك نمايش مقتدرانه با نتيجه 13 بر 8 جان 
دياكوميهاليس از آمريكا را شكست داد و به مدال طلا رسيد. با پيروزی عموزاد 
در برابر كشــتی گير آمريكايی، ايران به دومين پيروزی در مقابل آمريكايی ها 
رســيد و اين در حالی بود كه 4رقابت را پيش تر به كشــتی گيران اين كشور 

واگذار كرده بود.

 نمایش ناامیدکننده محمدیان
محمدحســين محمديان، دارنده مدال برنز جهان در ســال2014 ملی پوش 
ايران در وزن 97كيلوگرم بود كه دور از انتظار ظاهر شــد. محمديان در نبود 
سعداله يف روس اين فرصت را داشــت كه صاحب مدال جهانی شود. او پس از 
استراحت در دور اول در دور دوم با نتيجه 10 بر صفر ساموئل شرر از سوئيس را 
شكست داد و به مرحله يك چهارم نهايی راه يافت. محمديان در اين مرحله هم 
با نتيجه 8 بر 5 ماگامد زاخاريف از اوكراين را از پيش رو برداشــت اما در ديدار 
نيمه نهايی با نتيجه 4 بر يك مغلوب كايل اسنايدر، قهرمان جهان و المپيك از 
آمريكا شد و به ديدار رده بندی رفت. او در رده بندی در يك نمايش ضعيف مقابل 
ماگومدخان ماگومدوف از جمهوری آذربايجان با ضربه فنی شكســت خورد و 

به عنوان پنجمی رسيد.



»جنگ جهانی سوم« 
نماینده ایران در اسکار
کمیته معرفی نماینده سینمای ایران به مراسم 
اسکار از بین 5 نامزد نهایی، فیلم »جنگ جهانی 
ســوم« را به عنوان نماینده سینمای ایران برای 
معرفی به اســکار ۲۰۲۳ انتخــاب کرد. مطابق 
گزارش روابط عمومی بنیاد ســینمایی فارابی، 
پرویز شیخ طادی، سخنگو و عضو کمیته معرفی 
فیلم ایرانی به اسکار۲۰۲۳، با اعلام این مطلب 
گفت: کمیته انتخاب در پی جلســات متعدد و 
بررســی 5۷فیلم حائز شــرایط در مرحله اول، 
۱۷فیلم را بــرای بازبینــی انتخــاب و پس از 
بررسی های مجدد 5 فیلم را به عنوان نامزد نهایی 

معرفی کرد.
به گفته شیخ طادی، »موقعیت مهدی« ساخته 
هادی حجازی، »پســر دلفینی« ساخته محمد 
خیراندیش، »بدون قرار قبلی« ســاخته بهروز 
شعیبی، »تفریق« ساخته مانی حقیقی و »جنگ 
جهانی سوم« به کارگردانی هومن سیدی، 5 فیلم 
نهایی هستند که در فهرست نامزدهای معرفی 
به آکادمی اسکار۲۰۲۳ قرار گرفتند. سخنگو و 
عضو کمیته معرفی فیلم ایرانی به اسکار۲۰۲۳ 
گفت: اعضای کمیته انتخاب، ضمن احترام و ارج 
نهادن به آثار راه یافته، پس از بررســی شرایط و 
استانداردهای لازم برای معرفی فیلم به اسکار، به 
اتفاق آرا، فیلم »جنگ جهانی سوم« را به عنوان 
نماینده نهایی ســینمای ایران بــرای آکادمی 

اسکار۲۰۲۳ انتخاب کردند.
در متن بیانیــه کمیته انتخــاب نماینده ایران 
به اســکار۲۰۲۳ آمده: »کمیته انتخاب در پی 
جلسات متعدد و بررسی 5۷ فیلم حائز شرایط در 
مرحله اول، ۱۷فیلم را جهت بازبینی انتخاب و 
پس از بررسی های مجدد 5 فیلم را به عنوان نامزد 
نهایی به شرح ذیل برگزید: موقعیت مهدی، پسر 
دلفینی، بدون قرار قبلی، تفریق و جنگ جهانی 
سوم. اعضای کمیته انتخاب ضمن احترام و ارج 
نهادن به آثار راه یافته، به اتفاق آرا، فیلم »جنگ 
جهانی سوم« را به عنوان نماینده سینمای ایران 

برای آکادمی اسکار۲۰۲۳ انتخاب کرد.«
اعضای کمیته معرفی فیلم ایرانی به اسکار۲۰۲۳ 
عبارتند از مریلا زارعی، محمد داوودی، رسول 
صدرعاملی، مهدی ســجاده چی، ســیدمحمد 
حسینی، حامد شکیبانیا، محمدحسین حقیقی 

و پرویز شیخ طادی.

این در حالی اســت که روز گذشــته، ســعید 
روستایی در گفت وگو با ایســنا از نبود آخرین 
ســاخته اش، »برادران لیلا«، در کمیته معرفی 
فیلم ایرانی به اسکار۲۰۲۳ ابراز نارضایتی کرده 
بود. روستایی گفته بود: فیلم »برادران لیلا« در 
میان فیلم های در حال بررسی در کمیته معرفی 
نماینده ایران به اســکار وجود ندارد درحالی که 
قرار بود در سازمان ســینمایی انعطاف به خرج 
داده شود تا فیلم برای گرفتن پروانه، به شورای 
پروانه نمایش ارجاع داده شود زیرا به هرحال ما با 
هماهنگی هایی فیلم را به جشنواره کن فرستاده 
بودیم اما جای سؤال است چرا حالا که به زمان 
معرفی نماینده اسکار رسیده ایم، »برادران لیلا« 
با تمام امتیازهایی که داشــته از این رقابت کنار 
گذاشته شده است؟ »برادران لیلا« از مدتی قبل 
اکران خود را در فرانسه آغاز کرد و تاکنون بیشتر 
از فیلم  »متری شــش ونیم« کــه آن نیز در این 
کشور اکران شــده بود بلیت فروخته و فروشش 
پس از ۳ هفته به ۷۰۰ هزار یورو رسیده و به زودی 
به نزدیــک یک میلیون یورو هم می رســد. حق 
پخش این فیلم از ســوی ۴۰کشــور دیگر دنیا 
خریداری شده و قرار است به اکران برسد. ضمن 
اینکه از سوی ۲۰فستیوال هم دعوت شده است.
به گفتــه وی، »بــرادران لیلا« تنهــا فیلمی از 
ســینمای ایران بوده که امسال در بخش اصلی 
جشنواره کن حضور داشت و یک کمپانی بزرگ 
همچون وایلدبانچ که بیش از ۱۰نخل طلای کن 
را برده، به عنوان پخش کننده بین المللی این فیلم 
فعالیت می کند. روستایی به ایسنا گفته بود این 
سؤال برای ما مطرح است چرا اجازه داده نشده 
که هیأت انتخاب کمیته اســکار، فیلم »برادران 
لیلا« را ببینــد تا تصمیم گیری بــرای انتخاب 
نماینده ســینمای ایران پس از بررســی تمام 

فیلم ها اتفاق بیفتد؟
با تمام حواشی ایجادشــده برای »برادران لیلا« 
و کشــمکش هایی که میان دست اندرکاران این 
فیلم و سازمان ســینمایی رخ داد، طبیعی بود 
که این فیلم جزو گزینه های انتخابی ســینمای 
ایران برای اســکار۲۰۲۳ نباشــد.  بــا توجه به 
موفقیت فیلم »جنگ جهانی ســوم« در بخش 
افق هــای هفتادونهمین جشــنواره فیلم ونیز 
به نظر می رسد که انتخاب موجهی است. چندی 
پیش نیز، محمد اطبایــی، مدیر کمپانی پخش 
»مستقل های ایرانی« که پخش بین المللی این 
فیلم را بر عهده دارد، گفته بود: »به نظر می رسد 
اگر »جنگ جهانی ســوم« به موقع بتواند اکران 
شــود، شــخصا فکر می کنم این فیلم بهترین 
انتخاب می تواند باشد. البته این را از این جهت 
که عرضــه و پخش بین المللی فیلــم در اختیار 
من اســت، نمی گویم! بلکه فقط بــه این دلیل 
که بازخوردهــای نمایــش آن را در مواجهه با 
مخاطب خارجی و به خصوص دســت اندرکاران 
حرفه ای ســینما اعم از منتقد، مدیر جشنواره و 

پخش کننده دیدم.«

سینما
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 امدادگری که 
آر پی جی زن بود!

آمنه وهاب زاده؛ جانباز ۷۰درصدی که نشان 
برتر امدادگر دوران جنگ را از آن خود کرد

 فرار از ایران
برای معافیت از محاکمه

رضاخان و شهریور ۱۳۲۰، از واقعیت تا 
انگاره های بی بنیاد

 اهمیت کلنجار  رفتن 
با نقش

 گفت وگو با گلاره عباسی؛ 
بازیگر فیلم ابلق 

پایان جشنواره 
تورنتو 

فیلم زندگینامه ای استیون 
اسپیلبرگ جایزه منتخب 
مردم جشــنواره تورنتو را 
از آن خود کــرد. به گزارش 
ورایتی، شب پیش در آخرین 
شب جشنواره تورنتو2۰22 
انتخاب  بخــش  برندگان 
مردم این جشنواره معرفی 
شدند و »فابلمن ها« درامی 
خودزندگینامــه ای درباره 
بزرگ شدن و به بلوغ رسیدن 
که برمبنای زندگی استیون 
اسپیلبرگ و به کارگردانی 
خود وی ساخته شده فیلم 
منتخب مردم شد. فیلم های 
»زنــان حــرف می زنند« 
ساخته سارا پولی و »چاقوها 
بیرون2« دیگر رقبای جدی 
فیلم اسپیلبرگ بودند که 
جایزه دوم و سوم را دریافت 
کردنــد. جایزه مســتند 
انتخاب مردم هــم به »یخ 
سیاه« به کارگردانی هوبرت 
دیویــس رســید و جایزه 
جنون نیمه شــب انتخاب 
مردم به »عجیب: داستان 
ال یانکوویچ« به کارگردانی 
اریک اپل اهدا شد. در بخش 
بهترین فیلم بلند کانادایی 
هم »کشتن ببر« مستندی 
از فیلمساز نیشــا پاهوجا 
به عنوان بهترین فیلم انتخاب 
شــد و جایزه بهترین فیلم 
کوتاه کانادایی به »سیمو« 

رسید.

 شکل گیری
 تئاتر اربعین 

 

دبیر هجدهمین جشنواره 
بین المللی تئاتر مقاومت 
نوید شــکل گیری جریان 
تئاتر اربعین در نهادهای 
متولــی تئاتر کشــور را 
می دهــد. ســیدوحید 
فخرموسوی درباره تجربه 
اجراهای بخــش »زخم 
عتیق« این جشنواره در 
ایام راهپیمایــی اربعین 
حسینی در کشور عراق، 
به مهــر گفــت: حضور 
هنرمنــدان تئاتر ایران از 
نقاط مختلف کشورمان در 
مســیر پیاده روی اربعین 
اتفاقی شگرف و متفاوت 
اســت. در تمام روزهایی 
که ما به عنوان هنرمندان 
تئاتر ایران در عراق بودیم 
جز مهربانی و همکاری در 
اجرای پذیرایی و شرایط 
اجرا از برادران عراقی خود 
ندیدیم. هرچه که داشتند 

در اختیار ما قرار دادند.

 اجتماع بزرگ
 شعر

 و موسیقی 

مدیر دفتر موســیقی و 
شــعر و سرود ســازمان 
صدا و ســیما از برگزاری 
بزرگ تریــن اجتمــاع 
موسیقی و شعر خبر داد. 
علیرضا قزوه در گفت وگو با 
مهر با اعلام این خبر گفت: 
از 4 تا 6 آبان ماه سال جاری 
اجتماع شعر  بزرگ ترین 
و موســیقی کشور توسط 
دفتر موســیقی و شعر و 
سرود سازمان صداوسیما 
برگزار می شــود. در این 
همایش 2۰۰شاعر از سراسر 
کشور به همراه تعدادی از 
هنرمنــدان موســیقی، 
موســیقی  مســئولان 
صداوســیمای استان ها و 
ارکستر سمفونیک سازمان 
صداوسیما حضور ویژه ای 
خواهند داشــت که طی 
روزهای آینــده جزئیات 
بیشــتری از آن اعــلام 
می شــود. وی با اشاره به 
اینکه در این همایش رئیس 
رسانه ملی و سایر مدیران 
ارشد سازمان صداوسیما 
نیز حضور خواهند داشت، 
گفت: این اجتماع به اعتقاد 
مــن یکــی از مهم ترین 
اتفاقــات و رویدادهای 
ادبی، هنری و موسیقایی 
سال جاری خواهد بود که 
تا به امروز کمتر شــاهد 

برگزاری آن بوده ایم. 

وودی آلن، کارگردان، نویسنده و بازیگر نامدار آمریکایی، در 
مصاحبه ای جدید اعلام کرد که پنجاهمین فیلمش، آخرین 
حضور او در سینما خواهد بود. بازیگر و کارگردان فیلم »آنی 
هال« )۱9۷۷( چندی قبل در مصاحبــه با الک بالدوین، 
بازیگر و تهیه کننده سینما، گفته بود که پنجاهمین فیلمش 
را ـ که به دیگر فیلم موفق او، »امتیــاز نهایی« )۲۰۰5(، 
بی شباهت نیســت ـ پاییز امســال در پاریس کارگردانی 
خواهد کرد. آلن در مصاحبه با بالدوین گفته بود: »بسیاری 
از هیجان ها از دست رفته است. وقتی فیلمسازی را شروع 
کردم، فیلم می ســاختی و فیلمت به سالن های سینمای 
سراسر کشــور می رفت و مردم گروه گروه می آمدند تا آن 
را روی پرده های بزرگ ببینند. اما امروز فیلم می سازی و 
فقط چند هفته در سینمایی اکران می شود و بعد مستقیم 
به پلتفرم های نمایش آنلاین می رود. مردم دوســت دارند 
در خانه بنشــینند و فیلم را روی صفحه تلویزیون هایشان 
ببینند. این وضعیت برای من چندان لذتبخش نیست.« در 
این مصاحبه، آلن نگاه انتقادی خود را متوجه تئاتر هم کرده 

بود و گفته بود: »وقتی جوان تر بودم، به تئاتر می رفتی و نور 
تابانده می شد و پشت ســر هم نمایش جذاب می دیدی و 
همین که به تئاتر می رفتی لذتبخش بود. تنوع زیادی وجود 
داشــت. اما حالا همه نمایش ها اجراهای مجدد موزیکال 
هستند و باید از یک ستاره استفاده کنید و میلیون ها دلار 
برای به روی صحنه بردن نمایش ها نیاز است.« بعد از این 
مصاحبه این سؤال پیش آمد که آیا فیلم پنجاهم آلن فیلم 
آخر او خواهد بود یا او باز هم به  کار خود در ســینما ادامه 

خواهد داد؟ 
 وودی آلن 86ســاله در مصاحبــه با روزنامه اســپانیایی
 »La Vanguardia« به این سؤال به روشنی جواب داده 
و اعلام کرده که پنجاهمین فیلمش را با عنوان »زنبور ۲۲« 
پاییز امسال در پاریس کارگردانی خواهد کرد و دیگر فیلمی 
نخواهد ساخت. آلن که دســت پرتوانی هم در کار نوشتن 
دارد، گفته می خواهد بیشتر روی نویسندگی تمرکز کند و 
پروژه بعدی او نگارش یک رمان خواهد بود. آلن در همان 
مصاحبه با بالدوین گفته بود بیشتر روز در خانه به ورزش 

کردن، تمرین کلارینت و یا نوشــتن مشغول است. حالا او 
بعد از بازنشستگی از سینما این فرصت را دارد که تمام وقت 

خود را صرف نوشتن کند.
۲ فیلم اخیر آلن یعنــی »یک روز بارانــی در نیویورک« 
)۲۰۱9( و »جشــنواره ریفکیــن« )۲۰۲۱( در طــول 
همه گیری کرونا اکران شدند. »جشنواره ریفکین« درباره 
کارگردان مسنی اســت که رابطه اش با همسر جوان تر از 
خودش دچار مشکل شده و با زنی آشنا می شود که باعث 
می شــود این کارگردان دنیادیده به فکــر تجدیدنظر در 
زندگی شــخصی اش بیفتد. این فیلم به وضوح شیفتگی 
آلن به اینگمار برگمن، کارگردان بزرگ ســوئدی را نشان 
می دهد. آلن که همواره یکی از ستایش کنندگان برگمن 
بوده اســت، در این فیلم صحنه هایــی از »مهر هفتم« و 
»توت فرنگی های وحشی« ساخته برگمن را بازسازی کرده 
است. البته این فیلم فروش خوبی در گیشه نداشت. فیلم 
»یک روز بارانی در نیویورک« با بازی تیموتی شــالامی، 
ال فانینگ و ســلنا گومز هم با وجــود اینکه جزو کارهای 
درجه یک این کارگردان نیســت، اما فــروش بهتری در 
گیشــه داشــت. آلن این فیلم را در ســال ۲۰۱۷ و برای 
آمازون استودیوز ســاخت. ابتدا قرار بود که فیلم در سال 
۲۰۱8 به صورت اینترنتی منتشــر شود اما در پی اتهامات 
آزار جنسی که به آلن در جنبش من هم وارد شد، آمازون 
این فیلم را بایگانی کرد. آلن به خاطر این مسئله از آمازون 
شکایت کرد و سرانجام، پس از یک سال کشمکش، فیلم در 
چندین کشور اروپایی و جنوب آمریکا به روی پرده رفت. 
این فیلم با واکنش نســبتاً مثبتی از سوی منتقدان همراه 
بود. این کارگردان 86 ســاله تاکنون ۲۴ بار نامزد اسکار و 
۴ بار برنده آن شده که این جوایز شامل یک اسکار بهترین 
کارگردانی و ۳ جایزه اسکار بهترین فیلمنامه غیراقتباسی 

می شود.

»خورشید کاروان« دوباره 
حرکت می کند

نمایش »خورشــید کاروان« در ســی و یکمین سال 
اجرای خود از ۳۱ شهریور در ســالن میلاد نمایشگاه 

بین المللی روی صحنه می رود.
به گزارش همشــهری، »خورشــید کاروان« نوشته 
مهدی متوسلی و با کارگردانی محمود فرهنگ در سی 
و یکمین سال اجرای خود، از ۳۱ شهریور تا 5 مهر در 
سالن میلاد نمایشگاه بین المللی روی صحنه می رود.
در این نمایش که کاری از مؤسسه فرهنگی »فدک« 
است، جلیل فرجاد، کرامت رودســاز، فرهاد بشارتی، 
اسدالله بابایی، عبدالرضا کیهانی و گروهی از هنرمندان 

به ایفای نقش می پردازند.
»خورشید کاروان« روایت شبی است که کاروان اسرای 
کربلا در مسیر شام در دیر راهبی توقف می کنند. راهب 
نصرانی از مریدان امام حسین)ع( می شود و تمام ثروت 
خود را می دهد تا فقط یک شب تا سحر با سر مبارک 
سیدالشهدا)ع( هم کلام شــود. راهب نصرانی با امام 

حسین)ع( نجوا می کند و....
این اثر نمایشــی ۳۰سال اســت در ایام محرم و صفر 
روی صحنه می رود و تاکنون با بیش از ۱۳۰۰ اجرا در 
سالیان متوالی در شهرهای مختلف کشور و همچنین 
در کشورهای دیگر نظیر انگلیس، هلند و امارات میزبان 
قریب به یک میلیون و 5۰۰هــزار نفر از علاقه مندان 
نمایش بوده اســت و عنوان یکی از پرمخاطب ترین و 
پرتکرارترین نمایش های تاریخ تئاتر ایران را کســب 

کرده است.

بیش از یک دهه اســت که تلویزیون دیگــر تله تئاتر ندارد؛ حتی 
مدیران شبکه۴ هم اهمیتی به این موضوع نمی دهند و انگار پیشینه 
تولید و پخش تله تئاترها را در دهه ۷۰ و 8۰ فراموش کرده اســت. 
بعد از این همه سال شبکه۲ از ۲۷شهریور ماه پخش یک تله تئاتر 
با عنوان »کاتب اعظم« را شروع کرده اســت، شاید هم خیلی ها 
بگویند این یک مینی سریال است؛ چرا که برخلاف دیگر تله تئاترها 
ضبط اســتودیویی نداشــته و در فضای باز فیلمبرداری شده و از 
برخی ساختارهای تله تئاتر فاصله دارد. اما اگر هم نامش را به خاطر 
یک فضای مشــخص و ثابت که در آن فیلمبرداری شده تله تئاتر 
بگذاریم یا اینکه از این اثر به عنوان یک مجموعه نمایشی یاد کنیم؛ 
شروع خوبی برای تولیدات دیگر باشد و زمانش رسیده که مدیران 
تلویزیون به تولید تله تئاتر به عنوان یکی از ارکان اصلی برنامه های 

نمایشی توجه نشان دهند.

اعترافات کاتب کشته شده
مجموعه تله تئاتــر اقتباســی »کاتب اعظم« بــه تهیه کنندگی 
مرکز ســریال ســوره با قصه ای از کاتبان قیام عاشورا ست که در 
۷قسمت از شــبکه۲ روی آنتن می رود، این اثر را مهدی غفوری 

نوشته، کارگردان هنری خودش  و کارگردان تلویزیونی آن هم علی 
عبادی  است. »کاتب اعظم« با اقتباسی از کتاب »اعترافات کاتب 
کشته شده« نوشته ساسان ناطق، اتفاقات شب تا عصر عاشورا را از 
خیمه دشمن روایت می کند. »کاتب اعظم« در یک فضای باز و یک 
فضای بسته )خیمه( تصویربرداری شده، سازندگان سعی کرده اند 
میزانسن های مرسوم تئاتر را رعایت کنند اما در فیلمبرداری قالب 

مرسوم را شکسته اند.

هفت پرده از روایت یک کاتب
ســازندگان این کار می گویند »این اثر پس از گذشــت سال ها از 
تولید آخرین تله تئاتر در تلویزیون، به عنوان یک مجموعه تله تئاتر 
تاریخی پس از ۲ماه پیش تولید و یک ماه تصویربرداری، توســط 
سازمان ســینمایی ســوره تهیه و آماده پخش از رسانه ملی شده 
است.« از بازیگران تله تئاتر »کاتب اعظم« می توان به امین زندگانی، 
سیامک صفری، نادر فلاح، نازنین فراهانی، فاطمه گودرزی، حدیث 
میرامینی، خسرو شهراز و... اشاره کرد. آریا عظیمی نژاد، آهنگسازی 
این مجموعه نمایشــی را برعهده داشته و حســین ابوالصدق نیز 
طراحی و ترکیب صدای پــروژه را برعهــده دارد. مهدی غفوری 
می گوید: »کتاب از زاویه کاتبان عاشــورا به این واقعه نگاه کرده و 
در هفت پرده نوشته شده بود. ما زاویه نگاه را برداشتیم، جغرافیا را 
حفظ کردیم و از اول پژوهش کردیم و قصه را براساس پژوهش در 

۷قسمت نگارش کردیم.« 

یک فیلمنامه جذاب دینی
فاطمه گودرزی از بازیگران شناخته شده سریال های تلویزیونی است که در این مجموعه نمایشی هم 
ایفای نقش کرده، این بازیگر درباره حضورش در این تله  تئاتر با توجه به ساختارهایی که دارد، می گوید: 
»زمانی که فیلمنامه کاتب اعظم را خواندم، با یک کار تاریخی- مذهبی روبه رو شدم که فیلمنامه اش 
خاص بود و از نوع نگاه نویسنده و فیلمساز خوشم آمد و همکاری در این مجموعه را قبول کردم. ۲ نقش 
به من پیشنهاد شد که من نقش  ام حسن را پذیرفتم و بعد از مدتی تمرین کار تصویربرداری شروع شد.« 
وی در ادامه از سختی های کار تاریخی حتی مینی سریال یا مجموعه نمایشی می گوید و اینکه بازی در 
این نقش ها از طراحی لباس گرفته تا دیالوگ  هایی که گفته می شود سخت و سنگین است. وی همچنین 
درباره نقش اش توضیح می دهد: »داستان »کاتب اعظم« درباره واقعه کربلا و امام حسین)ع( است. این 
مجموعه ساختار بسیار جدیدی دارد و کارگردان به شکل متفاوتی به قصه نگاه کرده است. من نقش   
ام حسن را ایفا کرده ام اما منظور امام حسن)ع( نیست. خود شخصیت  حسن را زیاد در جریان داستان 

نمی بینیم، اما مادرش در قصه حضور دارد.« 

کار آیینی جذاب با قصه متفاوت 
این بازیگر تلویزیون همچنین از تله تئاتر بودن »کاتب اعظم« می گوید: »این مجموعه یک کار آیینی و 
مذهبی است و البته موضوع خاصی دارد و فکت های تاریخی زیادی در آن وجود دارد. به نظرم داستانش 
جذاب است و البته باید دید که تماشای این مجموعه نمایشی برای مخاطبان امروز تلویزیون جذاب 
خواهد بود یا خیر؟ این تله تئاتر در فضای استودیویی کار نشــده و ما مانند فیلمبرداری یک فیلم کار 
کردیم اما در بسیاری از زوایا به نوعی تله تئاتر بود. معتقدم  جایی که دوربین ها به شکل ثابت گذاشته 

شده، حکم تماشاگران یک تئاتر را دارد. کار تازه و بدیعی است.«

فهیمه پناه آذرسیما
روزنامه نگار
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روایت کاتبان دشمن از قیام عاشورا 
فاطمه گودرزی از حضورش در تله تئاتر »کاتبان اعظم« می گوید
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زنده شدن در معراج شهدا 
هیچ وقت او را نمی شد در خانه پیدا کرد. او خاطرات 
زيادی از دوران دفاع مقدس دارد. يکی شــان همین 
مجروح شدن خودش است: »يک بار نیروهای عراقی 
شــبیخون زده و همین باعث شــده بود در تاريکی، 
رزمنده هــای بســیاری مجروح و شــهید شــوند. 
فرمانده شان با بی سیم درخواست نیروهای امدادگر 
کرد. من هم ســوار بر آمبولانس خودم را به منطقه 
رســاندم. انگار واقعه عاشــورا و صحرای کربلا تکرار 
شــده بود. آن قدر مجروح روی زمیــن افتاده بود که 
نمی دانستم چه بايد بکنم. به سراغ يکی از رزمنده ها 
رفتم که شرايط وخیم تری داشت. به هر سختی اي بود 
او را سوار آمبولانس کردم. در اين حین رزمنده ديگری 
که فقط کتفش تیر خورده بود به ياری آمد. گفت من 
رانندگی می کنم شــما مراقب مجروح باشید.« آنها 
به سوی بیمارستان پتروشیمی ماهشهر راه افتادند. 
رزمنده ای که رانندگی می کرد از شدت درد مسیر را 
اشتباه رفت. حتی يادش رفته بود چراغ آمبولانس را 
خاموش کند. عراقی ها ردشان را گرفتند و تا توانستند 
ماشین را گلوله باران کردند. او نگران مجروحی بود که 
تا مرگ فاصله چندانی نداشــت اما نمی دانست چرا 
شکمش می ســوزد. تا اينکه به بیمارستان رسیدند. 
ماشین مچاله شده بود. چند نفری آمدند و با اره کردن 
درها وهاب زاده و 2نفر ديگر را بیرون آوردند. باقی ماجرا 
را از زبان خودش می شنويم؛ »وقتی من را خارج کردند 
اعضاي  شکم ام بیرون ريخت. ســوزش بدنم به دلیل 
تیری بود که شــکم ام را پاره کرده بود.« پرســتارها 
وحشت کردند و او را به اتاق عمل رساندند. اما کار از کار 
گذشته بود. علائم حیاتی اش کار نمی کرد. به تشخیص 
پزشک گواهی شهادتش صادر شد و او را به معراج شهدا 
منتقل کردند. يکی،2 روز گذشت می خواستند شهدا 
را به شهرهايشــان منتقل کنند. در اين حین اتفاقی 
افتاد. وقتی کاور وهاب زاده را روی زمین گذاشتند يکی 
از کارکنان معراج شهدا ديد داخل مشمع بخار کرده 

است. فرياد زد: »زنده است، زنده است!«

امدادگری که آر پی جی زن بود!
آمنه وهاب زاده؛ جانباز 70درصدی که نشان برتر امدادگر دوران جنگ را از آن خود کرده است

رضا شاعری در کتاب »غريبه ای در شهر« خاطرات همرزمان شهید سلیمانی را منتشر کرده است

خود سردار، مسیر را برایم هموار کرد
کتاب های مختلفی درباره 

شهره کیانوش رادگزارش
روزنامه نگار

شخصیت ســردار دل ها 
شهید حاج قاسم سلیمانی 
نوشته شده که در هر یک از 
آنها تنها به گوشه ای از ابعاد شخصیت این فرمانده دلاور پرداخته شده 
است. رهبر معظم انقلاب برای کتاب خودنوشت حاج قاسم سلیمانی 
با عنوان »از چیزی نمی ترسم« این جمله را نوشته اند: »هر چیزی که 
یاد شهید عزیز ما را برجسته کند، چشم نواز و دلنواز است... .« خواندن 
این یادداشت، انگیزه ای شد تا رضا شــاعری در نخستین کتاب 
داستانی اش با نام »غریبه ای در شــهر« خاطرات همرزمان سردار 
شهید سلیمانی را در قالب داستان منتشر کند. غریبه ای در شهر 
مجموعه 3داستان کوتاه برگرفته از خاطرات 2تن از همرزمان سردار 
سلیمانی است و شاعری، این داستان ها را از دل مصاحبه  با 24تن از 
دوستان حاج قاسم برداشت کرده است. با او که برادر شهید غواص 

جواد شاعری است، درباره این کتاب گفت وگو کرده ایم.

کتاب غريبه ای در شهر که به همت نشر قدر ولايت از ناشران جبهه فرهنگی 
انقلاب تصويرگری و به چاپ رسیده، برگرفته از خاطرات همرزمان سردار 
شهید سلیمانی است که با روايتی داستانی و برای مخاطب جوان و نوجوان 
تنظیم شده است. رضا شاعری، ماجرای نوشتن اين کتاب را بعد از انجام 
مصاحبه هايی می داند که با همرزمان شهید سلیمانی تهیه کرده بود. او 
می گويد: »سال99 به پیشنهاد يکی از دوستان قرار شد چند گفت وگو 
با دوستان شهیدحاج قاسم بگیرم. پیگیری کردم و با دوستان شهید در 
کرمان و تهران ارتباط گرفتم. خود شهید هم مسیر را برايم هموار کرد. 
به دلیل علاقه ای که به حاج قاســم داشتم، گفت و گوها را مفصل تر ادامه 
دادم و تقريبا يکصدهزار کلمه خاطره جمع آوری کردم. علاقه و ارادتم بعد 
از مصاحبت ها به شخصیت شهید سلیمانی دوچندان شد، تا اينکه ديدم، 

رهبر معظم انقلاب در يادداشــتی که برای کتاب خود نوشت حاج قاسم 
سلیمانی با عنوان ازچیزی نمی ترسم اين جمله را مرقوم فرموده اند: »هر 
چیزی که ياد شهید عزيز ما را برجسته کند، چشم نواز و دلنواز است، ياد 
او را اگر چه خداوند در اوج برجستگی قرار داد و بدين گونه پاداش دنیايی 
اخلاص او را بدو هديه کرد، ولی ما هم هر کدام وظیفه ای داريم.« بعد از 
فرمايش رهبر معظم انقلاب، به عنوان سربازی در جبهه رسانه، انگیزه ام 

برای مصاحبه های بیشتر و چاپ کتاب بیشتر شد.

ساخت فیلم و مستند از آثار مکتوب
شاعری، معتقد است کتاب هايی با موضوع داستانی و درباره شهدا می تواند 
به شناخت بیشتر از آنها به ويژه برای نســل نوجوان و جوان منجر شود؛ 
»سال هاست که شوق و شور زيادی برای نوشتن دارم. پیش تر داستان هايی 
با موضوع شــهدا نوشــته بودم که در مجله کیهان بچه ها چاپ شده  و 
خوشحالم نخستین اثر داستانی ام برای سردار دل ها و برای گروه کودک 
و نوجوان چاپ شده است. قبل از اين، کتاب »سیری در امامت و ولايت« 
را گردآوری کرده بودم اما غريبه ای در شهر نخستین کتاب داستانی من 
هست. معتقدم جا دارد تا ابعاد اخلاقی، مهربانی، ويژگی های فرماندهی 
و رفاقت های شهید سلیمانی در قالب داستان مستند و فیلم ساخته شود. 
انشاءالله ما هم در جبهه جهاد تبیین مبلغ خوبی ها و ويژگی های شخصیتی 
شهدای عزيز باشیم. امیدوارم به زودی داستان هايی که برای شهید بهروز 
صبوری و شهدای ديگر نوشته ام را هم بتوانم در قالب کتاب چاپ کنم. البته 
همانطور که دوستم آقای دکتر حسین قرايی روی تخته يادبود رونمايی 
کتابم نوشته بود: »آقای شــاعری! برادر ارجمند شهید شاعری عزيز، در 
عرصه نوشتن بايستی کتاب های زيادی راجع به شهدا بنويسی، هنوز اول 
عشق است، ادامه بده.« معتقدم هنوز اول راه هستم و امیدوارم شهدا چراغ 
راهی باشند که در پیش دارم. انشاءالله توفیق داشته باشم تا در جبهه جهاد 

تبیین کتاب های بیشتری برای شهدا بنويسم.«

داستان هایی برای نوجوانان
3داستان کتاب غريبه ای در شهر می تواند خواننده را با ابعادی از شخصیت 
سردار سلیمانی آشنا کند. شاعری درباره اين 3داستان توضیح می دهد: 
»اين کتاب ويژه جوانان و نوجوانان تنظیم شده و نخستین داستان که نام 
کتاب نیز از آن گرفته شده، 9سال پیش در تهران اتفاق افتاده  است. اين 
داستان حکايت جوانمردی و به جای آوردن رسم رفاقت توسط حاج قاسم 
در حق يک رزمنده حشدالشعبی است. قصه دوم و سوم »اينجا فرمانده 
کیه؟« و »هديه عروســی« روايت های حاج حمید رمضانی از نیروهای 
اطلاعات لشکر 41ثارالله است. داستان اينجا فرمانده کیه؟ حکايت روزی 
است که آقای رمضانی با حاج قاسم آشنا می شود، البته راوی داستان که 
هنگام اين رويداد رزمنده بسیجی نوجوانی بوده برای اينکه چادرها را جمع 
نکند، حسابی شلوغ کرده تا اينکه حاج قاسم را می بیند و به قول خودش از 
آنجا قصه عاشقی اش با سردار دل ها آغاز می شود. داستان سوم کتاب با نام 
هديه عروسی، داستان هديه 30هزار تومانی و ماجرای دريافت وام و تهیه 
جهیزيه توسط شهیدحاج قاسم برای شکل گیری زندگی يکی از نیروهايش 
هست که به معنای واقعی کلمه رسم جوانمردی، رفاقت و انسان دوستی را 
در رفتار و کردار شهید والامقام می توان ديد. شاعری، 3داستان ديگر هم 
نوشته که قرار است به زودی در قالب داستان منتشر شود. او تصمیم دارد 
با چند تن از دوستانش، روايت اول کتاب غريبه ای در شهر را در قالب فیلم 

کوتاه داستانی بسازد.

ایستاده تا همیشه
خاطــرات حاج احمد متوســلیان در 
مريــوان، به تدويــن و تنظیم فاطمه 
وفايی زاده در کتابی با عنوان»ايستاده 
تا همیشه« چاپ شده است. اين کتاب 
344صفحه ای که توســط انتشارات 
مؤسســه فرهنگی مطبوعاتی ايران 
چــاپ شــده، حاصــل گفت وگو با 
همرزمان حاج احمد متوسلیان است 

و روايتــی از خاطرات شــفاهی 8نفر از افرادی اســت که احمد 
متوسلیان را بین سال های 13۵8 تا 13۶1 ديده اند. مريم کاتبی، 
حمید فرحزادی، مجتبی عسگری، حسن رستگار پناه، نعمت الله 
حکیم، محمدجواد اکبری آهنگر، ناصر شیخ عباسی و سیدحسن 
اعتمادزاده افرادی هســتند که هرکدام پــس از معرفی خود، 
نقش شان در حوادث کردستان و جبهه های غربی، خاطرات خود 
را با اين سردار پرآوازه بازگو کرده اند. »ايستاده تا همیشه« به دنبال 
ترسیم چهره ای فرشته گونه از فرمانده ای جاويد نشان نیست، بلکه 
تلاش دارد غبارهای روی چهره او را کنــار بزند و »برادر احمد« 
واقعی را پیش روی مخاطب قرار دهد. زندگی احمد متوسلیان 
در اين کتاب به روزهای حضورش در کردستان محدود می شود؛ 
روزهايی که غرب کشــور فضای پرتنش جنگ داخلی را تجربه 
می کرد. در بخشی از کتاب می خوانیم: من خودم با اينکه 3بار از 
احمد کتک خوردم اما آدم خیلی رئوفی بود. در کار آدم خشنی 
بود اما در روابط عاطفی و اخلاقی اينطور نبود. هرکســی مدتی 
با او معاشرت می کرد، شیفته اش می شد. تن صدايش پايین بود 
و آرام صحبت می کرد. عصبانیت را در چهــره اش ديده  بودم اما 
نشنیدم که دادوبیداد کند. ياد گرفته بود آن را کنترل کند. بدنش 
ورزيده بود. بینی اش هم شکســته بود و کمی تودماغی صحبت 
می کرد. چون خودم قبلاً کشتی می گرفتم، می دانستم کسانی که 
دماغشان شکسته است، بوکسور هستند. تمرين ورزشی نمی کرد 
ولی همیشــه صبح ها ما را می برد کوه. آدم عجیب وغريبی بود. 
نمی توانست آرام بنشیند. دائم به فکر نقشه کشیدن و ضربه زدن 
به دشــمن بود. اصلًا ترس در وجودش نبــود. بچه ها را طوری 
آموزش داده بود که تا آخرين فشنگ مقاومت کنند. بچه ها تا پای 
جان شان می ايستادند و می جنگیدند؛ چون زيردست حاج احمد 

آموزش ديده بودند.«

شهرک دارخوین
شــهرک دارخوين، نام و محلی آشــنا برای تمام کسانی است 
که در مناطق عملیاتی جنوب کشــور حضور داشــته اند. اين 
شهرک در طول 8ســال دوران دفاع مقدس محل ستاد لشکر 
14امام حسین)ع( به فرماندهی شــهید حاج حسین خرازی 
و قدمگاه بیش از 13هزار شــهید لشــکر 14امام حســین)ع( 
بوده است. رزمندگان خاطرات بسیاری از مسجد 14معصوم)ع( 
اين شهرک دارند. ســیدمجتبی خیام الحســینی، مستندی 
با نام »شــهرک دارخوين« تهیه کرده که از ســايت عمار نیوز 
قابل مشاهده اســت. اين تهیه کننده و کارگردان با بیان اينکه 
شهرک دارخوين برای بچه های لشکر14 امام حسین)ع( فضايی 
مقدس اســت، درباره علت ساخت اين مســتند گفته: »همه 
نمازشب ها، شب زنده داری ها و همه اعمال معنوی و دورهمی های 
رزمندگان اين لشکر نظامی در اين شهرک اتفاق افتاده و از اين رو 
اين شــهرک برای تک تک رزمندگان پر از خاطره است. در اين 
مستند حال و هوای شــهرک دارخوين در 8سال دفاع مقدس 

روايت می شود.«
 همه فرماندهان لشکر 14 امام حســین)ع( ازجمله سردارانی 
مانند شهید خرازی در اين شهرک حضور داشته اند که اين شهید 
بزرگوار زمانی که فرمانده اين لشکر بود به شهادت رسید و برای 

نخستین بار پیکر وی در اين شهرک تشییع شد.

خواب ارغوانی
علی موســوی گرمارودی، شــاعر 
نام آشــنا، اشــعار خــود در حوزه 
دفاع مقــدس را در کتابی به عنوان 
»خواب ارغوانی« گردآوری کرده 
که توسط انتشــارات سوره مهر به 

چاپ رسیده است. 
اشــعار اين مجموعه در قالب های 
غــزل، مثنــوی، قطعــه، چکامه، 

نیمايی و شعر سپید سروده شده اند. شعرهای اين مجموعه 
چنانچه خود نويســنده در مقدمه به آن اشاره کرده است 
شامل 3بخش می شــود. بخش اول، گزيده ای از شعرهای 
پیش از انقلاب اســت که در ايام مبارزه با رژيم )چه پیش 
از زندان ساواک و چه در زندان و چه در دوران شکل گیری 
انقلاب( سروده شده اند و اغلب از تاريخ سرايش پی  به زمان 
آنها می توان برد. بخش دوم، شعرهای مربوط به شهداست. 
خواه شهدای دوران شــکل گیری انقلاب يا شهدای بعد از 
انقلاب و خواه شــهدای دفاع مقدس يا شــهدای محراب و 
امثال آنها. و بخش سوم شعرهايی است که به خود جنگ و 
دفاع مقدس مستقیم تر پرداخته اند و البته هرسه نوع، شعر 

دفاع مقدس است. 
شعر »خواب ارغوانی« که نام کتاب هم از آن گرفته شده، در 

سوگ شهید باقر اسدی گرمارودی سروده است:
بهار ديگر از آنگونه يی که دانی نیست

 زروی سبزه خطی شادمان که خوانی نیست
 کجايی  ای گل خورشید باغسار وطن

 که بی تو طرف چمن جای زندگانی نیست
 به جز تو با کفن سرخ و سینه سوزان 

شقايقی به چمن رُسته، ارغوانی نیست
 چو قاصدک چه سبک می چمی به هودج خون

 گزار خواب هم اينگونه پرنیانی نیست
 زبان سرخ تو معنای ديگری دارد

 مبین که در غزلم با تو هم زبانی نیست
 سخن به سوگ تو سخت آيدم ز دل به زبان

 وگرنه چون غزلم آب در روانی نیست

 عکس یک جانباز 
که جهانی شد

برنامه »عکس هــای تکان دهنده« بــه کارگردانی 
کیانــوش الطافی که هــر هفته با انتخاب عکســی 
تأثیرگذار و مانــدگار در تاريخ به بررســی و نقد آن 
می پردازد، در اين قســمت به سراغ عکسی ماندگار 
از يک عکاس ايرانــی به نام داوود عامــری از دوران 
دفاع مقدس  رفتــه بود. اين جانباز بــا حضور در اين 
برنامه به مرور خاطرات خود از عکاسی در سال های 
جنگ و بعد از آن پرداخت و توضیحاتی را درخصوص 
عکس های تأثیرگذاری که ثبت کرده، برای مخاطبان 
اســپانیايی زبان ارائه  کرد. اين عکاس اهل گلستان، 
عضو فدراسیون جهانی عکاسی در فرانسه و انجمن 
عکاسان انقلاب و دفاع مقدس است که در زمان جنگ 
تحمیلی، پای راست خود را از زانو از دست می دهد. 
عکس ماندگار او از يک جانباز که سايه اش بر زمین 
افتاده، با عنوان »جايی که پايم را از دست دادم« بازتاب 
گسترده ای در سطح جهانی داشته و بسیار مورد توجه 
قرار گرفته است. اين برنامه از شبکه پرس تی وی برای 

مخاطبان اسپانیايی زبان پخش مي شود.

معاون هماهنگ کننده ارتش:
عقلانیت در تمامی عملیات های 

دفاع مقدس حاکم بود
معاون هماهنگ کننده ارتش جمهوری اسلامی ايران گفت: »در 
تمامی عملیات های دفاع مقدس به طور قطع عقلانیت حاکم بود 

و کاری بدون انديشه، آگاهی و بصیرت انجام نگرفت.« 
امیر دريادار »حبیب الله ســیاری« در همايــش ملی جايگاه 
دانش، فناوری و خلاقیت در دفاع مقدس که در دانشگاه علوم 
دريايی امام خمینی)ره( نوشهر برگزار شد با اظهار اين مطلب 
گفت: »نیرو های مســلح ايران با بهره گیری از عقلانیت، علم و 
آگاهی و معنويت توانستند دشمنی که از پشتیبانی همه جانبه 
ابرقدرت ها برخوردار بود شکست دهند.« امیر سیاری حاکمیت 
علم، فنــاوری و خلاقیت را موجب موفقیت ايران در 8 ســال 
دفاع مقدس برشمرد و افزود: »ما در برابر دشمنی جنگیديم که 
بار ها تجهیزات خودش را در طول 8سال دفاع مقدس نوسازی و 
به  روز کرده بود و 2 قطب شرق و غرب در يک پیوند نامبارک همه 
نوع کمک به دشمن کردند. اين در حالی بود که در اين دوران 

حتی سیم خاردار هم به ايران نمی دادند.« 
معاون هماهنگ کننــده ارتش ادامــه داد: »برخی به تازگی 
عقلانیت حاکم بر دفاع مقدس را زيرسؤال بردند که مقام معظم 
رهبری به موضوع عقلانیت حاکم بر دفاع مقدس پرداختند و 
آن را تبیین کردند. البته زمان هايی هم بودند که آسیب ديديم 
و اين ذات جنگ است که برخی مواقع پیروزي و برخی مواقع 

آسیب به همراه دارد.«
وی ادامه داد: »خنثی کردن حدود يک هزار حمله موشکی 
عراق از يک هزار و 200 حمله با به کارگیری اهداف کاذب، 
اسکورت 10 هزار کشتی با اجرای 1۵0 عملیات برای حفظ 
صادرات نفت، هدف قرار دادن تعداد زيــادی از هواپیما ها 
و بالگرد های دشــمن و... نشــان دهنده بهره گیری از علم، 

فناوری و خلاقیت در دفاع مقدس است.«

 »پری نخلستان«؛ رمانی کودکانه 
با رویکرد ادبیات پایداری

کتاب »پری نخلستان« نوشته حسین 
فتاحی، رمانــی کودکانه بــا موضوع 
ادبیات پايداری اســت کــه به همت 
انتشــارات قديانی منتشر شده است. 
نويســنده در اين کتاب تلاش کرده با 
تلفیق واقعیت و خیال از خشونت جنگ 
کاسته و نوجوانان را به موضوع جنگ و 
دفاع مقدس علاقه مند و آشنا کند و از 

اين طريق آگاهی آنها در زمینه حــوادث جنگ را ارتقا دهد. اين 
کتاب درباره اشغال خرمشهر، نحوه  ورود عراقی ها به خاک ايران 
و دفاع مردم از سرزمین شان است. محور روايت اين داستان نیز 
2پسربچه هستند و فضای داستان با استفاده از عناصری مانند 
پری  نخلســتان، پرنده ها و عناصر ديگری از اين دست تلطیف 
شده است. بخشی از کتاب به اين شرح است: »اما پری نخلستان 
و دوستان پرنده اش. حتماً تا حالا فهمیده اند که پری نخلستانی 
که از آن حرف می زنیم، پری نخل های عرايض است. در آنجا  زاده 
شده و در آنجا بزرگ شده و مسئول کارهای آن نخلستان است. اما 
وقتی جنگ در گرفت و گلوله های توپ و خمپاره عراقی ها خانه ها 
را خراب کرد و بعضی نخل ها را شکست، پری نتوانست بی تفاوت 
بماند. چون دلش برای نخل های شهر هم می سوخت و می خواست 
از حال آنها باخبر باشد و به آنها کمک کند. روی اين حساب وقتی 
جنگ شديدتر شد و سربازهای عراقی با تانک ها و توپ هايشان به 
شهر نزديک شدند، پری نخلستان گنجشک جوانی را مأمور کرد 
که از نخلستان عرايض پرواز کند و به شهر برود و در شهر گشت 
بزند تا اگر برای نخل ها اتفاقی افتاد به او خبر بدهد.« اين اثر در 192 
صفحه، توسط حسین فتاحی به رشته تحرير درآمده و انتشارات 
قديانی آن را در 3هزار نسخه و با بهای 4۵ هزار ريال منتشر و روانه 

بازار نشر کرده است.

خـبر

معرفی کتاب

معرفی مستند

شعر دفاع مقدس

خـبر

حامد یزداني؛ روزنامه نگارمعرفی کتاب

چه کسی باور می کند بانویی که در دوران جنگ پا به پای دیگر رزمنده ها در خط مقدم اسلحه به دست 

مژگان مهرابیگزارش
روزنامه نگار

گرفته، اینگونه حال و روزش باشد؛ آرپی جی زنی که تیرش به خطا نمی رفت. حضورش در جبهه افتخاری 
بود برای رزمنده ها؛ اینکه یک زن، شجاعانه و بی هیچ ترس و واهمه ای در کنارشان، مردانه می جنگد و 
از مردم کشورش دفاع می کند. »آمنه وهاب زاده« دوره آموزش های ویژه را همان روزهای اول جنگ گذراند. از رانندگی با تانک و عبور از دیوار مرگ را خوب 
می دانست. امدادگری هم بلد بود. در یک کلام در هر کجای جبهه نیرویی نیاز بود در چشم برهم زدنی وهاب زاده خودش را می رساند. این بانوی دلاور بارها 
در جبهه مجروح شد اما از میدان به در نرفت. او در عملیات والفجر یک وقتی که داشت در بیمارستان صحرایی به بیماران رسیدگی می کرد شیمیایی شد. 

وهاب زاده جانباز 70درصدی است که این روزها به مدد دستگاه اکسیژن ساز نفس می کشد. در آستانه هفته دفاع مقدس پای خاطرات او می نشینیم.

پرستار خسته جان

مکث
ماجرای شیمیایی شدنش به عملیات والفجر یک برمی گردد؛ زمانی که در حال پانسمان کردن 
زخم یکی از مجروحان بود. هواپیماهای عراقی بالای بیمارستان صحرایی مانور می دادند. ناگهان 
بوی تند گاز خردل فضا را پر کرد. وهاب زاده سریع ماسکی که مربوط به خودش بود را روی صورت 
رزمنده مجروح گذاشت. اما در چشم برهم زدنی صورتش پر از تاول شد. امدادگرها به یاری اش 
آمدند تا او را به اهواز برسانند. وهاب زاده فقط یک صدا می شنید: »این خواهر، جان من را نجات 
داد!« فریاد همان رزمنده بود. او بعد از گذران دوران نقاهت و پایان جنگ عضو جمعیت هلال احمر 
شد و تصمیم گرفت تا جان در بدن دارد به مردمش خدمت کند. چندی پیش هم از سوی همین 

نهاد نشان برتر امدادگر دوران جنگ را از آن خود کرد.

نفس هايش آرام و منقطع است. سینه اش خس خس 
می کند. سال هاست که دستگاه اکسیژن ساز مونس 
شب و روزش شده. اگر نباشــد روزگار به وهاب زاده 
سخت می گذرد. هر چه بیشــتر پا به سن می گذارد، 
شرايط برايش غیرقابل تحمل تر می شود. بی حال و 
بی رمق روی مبل لم داده و می گويد: »مدت هاســت 
خواب راحتی نکرده ام؛ يعنــی نمی توانم. هر کاری 
که من را به ســرفه می اندازد نبايد انجام دهم. حتی 
دکتر گفته زياد صحبت نکنم چون اذيت می شوم.« 
با اين حرفش می فهماند که گفت وگو بايد کوتاه باشد. 
وهاب زاده آذری زبان اســت و اهل اردبیل اما بزرگ 
شده سامراست. اينکه چرا به عراق مهاجرت کرده به 
موقعیت شغلی پدرش برمی گردد؛ »بچه بودم که به 
سامرا رفتیم. پدرم کسب وکار خوبی داشت. پیرو خط 
امام خمینی)ره( بود. برای همین با مبارزان انقلابی که 
در نجف و کاظمین بودند ارتباط داشت. حرف های 
ضد شاهنشــاهی او با افراد سیاســی باعث شده بود 

ديدگاه من هم انقلابی شود.« 

آموزش دوره چریکی در پادگان جی 
سال13۵9، جنگ شروع شده بود. وهاب زاده به عنوان 
مسئول تحويل شهدا در بیمارستان امام خمینی)ره( 
مشغول فعالیت شد. در کنارش کارهای جهادی هم 
می کرد. در نمازجمعه تهــران کار حفاظت و امینت 
خواهران را برعهده داشت. وقتی اعلام شد مردم در 
صحنه جنگ حضور داشته باشند، عزمش را جزم کرد. 
اما کار با اســلحه را بلد نبود. برای آموزش نظامی در 
پادگان جی ثبت نام کرد و کار با سلاح های سنگین را 
ياد گرفت. رانندگی با تانک، عبور از ديوار مرگ، سقوط 
آزاد و ده ها مــورد از دورهای رزمی را هم ياد گرفت و 
مهیا شــد برای جنگیدن. عازم جبهه جنوب شد. اما 
آنجا نیاز به امدادگر بود در بیمارســتان پتروشیمی 
ماهشهر فعالیتش را آغاز کرد. وهاب زاده آن روزها را 
به ياد می آورد: »در ظاهر کارم پانسمان و رسیدگی 
به مجروحان بود اما مثل خواهرشــان بــودم. برای 
يکی سنگ صبور می شدم و برای ديگری خاک تیمم 
درست می کردم تا نمازش را بخواند. گاه پیش می آمد 

رزمنده های مجروح می خواستند وصیتنامه شان را 
بنويسم. خدا می داند چه حالی می شدم.« 

تسلط وهاب زاده به زبان هاي عربی و انگلیسی باعث 
می شــد گاهي از او برای ماموريت های برون مرزی 
استفاده شــود. دلهره هايی که در اين ماموريت ها 
نصیبش می شــد را هنوز حس می کنــد؛ »يک بار 
با يک گروه ۶نفره ماموريت داشــتیم تا از سردشت 
به کردســتان عراق برويم. بايد منطقه را شناسايی 
می کرديم. حاج همت هم همراهمان بود. از کوه های 
صعب العبور بالا رفتیم. زير پايمان منطقه ای بود پر از 
مین. عبور از آن کار راحتی نبود. متأسفانه نیروهای 
عراقی ما را شناســايی کردند و بعد هم تا توانستند 
به سوی مان خمپاره شــلیک کردند. در اثر برخورد 
با مین، انفجار مهیبی رخ داد و من از شــدت موج 
انفجار بیهوش شدم و تا 40روز در کما بودم.« از آن 
روزها عکسی که با شهید دکتر چمران گرفته را به 
يادگار دارد. آن را نشان می دهد. وهاب زاده در کنار 

دکتر چمران.
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انگلستان عصر الیزابت
»انگلســتان عصــر الیزابت« 
نوشــته: »ویلیــام دبلیــو. 
لیس« را پریســا صیــادی به 
فارســی برگردانده و به عنوان 
هشــتادوچهارمین جلــد از 
مجموعه تارخ جهان انتشارات 
ققنوس به تازگی منتشرشــده 
اســت. ملکه مری اول، دومین 
فرزنــد هنری هشــتم شــاه 

انگلستان، در ١٧نوامبر١٥٥٨ از دنیا رفت. اما مرگ او به جای 
سوگواری موجی از شــادمانی به همراه داشــت. فرمانروایی 
مری برای مردم سراسر کشور همچون کابوس بود: شکست 
در جنگ های خارجــی و درگیری و کشــمکش مذهبی در 
داخل انگلستان را بلعیده بود و کشــمکش های تلخ و ناگوار 
بین کاتولیک های رومی و پروتســتان ها روح و روان کشور را 
فرسوده بود، پروتستان ها می خواستند کلیسایشان را از زیر 
یوغ روم رها ســازند. پس از مرگ ملکه مــری خونریز مردم 
انگلستان، جز اقلیت کاتولیک ها، به استقبال دوره ای می رفتند 
که امیدوار بودند با آرامش، آزادی و رفاه همراه باشد. همه این 
امید و آرزوها در گرو عملکرد زنی بیست و پنج ساله بود: الیزابت 
تودور، خواهر ناتنی کوچک تر مــری و آخرین فرزند در قید 

حیات هنری هشتم.
دوران سلطنت 4٥ساله او برای همیشــه به »عصر الیزابت« 
معروف شد. انگلستان به قدرتی در اروپا بدل شد و قلمروش 
تا آن سوی دریاها گســترش یافت و مردمش به ثروت و رفاه 

رسیدند و...
انتشارات ققنوس »انگلستان عصر الیزابت« نوشته: »ویلیام 
دبلیو. لیس« را در ١34صفحه به بهای 6٥هزار تومان منتشر 

کرده است.

تاریخ جهان

تاریخ ادبیات

و نجات مردم از بلایای ناشــی از آن، فداکاری کرد و 
مقاومت نکرد! اما واقعیت تاریخی و تحلیل ها، خلاف 

این روایت است، چراکه:
1. قزاق اگر بنای مقاومت داشت، خود بارها برای فرار 
تلاش نمی کرد و با ایستادگی، خواهان تعیین تکلیف 

از سوی ملت خود می شد.
2. هدف متفقین برای حمله به ایران، مردم نبودند 
بلکه هدف اصلی، ســاقط کردن رضاخــان و تأمین 

منافع شان بود.
3. رضاخان توانایی و اراده مقاومت و جنگ، در برابر 
کسانی که مقام و بقای خود را مدیون کمک آنهاست، 

نداشت.
4. باتوجه به تبعات و پیامدهای ناشی از اشغال ایران 
در همه عرصه ها برای مملکــت و ملت، این موضوع 
که هزینه مقاومت بیش از هزینه تســلیم بوده، قابل 
اثبات نیست. پایمال شدن تمامیت ارضی و حاکمیت 
سیاسی کشور، روی کار آمدن دولت های دست نشانده، 
فعالیت احزاب سیاسی وابسته، پشتیبانی بیگانگان 
از روی کارآمدن جمهوری آذربایجان و کردســتان، 
قحطی و گرانی عمومی، تحمیل خسارت های مختلف 
جانی، مالی و حیثیتی به ملت، ورود مهاجران جنگی 
)لهستانی ها( به کشور که افزون بر مشکلات قحطی، 
زمینه شــیوع برخی بیماری ها را هم فراهم آورد و... 
ازجمله پیامدهای داخلی و خارجی اشــغال ایران و 

عدم مقاومت رضاخان است.
5. نمونه هــای تاریخی حاکی از آن اســت که رفتار 
خاندان پهلوی در بحران ها، ترجیح فرار بر قرار بوده 
اســت و آنان مرد بحران ها نبوده اند و ترس و بزدلی، 

ذاتی ایشان است.
6. براساس اسناد، در آن دوره اساساً مقاومتی صورت 
نگرفته است، نه در برابر زیاده خواهی های بیگانگان در 
ایران، نه ایستادگی در برابر خواست انگلیسی ها مبنی 
بر اخراج آلمان ها از کشور و در نهایت نه ایستادگی در 

برابر حمله متفقین.

ارتش نوین مقتدر، یا ارتش پوشالی؟!
یکی از انگاره های پررنگ در دستاوردســازی برای 
رضاخان، »بنیان گذاری ارتش نوین ایران« اســت، 
درحالی که کارکرد این ارتش پرهیاهو و به اصطلاح 
نوین و تعلیم دیده، در عرصه عمل هیچ بوده اســت 
و اســناد و روایت ها حاکی از آن اســت که در هیچ 
دوره ای از تاریــخ ایران ، نیروی نظامی و ارتشــی به 
ضعف و ناتوانــی ارتش رضاخانی وجود نداشــته و 
عبارت هایــی مانند نوین بــودن، قدرتمند بودن و... 
پوچ می نماید. ایــن ارتش با تمــام هزینه هایی که 
صرف آن شــد، در روز معرکه، حتی یک ساعت نیز 
در برابر هجمه متفقین مقاومت نکــرد و در عرض 
چند ساعت، چنان از هم پاشــید که گویی ایران از 
ابتدا ارتشی نداشته اســت! همچنین در این زمینه، 
2ویژگی عمده ارتش رضاخان مهم و قابل تامل است: 
اول: نهایت شدت عمل، خشونت و درندگی در برابر 
مردم. دوم: نهایت رخوت، وحشت و بی ارادگی در برابر 
استعمارگران. در واقع به طور خلاصه می توان گفت 
که ارتش پرطمطراق رضاخانی، ماهیت و خاستگاهی 
استعماری و برای سرکوبگری داخلی کاربرد داشت 

ولاغیر.

جلوگیری از جنگ یا اشتباه استراتژیک؟!
یکی از موضوعاتی که همــواره در ارائه تصویر یک 
قهرمان از رضاخان، در حفظ تمامیت ارضی کشور 
مطرح می شــود، تلاش وی برای مصون نگه داشتن 
کشــور از بلای جنگ و به اصطلاح تدبیــر در اعلام 
بی طرفی بود. اما واقعیت حاکی از فقدان شناخت و 
عدم آگاهی و ارزیابی صحیح وی از معادلات قدرت، 
در نظام بین الملل است. در این راستا 2نکته مغفول 

مانده، مورد توجه است:
1. مرگ و زندگی متفقین در جنگ جهانی دوم، به 
ایران بستگی داشت. لذا اشتباه استراتژیک رضاخان 
مبنی بر اعلام بی طرفی، در چنین جنگی و دلخوشی 
به پیروزی آلمان ها در نبرد جهانی، شــرایط را برای 
کشور در آن برهه حساس بسیار بدتر کرد زیرا به نظر 
می رسد هیچ گریزی از ورود به جنگ جهانی نبود و 
خواسته یا ناخواسته، با توجه به موقعیت سوق الجیشی 
ایران، هم مرزی با شــوروی، منافع و مســتعمرات 
انگلیس و وجود خط ریلی سرتاســری ایران برای 
انتقال نیروی نظامی و مهمات، ایران لاجرم درگیر 
جنگ می شد. از این رو اگر سیاست خارجی ایران با 
زیرکی رفتار می کرد، می توانست علاوه بر جلوگیری 
از ویرانی های اشغال توسط متفقین، امتیازات زیادی 

نیز از کشورهای پیروز جنگ به دست آورد.
2. بند6 قــرارداد١92١ میان شــوروی و حکومت 
رضاخان، دولت شــوروی را مجاز می کــرد که در 
شرایطی که دولت ســومی در خاک ایران بخواهد 
علیه منافع شوروی حرکت خصمانه ای انجام دهد، 
دولت ایران باید آن حرکت را سرکوب کند. بنابراین و 
متأسفانه، ورود شوروی به خاک ایران، با توجه به این 
قرارداد، عملی قانونی بوده و بخش غیرقانونی آن، نه 
ورود که حضور مداوم آنان است. لذا رضاخان و دستگاه 
دیپلماســی ایران، می بایســت به این موضوع فکر 
می کرد که وقتی چنین قرارداد رسمی ای با کشوری 
بسته است، حداقل از ایجاد تنش بیشتر اجتناب کند.

محبوبیت یا نفرت مردمی؟!
شــهریور١320 و فروپاشی ١6ســال زمامداری و 
سلطنت ظالمانه رضاخان با تلنگرکوچک متفقین، 
ثابت کــرد که هرکــس در راســتای تامین منافع 
بیگانگان به ملت خود پشــت کند، براساس منافع 
همان بیگانگان، به سرنوشتی خفت بار دچار خواهد 
شد. این رویداد نشان داد که نبود پایگاه مردمی قزاق 
به دلیل سیاست های سرکوبگرانه و ددمنشانه دوران 
حکومت، نه تنها سبب شد که دشمنان هرگونه که 
خواســتند با وی برخورد کنند بلکه موجب شادی 
و خوشــحالی زایدالوصف مردم از رفتن وی، آن هم 
در اوج فشارهای جنگ و اشغال شد که این امر مهر 
باطلي بر تمامی ادعاهــای واهی، مبنی بر مقبولیت 

رضاخان در میان مردم می زند.

فرار از ایران، برای معافیت از محاکمه
رضاخان و شهریور ١320، از واقعیت تا انگاره های بی بنیاد

 خوانشی بر نفرت عمومی 
علیه رضاشاه، نظری بر پیامدها

شادی عمومی مردم، به رغم 
تصرف کشور توسط بیگانگان

با بروز جنگ جهانی دوم و احساس لزوم اشغال ایران از منظر 
متفقین، انگلیسی ها که به خوبی به منفور بودن رضاخان نزد 
ایرانیان واقف بودند، ادامه سلطنت وی را به مصلحت خود 
نمی دیدند. هم از این روی آنان کــه ده ها نفر چون قزاق را 
فدای منافع خود می نمودند، به فکر افتادند تا حساب خود 
را از او جدا کنند و با راه اندازی یک کارزار تبلیغاتی رادیویی 
علیه وی، نشان دهند که هیچ رابطه ویژه ای با وی ندارند و 
بدین ترتیب، زمینه خروج وی از صحنه و نجات جان دست 
نشانده خود و همچنین اشغال کشــور در یک شرایط آرام 
را آماده کنند؛ طرحی که در خرداد١320، یعنی درســت 
3ماه قبل از اشغال نظامی ایران، از ســوی سفیر انگلیس 
به وزارت خارجه ایران ارائه شــده بــود. در حقیقت نبود 
پایگاه مردمی ناشی از سیاســت های ضد دینی، ضد ملی، 
ســرکوبگرانه و ظالمانه رضاخان، یکی از مهم ترین دلایلی 
بود که انگلیسی ها دریافتند، می توانند هرگونه که بخواهند 
با وی رفتار کنند. چنان که »اشرف پهلوی« در برگ هایی از 
خاطرات خود نوشته است: »اگر یک صدا از میان مردم به 
نفع پدرم برمی خاست، انگلیسی ها در تصمیم خود دایر بر 

عزل پدرم تجدید نظر می کردند... .« )١(
فرستاده ویژه روزنامه نیویورک تایمز، در ارتباط با حوادث 
ایران پس از حمله متفقین، در ١١سپتامبر١94١، گزارشی 
از ایران می فرستد و می گوید: »احساسات شدید ضد شاه، 
تمام ایران را فراگرفته است. اگر رضاشاه پهلوی کناره گیری 
نکند  یا به دســت بریتانیایی ها از ســلطنت خلع نشــود، 
طی 2هفته یا 3هفته قطعا شورشــی بزرگ در راه خواهد 
.«)2( در گــزارش روزنامــه نیویرک تایمز، مطالبی  بود...
درباره شخص رضاخان نیز آمده  است که از جنبه شناسایی 
شخصیت و موقعیت وی نزد افکار عمومی ایران، بس جالب 
می نماید: »سایه خودبزرگ بینی شــاه، بر سر بزرگ ترین 
بخش های مالی و عمرانی کشور افتاد و کنترل ارز خارجی و 
ساخت وسازهای منازل مسکونی و ساختمان های صنعتی 
کشور، مستقیما در دســتان شــاه قرار گرفت. آنطور که 
می گویند، رهبران عشایر بی رحمانه اعدام یا زندانی شدند و 
آنچنان که شایع است، شاه تمام ثروتی را که در طول  قرن ها 
منازعات قبیله ای انباشته شده بود، به نفع خود مصادره کرد. 
او نوعی حکومت متمرکز که بــرای غربی ها نیز باورکردنی 
نبود، به جای آن مستقر ساخت. شاه ســرباز بود. سربازی 
خشن، عامی و تقریبا بی سواد. هنوز هم همین شاه افتخار 
می کند که در طول عمرش، یک کتاب هم نخوانده است، 
چه رسد به رساله ای در باب مالیه !... اما وی تمامی زمین های 
مازندران، کرمانشــاه و خطه سرســبز گرگان را، به تصرف 
خویش درآورده، یا با پــول بیت المال برای خود خریداری 
کرده است... شاه جمعیت کشــور ایران را، در فقر و فلاکت 
و جهل نگه داشته است... ایران امروز در شرف یک انقلاب 
بزرگ است و به گفته ناظران خارجی مطلع، اگر جلوی آن 
گرفته نشود، می تواند کشور را به ورطه هرج ومرج بکشاند، 

که وضعیتی ایده آل برای ستون پنجم آلمان است... .«)3(

رضاخان که هیچ گاه دغدغه ای برای مردم و کشور نداشت 
و همین امر هم ریشه نفرت عمومی نسبت به وی بود، حتی 
در واپسین  لحظات  نیز، دغدغه بقای سلطنت  در خاندانش  
را داشــت و هنگام حرکت  به  طرف  اصفهان  هم خطاب  به  
محمدرضا گفت: »مواظب  باش  پسرم! من  سلطنت  را برای  
تو حفظ کردم، من  در حفظ تاج  و تخت  کوتاهی  نکردم، ولی  
نیروهای  قوی تر از من، مرا شکست  دادند. تو مقاومت  نکن، 
ما و همه  دنیا با توفانی  روبه رو شده ایم که  عظیم تر از هر یک  
از ماست. سرت  را خم  کن  و بگذار توفان  بگذرد... .«)4( اما در 
بیان جنایات رضاخان، همین بس که محمدرضاشاه بعد از 
رسیدن به سلطنت، طی بیانیه ای اعتراف کرده بود که »اگر 
در دوره سابق ظلم و سمتی به اشخاص شده، در جبران آن 

کوشش می کنم!«)٥(
در گزارش نیویورک تایمز، همچنین به میزان نفرت مردم 
از رضاشــاه، که با رفتن وی در قالب خوشــحالی و شادی 
بروز پیدا کرد، آمده است: »احساســات مردمی ضدشاه و 
همینطور ضد رژیم سلطنتی در تهران مشهود است. با وجود 
حکومت نظامی و گشت های پلیس در تلاش برای جلوگیری 
از تجمع های خیابانی، شعارنویسی با گچ و رنگ بر دیوارهای 
کاخ شاه و ساختمان های جنوب شهر یا منطقه کارگرنشین 

پایتخت، افزایش یافته است... .«)6(
البته این نکته حائز اهمیت اســت که متأســفانه مسرت و 
خوشــحالی مردم از رفتن رضاخان، آن هم با وجود اشغال 
کشور و شرایط جنگی آن روزها، کمتر ثبت و ضبط تاریخی 
شده است. پس از آن هم با تسلط محمدرضا، کسی اجازه 
پرداخت به آن را نداشت. شــاید بتوان گفت که تنها کسی 
که به صراحــت از این موضــوع صحبت کــرده، حضرت 
امام خمینــی)ره( بودند، که در اوایل نهضت در ســال42 
چنین گفتند: »ارتش هــای بیگانه به تهران آمده بود، لکن 
مردم خوشحال بودند که رضاشاه رفته است. واقعا تأسف بار 
است مردمی کشورشان اشغال شود، ولی از رفتن شاه شان 
خوشحال باشــند. مقصر این تأســف بارترین لحظه تاریخ 
ایران، رضاشــاه بود که با جنایاتش این فضا را ایجاد کرده 
بود و مردم راضی بودند روس و انگلیس باشــد، اما پهلوی 

نباشد... .«)٧(
* منابع در سرویس تاریخ همشهری موجود است.

نگاه

تاریخ ادبیات

شــهریوماه 1320، یادآور نقطه عطفی در تاریخ 
ایران معاصر اســت؛ پایان دوران سیاه استبداد 
رضاخانی و آغاز ســالیان حاکمیت محمدرضا و 
سایه افکن شدن جنگ جهانی دوم، بر داشته های 
این مرز و بوم. اهمیت وقایع آن دوران، در تاریخ 
سیاسی کشــورمان غیرقابل انکار است. آنچه 
در جنگ جهانی دوم روی داد، آثار سیاســی و 
اقتصادی فاجعه بار اشغال برای ایران و حوادثی 
که در آن سال ها ایران از سر می گذراند، به همراه 
تحولات نظامی و دیپلماتیک وقت، بخش هایی مهم 
از تاریخ ایران هستند. امروزه اما، بازخوانی تاریخ 
برکشیدن و به زیرآوردن رضاخان، از این نظر حائز 
اهمیت است که جریاناتی درصدد اتوپیاسازی 
دوران پهلوی اول، بالاخص عصر حکومت پهلوی 
هستند و تلاش ســلطنت طلبان بر پنهان کردن 
حقیقت ماجرا و واژگونه نمایــی وقایع آن دوره 
متمرکز شده است. لذا سالروز خلع وی از سلطنت، 
فرصت مناسبی برای تبیین انگاره های برساخته 
رسانه های سلطنت طلبان، برای تطهیر رضاشاه 
 اســت. مقال پی آمده، با این هــدف به نگارش 

درآمده است.

دغدغه کشور و ملت یا دغدغه های شخصی؟!
براساس اسناد و خاطرات، رضاخانی که درباره او انگاره 
»پدر ایران نوین« ساخته و برجسته شده است، از زمان 
اطلاع ورود متفقین به ایران تا زمان فرار از کشور، تنها 
2 دغدغه داشته اســت: تعیین تکلیف »سلطنت« و 
»املاک و اراضی« خود! براین اســاس پدر و منجی 
ایران که داعیه دار وطن پرستی نیز هست، حتی اندک 
نگرانی بابت وضعیت و آینده کشور و مردمش نداشت، 
درحالی که کشــور از همان ابتدای ورود و اشــغال 

متفقین، گرفتار قحطی، بیماری و... بوده است.

بیگانه ستیزی یا سرسپردگی؟!
رسانه های بیگانه و سلطنت طلب، زدودن ننگ عامل 
انگلیس بودن از پهلــوی اول را، یکــی از مهم ترین 
اولویت های خود قرار داده اند و در راه نیل به این هدف، 
به برجسته سازی  انگاره بیگانه ستیزی با تأکید ویژه بر 
ضد انگلیس بودن قزاق و اختلافات وی با انگلســتان 
می پردازند. به نظر می رســد که ترسیم یک قهرمان 
ضد انگلیسی از رضاخان، با 2هدف صورت می گیرد: 
اول: پاســخ دهی به انتقاداتی که ظهور و افول او در 
پهنه کشور را، ناشی از خواست و اراده دولت انگلستان 
می داند. دوم: تلاش انگلیس برای پاک کردن گذشته 
خود در ایران. این در حالی است که در تاریخ، موارد 
مربوط به وابستگی و گوش به فرمان بودن قزاق نسبت 
به انگلستان، سراب استقلال رضاخانی و پوشالی بودن 
اقتدار و قلدر مآبی های وی، پررنگ و مشهود است. در 
این باره، پیرامون علل و عوامل برچیده شــدن تاج و 
تخت پهلوی اول و نقش انگلستان در آن، می توان به 

نکات ذیل اشاره کرد:
1. همانطور که برکشــیدن رضاخان به اراده و کمک 
انگلیســی ها صورت گرفت، خلع او از سلطنت نیز به 
دستور آنها بود. انگلیســی ها که خود موجد و حامی 
بقای سلطنت قزاق بودند و در طول این ١6سال، از او 
پشتیبانی کردند و منافع فراوانی هم از این پشتیبانی 
نصیب آنها شد، به دلیل تأمین بیشــتر منافع خود 
و اتمام تاریخ مصرف پهلوی اول، وی را از ســلطنت 

خلع کردند.
2. ســاقط کردن حکومــت رضاخــان، به خاطــر 
بی  اعتمادی انگلســتان به نامبرده نبــود. هر چند 
انگلیســی ها در مقاطعــی با رضاخــان اختلافاتی 
کم اهمیت پیدا کردند، اما این اختلاف ریشــه ای و 

مبنایی نبود.
3. انگلیسی ها در اشغال ایران، شریکی به نام شوروی 
داشــتند که نظر آنها هم مهم بــود و روس ها اصرار 
داشــتند که رضاخان باید از ســلطنت کنــار برود. 
همچنیــن در آن مقطع، موضوع نفــت و کمک به 

شــوروی در بهره مندی از موقعیت ژئوپلتیک ایران، 
برای شکست دادن آلمان هم مطرح بود.

4. ارتباط رضاخان با آلمان هــا، یک بهانه تبلیغاتی 
برای زمینه سازی  اشغال ایران بود، چراکه اولا: حضور 
آلمانی ها در ایران، با چراغ سبز انگلیسی ها بود که از 
١3١4خورشــیدی به صورت جدی آغاز شد. ثانیاً: او 
جرأت مخالفت جدی با انگلیسی ها را نداشت، لذا وقتی 
انگلیس و روس از رضاخان می خواهند که کارشناسان 
آلمانی را از ایران اخراج کند، وی با مقداری تعلل، این 

دستور را اجرا می کند.
5. ضعف مشــروعیت و نفرت مردمــی از رضاخان، 
نیاز انگلیس به یک ایران آرام و عدم امکان اشــغال 
و تداوم ســلطنت قزاق به شــکل همزمان، احتمال 
مقاومت مردمی در مقابل متفقیــن و وقوع انقلاب، 
ناکارآمدی شاه برای انگلســتان در بحبوحه جنگ 
جهانی دوم و حوادث ســال ١320، ناآگاهی و درک 
ضعیف او از معــادلات نظام بین الملــل و بازی های 
سیاسی قدرت های بزرگ، هراس انگلیس از محاکمه 
رضاخان و افشای خیانت های این کشور به مردم ایران، 
ازجمله عواملی است که سبب شــد تا رضاشاه برای 
انگلیسی ها، به بازیگری نامطلوب و عنصری تبدیل 

شود که می بایست صحنه قدرت ایران را ترک کند.
6. تغییر در فضای سیاسی ایران، به ظاهر و موقتی بود 
و همان سیاست ها، از طریق محمدرضا تداوم پیدا کرد. 
علاوه براین، تنها رضاخان تغییر کرد و کادر حکومتی 
که قبلا از عوامل انگلستان تشکیل شده بود، در کنار 

شاه جدید به کار خود ادامه دادند.

تبعید یا فرار؟!
علاوه بر وابســتگی و گوش به فرمان بودن رضاخان 
نسبت به انگلستان، انگیزه هایی که این کشور وی را 
از ایران خارج کرده است، قابل توجه می نماید، زیرا در 
بسیاری از روایت ها سعی شده است، با مظلوم نمایی 
از رضاخان و دشمن ســازی  از انگلیس، القا شود که 
وی با تحمل رنج فراوان از کشــور تبعید شد! این در 

حالی است که:
1. رضاخان از کشور تبعید نشد، بلکه با رضایت خود 
از کشور فرار کرد و اشتیاق و عجله وی برای خروج از 
ایران، بعد از فراهم ســازی  مقدمات به تخت نشستن 
ولیعهد و بقای دودمان پهلوی، به دلیل ترس و وحشتی 
که از رسیدن ارتش روس ها به تهران و دستگیری و 

محاکمه اش در ایران داشت، بسیار زیاد بود.
2.  فرار رضاخان از ایران، علاوه بر اینکه وی را از خطر 
محاکمه در کشــور می رهانید، از افشای بسیاری از 
اقدامات پنهان انگلســتان در ایــران نیز جلوگیری 
می کرد و به همین دلیل، خروج ســریع رضاخان با 
هدایت و رضایت انگلیسی ها صورت پذیرفت و آنان 

مقدمات، مقصد و هزینه سفر وی را فراهم کردند.
3. تبعید، تشــریفاتی دارد. معمولا تبعیدشــونده 
مقاومــت می کنــد و تحمــل آن نیــز همــواره با 
دشواری هایی همراه است، درحالی که نه تشریفات 
تبعید وجود داشــت و نه مقاومتی، همچنین تمام 
امکانات رفــاه مادی رضاخان در مــدت اقامتش در 
موریس و ژوهانســبورگ، توســط انگلستان تأمین 
می شــد. البته کســی که خود را روزی ابرقدرت و 
عظیم شوکت می دانســت، وقتی به چنین شرایطی 
در می افتاد که حتی برای اقامتگاه و ادامه زندگی خود 
نیز هیچ تصمیمی نمی توانست بگیرد، طبیعتا حس 

ناخوشایندی داشت.
4. دلیل تبعید رضاخان به جزیره دورافتاده موریس، 
نه سختی دادن به وی بلکه به این دلیل بود که حضور 
رسانه ها و البته سکونت و نزدیکی شاه مخلوع به ایران، 
خطراتی را برای انگلســتان در پی داشت که آنها را 

مجاب کرد تا وی به نقطه ای دوردست تبعید شود.

ایستادگی یا تسلیم؟!
جریان ســلطنت طلب در جهت وجهه سازی  برای 
حکومت پهلوی، تلاش کرده تا تصویری وطن پرست 
و مقتدر از رضاخان نشان دهد که به خاطر ایستادگی 
و تمکین ناپذیری در برابر انگلستان، تبعید شده است 
و از ســوی دیگر به دلیل کاهش میزان تلفات جنگ 

الهام دانایی سرشت
روزنامه نگار گزارش

تبعیــد، تشــریفاتی دارد. معمــولا 
تبعیدشونده مقاومت می کند و تحمل 
آن نیز همواره با دشواری هایی همراه 
اســت، درحالی که دربــاره رضاخان، 
نه تشریفات تبعید وجود داشت و نه 
مقاومتــی. همچنیــن تمــام امکانات 
رفــاه مــادی وی در مــدت اقامتش در 
موریــس و ژوهانســبورگ، توســط 
انگلستان تأمین می شد. البته کسی 
کــه خــود را روزی ابرقــدرت و عظیــم 
شــوکت می دانســت، وقتی به چنین 
شــرایطی در می افتــاد، طبیعتا حس 

ناخوشایندی داشت
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معصومه رضایی؛ تاریخ پژوه

دکتر جکیل و آقای هاید
دکتر جکیل و آقــای هاید و دو 
داستان دیگر نوشــته »رابرت 
لوئیس استیونسون« را مهرداد 
وثوقی به فارسی برگردانده و به 
تازگی از سوی انتشارات ققنوس 

منتشر شده است.
رابــرت لوئیس استیونســن، 
نویسنده ای که ١2٨سال پیش 
در 44سالگی درگذشت، رمان 

دکتر جکیل وآقای هاید را که در کابوسی به ذهنش رسیده 
بود، به دلیل نارضایتی ســوزاند اما به سرعت پشیمان شد و 
دیگر بار آن را سه روزه نوشــت و یکی از آثار ماندگار ادبیات 

جهانی را خلق کرد.
»دکتر جکیل و آقــای هاید« یکی از آثار کلاســیک تاریخ 
ادبیات داســتانی اســت که به شکلی از داســتان گوتیک 
رسمیت می بخشد. این رمان به عنوان الگوی داستان هایی با 
شخصیت هایی با هویت دوگانه و حتی نوع داستان ابرقهرمانی 
که مبنای اصلی کمیک اســتریپ را می ســازند شــناخته 
می شود. شخصیت اصلی داســتان دکتر جکیل است، او در 
انتهای خانه اش، آزمایشگاهی تأسیس کرده و تلاش می کند 
معجونی تولید کند تا بتواند وجوه مثبت و منفی شخصیتش 
را از هم جدا سازد که دست آخر هم موفق می شود. شخصیتی 
متولد می شود به نام آقای هاید اما کنترل این شخصیت شرور 
ساده نیست. رابرت لوئیس استیونسون، نویسنده بریتانیایی، 
در این رمان کشمکش درونی خیر و شر را به تصویر می کشد. 
او، در این رمان کوتاه، نیمه تاریک وجود انسان را مورد بررسی 
قرار می دهد. دو داستان »مرده  دزد« و »اولایا« داستان های 
کوتاه دیگر این مجلد هستند که برای نخستین بار به فارسی 
ترجمه شده اند. انتشارات ققنوس این کتاب 22٨صفحه ای 

را به بهای 9٥هزار تومان منتشر کرده است.

از آسمان به گل سرخ
کتــاب »از آســمان بــه گل 
سرخ« با زیر عنوان »نامه های 
عاشــقانه آنتوان و کنســوئلو 
دوســنـت اگــزوپـــری« را 
ابوالفضل الله دادی به فارســی 
برگردانده و به تازگی از ســوی 
نشر نو منتشر شده است. آنتوان 
دوسنت اگزوپری که نویسنده ای 

جاودان در تاریخ ادبیات فرانسه و جهان است و میلیون ها نسخه 
از کتاب معروف او »شازده کوچولو« در سراسر جهان منتشر 
شده، نخستین بار باکنسوئلو در آرژانتین دیدار کردند. در دم 
عاشق هم  شــدند. آنتوان دعوتش کرد سوار هواپیما بر فراز 
آسمان پرواز کنند. طی همین پرواز خطرناک و نمایشی بود که 
آنتوان از کنسوئلو که از ترس می لرزید خواستگاری کرد و این 
آغاز قصه ای شد عاشقانه و پر فراز و نشیب که لحظاتش در این 
کتاب ثبت است. نامه های این کتاب روایت دو زندگی است؛ 
زندگی زنی که از پس پرده های زمان به زیبایی پدیدار شده 
است و زندگی نویسنده ای خلبان که آنطور که خود می گفت 
تنها با مرگ به آرامش می رسید و وعده می داد که در ابدیت 
چشم انتظار گل سرخ زندگی اش بماند. کشف نامه های این 
زوج، ٧٧ سال پس از ناپدیدشدن آنتوان دوسنت  اگزوپری در 
جنگ جهانی دوم، اتفاقی شوکه کننده است. کنسوئلو دوسنت 
اگزوپری شخصیت مهمی در زندگی آنتوان دوسنت اگزوپری 
بود؛ آن قدر مهم که الهام بخش »شازده کوچولو« شد؛ آن قدر 
عزیز که آنتوان اقرار می کند می خواسته اثر جاودانه اش را به او 
تقدیم کند و در یکی از آخرین نامه هایش افسوس می خورد 
که چرا این کار را نکرده است. نشرنو این کتاب 34٧صفحه ای 

را به بهای ١90هزار تومان منتشر کرده است.
نمایی از اتاق کار رضاخان در کاخ سعدآباد
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گلاره عباســی فعالیت حرفه ای اش را از اواسط دهه80 در 
تلویزیون و سینما آغاز کرد. تا اواسط دهه90 در بسیاری از 
سریال های پرمخاطب تلویزیون )کتاب فروشی هدهد، در 
چشم باد، نون و ریحون، شیدایی، مدینه، کیمیا و...( به ایفای نقش پرداخت. در سینما با بازی در 
»اشیا از آنچه می بینید به شما نزدیک ترند« چند جایزه بین المللی کسب کرد و با بازی در فیلم هایی 
چون »شیار 143« و »نفس« همکاری اش را با نرگس آبیار ادامه داد. او همچنین در دهه90 در سریال 
پرمخاطب »شهرزاد« بازی کرد و در فصل سوم آن حضور تأثیرگذارتری داشت. از اواخر دهه90 بود 
که حضور عباسی در سینما پررنگ تر شد و در فیلم هایی چون، »شهربانو«، »پدران«، و »شادروان« 
بازی کرد. ادامه همکاری او با نرگس آبیار در پایان دهه90 برایش ســیمرغ بهترین بازیگر مکمل 
زن سی و نهمین جشنواره فجر برای ایفای نقش شهلا در ابلق را به ارمغان آورد و بازی اش در فیلم 
مورد توجه مخاطبان و منتقدان قرار گرفت. به نظر می رسد با ادامه این روند دهه جدید برای او فصلی 

جدید و البته پرکارتر در کارنامه هنریش باشد.

برای نخســتین بار در فیلم »قتل 
آنلاین« )مســعود آب پــرور( حضور جلوی 
دوربیــن را تجربه کردید و ســپس به مدت 
10سال در بسیاری از سریال های پرمخاطب 
تلویزیون بازی کردید و در این بین با بازی در 
فیلم هایی مثل »یک گزارش واقعی« و» اشیا از 
آنچه در آینه می بینید به شما نزدیک ترند«، 
»شیار143«، »نفس« و البته حضور در شهرزاد 
در سینما و شــبکه خانگی به نوعی از ثبات 

رسیدید. کمی از این مسیر بگویید.
من ابتدا در دوره دبیرستان با کلاس های بازیگری 
شروع کردم. در حوزه هنری تئاتر کار می کردیم. 
بعد از آن با حضور در کلاس های آقای تارخ وارد 
فضای کار تصویری شــدم. همان زمان دانشکده 
تئاتر قبول شــدم و تئاتر خوانــدم. اما هیچ وقت 
به صورت جدی تئاتر کار نکردم و بیشتر کارهایی 
که انجام دادم کارهای جشــنواره ای بود تا اینکه 
همین فیلم آقای آب پرور و همینطور سریالی از 
ناصر هاشــمی را کار کردم. اما به نظرم نخستین 
حضور جدی مــن در تلویزیــون و در کنار یک 
گروه کاملا حرفه ای برای من سریال در چشم باد 
)جعفری جوزانی( بود که قرار بود نسخه سینمایی 
آن را هم اکــران کنند. در ســریال نقش خوبی 
داشتم حدود 2سال سر صحنه در چشم باد بودم و 
بعد از آن با مرضیه برومند »کتاب فروشی هد هد« 
را کار کردم. در این بین افتخار این را داشــتم که 
به عنوان دستیار، برنامه ریز و بازیگر با خانم برومند 
)همه بچه های من( همکاری کنم. بعد از کار خانم 
برومند با یک گزارش واقعی )داریوش فرهنگ( 
حضور جدی تری در سینما داشتم که البته فیلم 
پس از نمایش در جشنواره مجوز نمایش نگرفت 
و به اکران درنیامد. در ادامه فعالیتم سریال های 
زیادی بازی کردم. مثل »شیدایی« )عسگرپور( 
که یک کار مناسبتی بود و هر شب پخش می شد و 
در نقش اصلی آن سریال بازی می کردم و بازخورد 
خوبی هم داشــت. بعد از آن با ســیروس مقدم 
»مدینه« و با جواد افشار »کیمیا« را کار کردم که 
هر دو پرمخاطب بودند.  پس از مدتی با اشیا از آنچه 
می بینید به شما نزدیک ترند به سینما برگشتم که 
کار خوبی بود و در جشــنواره دیده شد اما بیشتر 
موفقیت اش را در جشنواره های خارجی به دست 
آورد و چنــد جایزه  بین المللــی در کارگردانی و 
بازیگری گرفت. به واســطه دیده شدن کارم در 
فیلم و جایزه هایی که در جشنواره های بین المللی 
گرفتم در جشــنواره هند حضور در هیأت داوران 
را تجربه کردم. بعد از همه اینها ســریال شهرزاد 
پیش آمد که جــزو پرمخاطب ترین کارهای این 
چند ســال بود. نقش اکرم را هم دوست داشتم 
و به نظرم خصوصا در فصل سوم بسیار تأثیر گذار 
بود و از آن تجربه هایی بود که دوســتش داشتم. 
در همین زمان شیار 143هم در جشنواره دیده 
شــد و در ادامه نفس را با خانم آبیار کار کردم تا 

رسیدیم به ابلق.
با توجه به تجربــه موفقی که در 
همکاری بــا نرگس آبیــار و مرضیه برومند 
داشتید به نظر می رسد با کارگردانان زن رابطه 
خوب و سازنده ای دارید. اساسا در همکاری با 
فیلمساز چه نکته ای برایتان اهمیت بیشتری 

دارد.
به نظرم نمی توان جنسیت کارگردان را معیاری 
بــرای همــکاری درنظــر گرفت؛ چــرا که من 
با کارگردان هــای مرد بســیاری کار کرده ام که 

همکاری موفقی هم بوده. مهم کیفیت فیلمنامه 
و نقش اســت. نکته ای که می توان در پاسخ شما 
مطرح کرد این اســت کــه در فیلم هایی که یک 
کارگردان زن پشت دوربین است می توان گفت 
توجه به احساسات و دغدغه های زنانه یا مادرانه 
بیشتر است. در این بین شیار 143می تواند یک 
نمونه منحصر به فرد باشد که حضور زنان و مادران 
را در پشت صحنه جنگ نمایش می دهد. من در 
آنجا نقش خواهری را داشتم که در کنار مادرش 
در انتظار بازگشــت برادرش از جنگ اســت و از 
منظر این زنان کمتر به جنگ پرداخته شده بود. 
باید به این نکته هم اشــاره کنم که من با مرجان 
اشرفی هم کار کرده ام که تجربه خوبی برایم بوده.
در این ســال ها رابطه ویژه ای هم 
با نرگس آبیار داشــتید. همانطور که اشاره 
کردید در اشیا از آنچه در آینه می بینید به شما 
نزدیک ترند کارتان دیده شد و پس از بازی در 
شــیار 143و نفس برای بازی در ابلق سیمرغ 
بهترین بازیگر زن مکمل جشنواره را گرفتید. 
کمی از همکاری موفقی که در پرداخت بهتر 

نقش ها در این سال ها با هم داشتید بگویید.
به واســطه همکاری که در این سال ها با نرگس 
آبیار داشته ام  از حیث مواجهه با فیلمنامه و نقش 
درک متقابلی از هم داریم. به  نظرم نکته مثبتی 
که در مورد شــیوه کارگردانی ایشان می توان به 
آن اشاره کرد شناخت دقیقی است که او از قصه 
و شخصیت هایش دارد. این شــناخت به بازیگر 
کمک می کند خصوصا با توجه به حساسیتی که 
خانم آبیار به عملکرد بازیگر دارد اتفاق خوبی سر 
صحنه برای بازیگر بیفتد. خودشان با کاراکترها 
زندگی می کنند و با بازیگر در مورد شخصیت گپ 
می زنند و روی تمام لحظات بازی بازیگر تمرکز 
می کنند. روی گریم، لباس، لحن گویش و نحوه 
دیالوگ گفتن، راه رفتن و همــه جزئیاتی که در 
بازی اهمیت دارد احاطه دارند و این راهنمایی ها 
به بازیگر کمک بســیاری می کند. همیشــه در 
تولید، پیش تولید جلســات زیادی با هم داریم 
و هم از بعــد روان تحلیلی و هــم از بعد فیزیکی 
در مورد شــخصیت بحث می کنیم تا درونیات و 
انگیزه هایش را بهتر بشناسیم و این دیالوگ بین 
بازیگر و کارگردان در پرداخــت کاراکتر حیاتی 
است. در واقع نگاه شخصیت را واکاوی می کنیم تا 
بدانیم نگاهی که به مسائل دارد تا چه حد برگرفته 
از گذشته، موقعیت اجتماعی، تحصیلات، روابط 
عاطفی و... او است. ممکن است مخاطب گذشته 
شــخصیت را نداند اما ما باید شناخت جامعی از 

گذشته او داشته باشیم.
شیوه مواجهه تان با شخصیت شهلا 

چطور بود؟
برای من شهلا نقش بسیار جذابی بود. ابلق فیلمی 

اجتماعی بود که داستانش از دل جامعه می آمد و 
موضوع روز زنان را مطــرح می کرد. ضمن اینکه 
شهلا در قصه نقش مهمی داشت و با اینکه نقش 
مکمل بود جای کار بســیاری داشت. خانم آبیار 
ایده هایی داشتند که با هم در مورد آنها با جزئیات 
صحبت می کردیم و این به پردازش نقش کمک 
بسیاری کرد. ضمن اینکه گریم و طراحی لباس 
هم در پرداخت بهتر شــخصیت شــهلا اهمیت 
ویژه ای داشت. همه اینها کمک کرد تا شخصیت 
شهلا عمق بیشــری پیدا کند و برای من تجربه 

لذت بخشی باشد.
موقعیت شهلا در قصه به گونه ای بود که موضعی 
که در برابر خیانت همســرش داشت در معرض 
قضاوت شخصیت های دیگر و همینطور تماشاگر 
است. برای ارائه بهتر درونیات شخصیت اهمیت 
زیادی داشــت کــه خودتان به عنــوان یک زن 
فاصله تان را از قضاوتی که نســبت بــه او دارید 
حفظ کنید و با درک موقعیت و موضعی که دارد، 

جزئیات رفتارش را بازی کنید.
من به عنوان یک بازیگر وقتی با یک نقش ارتباط 
برقــرار می کنــم، قضاوت های خود نســبت به 
شــخصیت را وارد ایفای نقــش نمی کنم. مثل 
همه نقش هــای مثبت و منفی که یــک بازیگر 
بازی می کند موضع شــخصیت هر چقدر هم که 
از موضع شخصی بازیگر دور باشــد اما باید فارغ 
از قضاوت شــخصی او بازی شــود. من شهلا را 
به عنوان شخصیتی شناختم که خودش یکی از 
قربانی های ماجراست و از این زاویه به او نزدیک 
شــدم. تلاش کردم بخش های ســفید و سیاه و 
خاکستری شخصیت را بشناسم و با او مانند همه 
آدم ها که خوبی ها و بدی هایی دارند مواجه شوم. 
شهلا هم مثل همه آدم های یک جاهایی قربانی 
شــده و زخم خورده و یک جاهایی به واســطه 
زخم هایی که خورده دست به رفتارهایی می زند 

که شاید خیلی هم اخلاقی نباشد. 
من پیش از این هم نقش هــای منفی بازی کرده 
بودم و فارغ از قضاوت خودم نســبت به آن نقش 
برایم مسیری که شخصیت طی می کند و مبدا و 
مقصد و تحولات روحی اش اهمیت دارد. انگیزه ها 
و شــرایطی کــه او را در آن موقعیــت ویژه قرار 
می دهد. بازیگر باید موقعیت اجتماعی و روحی 
شخصیت را بشناسد و درک درستی از انگیزه های 
او در مورد رفتارهایش داشته باشد. درست مثل 
بچه ای که بزرگ می کنی و هم شناخت درستی 
از او داری هم دوستش داری. من سعی می کنم به 
شــخصیت هایی که بازی می کنم نزدیک شوم و 
دوست شان داشته باشم و گاهی حتی به آنها حق 
بدهم و به جای اینکه به خوب و بدش توجه کنم او 
را همانگونه که هست با همه ضعف ها و قوت هایش 
زندگی می کنم. از ارتباطی که با پیرامونش دارد تا 
لایه های درونی اش که گاهی با موفقیت پرداخت 
می شــود و گاهی نه. اینکه بدانیم تــا چه حد با 
یک شخصیت همسو هستیم در مرحله خواندن 
فیلمنامه و مواجهه اولیه با نقــش کاربرد دارد و 

بعــد از آن دیگر کاراکتر را همانگونه که هســت 
می پذیریم و او را به تصویر می کشیم.

کمی هــم از چالش هایی که ســر 
صحنه داشتید بگویید. به هر حال شخصیت 
گریم سنگینی داشت و چالش های مربوط به 
لوکیشن و تولید در دوران کرونا را هم در زمان 

فیلمبرداری تجربه کرده اید.
ابلق تولید راحتی نداشت. فیلمبرداری در دوران 
ابتدایی کرونا بود که ما شناخت درستی از بیماری 
نداشتیم و اتمسفر قصه به گونه ای بود که چندان 
نمی شد مراعات یا فاصله گذاری کرد. اما همه گروه 
حرفه ای بودند و در کنار این مدیریت صحیحی که 
خانم آبیار داشــت کمک کرد که در عین شرایط 
سختی که داشتیم از سکانس ها به راحتی عبور 
نکنیــم و این باعث جذابیت کار می شــد. من به 
شخصه سر صحنه، نفس کارگروهی برایم اهمیت 
زیادی دارد و از نظرات و ایده های گروه استفاده 
می کنم. از طراحی و اجرای گریــم تا طراحی و 
اجرای لباس شــخصیت یا حتی در انتخاب لحن 
و تن صدای شــخصیت از ایده هایی که می گیرم 
اســتفاده می کنم. در حقیقت به نظرم یک نقش 
را بازیگر به تنهایی نمی ســازد. مجموعه شرایط 
صحنه، کار تیمی همه گــروه و همینطور برایند 
همکاری که با پارتنرهایت سر صحنه داری منجر 
به ارائه نقش می شود. در این کار هم چه بازیگران 
حرفه ای و درجه یکی که در فیلم حضور داشتند و 
چه بازیگرانی که تجربه کمتری داشتند همگی به 
درستی در موقعیت خودشان قرار گرفته بودند و 
این به تک تک بازیگران کمک می کرد که بهترین 

عملکردشان را جلوی دوربین داشته باشند.
در مورد شخصیتی که در شادروان 
بازی کردید هم صحبت کنید. به هر حال قصه 
موقعیت ابسوردی در درونش دارد که بازی در 
آن ویژگی ها و مختصات خودش را می طلبد 
تا نقاط عطف درام و مضمــون مدنظر فیلم 

محقق شود.
شــادروان قصه خیلی خوبی داشت و فیلمنامه و 
شخصیت هایش را دوســت داشتم و گروه خیلی 
خوبی داشــتیم. قصــه فیلم به گونــه ای بود که 
همزمان وجوه تلخ و شیرینی داشت. من بیشتر از 
بعد درام اجتماعی به فیلم نگاه می کنم تا موقعیت 
کمدی قصه. بــرای من بــازی در نقش یک زن 
مهاجر )افغانستانی( بســیار چالش برانگیز بود و 
دوست داشــتم روزی بازی در نقش زنی مهاجر 
)به خصوص افغانســتانی( را بازی کنم به همین 
دلیل حساســیت زیادی  روی یادگیری لهجه و 
ویژگی های رفتاری شان داشتم. به خصوص اینکه 
نقشی که بازی کردم فارغ از زنانگی و مادرانگی ای 
که داشت، شــخصیت قوی و محکمی هم بود و 
این ویژگی ها باعث می شد احترام زیادی برایش 

قائل باشم.
شما یکی از بازیگرانی هستید که 
در این چند سال با حضورشان در نقش های 
مکمل و جزئیاتی که در بازی تان ارائه می دهید 
به شخصیت )فارغ از کمیت حضورش در قصه( 
اعتبار می بخشید. کمی هم در مورد جایگاه 
نقش مکمل در سینمای امروز ایران صحبت 

کنید.
نقش هــای مکمل اساســا 2نوعند؛ یــا در قصه 
تأثیرگذارند یــا روی روند قصــه تأثیر چندانی 
ندارند. برای خود من زمانی که به این نتیجه برسم 
که نقش مکملی که قرار است بازی کنم در قصه 
منفعل نیست و تأثیر گذار و چالش برانگیز است، 
جذاب خواهد بود و اهمیتی برای اندازه نقش قائل 
نیستم زیرا مهم این است که بتوانم با آن شخصیت 
ارتباط بگیرم. امروز در ســینمای ایران بیشتر از 
سال های گذشته نقش های مکملی می بینیم که 
پتانسیل و جای کار بیشتری داشته باشد. بازیگر 
به دنبال چالش است و اگر چنین پتانسیلی وجود 
داشته باشد اصلی یا مکمل بودن نقش مهم نیست. 
من در این ســال ها در نقش هــای مکمل تجربه 
خوبی داشته ام و برایم میزان تأثیر شخصیت در 
قصه و همینطور پروســه کلنجار رفتن با نقش و 
مسیری که برای خلق شــخصیت طی می کنم 

اهمیت بیشتری دارد.

اهمیت کلنجار  رفتن با نقش
گفت وگو با گلاره عباسی؛ بازیگر فیلم ابلق 

من ســعی می کنــم به شــخصیت هایی 
بــازی می کنــم نزدیــک شــوم و  کــه 
دوست شان داشته باشم و گاهی حتی 
به آنها حــق بدهــم و بــه جــای اینکه به 
خوب و بدش توجه کنم او را همانگونه 
که هست با همه ضعف ها و قوت هایش 

زندگی می کنم

کتاب

رویداد

یادداشت

»نشانه شناسی ایموجی« منتشر شد
کتاب »نشانه شناســی ایموجی؛ 
پیدایــش زبــان بصــری در عصر 
اینترنت« اثر مارســل دانســی با 
ترجمه مسعود تقی آبادی و یامان 
حکمت )تقی آبادی( در 2۵۰صفحه 
و بهای 1۵۰هزار تومان از سوی نشر 
فرهامه منتشر شــد. در مکالمات 
رسانه های اجتماعی اســتفاده از 

متن کلامی و غیرکلامی )ایموجی( در بیان احساسات و تعیین 
معنای مدنظر فرستنده باعث بهبود اثربخشی در برقراری ارتباط 
می شود. با این حال، کاربران شــبکه های اجتماعی از ایموجی 
نه تنها به عنوان زبانی بصری در انتقال احساسات و افکار استفاده 
می کنند، بلکه بخشی از ســاختار متن )جمله( نیز شده است. 
کتاب »نشانه شناسی ایموجی« در واقع، سفر به جهان پنهان این 
شکلک های دوست داشتنی اســت. برای دستیابی به شناختی 
ژرف تر از آنها. با تاســی از مفهوم لانگ و پــارول بارت می توان 
اینگونه آورد که ایموجی لانگی است که قوانین اجتماعی پایه 
یا دستورالعمل هایی برای کاربران رسانه های اجتماعی هستند. 
پارول یا کنش گفتاری را می توان در موارد استفاده از ایموجی 
از جنبه های نحوی، معنایی و کاربردشناختی مشاهده کرد. این 
کتاب به ما می آموزد که ایموجی ها برخــلاف عقیده برخی از 
زبان شناسان و اندیشــمندان که ایموجی را زبان نمی دانستند 
و صرفاً وســیله ای برای ارتباط بهتر در فضای مجازی قلمداد 
می کردند، یــک زبان کامل اســت و به نوعی زبــان میانجی و 
معیار در عصر اینترنت و ارتباط مجازی اســت که گســتره آن 
به تمام فعالیت های زندگی روزمره نیز تســری می یابد. کتاب 
»نشانه شناسی ایموجی؛ پیدایش زبان بصری در عصر اینترنت« 
آخرین اثر مارســل دانسی اســت که در ســال2۰1۷ توسط 

انتشارات بلومزبری منتشر شده است.

عاشورا در ادبیات علویان ترکیه 
دومین، نشست از سلسله نشست های تخصصی 
اشــتراکات تاریخی و تمدنی ایــران فرهنگی با 
منطقه قفقاز و آناتولی با عنوان »عاشورا در ادبیات 
علویان ترکیــه از دوره عثمانی تــا عصر حاضر« 
3۰شهریور برگزار می شود. در این نشست مسعود 
صدرمحمدی دکتری مطالعات عثمانی دانشگاه 
آنکارا و مهدی جمالی فر عضو هیأت علمی دانشگاه 
مذاهب اسلامی، حضور خواهند داشت و دبیری 
این نشست را مرتضی ولی نژاد، دانشجوی دکتری 
جامعه شناسی برعهده خواهد داشت. در توضیح 
این نشست آمده اســت: »حادثه عاشورا به مثابه 
یکی از حیاتی ترین مقاطع و حوادث تاریخ اسلام 
در طول اعصار گذشته محل توجه مسلمانان بوده 
است. طبیعی اســت که جامعه ترکی امپراتوری 
عثمانی نیز از این امر مستثنا نبوده و مسئله عاشورا 
و مصایب اهل بیت عصمت و طهارت موضوع توجه 
ادیبان و هنرمندان به خصوص در ادبیات علویان 
ترکیه بوده اســت. در طول چند قرن حاکمیت 
دولت عثمانی مراثی گوناگونی برای حادثه کربلا 
به زبان ترکی سروده شــده و آثار منثور مختلفی 
نیز تألیف شده است که در بسیاری موارد همراه با 
نگارگری ها و تصویرسازی های اصیل و ارزشمندی 
بوده است. این آثار هم از منظر تاریخ اندیشه و هم 
از منظر تاریخ هنر از اهمیــت و اصالت غیرقابل 

چشم پوشی برخوردار هستند«.
این نشست چهارشنبه 3۰شهریور از ساعت 1۰ 
تا 12 در پژوهشــگاه فرهنگ، هنــر و ارتباطات 

به صورت نیمه حضوری برگزار می شود. 

ترجمه کتاب نویسنده جوان عراقی
مجموعه داستان »شــهر فراری« 
نوشته امیرعلی، نویســنده جوان 
عراقی به تازگی با ترجمه اصغرعلی 
کرمی توســط انتشــارات تمدن 
علمی در ۶4صفحه و بهای ۶۰هزار 
تومان چاپ شده است. این مجموعه 
شــامل۵ داســتان کوتاه است که 
به طور عمده وضعیــت اجتماعی و 

روانی مردم عراق در دوران حملــه آمریکا و جریان های ناهنجار 
بعد از آن مثل شکل گیری داعش را نمایش می دهد. این مجموعه 
علاوه بر روانی و شیوایی داســتان ها، از نوعی گرایش به واقعیت 
توسط نویسنده جوان و انعکاس آن در قصه های واقعی برخوردار 
اســت که موجب ارزش جامعه شــناختی و مردم شناختی آن 
می شود. »زین العزیز« نویسنده عراقی و مدیر و مؤسس انتشارات 
التاویل که این کتاب را در عراق و سوئد به چاپ رسانده است در 
خصوص آن می گوید: مجموعه داستان »شهر فراری« این گمان 
را زنده می دارد که وقتی مردم یک شهر فرار کنند و درخت ها و 
حتی پرندگان آن از شهر رفته و آن را تنها بگذارند؛ آن شهر نیز از 
نقشه کشور خواهد گریخت ولی شاید به طور کامل پنهان نشود. اما 
این بار شهر فراری برمی گردد تا ثابت کند که فرار تنها یک تلاش 
شکست خورده در برابر جریان زندگی است. اصغر علی کرمی یکی 
از معدود مترجمان ادبیات معاصر عرب اســت. به قلم او تاکنون 
کتاب هایی چون مجموعه شــعرهای »هر عید محبوبه منی«، 
»همه  چیز ممکن است«، »معشوقه من و سیگارهایم«، »خداوند 
فقط نامه های عاشقانه را جواب می دهد«، »صندوق سرخپوست«، 
»همه  چیز ممکن اســت« و »دوســتت دارم امضای من است« 
جملگی از نــزار قبانی، »پیاده روی با تبعیــد« اثر عدنان صائغ، 
»و در آغاز زن بود« سروده سعاد الصباح  و ... اثر محمود درویش 

منتشر شده اند.

نگاهی به بازی بازیگران در سریال یاغی 
از جاوید کم سو تا بهمن درخشان 

روز یکشنبه گذشته در این ســتون نگاهی داشتیم به 
فیلمنامه و شخصیت پردازی سریال یاغی به کارگردانی 
محمد کارت. در ادامه نگاهی داریم به بازی بازیگران این 

مجموعه پرطرفدار.

علی شــادمان با آنکه چهره 
همیشــه خندانی دارد و در 
بازی های قبلــی هم در غم و 
ناراحتی چهــره اش خندان 
اســت، اما در نقــش جاوید 
بســیار خوب ظاهر شــده و 
نقش آفرینی درســتی انجام 

داده اســت. او برای این نقش زحمات زیادی متحمل شده، 
ورزش کرده و اندامش ورزیده شــده، فــرم بدنی راه رفتن و 
فیزیک او، حتی هنگامی که ســوار بر موتورســیکلت است 
با کمی قوز در پشت، دقیقاً مشــابه نوجوانی است ورزشکار 
و حاشیه نشــین، کمی پــررو و ظاهراً متعصــب و قلدر که 
حرمت بزرگ تر را دارد. ایــراد بزرگش در گویش و نوع بیان 
دیالوگ هاست. او برای باورپذیری نقش اش سعی کرده کمی 
ته لهجه داشته باشد اما متأســفانه گاهی کلمات را نامفهوم 
می گوید یا برخی از کلمات را نارســا تلفــظ می کند. ایراد 
دیگر عدم یکدست بودن بازی اوســت. گاهی خیلی خوب 
حس می گیرد و گاهی مثل بچه ها رفتــار می کند و گاهی 
بزرگ منشانه و قلدرتر می شود. پذیرفتنی است که او در مقابل 
بهمن و همسرش رفتار و لحنش عوض شود، اما همین تغییر 
لحن باعث لوس شدن رفتارش شده؛ رفتاری که با کشتی گیر 
بودن و زندگی سخت و حاشیه نشینی گذشته اش همخوانی 
ندارد. البته او همین فــرم بازی و نوع بیــان را هم در همه 
سکانس های مشترک با بهمن و طلا حفظ نمی کند و بازی 

یکپارچه ای ارائه نمی دهد.
بهمن بــا بازی درخشــان 
پارســا پیروزفر، شخصیتی 
کاریزماتیک دارد که پیروزفر 
با نوع نگاه نافذ و فیزیک بدنی 
به خوبی از عهده آن برآمده. 
ویژگی پارســا پیروزفر این 

است که هم در نقش منفی و خلافکار و هم در نقش مثبت و 
انسانی خیر به خوبی جا می افتد. تنها ایرادی که بازی او داشت 
نوع صدا و بیانش بود که در این سریال روی آن هم کار کرده 
و تحت کنترل درآورده. او صدایی لطیف و ظریف دارد که تا 
حدودی نقش اش را لوس و خنثی می کند اما در این سریال، 
صدا و بیانش محکم و قاطع است درست مثل خلافکاری که 

اکنون به مردی مهربان و خیر تبدیل شده است.
رحمان، بــرادر بهمــن نیز 
با بازی زیرپوســتی مهدی 
حسینی نیا شخصیتی است 
روانــی و هیجانــی. او نیز با 
گریم خوب و متفاوت و تغییر 
صدایش که به طور یکدست 

تودماغی حرف می زند بازی قابل قبــول و خوبی انجام داده 
است.

آبان عسکری )همسر محمد 
کارت( هــم در نقش عاطفه، 
نه تنها بازی روان و خوبی ارائه 
داده بلکه اساســا نقش او در 
فیلمنامه جذاب و دلنشــین 
اســت. در رمــان، جاویــد 

)ســیاوش( اصلًا خواهری ندارد در عوض هــم مادر دارد و 
هم پدری معتاد که گه گاهی به آنها سر می زند و مادر بر اثر 

افسردگی در اواسط داستان خودکشی می کند.
و امــا طنــاز طباطبایــی در 
نقش طــلا، یکــی از بهترین 
انتخاب هاســت. به طوری که 
بعــد از دیدن چند قســمت 
ســریال، اگــر کســی رمان 
»سالتو« را بخواند، خواه ناخواه 

به شخصیت طلا که برســد طباطبایی برایش تداعی می شود. 
طناز طباطبایی هم مانند پارسا پیروزفر از آن بازیگرانی است که 
هم در نقش مثبت و هم در نقش منفی خوب ظاهر می شود. او 
نقش مرموزی در سریال دارد که تا اینجا هنوز افشا نشده است. 
تنها ایرادی که طباطبایــی در نقش های اخیرش دارد میمیک 
صورت یکنواخت  هنگام تعجب و ناراحتی است، اما در مجموع 
بازی قابل قبولی ارائه داده است. پدر او عزیز مطلا، آدم سرشناسی 
است که در رمان کاملًا معرفی می شود؛ موضوعی که در سریال 

حداقل تا قسمت پانزدهم مبهم مانده است.
نیکی کریمی در نقش شــیما، 
یکی از بهترین نقش آفرینی های 
خود را در این سریال به یادگار 
گذاشــت. او با گریم مناسب و 
نقش تقریباً کوتاهی که داشت 
بهترین بــازی را در نقش زنی 

شکست خورده که تعادل روحی درستی هم ندارد ایفا کرد.
امیر جعفری نیز در نقش اســی  قلک خوب ظاهر شده، هرچند 
که نوع بیان و صدایش تکراری اســت اما بازی متفاوت و خوبی 

دارد. اما فرهاد اصلانی برخلاف 
انتظار، اصــلًا در حد خودش 
ظاهر نشده، به خصوص با لهجه 
بدی که برایش انتخاب شده یا 
خودش انتخاب کرده، اصلًا به 
یک سردســته باند قدرتمند، 

بانفوذ و خشن شبیه نیســت. در عوض عباس جمشیدی فر در 
نقش علی  گرگین، بازی زیبا و متفاوتی از خود ارائه کرده است؛ 

بازی و نقشی که  هم جدی است و هم کمی لوده.
در مجموع تا اینجای سریال، محمد کارت از پس کارگردانی کار 
به خوبی برآمده، اما فیلمنامه سریال احتیاج به یک بازنگری کلی 
دارد. در یک سریال که دست نویسنده / نویسندگان بازتر است 
و فرصت بیشتری برای پرداخت شخصیت ها و موضوعات وجود 
دارد، باید فیلمنامه پخته تر، منسجم تر و قوی تر باشد و کمی از 
پراکندگی موضوعات کاسته شــود. قضاوت کلی می ماند برای 

پایان پخش مجموعه.
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